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i. µε θέµα: « Έντονη δυσαρέσκεια για τη µη ενίσχυση των
αγροτών-καλλιεργητών µήλων της Κοινότητας Αχλαδοχω-
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στον δρόµο Αγ. Νικόλας - Λευκάδα και να εξασφαλιστεί η
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ii. µε θέµα: « Άµεσα µέτρα απέναντι στην κατακόρυφη αύ-
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ii. µε θέµα: «Για το ζήτηµα της θέρµανσης στη δυτική Μα-
κεδονία»., σελ. 6712 

iii. µε θέµα: «Σε απόγνωση οι αγρότες καπνοπαραγωγοί της
Ροδόπης από τον συµψηφισµό ενισχύσεων µε την επιστρε-
πτέα προκαταβολή»., σελ. 6716 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25

και οι Βουλευτές του Κόµµατός του κατέθεσαν στις 20.1.2023
πρόταση νόµου: «Προστασία από στρατηγικές αγωγές ενά-
ντια στη συµµετοχή του κοινού», σελ. 6677 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 6712 - 6719
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 6677 - 6695
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 6695 - 6712

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 6712, 6713, 6714, 6716, 

6717, 6718
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 6677, 6678, 6679, 6680, 

6681, 6682, 6683, 6684, 
6685, 6686, 6687, 6688, 
6689, 6690, 6691, 6692, 
6693, 6694, 6695

ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 6684, 6685
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 6695, 6696, 6698, 6699, 

6701, 6704, 6707, 6710, 
6711

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 6706, 6716, 6717
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 6693, 6694, 6695

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’

Δευτέρα 23 Ιανουαρίου 2023



ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 6712, 6713, 6716, 6717, 
6718

ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 6677, 6678
ΓΚΑΓΚΑ Α.  , σελ. 6682, 6683, 6684, 6685, 

6686, 6687, 6688, 6689, 
6690, 6691, 6693, 6694, 
6695

ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 6684, 6685
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ.  , σελ. 6710, 6711, 6714, 6716
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6701, 6702, 6703
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 6698, 6699, 6703, 6717, 

6718
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 6704, 6705, 6706, 6707, 

6708, 6709
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 6689, 6690
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 6679, 6680, 6681, 6714, 
6715, 6716

ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 6699, 6700
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ.  , σελ. 6677, 6678, 6680, 6681
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 6695, 6696, 6697
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 6704, 6705
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 6691, 6692, 6693
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 6687, 6688, 6710, 6711
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 6712
ΣΥΡΙΓΟΣ Ε.  , σελ. 6702, 6703, 6704
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν.  , σελ. 6696, 6697, 6699, 6700, 

6701
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 6681, 6682, 6683
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6707, 6708
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 6686, 6687



Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιανουαρίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 14.05’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑ-
ΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν ξεκινήσουµε τη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, να
σας γνωστοποιήσω ότι µε έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας
Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων κ. Κουτνατζής µάς ενη-
µερώνει για τις σηµερινές επίκαιρες ερωτήσεις. 

Επιπλέον, σας γνωρίζω ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΜέΡΑ25 και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέ-
θεσαν στις 20-1-2023 πρόταση νόµου: «Προστασία από στρατη-
γικές αγωγές ενάντια στη συµµετοχή του κοινού». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα ξεκινήσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 339/16-1-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Αξιοποίηση του
τύµβου του Σοφοκλή στη Βαρυµπόµπη Αττικής».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού
και Αθλητισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη. 

Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, πριν από αρκετό καιρό επισκέφτηκα την πε-

ριοχή όπου υπάρχει το ταφικό µνηµείο για το οποίο έκανα την
ερώτηση και, επειδή είδα µια κατάσταση η οποία δεν αυτή που -
κατά τη γνώµη µου- έπρεπε, γι’ αυτό κατέθεσα αυτή την ερώ-
τηση, για να έρθω εδώ να συζητήσουµε πώς µπορεί να αξιοποιη-
θεί καλύτερα αυτός ο χώρος. Η ερώτηση, αν δεν υπήρχαν κά-
ποιες συµπτώσεις, θα είχε συζητηθεί πολύ νωρίτερα, αλλά ξέρετε
κι εσείς ότι καθυστέρησε λιγάκι. 

Εκεί, λοιπόν, τι ακριβώς είδα και γιατί πήγα; Πήγα µε αφορµή
την προσπάθεια που είχαµε κάνει να περιφράξουµε τον χώρο.
Και πράγµατι, στην µπροστινή πλευρά υπάρχει ένα έργο προστα-
τευτικό µε κάγκελο, µε πόρτα κ.λπ., που όντως είναι καλό και
είναι αυτό που θα θέλαµε. 

Όµως, στα πλάγια και στο πίσω µέρος, τουλάχιστον όταν πήγα
εγώ, υπήρξε κοτετσόσυρµα και αυτό κατεστραµµένο από τις
πτώσεις των κλαδιών αλλά ίσως και από κάποιους που µπαίνουν

από τα πλάγια σε αυτόν τον χώρο. Επίσης, ο χώρος γύρω από
το ταφικό µνηµείο πρέπει να πω ότι ήταν σχετικά καθαρός από
χόρτα. Υπήρχε το στέγαστρο που έχει φτιαχτεί και το οποίο είναι
αρκετά καλό και προστατεύει τον χώρο. 

Ως προς τις σαρκοφάγους -εγώ είδα δύο εκεί-, µου είπαν οι
άνθρωποι που γνωρίζουν πως, όταν βρέθηκε το µνηµείο αυτό,
υπήρχαν τέσσερις σαρκοφάγοι, εκ των οποίων οι δύο δεν ήταν
ορατές. Δεν ξέρω πόσες ακριβώς είναι. Επίσης, υπάρχει µια πι-
νακίδα στο εσωτερικό -που πρέπει να ανοίξει η πόρτα για να πλη-
σιάσει κάποιος να τη διαβάσει-, µε στοιχεία για το ταφικό µνη-
µείο. 

Βέβαια οµολογώ πως, όταν πήγα εγώ, έπρεπε κάποιος -ακόµη
και σε εµένα που γνωρίζω την περιοχή- κάπως να µου εξηγήσει
πώς θα φτάσω. Δεν υπάρχουν πινακίδες µακράν του µνηµείου
και µόνο όταν φτάσεις πολύ κοντά, υπάρχει µια πινακίδα που λέει
«Οδός Τύµβου Σοφοκλή».

Αυτή λίγο-πολύ ήταν η κατάσταση. Είδα τον χώρο να είναι κλει-
δωµένος µε αλυσίδα -δεν ξέρω πώς γίνονται οι επισκέψεις- και
σκέφτηκα ότι είναι µια καλή ευκαιρία να το συζητήσουµε. Μιλάµε
για έναν χώρο που δεν είναι κάτι το συνηθισµένο. Όταν εµείς
έχουµε να δείξουµε στην περιοχή µας τον τάφο του Σοφοκλή,
είναι πολύ-πολύ σηµαντικό και όχι µόνο για τους Έλληνες, αλλά
και για τους ξένους επισκέπτες, αλλά και για τα σχολεία που πρέ-
πει να πηγαίνουν. 

Είπα, λοιπόν, να δούµε πώς µπορούµε αυτόν τον χώρο να τον
αξιοποιήσουµε και να µη µοιάζει έτσι όπως είναι σήµερα. Πρέπει
δηλαδή να περιποιηθούµε τα δέντρα, να περιποιηθούµε τον
χώρο, να αγοράσουµε πιθανόν -αν δεν είναι σε ιδιοκτησία- δι-
πλανό οικόπεδο και να τοποθετηθούν παγκάκια που να εξυπηρε-
τούν τους πολίτες που έρχονται εκεί, δηλαδή να γίνει ένα στέκι ο
τύµβος του Σοφοκλή όχι µόνο για τους κατοίκους της περιοχής,
αλλά για όλους όσοι θα έρθουν από µακριά. Πρέπει το εν λόγω
µνηµείο να αξιοποιηθεί, γιατί πιστεύω ότι τέτοια µνηµεία είναι που
στηρίζουν την πολιτιστική µας κληρονοµιά και δίνουν αξία στον
τόπο µας.

Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ευχαριστώ

πολύ. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, κατ’ αρχάς σάς ευχαριστώ για την ερώτησή

σας αλλά και για όλη τη συνεργασία την οποία έχουµε µέχρι σή-
µερα. 

Πράγµατι, ο ονοµαζόµενος «Τύµβος του Σοφοκλή» στη Βαρυ-
µπόµπη έχει ανασκαφεί το 1888 από τον δασολόγο-µηχανικό Μί-
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ντερ, ο οποίος ήταν ο διευθυντής του βασιλικού κτήµατος στο
Τατόι και ένας άνθρωπος, ο οποίος είχε ιδιαίτερο θαυµασµό για
τον ελληνικό πολιτισµό. Όπως κι εσείς αναφέρετε στην ερώτησή
σας, το µνηµείο κηρύχθηκε ως αρχαιολογικός χώρος το 2006.
Έκτοτε, η αρµόδια εφορεία αρχαιοτήτων του Υπουργείου Πολιτι-
σµού έχει την ευθύνη και µεριµνά για τη συντήρηση του µνηµείου. 

Τα έτη 2010 - 2012 πραγµατοποιήθηκαν εργασίες ανάδειξης
του χώρου και ειδικότερα συντήρηση και συγκόλληση των κα-
λυµµάτων των σαρκοφάγων, κατασκευή µιας σκάλας πρόσβασης
και διαδρόµου επίσκεψης στον τύµβο, καθώς και ένα στέγαστρο,
το οποίο κρίθηκε απαραίτητο για να προστατεύσει το µνηµείο.
Έκτοτε το ταφικό µνηµείο συντηρείται από την Εφορεία Αρχαι-
οτήτων Δυτικής Αττικής. 

Ειδικά για τη σήµανση, σύµφωνα µε αυτά τα οποία µάς λέει η
εφορεία, το 2018 τοποθετήθηκαν τέσσερις κατευθυντήριες οδι-
κές πινακίδες για τον τύµβο, που κατασκευάστηκαν από τον Δήµο
Αχαρνών σε συνεννόηση και σε συνεργασία µε την εφορεία. Εάν
πρέπει η σήµανση αυτή να αυξηθεί, είναι κάτι το οποίο προφανώς
µπορούµε να το κάνουµε. 

Οι πιο πρόσφατες εργασίες στο µνηµείο πραγµατοποιήθηκαν
το 2020 και 2022. Το 2020 η εφορεία αρχαιοτήτων προχώρησε
σε εργασίες ευπρεπισµού του χώρου και επισκευής του µεταλλι-
κού στεγάστρου, το οποίο εν τω µεταξύ στη δεκαετία παρου-
σίασε προβλήµατα. Επίσης, τοποθετήθηκε µία καινούργια πινα-
κίδα δίπλα στην είσοδο του αρχαιολογικού χώρου, καθώς η προ-
ηγούµενη είχε επίσης φθαρεί.

Ιδιαίτερα αυτό που έχει σηµασία είναι ότι στις µεγάλες πυρκα-
γιές, στην καταστροφική πυρκαγιά του Αυγούστου του 2021,
ακριβώς χάρη στη συνεχή φροντίδα της εφορείας και στον συ-
στηµατικό καθαρισµό του χώρου δεν υπήρχαν ξερά χόρτα και
άλλη ύλη καύσιµη, µε αποτέλεσµα να µη θιγεί ο τύµβος ούτε ο
ίδιος ο χώρος ή το µνηµείο. Οι µόνες βλάβες που προκλήθηκαν
από τη φωτιά αφορούσαν σε τµήµα της περίφραξης του χώρου
καθώς και στη βαφή των οριζόντιων στοιχείων της µεταλλικής
βάσης του στεγάστρου. 

Ακριβώς για να αποκατασταθούν αυτές οι φθορές, το 2022 η
Εφορεία Δυτικής Αττικής προχώρησε στην υλοποίηση του έργου
«Επισκευή, συντήρηση και ανάδειξη», που περιελάµβανε την προ-
µήθεια µεταλλικών κιγκλιδωµάτων και την επισκευή του στεγά-
στρου. Οι εργασίες ολοκληρώθηκαν τον Σεπτέµβριο του 2022.
Αποκαταστάθηκαν όλα τα µεταλλικά µέρη του στεγάστρου. Το-
ποθετήθηκαν µεταλλικά κιγκλιδώµατα και µεταλλική πόρτα εισό-
δου στην πρόσοψη και στις πλαϊνές πλευρές του αρχαιολογικού
χώρου. Εάν στην πίσω πλευρά, όπως είπατε, δεν έχει τοποθετη-
θεί και αυτό είναι κάτι το οποίο η εφορεία µπορεί κάλλιστα να το
κάνει, ώστε να φύγει το όποιο συρµατόπλεγµα, όπως άλλωστε
φύγανε τα πλαϊνά συρµατοπλέγµατα και η φθαρµένη µεταλλική
πόρτα αντικαταστάθηκε.

Τώρα, σχετικά µε την επισκεψιµότητα του µνηµείου, το µνηµείο
είναι επισκέψιµο. Πώς, όµως; Σε συνεννόηση µε την Αρχαιολο-
γική Συλλογή των Αρχανών. Στον χώρο πραγµατοποιούνται θε-
µατικές ή ελεύθερες ξεναγήσεις σε σχολεία και φορείς, ενώ το
µνηµείο είναι προσβάσιµο και σε άτοµα µε κινητικές δυσκολίες. 

Επιπλέον, η Εφορεία Αττικής εκεί κάνει συγκεκριµένες δράσεις
στο πλαίσιο συγκεκριµένων εορτασµών, όπως, για παράδειγµα,
των Ευρωπαϊκών Ηµερών Πολιτισµού ή της Διεθνούς Ηµέρας Αρ-
χαιολογίας, της Διεθνούς Ηµέρας Μουσείων. 

Θέλω πραγµατικά να σας βεβαιώσω -και θα καταθέσω και κά-
ποιες φωτογραφίες στα Πρακτικά της Βουλής- ότι η εφορεία αρ-
χαιοτήτων σταθερά µεριµνά για την προστασία του χώρου. 

Σε κάθε περίπτωση, οι επισηµάνσεις σας έχουν ήδη διαβιβα-
στεί στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου, ώστε να µεριµνή-
σουν µε κάθε πρόσφορο µέσο, για να βελτιώσουν την ήδη καλή
εικόνα -κατά τη γνώµη µου- του µνηµείου, να γίνει άριστη. Αυτός
άλλωστε είναι και ο στόχος µας πάντοτε για όλα τα µνηµεία, για
το σύνολο της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βλάχο,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κυρία Υπουργέ, πράγµατι το 2006 η τότε
ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού είχε δηλώσει ότι θα αναδείξει
την περιοχή, µε σκοπό να κάνει επισκέψιµο το µνηµείο από σχο-
λεία στο πλαίσιο εκπαιδευτικών προγραµµάτων. Βλέπω µία δή-
λωση στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στις 16-10-2006. 

Όµως, όπως είπατε κι εσείς, µέχρι πριν από λίγο καιρό δεν
είχαν γίνει ουσιαστικά πράγµατα. Είναι αληθές ότι υπάρχει αυτό
το στέγαστρο, το οποίο είναι σε άριστη, θα έλεγα, κατάσταση,
όπως επίσης και τα κιγκλιδώµατα τα οποία έχουν τοποθετηθεί
στην πρόσοψη του χώρου. Όµως, αυτά επεκτείνονται ελαφρώς
γύρω στα δύο µέτρα δεξιά και αριστερά και από εκεί τα πλαϊνά
σταµατάνε και συνεχίζει κοτετσόσυρµα, αλλά και αυτό είναι κα-
τεστραµµένο, όπως και στο πίσω µέρος. Άρα εµείς µιλάµε για
ολική περίφραξη. Με αφορµή αυτή την πρόσοψη πήγα να το δω
εγώ, γιατί είχα ενδιαφερθεί γι’ αυτή την πρόσοψη και πήγα να δω
τι ακριβώς έγινε.

Κατά τη γνώµη µου, λοιπόν, πρέπει να επεκταθεί σε όλη την
περίµετρο του χώρου. Όντως υπάρχουν τα σκαλοπάτια τα οποία
είπατε και όντως µπορούν να το επισκεφτούν άτοµα µε κινητικά
προβλήµατα. Αυτά είναι αληθή. Εκείνο που εγώ λέω επιπλέον
είναι η σήµανση, η οποία πρέπει να γίνει πολύ καλύτερα. Δεν έχει
σηµασία τώρα να πούµε πόσες πινακίδες χρειάζονται. Σίγουρα
χρειάζεται κάτι περισσότερο.

Το δεύτερο είναι ότι χρειάζονται περιποίηση τα δέντρα του
χώρου αλλά και της γύρω περιοχής και όντως δεν έφτασε η
φωτιά -είναι πάλι αληθές αυτό που είπατε-, γιατί ο χώρος ήταν
καθαρός. Όµως, πρέπει να προστατεύσουµε το µνηµείο δηµιουρ-
γώντας µια ζώνη µακρύτερα από τον χώρο και αυτή να υπάρχει
συνεχώς. 

Το κυριότερο απ’ όλα είναι το πώς θα µπορέσουµε να αναδεί-
ξουµε αυτόν τον χώρο και να τον κάνουµε πολύ εύκολα προσβά-
σιµο σε σχολεία. Κοιτάξτε, αν κάποιος δεν ξέρει ότι υπάρχει αυτό
το µέρος, δεν θα ζητήσει να πάει να το δει. Εδώ, λοιπόν, είναι που
χρειάζεται η ανάδειξη, να τον κάνουµε να υπάρχει µέσα στα προ-
γράµµατα και στα ενδιαφέροντα των εκπαιδευτικών προγραµµά-
των, ούτως ώστε εµείς να οδηγήσουµε τα σχολεία να επισκεφ-
θούν τον χώρο.

Όπως είπα, αν µπορέσουµε να επεκτείνουµε τον χώρο µε την
αξιοποίησή του, µε παγκάκια και µε κάθε τι που ταιριάζει στον
χώρο αυτόν, γιατί πρόκειται για µια δασική περιοχή, για να υπο-
δέχεται τους επισκέπτες µε σχετική άνεση, αυτό θα είναι αναβάθ-
µιση και για το µνηµείο και για την ευρύτερη περιοχή, διότι η
περιοχή εκείνη, όπως θα ξέρετε, έχει εγκαταλειφθεί γενικότερα
εδώ και πολλά χρόνια και κανείς πρέπει να επιµείνει πολύ και για
να φτάσει, αλλά και για να δει τον συγκεκριµένο χώρο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όντως η πινακίδα αντικαταστάθηκε, υπάρχει, αλλά, όταν είναι
κλειστή η πόρτα, κάποιος πρέπει να τη διαβάσει έξω από τα κι-
γκλιδώµατα και η πινακίδα να είναι µέσα. Δεν ξέρω πώς θα γίνει
η αξιοποίηση του χώρου. Δεν θα υποδείξω εγώ τον τρόπο, γιατί
βλέπω ότι υπάρχει το ενδιαφέρον σας. Πιστεύω, λοιπόν, ότι εσείς
θα βρείτε τον τρόπο, ούτως ώστε να δώσετε τη δυνατότητα σε
αυτούς που ενδιαφέρονται να τον επισκεφτούν, αλλά και σε αυ-
τούς που δεν τον γνωρίζουν να τον µάθουν, έστω και καθυστε-
ρηµένα, και να πάνε. Αξίζει τον κόπο. 

Όπως είπα και προηγουµένως -και µε αυτό κλείνω-, τέτοια µνη-
µεία είναι που κάνουν τη διαφορά και αναδεικνύουν την πολιτι-
στική κληρονοµιά και το συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Βλάχο. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κύριε Βουλευτά, όπως ξέρετε επίσης πολύ καλά, η αρµο-
διότητα των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού είναι η
έρευνα, η προστασία και η ανάδειξη των µνηµείων και όλου του
πολιτιστικού αποθέµατος της χώρας µας. Ως προς τα δέντρα, ξέ-
ρετε ότι η αρµοδιότητα του Υπουργείου Πολιτισµού είναι στο να

6678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κάνει τους καθαρισµούς από όλη την ύλη που προκύπτει. Όµως,
το να κόψει κανείς δέντρα ή να κλαδέψει τα δέντρα ή να αποµα-
κρύνει δέντρα, για να δηµιουργήσει µία καλύτερη ζώνη προστα-
σίας, ξέρετε ότι αυτά είναι ευθύνη του δασαρχείου. Θεωρώ ότι
πλέον, καθώς τα δασαρχεία είναι ενταγµένα στον κεντρικό κορµό
του Υπουργείου Περιβάλλοντος -το βλέπω και από πολλές άλλες
περιοχές-, η συνεργασία των υπηρεσιών µας είναι πολύ καλύ-
τερη. Εποµένως προσβλέπουµε ότι και στην περίπτωση αυτή θα
γίνουν κάποιες ενέργειες από την πλευρά τους.

Τα πλήρη στοιχεία, τα πλήρη δεδοµένα για την ενηµέρωση του
κόσµου σχετικά µε το συγκεκριµένο µνηµείο υπάρχουν και µπο-
ρεί να τα βρει κανείς πολύ εύκολα στην ιστοσελίδα της αρµόδιας
εφορείας αρχαιοτήτων και, πριν πάει, να έχει τη σχετική ενηµέ-
ρωση.

Όπως είπα και στην πρωτολογία µου, σχολεία και φορείς πη-
γαίνουν και µάλιστα πηγαίνουν πολύ. Το θέµα είναι -και συµφωνώ
µαζί σας- να µπορέσουµε να τραβήξουµε και τον µεµονωµένο
επισκέπτη. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά την απόφαση αυτεπιστασίας του
2022, για να δείτε και εσείς τι ακριβώς περιελάµβανε η τελευταία
φάση των αποκαταστάσεων. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, αυτό που θέλω να πω είναι το εξής: Ο συγκεκριµένος
τύµβος, το συγκεκριµένο µνηµείο είναι κοντά στο πρώην βασιλικό
κτήµα του Τατοΐου, στο οποίο κτήµα η Κυβέρνηση από τον Ιούλιο
του 2019, όταν ο Πρωθυπουργός το ενέταξε στα εµβληµατικά
έργα αυτής της Κυβέρνησης, το Υπουργείο Πολιτισµού στο πλαί-
σιο των αρµοδιοτήτων του εκπονεί και υλοποιεί µελέτες και έργα
στον ιστορικό πυρήνα του κτήµατος. Έχει διασφαλίσει έναν προ-
ϋπολογισµό 75 εκατοµµυρίων ευρώ για όλα τα έργα τα οποία έχει
σχεδιάσει να κάνει. Παρουσιάσαµε τη µελέτη βιωσιµότητας, κάτι
που γνωρίζετε, τον Ιανουάριο του 2021 και έγινε αποδεκτή µε
απόλυτη αποδοχή, ενώ ο στόχος µας είναι στο Τατόι, στο πρώην
βασιλικό κτήµα, να οργανώσουµε και να αποδώσουµε στην Ατ-
τική έναν µοναδικό προορισµό για Έλληνες και ξένους επισκέ-
πτες, έναν ενδεδειγµένο χώρο πολιτισµού και ψυχαγωγίας. 

Βέβαια, τότε µιλούσαµε για έναν ορίζοντα δεκαετίας. Μεσολά-
βησε η πυρκαγιά, η οποία δεν δηµιούργησε κανένα πρόβληµα
στο πολιτιστικό απόθεµα, αλλά στο δάσος. Πράγµατι το δάσος
υπέστη µια µεγάλη καταστροφή. Παρ’ όλα αυτά, τα πράγµατα
προχωρούν. Το Υπουργείο Πολιτισµού στο τέλος του 2025 θα
έχει έτοιµα όλα τα έργα, θα αποδώσει όλα τα έργα τα οποία έχει
αναλάβει να κάνει και µέχρι το τέλος του 2025 ο ιστορικός πυρή-
νας και τα µουσεία του κτήµατος θα είναι επισκέψιµα. Μέσα στο
2023 αποδίδουµε ήδη µία σειρά κτηρίων, ξεκινώντας από τα µα-
γειρεία, την οικία δασοφύλακα και εννέα κτήρια τα οποία αυτή
τη στιγµή είναι σε φάση αποκατάστασης. Τέλος πάντων, ήδη στο
τέλος του 2023 το Τατόι θα αρχίσει να αλλάζει µορφή, αλλά µε
βασικό ορόσηµο σε κάθε περίπτωση το 2025. 

Όλα αυτά τα λέω, γιατί το στρατηγικό σχέδιο που έχει το
Υπουργείο Πολιτισµού είναι µε κέντρο και πυρήνα το κτήµα του
Τατοΐου να δηµιουργήσουµε και σε αυτή την πλευρά της Αττικής,
που το έχει ανάγκη και έχει σηµαντικά µνηµεία, πολιτιστικές δια-
δροµές, οι οποίες πολιτιστικές διαδροµές παραπέµπουν αµέσως
και ευθέως στην ανάπτυξη του πολιτιστικού τουρισµού, άρα σε
µια οικονοµική δραστηριότητα για την τοπική κοινωνία και για την
ευρύτερη περιοχή. Οι διαδροµές αυτές θα διασυνδέσουν όλα τα
µνηµεία της ευρύτερης περιοχής σε θεµατικά κλάστερινγκ, µε
σκοπό τη δηµιουργία διαφορετικών εµπειριών για τους επισκέ-
πτες. Άλλωστε, αυτό είναι που επιδιώκει ο πολιτιστικός τουρι-
σµός. 

Σε αυτόν τον σχεδιασµό µας, λοιπόν, πρωτεύουσα θέση έχει ο
τύµβος του Σοφοκλή αφ’ ενός µεν γιατί το όνοµα του τραγικού
ποιητή -αυτό είναι το µείζον- µπορεί να δηµιουργήσει ένα brand
name για την ευρύτερη περιοχή, αλλά και για λόγους ιστορικής
συνέχειας, καθώς ο ανασκαφέας, αλλά και οι µελετητές του τα-
φικού µνηµείου είχαν µια ιστορική συνάφεια µε το ίδιο το κτήµα
του Tατοΐου. Εποµένως, µε πυρήνα και κέντρο το κτήµα, θέλουµε

να διασυνδέσουµε και να αναδείξουµε όλον τον µνηµειακό
πλούτο και όχι µόνο, αλλά και άλλου είδους δράσεις άυλου πο-
λιτισµού -που έχει πλούσιο άυλο πολιτισµό η περιοχή- σε όλο
αυτό το τµήµα της Αττικής. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Πηγής Τρικά-
λων, καθώς και έξι µαθήτριες και µαθητές και µία συνοδός
εκπαιδευτικός από το Δηµοτικό Σχολείο Λυγαριάς Τρικάλων. 

Παιδιά, η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή χρονιά. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Όσον αφορά τη διαδικασία που παρακολουθείτε τώρα, θα
ήθελα να σας πω πως δεν πρέπει να σας προξενεί εντύπωση το
γεγονός ότι δεν υπάρχουν πολλοί Βουλευτές στην Αίθουσα, γιατί
δεν έχουµε ψήφιση νοµοσχεδίου, δεν έχουµε δηλαδή νοµοθετικό
έργο. Η διαδικασία που παρακολουθείτε σήµερα λέγεται «κοινο-
βουλευτικός έλεγχος», δηλαδή πολλοί Βουλευτές από την Αθήνα,
από τα µεγάλα κέντρα ή από την επαρχία έχουν ζητήµατα επί-
καιρα που αφορούν τις εκλογικές τους περιφέρειες, αλλά και γε-
νικότερου ενδιαφέροντος, και απευθύνονται στους αρµόδιους
Υπουργούς, οι οποίοι έρχονται εδώ και απαντούν. 

Αυτό που παρακολουθήσατε τώρα ήταν ενός Βουλευτού, του
κ. Βλάχου, από την Ανατολική Αττική προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού κ. Μενδώνη για ένα θέµα που αφορά την περιοχή του και
απήντησε η κυρία Υπουργός.

Επόµενη είναι η ένατη µε αριθµό 315/16-1-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς την Υ-
πουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ενηµέρωση για
την πορεία των διαπραγµατεύσεων για την επιστροφή των γλυ-
πτών του Παρθενώνα».

Σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει πάλι η Υπουργός
Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Να καλωσορίσω και εγώ τους µαθητές και να τους ευχηθώ

καλή πρόοδο, καλή χρονιά, υγεία και δύναµη σε ό,τι κάνουν. 
Κυρία Υπουργέ, η επιστροφή των γλυπτών του Παρθενώνα

αποτελεί εθνικό θέµα για όλους µας ύψιστης ιστορικής και πολι-
τιστικής σηµασίας. Μάλιστα, το τελευταίο διάστηµα παρατηρού-
µε ότι έχουν πληθύνει τα δηµοσιεύµατα σε ελληνικό και ξένο
Τύπο για την επανένωση των γλυπτών του Παρθενώνα και την
υλοποίηση -θα έλεγα εδώ- του µεγάλου οράµατος της Μελίνας
Μερκούρη για την επιστροφή των γλυπτών στη χώρα όπου γεν-
νήθηκαν, στη χώρα από την οποία εκλάπησαν. 

Σε αυτά, ωστόσο, κυρία Υπουργέ, αναδεικνύονται δύο αντι-
κρουόµενες απόψεις. Από τη µια έχουµε τον Έλληνα Πρωθυ-
πουργό να ισχυρίζεται ότι πράγµατι υπάρχουν συστηµατικές
σιωπηρές διαπραγµατεύσεις για την επιστροφή των γλυπτών και
από την άλλη βλέπουµε ένα πινγκ-πονγκ µεταξύ της βρετανικής
κυβέρνησης και του Βρετανικού Μουσείου, διότι το Βρετανικό
Μουσείο είναι αυτό που αποφασίζει, αλλά την ίδια στιγµή η βρε-
τανική κυβέρνηση µπορεί να περάσει νόµο που θα ανοίγει τον
δρόµο για την επιστροφή των γλυπτών, που εµείς ζητάµε διαχρο-
νικά εδώ και πολλά χρόνια. 

Βλέπουµε, επίσης, τις δηµοσκοπήσεις να δείχνουν ότι ένα πο-
σοστό πάνω από 55% της βρετανικής κοινής γνώµης είναι υπέρ
της επιστροφής των γλυπτών στη χώρα όπου γεννήθηκαν.

Εδώ θα ήθελα να θυµίσω, για να µην ξεχνάµε, ότι πριν από
έναν χρόνο είδαµε τη «THE TIMES» του Λονδίνου στο κεντρικό
της άρθρο να λέει ότι οι καιροί άλλαξαν και ότι τα γλυπτά ανή-
κουν στην Αθήνα και τώρα πρέπει να επιστρέψουν στη χώρα µας. 

Σήµερα, το Υπουργείο Πολιτισµού σταθερά υποστηρίζει ότι η
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χώρα δεν αναγνωρίζει στο Βρετανικό Μουσείο κυριότητα, νοµή
και κατοχή και αυτό µάς ευχαριστεί. Εξελίσσεται µια προσπάθεια
για την επιστροφή των γλυπτών του Παρθενώνα. Δηλαδή, στηρί-
ζεται από το Υπουργείο, αλλά και από εσάς, η διαχρονική µας
θέση να γυρίσουν τα γλυπτά στη χώρα όπου γεννήθηκαν και ου-
δεµία κατοχή, νοµή ή κυριότητα αποδίδεται από πλευράς µας
στο Βρετανικό Μουσείο.

Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, υπάρχει µια διάχυτη ανησυχία µήπως
βρεθούµε σε συνθήκες που συντελεστεί µια υποχώρηση σε
σχέση µε την πάγια εθνική µας θέση, που έχει διατυπωθεί συστη-
µατικά, θα έλεγα, εδώ και πολλά χρόνια στην UNESCO, η οποία
µάλιστα το 2021 αναγνώρισε ότι το θέµα είναι διακυβερνητικό και
όχι δηλαδή µια απλή διαφορά µεταξύ των µουσείων. 

Εµείς είµαστε ξεκάθαροι και, όπως είπα και πριν, δεν αναγνω-
ρίζουµε στη Βρετανία δικαιώµατα επί των λαφύρων µίας κλοπής
και, συνεπώς, είµαστε αντίθετοι σε οποιαδήποτε συζήτηση περί
δάνειου, δανεισµού και ανταλλαγής. Γι’ αυτό ζητήσαµε ως Κίνηµα
Αλλαγής να έρθει το θέµα στη Βουλή, να συζητηθεί µε την επί-
καιρη ερώτησή µου και να χυθεί άπλετο φως, ερωτώντας σας τα
εξής: Πρώτον, ποιο είναι το πλαίσιο βάσει του οποίου η χώρα µας
διαπραγµατεύεται την επιστροφή των γλυπτών του Παρθενώνα;
Δεύτερον, ποια είναι η πορεία των διαπραγµατεύσεων και πώς
σκοπεύετε να υπερβείτε τη συζήτηση περί κυριότητας και δανει-
σµού; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την ερώτησή σας, γιατί µου

δίνει την ευκαιρία να ενηµερώσω και από αυτό το Βήµα για ένα
µείζονος ενδιαφέροντος ζήτηµα. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από την αρχή της θη-
τείας της εργάζεται συστηµατικά, υπεύθυνα, αποτελεσµατικά για
την επίτευξη του εθνικού στόχου, δηλαδή της οριστικής επιστρο-
φής και επανένωσης των γλυπτών του Παρθενώνα στην Αθήνα
και στο Μουσείο της Ακρόπολης. 

Τα αποτελέσµατα της πολιτικής µας είναι καθαρά και χειρο-
πιαστά. Κάποια εξ αυτών τα αναφέρατε και εσείς. Τίποτα δεν
είναι τυχαίο. 

Πρώτον, υπάρχει η απόφαση της Διακυβερνητικής Επιτροπής
της UNESCO τον Σεπτέµβριο του 2021, η οποία αποτελεί την
πρώτη απόφαση, µετά από πλήθος συστάσεων, σύµφωνα µε την
οποία ο διεθνής οργανισµός αναγνωρίζει το νόµιµο και το ηθικό
του ελληνικού αιτήµατος, δηλαδή της επιστροφής των γλυπτών
του Παρθενώνα. Όµως, τι άλλο µάς λέει; Μας λέει ότι το όλο
θέµα είναι διακρατικό και διακυβερνητικό και όχι ένα ζήτηµα που
θα πρέπει να απασχολεί µόνο τα δύο µουσεία, το Βρετανικό Μου-
σείο και το Μουσείο της Ακρόπολης, όπως ισχυρίζεται το Ηνω-
µένο Βασίλειο. 

Προφανώς, δεν φτάσαµε στον Σεπτέµβριο του 2021 τυχαία.
Από τον Ιούλιο του 2019 υπήρχε συστηµατική προεργασία για να
φτάσουµε στην απόφαση αυτή. Επίσης, η UNESCO µε την ίδια
απόφαση καλεί τη βρετανική κυβέρνηση να προχωρήσει σε κα-
λόπιστο διάλογο µε την Ελλάδα επί της νόµιµης και δίκαιης απαί-
τησης της τελευταίας. Αυτή η απόφαση της 22ης Διακυβερνητικής
Επιτροπής διαβιβάστηκε στα Ηνωµένα Έθνη και επικυρώθηκε εκ
νέου από τη Σύνοδο της UNESCO στο Παρίσι τον Μάιο του 2022,
δηµιουργώντας νέα και εξαιρετικής σηµασίας δεδοµένα για τη
χώρα µας. 

Δεύτερον, η οριστική επανένωση του «θραύσµατος Fagan»
από το µουσείο «ANTONINO SALINAS» στο Παλέρµο της Σικε-
λίας στη ζωφόρο στο Μουσείο της Ακρόπολης δεν έγινε τυχαία.
Δεν είπαν κάποια στιγµή οι Σικελοί και οι Ιταλοί «τα δίνουµε».
Έγινε µετά από είκοσι µήνες διαπραγµατεύσεών µας µε την πε-
ριφερειακή κυβέρνηση της Σικελίας και το Υπουργείο Πολιτισµού
της Ιταλικής Δηµοκρατίας και δηµιουργήθηκε µια πάρα πολύ
καλή πρακτική. Υπήρχε η βούληση. Βρήκαµε τον τρόπο. 

Τρίτον, υπήρξε η γενναιόδωρη χειρονοµία της αυτού αγιότη-
τας του Πάπα Φραγκίσκου για την οριστική επιστροφή στην
Αθήνα των τριών παρθενωνίων θραυσµάτων από τα µουσεία του

Βατικανού ως χειροπιαστό δείγµα της ειλικρινούς επιθυµίας του
να ακολουθήσει το οικουµενικό µονοπάτι της αλήθειας. 

Τέταρτον, υπήρξε ενίσχυση και στήριξη, µε συντριπτικά ποσο-
στά, του αιτήµατός µας όχι µόνο από τη βρετανική, αλλά και από
τη διεθνή κοινή γνώµη, καθώς και από τα συντηρητικά βρετανικά
µέσα, όπως οι «THE TIMES» του Λονδίνου -το αναφέρατε και ε-
σείς-, που µετέστρεψαν την άποψή τους µετά από πενήντα χρό-
νια στήριξης του Βρετανικού Μουσείου.

Όλα αυτά είναι τυχαία; Προφανώς, όχι. Είναι αποτελέσµατα
συγκεκριµένης πολιτικής. 

Ο αγώνας της Ελλάδας για τον επαναπατρισµό των γλυπτών
ξεκίνησε σχεδόν αµέσως µε τη συγκρότηση του ελληνικού κρά-
τους το 1830. Διεθνοποιήθηκε και τέθηκε σε συστηµατική βάση
τη δεκαετία του 1980 από τη Μελίνα Μερκούρη. Από τότε, η θέση
µας ήταν και παραµένει εθνική, οµόφωνη, οµόθυµη, αµετάβλητη
και σαφής: Δεν αναγνωρίζουµε δικαίωµα κυριότητας, νοµής και
κατοχής επί των γλυπτών στο Βρετανικό Μουσείο, καθώς αποτε-
λούν προϊόν κλοπής. Τίποτα δεν έχει αλλάξει. Η βίαιη απόσπαση
των γλυπτών και η αποµάκρυνσή τους από το φυσικό τους περι-
βάλλον και το εννοιολογικό τους περιεχόµενο αντιβαίνει στους
ισχύοντες νόµους, το κοινό περί δικαίου αίσθηµα, αλλά και τα
ήθη της εποχής κατά την οποία συντελέστηκε. Επιπροσθέτως,
σήµερα αντίκειται στο Εθνικό και Διεθνές Δίκαιο, τις διεθνείς συµ-
φωνίες και συµβάσεις, στις κοινώς αποδεκτές αρχές για την προ-
στασία και διαχείριση της πολιτιστικής κληρονοµιάς. 

Η Ελλάδα υποχρεούται συνταγµατικά και νοµιµοποιείται ηθικά
να αξιώνει και να επιδιώκει µε κάθε νόµιµο και πρόσφορο µέσο
την οριστική, µόνιµη και αµετάκλητη επιστροφή των γλυπτών του
Παρθενώνα προς επανόρθωση του δικαίου και της ηθικής τάξης
και κυρίως προς αποκατάσταση της ακεραιότητας του µνηµείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, ορίστε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, µε χαρά
άκουσα ότι πράγµατι δεν υφίσταται καµµία κατοχή, νοµή ή κυ-
ριότητα από πλευράς της Κυβέρνησης, αλλά και ότι η διαχρονική
µας θέση παραµένει ίδια σε ό,τι αφορά τη θέση µας περί καµµίας
νοµής, κατοχής ή κυριότητας στο Βρετανικό Μουσείο αναφορικά
µε τα γλυπτά του Παρθενώνα. 

Κυρία Υπουργέ, η επανένωση των γλυπτών του Παρθενώνα,
του παγκόσµιου θα έλεγα πολιτιστικού µνηµείου, πρέπει να ενώ-
σει -και θα ενώσει- όλες τις δυνάµεις του τόπου. Μάλιστα, θα έλε-
γα ότι σήµερα πλέον αποκτά και µια οικουµενικότητα, τόσο στον
χώρο της πολιτικής όσο και στον χώρο των τεχνών, των γραµµά-
των και της δηµοσιογραφίας, και όλοι µαζί µπορούµε να αγωνι-
στούµε για να ευαισθητοποιήσουµε ακόµη περισσότερο την
παγκόσµια γνώµη. Μαζί, ενωµένοι, µπορούµε να παλέψουµε πρα-
γµατικά για την επιστροφή των γλυπτών στον ιερό χώρο της
Ακρόπολης, όπου και δηµιουργήθηκαν, όπου και γεννήθηκαν. Άλ-
λωστε τα τελευταία χρόνια, όπως γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ, εξε-
λίσσεται µια ευρύτερη συζήτηση για το τέλος της αποικιοκρατι-
κής εποχής των µνηµείων.

Επίσης εδώ θα έλεγα, εν κατακλείδι, ότι πρέπει και χρειάζεται
τα παγκόσµια µουσεία να κοµίσουν µια νέα ηθική, επιστρέφοντας
έργα που φιλοξενούν και ανήκουν σε άλλες χώρες. Και πράγµατι
κάποια µουσεία προχωρούν σε επιστροφές αρχαιοτήτων, δηλαδή
διορθώνουν ιστορικά λάθη και ενώνουν λαούς.

Στο πλαίσιο, λοιπόν αυτό, κυρία Υπουργέ, ο επαναπατρισµός
των γλυπτών του Φειδία αποτελεί µια οικουµενική απαίτηση και
εν τέλει είναι υποχρέωση της Μεγάλης Βρετανίας στην Ελλάδα
να γυρίσουν τα γλυπτά στον τόπο όπου γεννήθηκαν, όπως και
εσείς αναφέρατε. 

Φοβάµαι ωστόσο, κυρία Υπουργέ, ότι εν όψει των εκλογών -και
όπως αναφέρεται και από τα άλλα κόµµατα- η Κυβέρνηση προ-
σπαθεί να εργαλειοποιήσει την επιστροφή των γλυπτών. Και
τούτο γιατί; Διότι είδαµε την προηγούµενη εβδοµάδα τον Πρω-
θυπουργό κ. Μητσοτάκη κατά τη συνάντησή του µε την Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας να συνδέει το αποτέλεσµα των εκλογών µε τη
συνέχιση της προσπάθειας να επιστρέψουν τα γλυπτά στον φυ-
σικό τους χώρο. Ωστόσο την ίδια µέρα η Βρετανή Υπουργός Πο-
λιτισµού, µιλώντας στο BBC, δήλωνε προκλητικά -όχι απλά
προκλητικά, αλλά προκλητικότατα- ότι τα γλυπτά του Παρθενώνα
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ανήκουν στο Ηνωµένο Βασίλειο και ότι δεν πρόκειται να σταλούν
στην Ελλάδα. Κι εδώ να θυµίσω ότι µε βάση τον βρετανικό νόµο
το Βρετανικό Μουσείο δεν µπορεί να διαµελίσει τις συλλογές
του. Οποιαδήποτε συζήτηση, λοιπόν, δεν µπορεί να γίνεται µόνο
σε επίπεδο διαπραγµατεύσεων µε το Βρετανικό Μουσείο.

Όλα αυτά, κυρία Υπουργέ, δηµιουργούν σύγχυση όχι µόνο
στους πολίτες, αλλά και σε όλους εµάς τους πολιτικούς. Γι’ αυτό
απαιτείται πλήρης, µα πλήρης, ενηµέρωση. Η ελληνική Κυβέρ-
νηση οφείλει να πορευτεί µε διαφάνεια και σύνεση σε αυτό το
κρίσιµο εθνικό, πολιτιστικό θέµα, ένα εθνικό θέµα όπου δεν χω-
ρούν µικροπολιτικές κορώνες, µεµψιµοιρίες και σκοπιµότητες.
Για εµάς, για το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, η επιστροφή των
γλυπτών του Παρθενώνα είναι συνυφασµένη µε την ιστορία της
παράταξής µας, την οποία ιστορία και εσείς προσωπικά τη γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά. 

Ο αγώνας που ξεκίνησε, λοιπόν, η Μελίνα Μερκούρη ως Υ-
πουργός Πολιτισµού του ΠΑΣΟΚ ξεπέρασε τα κοµµατικά όρια και
έλαβε διεθνείς διαστάσεις. Ταυτόχρονα, ο σχεδιασµός και η υλο-
ποίηση του Μουσείου της Ακρόπολης κατέρριψε κάθε επιχείρηµα
της βρετανικής κυβέρνησης και του Βρετανικού Μουσείου σχε-
τικά µε την έκθεση των γλυπτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Άλλωστε το Μουσείο της
Ακρόπολης είναι ένα από τα πιο σύγχρονα µουσεία του κόσµου.

Σε ό,τι αφορά λοιπόν τα περί δάνειου, δανεισµού, ανταλλαγών,
όπως ανέφερα και νωρίτερα, θεωρώ ότι είµαστε όλοι αντίθετοι
και πράγµατι χάρηκα που κι εσείς ουσιαστικά συνεχίζετε να έχετε
την ίδια άποψη, στηρίζοντας αποτελεσµατικά την εθνική µας
θέση. Αναµένουµε λοιπόν, κυρία Υπουργέ, από την Κυβέρνηση
και από την Αντιπολίτευση όλοι µαζί να σταθούµε στο ύψος των
περιστάσεων που επιβάλλει η ιστορική συγκυρία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ευχαριστώ
πολύ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνοντας, κύριε Πρό-
εδρε, θα έλεγα ότι ίσως µια καλή πρόταση θα ήταν να συσταθεί
µια διακοµµατική επιτροπή που θα συνεργάζεται µε την επιτροπή
των εµπειρογνωµόνων. Δείτε το.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η τελευταία σας πρόταση, κύριε Βουλευτά, ταυτίζεται µε του

ΣΥΡΙΖΑ, αν δεν κάνω λάθος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω τη δική µας πρό-

ταση. Ο ΣΥΡΙΖΑ…(Δεν ακούστηκε)
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Εγώ το είδα να το λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν έχει καµµία
σηµασία.

Το θέµα αυτό, όπως έχει ξεκαθαρίσει ο Πρωθυπουργός περισ-
σότερο από όλους, είναι ένα εθνικό θέµα κι ο επαναπατρισµός
και η επανένωση των γλυπτών προφανώς είναι οικουµενική απαί-
τηση, όπως είπατε, αλλά αποτελεί και ηθική υποχρέωση για όλη
την Ευρώπη στο πλαίσιο της προστασίας της κοινής πολιτισµικής
µας κληρονοµιάς.

Και επίσης κάτι άλλο σε σχέση µε αυτά που είπατε. Ο Πρωθυ-
πουργός ήταν αυτός ο οποίος απέµπλεξε το ζήτηµα, όλη αυτή
τη συζήτηση η οποία γινόταν µε διαρροές δεξιά και αριστερά,
από την εκλογική διαδικασία. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης ήταν ο
πρώτος Πρωθυπουργός ο οποίος επί της ουσίας έθεσε σοβαρά
και επίσηµα στον Βρετανό οµόλογό του Μπόρις Τζόνσον το θέµα.
Εποµένως δεν τίθεται θέµα, δεν τίθεται σηµείο συζήτησης ότι η
κυβέρνηση δεν συζητά µε την κυβέρνηση. Άλλωστε το γεγονός
ότι η Βρετανή Υπουργός Πολιτισµού πήρε θέση για να κόψει τη
συζήτηση, την οποία δηµιουργούσε το Βρετανικό Μουσείο, αυτό
αυτοµάτως δείχνει τη διακυβερνητική διάσταση του θέµατος.
Είτε θέλουν είτε δεν θέλουν το αναγνώρισαν µε αυτόν τον τρόπο. 

Σε κάθε περίπτωση η επιστροφή των γλυπτών και η επανέ-
νωση, όπως είπα και προηγουµένως -το είπατε και εσείς- είναι

ένα εθνικό θέµα, γιατί τα γλυπτά του Παρθενώνα αποτελούν ορ-
γανικά και αναπόσπαστα µέλη ενός σύνθετου αρχιτεκτονήµατος
και ενός καλλιτεχνικού δηµιουργήµατος. Δεν είναι αγάλµατα, δεν
είναι συνθέσεις γλυπτικές, οι οποίες ήταν αυτόνοµες στον χώρο,
είναι µέλη του ίδιου του µνηµείου. Και το ίδιο το µνηµείο, το χά-
σκον και ακρωτηριασµένο µνηµείο, ο Παρθενώνας, αξιώνει την
επιστροφή των αρχιτεκτονικών γλυπτών µελών του προκειµένου
να αποκτήσει την ενιαία και αδιαίρετη φυσική, αισθητική και νοη-
µατική του οντότητα.

Δεν έχει νόηµα να πούµε τι σηµαίνει ο Παρθενώνας για τον δυ-
τικό πολιτισµό. Δεν έχει νόηµα να πούµε εδώ, γιατί ο Παρθενώνας
είναι το µέγιστο µνηµείο του δυτικού πολιτισµού. Αυτό το οποίο
οφείλουµε να συγκρατήσουµε είναι ότι η διεθνής κοινότητα,
καθώς υπάρχει πλέον και ένα διεθνές κλίµα το οποίο απαιτεί την
επιστροφή κλεµµένων πολιτιστικών αγαθών στις χώρες προέλευ-
σής τους, αυτή λοιπόν η διεθνής κοινότητα απαιτεί αυτό το αρι-
στουργηµατικής τέχνης δηµιούργηµα να επανενωθεί στο σύνολό
του στην Αθήνα και στο Μουσείο της Ακρόπολης.

Η Κυβέρνηση διαθέτει στρατηγική και αυτό αποδεικνύεται.
Ανέφερα αποδείξεις στην πρωτολογία µου. Όµως επιτρέψτε µου
µε όλο τον σεβασµό, κύριε Βουλευτά, ένα σχέδιο: Στρατηγική
διαπραγµάτευσης που δηµοσιοποιείται παύει να είναι στρατη-
γική. Αξιοποιούµε κάθε µέσο, αξιοποιούµε τον διάλογο και την
πολιτιστική διπλωµατία, τη συστηµατική ενηµέρωση της διεθνούς
επιστηµονικής κοινότητας για το δίκαιο του αιτήµατός µας, για
την κατάρριψη των βρετανικών θέσεων -και τα περισσότερα από
τα επιχειρήµατα του Ηνωµένου Βασιλείου έχουν ούτως ή άλλως
καταρριφθεί- µε ειλικρίνεια, σαφήνεια και δυνατή επιχειρηµατο-
λογία. Το Βρετανικό Μουσείο δεν εξαιρείται. Η επίτευξη µιας
συµφωνίας για την οριστική επιστροφή των γλυπτών είναι δύ-
σκολη αλλά όχι αδύνατη. Απαιτείται καθορισµός αρχών και πλαι-
σίου, επίγνωση της κόκκινης γραµµής και προσήλωση στον εθνι-
κό στόχο. Σας βεβαιώ, κύριε Βουλευτά, ότι αυτά είναι χαρακτη-
ριστικά που διαθέτει απολύτως η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ.
Θα συζητηθεί, τώρα, η δεύτερη µε αριθµό 306/10-1-2023 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλεξάνδρου (Αλέ-
κου) Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Οι ευ-
θύνες για τον θάνατο του εξάχρονου Θωµά από τα Γρεβενά». 

Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας κ. Ασηµίνα
Γκάγκα. 

Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, ένα τραγικό γεγονός, ο θάνατος ενός εξάχρο-
νου παιδιού, του Θωµά από τα Γρεβενά, µας συγκλόνισε όλους.
Επανέφερε µε δραµατικό τρόπο στο προσκήνιο ένα ζήτηµα που
ταλανίζει τη βόρεια Ελλάδα και αφορά τον ανεπαρκή αριθµό κλι-
νών ΜΕΘ παίδων. Θα ήθελα αρχικά να εκφράσω τον σεβασµό και
την ευγνωµοσύνη, όχι µόνο την προσωπική µου, αλλά πιστεύω
σύσσωµης της ελληνικής κοινωνίας, στους γονείς του αδικοχα-
µένου Θωµά που µέσα στον θρήνο και την τραγωδία τους βρήκαν
το σθένος να χαρίσουν τα όργανα του παιδιού τους σε µακρο-
χρόνια ασθενείς που τα χρειάζονταν. 

Αναµένω, κυρία Γκάγκα, από την πλευρά σας που εκπροσω-
πείτε την ελληνική πολιτεία και την ελληνική Κυβέρνηση, να ζη-
τήσετε ένα συγγνώµη από την οικογένεια του Θωµά και να
αναλάβετε την πολιτική ευθύνη για την υγειονοµική ανασφάλεια
στη χώρα και τις δυσκολίες πρόσβασης στην αναγκαία και κα-
τάλληλη υγειονοµική φροντίδα, όπως όχι εγώ, αλλά οι φορείς της
υγειονοµικής κοινότητας το επισηµαίνουν. Και θα καταθέσω στα
Πρακτικά στη συνέχεια επιστολή τους. Το θέτω επίσης για να µην
υπάρξουν άλλα τέτοια τραγικά συµβάντα στην πορεία για να σώ-
σουµε ζωές.

Ο Θωµάς από τα Γρεβενά υπέστη ανακοπή καρδιάς το από-
γευµα της Τρίτης 3 Ιανουαρίου και µεταφέρθηκε από το σπίτι του
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µε το ΕΚΑΒ στο Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών του Γενικού Νο-
σοκοµείου Γρεβενών.

Μετά από υπεράνθρωπες προσπάθειες του ΕΚΑΒ και του νο-
σοκοµείου επανήλθε η καρδιακή λειτουργία του και διασωληνώ-
θηκε. Η κατάστασή του κρίθηκε από τους γιατρούς κρίσιµη και
έπρεπε να µεταφερθεί σε ΜΕΘ παίδων. Και εδώ ξεκινάει ο Γολ-
γοθάς του εξάχρονου Θωµά και της οικογένειάς του, καθώς οι
οκτώ κλίνες ΜΕΘ που διαθέτει το «Ιπποκράτειο» συν δύο COVID
στη Θεσσαλονίκη ήταν όλες κατειληµµένες. Αποφασίστηκε λοι-
πόν η διακοµιδή του από τα Γρεβενά τριακόσια είκοσι χιλιόµετρα
µακριά στο Ρίο, στην Πάτρα µε ώρα αναχώρηση στις 22.30’ το
βράδυ.

Το ασθενοφόρο του ΕΚΑΒ που τον µετέφερε ενώ κινούνταν
στην Ιόνια Οδό παρουσίασε µηχανική βλάβη και χρειάστηκε να
αντικατασταθεί από άλλο όχηµα του σταθµού του ΕΚΑΒ Ιωαννί-
νων. Το δεύτερο ασθενοφόρο έφτασε τα ξηµερώµατα στο νοσο-
κοµείο της Πάτρας και παρά τις υπεράνθρωπες προσπάθειες των
γιατρών, ο εξάχρονος Θωµάς δεν τα κατάφερε και έχασε τη µάχη
για τη ζωή.

Κεντρικό ερώτηµα: Ποιοι και γιατί αποφάσισαν, κυρία Υπουρ-
γέ, το παιδί να µεταφερθεί στην Πάτρα και όχι στην Αθήνα µε
ασθενοφόρο οδικώς και όχι µε πτητικό µέσο, όπως έγινε δύο
µέρες µετά µε τον δίχρονο από τη Δράµα, ο οποίος, επίσης, δια-
σωληνώθηκε και µεταφέρθηκε στην Αθήνα στο Νοσοκοµείο Παί-
δων «Αγλαΐα Κυριακού» µε πτητικό µέσο µε αεροδιακοµιδή επει-
δή δεν βρέθηκε ΜΕΘ στη Θεσσαλονίκη; Το τελευταίο χρονικό
διάστηµα πολλαπλασιάζονται τα περιστατικά παιδιών που χρει-
άζονται νοσηλεία σε ΜΕΘ και δεν βρίσκουν κενή κλίνη µε αποτέ-
λεσµα να απαιτείται διακοµιδή ή αεροδιακοµιδή από τη βόρεια
Ελλάδα και τη Θεσσαλονίκη, στην Αθήνα και την Πάτρα. Με αε-
ροδιακοµιδή είχε µεταφερθεί επίσης ένα τρίχρονο αγοράκι από
το νοσοκοµείο της Κοζάνης στη ΜΕΘ του Νοσοκοµείου Παίδων
Πεντέλης. Με συνδυασµό αεροδιακοµιδής και επίσης επίγειας
διακοµιδής είχε µεταφερθεί η εντεκάχρονη από τα Ιωάννινα. Και
όλα τα παραπάνω γιατί οι κλίνες ΜΕΘ στα νοσοκοµεία παίδων
στη χώρα είναι συνολικά πενήντα πέντε. Τριάντα δύο είναι στην
Αττική, είκοσι τρία στην περιφέρεια. Από την Αθήνα και πάνω
είναι µόλις δέκα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα συνεχίσετε στη
δευτερολογία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κλείνω µε τα ερωτήµατά
µου.

Θα καταθέσω µόνο στα Πρακτικά την οργή των ιατρών της δυ-
τικής Μακεδονίας για τις διακοµιδές των παιδιών από Γρεβενά
και Κοζάνη από την εφηµερίδα «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ»: «Δεν µπορούµε
να παίζουµε τη ζωή των παιδιών µας στα ζάρια», λένε οι γιατροί,
Πρόεδρος και Γενικός Γραµµατέας. Και επισηµαίνουν τα πέντε
σηµεία τα οποία είναι τα κενά, δηλαδή κενά όπως δεν υπάρχουν
επαρκείς διασώστες γιατροί στα πληρώµατα του ΕΚΑΒ, υπάρχει
έλλειψη ΜΕΘ και µονάδων εντατικής νοσηλείας νεογνών στη δυ-
τική Μακεδονία, υποβάθµιση της συντήρησης των ασθενοφόρων,
συνειδητή παντελής υποστελέχωση των νοσοκοµείων. Νοµίζω η
φράση τα λέει όλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, θα τα πείτε και στην δευτερολογία σας. Έχετε πάει στα
πέντε λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Αθανασίου, δώστε
µου όση ώρα δώσατε για το Τατόι και τον τέως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καταλαβαίνω,
είναι σοβαρό θέµα, αλλά…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Δώστε µου τον χρόνο για
τον εξάχρονο Θωµά. Αξίζει να δώσουµε τον χρόνο που δώσατε
για το Τατόι και τον τέως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, δεν δώσαµε
τόσο χρόνο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Καλά, δεν δώσατε! Μας
παρακολουθεί ο κόσµος.

Κλείνω µε τα ερωτήµατα. Για ποιον λόγο δεν υπήρξε διαθέσιµη
κλίνη ΜΕΘ παίδων στη Θεσσαλονίκη; Γιατί δεν βρέθηκε έγκαιρα
διαθέσιµη κλίνη για να µεταφερθεί το ταχύτερο δυνατό; Γιατί
χρειάστηκε το παιδί να µεταφερθεί τριακόσια δέκα χιλιόµετρα

µακριά από τα Γρεβενά στην Πάτρα, αφού η κρισιµότητα της κα-
τάστασής του απαιτούσε να µη χαθεί καθόλου χρόνος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βλέπετε λοιπόν,
κάνετε επαναλήψεις.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κλείνω.
Γιατί, κυρία Γκάγκα, δεν κρίθηκε αναγκαία η αεροδιακοµιδή

του παιδιού µε πτητικό µέσο όπως έγινε σε αντίστοιχες περιπτώ-
σεις επωνύµων, εφόσον η κατάστασή του ήταν ιδιαίτερα κρίσιµη;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα σε όλους.
Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ξεκινώντας ότι λυπάµαι πάρα πολύ για

το παιδάκι και θεωρώ µεγαλειώδη τη χειρονοµία των γονιών να
βοηθήσουν άλλους ανθρώπους. Είναι πάρα πολύ στενάχωρο
όταν χάνουµε οποιονδήποτε, πολύ περισσότερο όταν χάνουµε
ένα παιδί.

Να µπω τώρα σε ένα κοµµάτι λίγο πιο ιατρικό. Ο µικρός έπαθε
ανακοπή πράγµατι στο σπίτι του και από την ώρα που έγινε αυτό
και έµεινε το παιδί άπνοο µέχρι την ώρα που έφτασε στο νοσο-
κοµείο, πέρασε αρκετός χρόνος για να κάνει εγκεφαλική βλάβη.
Το παιδί, λοιπόν, πήγε στο νοσοκοµείο, στο οποίο είχαν ήδη ει-
δοποιηθεί οι γιατροί. Υπήρχε παιδίατρος εντατικολόγος, που
πήγε για να είναι εκεί µε το παιδί χωρίς να εφηµερεύει και την ευ-
χαριστώ πάρα πολύ για αυτό. Ήταν επί ποδός όλο το νοσοκοµείο
για το παιδί. Και πραγµατικά µπόρεσαν να πατάξουν την ανακοπή
και να πάρει µπρος καρδιακά το παιδί. Αυτό δεν σηµαίνει ότι διορ-
θωνόταν η βλάβη στον εγκέφαλο, η οποία είχε ήδη γίνει δυστυ-
χώς. Το παιδί είχε µυδρίαση.

Τώρα όσον αφορά τις διακοµιδές. Οι διακοµιδές, όπως θυµό-
σαστε, είχαν γίνει ατυχήµατα µε το ΕΚΑΒ όταν η διαχείριση των
πτήσεων ήταν από ιδιωτική εταιρεία και δόθηκαν οι πτήσεις στην
Πολεµική Αεροπορία. Αυτό είναι κάτι που µπορούµε να ξανασυ-
ζητήσουµε, γιατί πραγµατικά θέλουµε αεροδιακοµιδές πολύ γρή-
γορες. Αλλά οι αεροδιακοµιδές δεν είναι πάρα πολύ γρήγορες
και προϋποθέτουν τη µεταφορά ενός ανθρώπου µε ασθενοφόρο
στο σηµείο του ελικοδρόµιου, τη µεταφορά στο ελικόπτερο και
από κει και πέρα τη µεταφορά από το ελικοδρόµιο της πόλης που
φτάνει το παιδί µε άλλο ασθενοφόρο στο νοσοκοµείο. Δεν είναι
λοιπόν απλή διαδικασία.

Ζητήθηκε αρχικά από το νοσοκοµείο αεροδιακοµιδή και έγιναν
οι αντίστοιχες ενέργειες του ΕΚΑΒ προς την Πολεµική Αεροπο-
ρία. Αφού το σκέφτηκαν οι γιατροί, θεώρησαν ότι ήταν πιο ασφα-
λές και πιο γρήγορο να φύγουν οδικά από τα Γρεβενά και να πάνε
στην Πάτρα. Αυτή ήταν η απόφαση των γιατρών και αυτή την
απόφαση σεβάστηκε το ΕΚΑΒ. Αυτή ήταν η απόφασή τους. Θε-
ώρησαν ότι ήταν πιο απλό, πιο εύκολο να πάρουν ένα ασθενο-
φόρο και να κάνουν αυτή τη διαδροµή. Αυτή ήταν η απόφαση των
γιατρών. Άρα έγινε ανάκληση της αίτησης αεροδιακοµιδής από
το νοσοκοµείο.

Να πω ότι καθ’ όλη τη διάρκεια της διακοµιδής το παιδί ήταν
διασωληνωµένο και συνοδευόταν από παιδίατρο εντατικολόγο,
που ήξερε πάρα πολύ καλά τη δουλειά της. Καµµία στιγµή στη
διάρκεια της διακοµιδής το παιδί δεν βρέθηκε άσφυγµο, άρ-
ρυθµο ή οποιοδήποτε πρόβληµα. Έφτασε λοιπόν στην Πάτρα.
Και στο διπλανό νοσοκοµείο να έφτανε δυστυχώς η εγκεφαλική
βλάβη είχε γίνει.

Άρα για να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους, θέλω να πω
ότι, δυστυχώς, υπάρχουν πράγµατα που δεν µπορούµε ιατρικά
να επαναφέρουµε. Δηλαδή, ένα παιδί, ένας οποιοσδήποτε άρρω-
στος εάν µένει άπνοος για πάρα πολλά λεπτά, προφανώς κάνει
εγκεφαλική βλάβη. Αυτό και να φτάσει στο νοσοκοµείο µετά από
δέκα λεπτά, πιθανώς και πάλι δεν ανατάσσεται αν δε γίνεται
ΚΑΡΠΑ σε όλη τη διάρκεια. Το παιδί, λοιπόν, από την ώρα που το
πήραν είδηση από το σπίτι του µέχρι την ώρα που έφτασε το
ΕΚΑΒ, που πήγε πάρα πολύ γρήγορα και τον µετέφερε στο νο-
σοκοµείο, είχε δυστυχώς εγκεφαλική βλάβη.
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Και λέω και πάλι δυστυχώς υπήρχε η ατυχία τού να χαλάσει το
ασθενοφόρο. Το ασθενοφόρο ήταν από τα καινούργια του στό-
λου και το σέρβις το είχε κάνει 15 Δεκεµβρίου. Το επόµενο σέρ-
βις ήταν να γίνει 15 Δεκεµβρίου του 2023. Άρα δεν ήταν θέµα.
Ατυχίες µπορεί να συµβούν ανά πάσα στιγµή. Και ελικόπτερα
έχουµε σηκώσει και έχουµε χάσει ανθρώπους µε ελικόπτερα.
Ατυχίες µπορούν να γίνουν. Το συγκεκριµένο παιδί, δυστυχώς,
ήταν ήδη µε ανοξία εγκεφαλική. Η διακοµιδή έγινε έτσι όπως ζή-
τησαν οι γιατροί και έγινε µε όλα τα µέτρα ασφάλειας για τη δια-
κοµιδή του.

Και πάλι να πω ότι λυπάµαι για το παιδί. Ιατρικά έγινε ό,τι µπο-
ρούσε να γίνει ό,τι µπορούσε να είναι δυνατόν. Και δόθηκε η προ-
σπάθεια να σωθεί το παιδί από όλο το προσωπικό που εµπλέκεται
και στη διάσωση του παιδιού στο νοσοκοµείο και στη διακοµιδή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κυρία Γκάγκα, το γεγο-

νός ότι η επιλογή ήταν λανθασµένη επιβεβαιώθηκε δυο µέρες
µετά, όταν άρον-άρον για το παιδί από τη Δράµα, που ακολού-
θησε τον άτυχο εξάχρονο Θωµά, δεν επιλέξατε την ίδια δια-
δροµή. Το στείλατε µε πτητικό µέσο στο «Αγλαΐα Κυριακού» στην
Αθήνα και όχι στην Πάτρα. Αυτό τα λέει όλα.

Κυρία Γκάγκα, δεν σας έχουµε καµµία απολύτως εµπιστοσύνη.
Τη γυναίκα, τη µητέρα, τη γιατρό Γκάγκα, δεν µπορώ να την
ελέγξω. Ελέγχω όµως την Υπουργό Γκάγκα, για το ότι οι επιλογές
που έγιναν δεν ήταν οι σωστές και αυτό είναι αυταπόδεικτο.

Και πραγµατικά δεν βρήκατε να ψελλίσετε µια συγγνώµη προς
την οικογένεια για αυτά που έγιναν πριν και αυτά που έγιναν µετά
για αντίστοιχες περιπτώσεις µικρών παιδιών. Δεν βρήκατε το
θάρρος να πείτε ότι είναι αδιανόητο από την Αθήνα και πάνω να
υπάρχουν µόνο οκτώ ΜΕΘ. Και ελέγχεστε για το γεγονός ότι
εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κατάφερε µε τον Πολάκη
και τον Ξανθό, τον Ξανθό και τον Πολάκη να ζητήσει από το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» τα λεφτά να µην πάνε στον «Ευαγ-
γελισµό», αλλά να πάνε στο παιδιατρικό νοσοκοµείο. Και όταν το
άκουσε ο κ. Δρακόπουλος και το διοικητικό συµβούλιο είπε, «Μα
είναι δυνατόν µια πόλη ενάµισι εκατοµµύριου να µην έχει παιδια-
τρικό νοσοκοµείο; Ναι να πάνε εκεί». Και το αποφάσισαν και το
έφεραν και το δροµολογήσαµε.

Και σας ήλεγξα εγώ προσωπικά µε επίκαιρη ερώτησή µου τον
Φεβρουάριο του 2020 προς τον κ. Κοντοζαµάνη. Σπεύστε, τρέξτε
να ολοκληρωθεί το παιδιατρικό γιατί εκεί θα υπάρχουν τριάντα
τρεις νέες ΜΕΘ µέσα στο Παιδιατρικό Νοσοκοµείο της Θεσσα-
λονίκης. Ούτε αυτό κάνατε.

Σας κατέθεσα ερώτηση για τις προσβάσεις, για τους δρόµους
για να µη φεύγουν τα ασθενοφόρα στον γκρεµό. Ούτε αυτό το
κάνατε. Και δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη γιατί; Εσείς είπατε ότι
από τις πεντακόσιες πενήντα ΜΕΘ που σας παρέδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ,
εσείς τις πήγατε στις χίλιες πεντακόσιες. Πού είναι οι χίλιες πε-
ντακόσιες; 

Και το λέω αυτό, γιατί στην ίδια την πόλη µου, από τις δεκαο-
κτώ κλίνες ΜΕΘ -ακούστε το, είναι φρέσκια η είδηση, κυρία Γκά-
γκα και να το ακούσουν και οι συνάδελφοί µου από το κοινοβου-
λευτικό ρεπορτάζ, - που τον Απρίλιο του 2021 σας έδωσε το «Ελ-
λάδα, διακόσια χρόνια», η κ. Αγγελοπούλου, αυτή τη στιγµή λει-
τουργούν οι µισές υποστελεχωµένες και οι άλλες µισές είναι
κλειστές. Να το ακούσει ο ελληνικός λαός. Σας χάρισαν, δεν τις
φτιάξατε δεκαοκτώ νέες ΜΕΘ τον Απρίλιο του 2021 και έχουµε
Γενάρη του 2023 και έχετε τις µισές υποστελεχωµένες, µε τέσ-
σερις γιατρούς και τους άλλους από εσωτερικές µετακινήσεις
από τα γύρω νοσοκοµεία και τις άλλες εννέα τις έχετε κλειστές,
όπως και η Πνευµονολογική Κλινική του «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ», που
κάηκε τον Απρίλιο του 2022 και ο κ. Πλεύρης, ο Υπουργός σας,
είπε ότι άµεσα θα τα αποκαταστήσουµε. Δεν είχε εγκατασταθεί
ούτε ο ανάδοχος ακόµα στο συγκεκριµένο έργο.

Γι’ αυτό σας ψέγουµε και θα τα καταθέσω και αυτά στα Πρα-
κτικά. Πραγµατικά, µισείτε; Τέτοια ιδεολογική εµµονή και εµπά-
θεια σε βάρος του δηµόσιου Εθνικού Συστήµατος Υγείας; Να µην

προσλάβετε ούτε έναν γιατρό; Σας πρόσφεραν έτοιµες δεκαοκτώ
νέες ΜΕΘ. Σας ελέγξαµε τον Σεπτέµβριο του 2021. Έχουν περά-
σει τόσοι µήνες! Κοντεύουν δύο χρόνια και οι µισές ΜΕΘ είναι
κλειστές. Αυτό δεν σας συγκινεί, ως γιατρό;

Πραγµατικά, αυτό δεν σας βάζει σε εγρήγορση για αυτό που
µπορεί να συµβαίνει, που µπορεί να σηµαίνει να σωθούν ζωές και
την ίδια ώρα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, κύριε Τρια-
νταφυλλίδη! Έχετε συνολικά φτάσει τα δέκα λεπτά! Δεν είναι
σωστό αυτό για τους συναδέλφους σας!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: …αφήσατε χωρίς κάποια
αιτιολόγηση τον εξάχρονο ουσιαστικά και δεν είχατε απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ευχαριστώ
πολύ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ούτε για το πτητικό µέσο
µού απαντήσατε, που έγινε δύο µέρες µετά, ούτε και για ποιον
λόγο δεν βρέθηκε κλίνη ΜΕΘ παίδων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Έχετε πάει σε διπλάσιο χρόνο συνολικά!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Και σε αυτό -πολιτικά
µιλώ- εσείς και ο κ. Πλεύρης είστε υπόλογοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κύριε
Τριανταφυλλίδη, θα σας συγχωρήσω τον τόνο, τη φωνή και τον
λαϊκισµό, αλλά είναι η τελευταία φορά που το κάνω.

Να σας απαντήσω, γιατί δεν είστε γιατρός. Δεν υπάρχουν δύο
ίδιοι ασθενείς και δεν υπάρχει ο ίδιος λόγος να µεταφέρουµε
ασθενή µε έναν τρόπο ή µε άλλον. Αυτό είναι πάντα ιατρική από-
φαση, όπως είναι ιατρική απόφαση το τι είναι επείγον και τι δεν
είναι επείγον από άποψη…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε).
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Τώρα

µιλώ εγώ. Έχετε µιλήσει.
Λοιπόν, δεν σας έχω εγώ καµµία εµπιστοσύνη, γιατί υπήρξατε

κυβέρνηση σχεδόν πέντε χρόνια. Δεν αυξήσατε καµµία κλίνη
ΜΕΘ στα πέντε χρόνια που ήσασταν κυβέρνηση. Εµείς το κά-
ναµε. Και το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» δεν είναι ακόµη έτοιµο
ούτε έγινε στη δική σας κυβέρνηση έτοιµο. Άρα µη µου συζητάτε.

Εµείς ετοιµάζουµε οκτώ κλίνες ΜΕΘ στη Λάρισα που θα είναι
έτοιµες τον Ιούνιο και το παιδιατρικό, που δεν θα χρειαστεί. Και
να σας πω από άποψη µονάδων πόσες έχουµε. Στην 3η ΥΠΕ ήταν
εβδοµήντα µία οι κλίνες και είναι εκατόν είκοσι εννέα και σήµερα,
η αναφορά είναι ότι έχουµε πενήντα κλίνες ΜΕΘ κενές για COVID
και πενήντα κλίνες ΜΕΘ κενές για απλά περιστατικά. Αυτά στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας. Αφήνω το ιδιωτικό.

Άρα δεν υπάρχει θέµα επάρκειας ΜΕΘ. Υπάρχουν ΜΕΘ, όπως
υπήρχε πάντα επάρκεια ΜΕΘ. Δεν γεµίσαµε τώρα, αυτό τον
καιρό δηλαδή, µε τις καινούργιες ΜΕΘ που έχουν γίνει. Και για
τις παιδιατρικές ΜΕΘ, επίσης η πληρότητα διαχρονικά είναι 60%.
Άρα ναι, θέλουµε και άλλες ΜΕΘ στη βόρεια Ελλάδα, που θα γί-
νουν σιγά-σιγά, είναι προγραµµατισµένες.

Από εκεί και πέρα, για να υπάρξει µια ΜΕΘ, πρέπει να υπάρ-
χουν ικανά περιστατικά για να δηµιουργείται ΜΕΘ, γιατί αντί-
στοιχα, η ίδια πιθανότητα µπορεί να είναι για µια ανάγκη
διακοµιδής από τα Ψαρά, όπου βεβαίως δεν θα µπορέσουµε να
κάνουµε ΜΕΘ και να είναι βιώσιµη η ΜΕΘ και να υπάρχει επάρ-
κεια προσωπικού µε εµπειρία, για να έχει τα παιδιά.

Άρα τα παιδιά είναι σηµαντικό, όπως και οι µεγάλοι, να πηγαί-
νουν σε µέρη που υπάρχει εµπειρία, να γίνεται γρήγορα η διακί-
νηση. Σας λέω και πάλι ότι το πώς γίνεται η διακίνηση και πώς
γίνεται η διακοµιδή είναι θέµα ιατρικό.

Νοµίζω ότι σας απάντησα ήδη για τις ΜΕΘ στη Θεσσαλία, σας
απάντησα ήδη για τις ΜΕΘ στη Θεσσαλονίκη. Θα ήθελα να πω
και πάλι ότι λυπάµαι για κάθε ασθενή που πεθαίνει. Δυστυχώς οι
άνθρωποι χάνονται. Είναι πάρα πολύ λυπηρό, όταν χάνουµε παι-
διά. Λυπάµαι πάρα πολύ για τον µικρό, που, αφού έγινε το περι-
στατικό, ήταν αδύνατον να σωθεί λόγω της ανοξίας στο κεφάλι
του.
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Και πάλι, πρέπει να ευχαριστήσω τους συναδέλφους όλους
στο Νοσοκοµείο Γρεβενών, γιατί έκαναν ό,τι ήταν ανθρωπίνως
δυνατόν. Νοµίζω ότι οι γονείς του ξέρουν. Λυπάµαι πάρα πολύ
για την απώλειά τους και πραγµατικά, κάνουµε ό,τι µπορούµε για
να µην έχουµε απώλειες ανθρώπων και να είµαστε εκεί για κάθε
ασθενή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ.
Η επόµενη ερώτηση είναι η δεύτερη µε αριθµό 312/13-1-2023

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόδωρου Δρίτσα
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Θα κάνετε κάτι επιτέλους
για να στηρίξετε το Ειδικό Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο Πειραιά
“ΜΕΤΑΞΑ”;».

Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός κ. Ασηµίνα
Γκάγκα.

Κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πράγµατι, όπως το εκφώνησε ήδη ο κύριος

Πρόεδρος, η ερώτησή µου, την οποία σας απηύθυνα από τις 13
Ιανουαρίου, έχει έναν τίτλο αµεσότητας, επείγοντος και λέει: «Θα
κάνετε κάτι επιτέλους για να στηρίξετε το Ειδικό Αντικαρκινικό
Νοσοκοµείο «Μεταξά» στον Πειραιά»; Εννοείται -και το αναφέρω
στην πρώτη παράγραφο της ερώτησής µου- ότι αυτή η ίδια ερώ-
τηση µε αυτόν τον τίτλο θα µπορούσε να κατατεθεί και για το
«Τζάνειο» Νοσοκοµείο και για το Γενικό Κρατικό Νοσοκοµείο Πει-
ραιά και για τα άλλα της ευρύτερης περιφέρειας του Πειραιά και
όλης της Αττικής και όλης της Ελλάδας. Έτσι έχουν φτάσει τα
πράγµατα.

Όµως, εδώ ο τίτλος δεν επελέγη για λόγους εντυπωσιασµού.
Θα σας εξηγήσω αµέσως.

Δεν ξέρω αν µε παρακολουθείτε, κυρία Υπουργέ, αλλά στις 19
Δεκεµβρίου 2022 -σηµειώστε το- κλιµάκιο της Νοµαρχιακής Επι-
τροπής του ΣΥΡΙΖΑ Πειραιά, µε γιατρούς και άλλους αρµόδιους
και µε εµένα, ως Βουλευτή Πειραιά, επισκεφθήκαµε το Νοσοκο-
µείο «Μεταξά», όπως κάνουµε συχνά για όλα τα νοσοκοµεία, όχι
για να περάσουµε την ώρα µας, αλλά για να ενηµερωθούµε, να
ενηµερώσουµε για τις δικές µας απόψεις, κυρίως όµως να ενη-
µερωθούµε και να εµπλουτίσουµε τα στοιχεία για τα οποία µπο-
ρούµε να παρέµβουµε και µπορούµε και προγραµµατικά, αλλά
και άµεσα να διορθώσουµε πράγµατα.

Μεταξύ των κύριων ζητηµάτων που µας ετέθησαν σε αυτή την
επίσκεψη, στις 19 Δεκεµβρίου, ήταν η υποστελέχωση του φαρ-
µακείου µαζί και µε πολλά άλλα, µε κίνδυνο να µη γίνονται οι χη-
µειοθεραπείες. Ακριβώς! Και µας ενηµέρωσαν οι πάντες, αρµό-
διοι και χωρίς αρµοδιότητα, αλλά γιατί ήταν πασίγνωστο το θέµα,
ότι το Υπουργείο είναι ενήµερο και η 2η ΥΠΕ και το Υπουργείο και
οι πάντες.

Και φτάσαµε -προσέξτε, 19 Δεκεµβρίου- στις 20 Ιανουαρίου,
είκοσι µέρες µετά δηλαδή, να µη µπορεί να λειτουργήσει το φαρ-
µακείο, να µη µπορούν να παραχθούν τα σκευάσµατα για τις χη-
µειοθεραπείες και να ακυρωθούν για µία τελικά, ευτυχώς, µέρα
τότε, εκατό χηµειοθεραπείες, οι οποίες έγιναν τις επόµενες ηµέ-
ρες.

Μη µου επικαλέστηκε ότι αυτό δεν είναι σοβαρό πρόβληµα,
διότι αποκαταστάθηκε. Έµαθα, µάλιστα, ότι κάνατε επίσκεψη στο
Νοσοκοµείο «Μεταξά» χωρίς µεγάλη δηµοσιότητα και ότι δηλώ-
σατε ότι καταβάλλονται µέγιστες προσπάθειες. Μη µου απαντή-
σετε ούτε σε αυτό σήµερα.

Τα ερωτήµατα είναι συγκεκριµένα, οι ελλείψεις είναι πολλές.
Θα επανέλθω στη δευτεροµιλία µου. Το «Μεταξά» δεν µπορεί να
περιµένει. Κανένα νοσοκοµείο δεν µπορεί να περιµένει, αλλά ένα
αντικαρκινικό νοσοκοµείο, όπως αυτό, έχει το επιπρόσθετο ζή-
τηµα ότι ο χρόνος είναι αµείλικτο µέγεθος για την υγεία και την
ίδια τη ζωή των ασθενών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Δρίτσα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ως εκ τούτου, σας καλώ και θέτουµε

τα ερωτήµατα: Τι θα κάνετε άµεσα για να αντιµετωπιστούν εκρη-
κτικά προβλήµατα ελλείψεων σε γιατρούς, σε φαρµακοποιούς,
σε νοσηλεύτριες, σε νοσηλευτές και σε άλλες ειδικότητες, ακόµα
και σε διοικητικό προσωπικό ή προσωπικό καθαριότητας, ώστε
να λειτουργήσει αυτό το κρίσιµης σηµασίας νοσοκοµείο;

Και δεύτερον, επειδή ακριβώς όλα οδηγούνται σε βαθµιαία
αποδόµηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Δρίτσα,
φτάσατε στα πέντε λεπτά από δύο. Ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ποιο είναι το µεσοπρόθεσµο σχέδιό
σας για το Νοσοκοµείο «Μεταξά» και προφανώς και για τα άλλα
νοσοκοµεία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: …το οποίο πρέπει να το καταθέσετε όχι

µε δύο λόγια, αλλά µε µια ολόκληρη έκθεση ποιο σχέδιο είναι
δροµολογηµένο για την ανασύνταξη των νοσοκοµείων, που έχουν
καταρρεύσει µε ευθύνη σας, στη δική σας διακυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κα-
λησπέρα, κύριε Δρίτσα, ευχαριστώ για την ερώτηση.

Κατ’ αρχάς, ως γιατρός του ΕΣΥ επί τριάντα χρόνια, επιτρέψτε
µου να σας πω ότι τα νοσοκοµεία περίπου κατέρρευσαν επί κυ-
βερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ. Το λέω, γιατί εγώ αυτό που έζησα ως για-
τρός του ΕΣΥ δεν το είχα ζήσει ποτέ στη ζωή µου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κατέρρευσαν το 2012.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Όχι,

µε συγχωρείτε. Εµένα η κλινική µου το 2012 είχε δώδεκα ειδι-
κευόµενους και το 2019 είχε τρεις. Έχει µεγάλη διαφορά. Άρα
δεν είναι…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κυρία Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Δρίτσα, αντί

για δύο λεπτά, µιλούσατε πέντε λεπτά. Δεν σας διέκοψε κανείς.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Η

δική µου αίσθηση και σας µιλάω ως γιατρός του ΕΣΥ…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μα, είναι δυνατόν; Είναι αυτή δήλωση

Υπουργού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μα, αυτή είναι η

διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Εγώ

θεωρώ ότι τα νοσοκοµεία κατέρρευσαν επί ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η
δική µου αίσθηση ως γιατρού του ΕΣΥ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: …(Δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συγγνώµη, κυρία

Υπουργέ. 
Δεν επιβάλλει ο ερωτών στον επερωτώµενο Υπουργό πώς θα

απαντήσει. Σας παρακαλώ!
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, συνεχίστε. Μηδενίζω τον χρόνο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Επιβάλλεται στη Βουλή να διεκδικεί

αξιοπρέπεια. Είναι δικός σας ρόλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ!

Πέντε λεπτά µιλούσατε. Εγώ θα σας δώσω τον χρόνο να απαντή-
σετε στη δευτερολογία σας. Θα έχετε πλήρη χρόνο, µη νοι-
άζεστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Θα απαντήσω, αλλά να µην προκαλεί-
ται η Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα απαντήσετε
στη δευτερολογία σας. Θα έχετε αρκετό χρόνο.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ. 
Μας ενδιαφέρουν πάρα πολύ όλα τα νοσοκοµεία και επειδή τα

τελευταία δεκαπέντε χρόνια η µισή κλινική, η δική µου, ασχολιό-
ταν µε καρκινοπαθείς ασθενείς, µε ενδιαφέρουν και προσωπικά
οι ασθενείς που έχουν καρκίνο και θεωρώ αδιανόητο το να µην
έχουν τη διάγνωση και τη θεραπεία που χρειάζονται άµεσα. 

Άρα είναι σαφές ότι στηρίζουµε τα αντικαρκινικά νοσοκοµεία.
Ξεκινάµε τη δηµιουργία ενός νέου αντικαρκινικού νοσοκοµείου
στη Θεσσαλονίκη, δηµιουργούµε ακτινοθεραπευτικό στο «Σωτη-
ρία». Συνεπώς είναι σαφές ότι στηρίζουµε τη διάγνωση και τη θε-
ραπεία των καρκινοπαθών. 
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Τώρα, στο Νοσοκοµείο «Μεταξά» πράγµατι, µετά από παραι-
τήσεις, υπηρετεί µόνο ένας µόνιµος φαρµακοποιός, αλλά και
ένας επικουρικός και ένας συνάδελφος που µετακινείται από το
«Τζάνειο». Την ηµέρα που έγινε το πρόβληµα, δύο φαρµακοποιοί
είχαν COVID και οι δύο µαζί, παράλληλα. Αυτό φαντάζοµαι ότι
µπορεί να συµβεί κάποιες φορές, ακόµη κι αν έχουµε τέσσερις
φαρµακοποιούς. Άρα ήταν µια ηµέρα που είχαµε δύο άδειες
αναρρωτικές µαζί. Αυτή η ηµέρα λύθηκε, γύρισε ο ένας τουλάχι-
στον την επόµενη µέρα ή µάλλον έγινε µια µετακίνηση µέχρι να
γίνουν καλά και δόθηκαν οι θεραπείες την επόµενη µέρα.

Είναι σαφές ότι θέλουµε να το στηρίξουµε. Έχουµε ήδη βάλει
στις θέσεις του λοιπού προσωπικού θέσεις φαρµακοποιού για το
Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο «Μεταξά» στον Πειραιά και µας ενδια-
φέρει πάρα πολύ να αναβαθµιστεί. Ήδη, έχουν γίνει πάρα πολλές
ενέργειες. Μπαίνει τώρα το ΤΕΠ, ώστε να υπάρξει αυτή η ροή
που θέλουµε, η εύκολη πρόσβαση και η εύκολη διακίνηση των
ασθενών που έχουν ήπια προβλήµατα και χρειάζονται µια συµ-
βουλευτική και οδηγίες για το σπίτι και παράλληλα, η γραµµή για
τους ασθενείς που χρειάζονται νοσηλεία και µεγαλύτερη φρο-
ντίδα.

Ο σχεδιασµός, λοιπόν, είναι να υπάρχει όχι µόνο αυτό, αλλά
και η διασύνδεση µεταξύ πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, δευ-
τεροβάθµιας φροντίδας υγείας και ειδικών δοµών, ώστε να µπο-
ρούν οι άρρωστοι να εξυπηρετούνται γρήγορα. Επίσης, µας εν-
διαφέρει, όχι µόνο να υπάρχει φροντίδα στο Νοσοκοµείο «Με-
ταξά», αλλά όταν µετακινείται ένας άρρωστος από νησί, µας εν-
διαφέρει να υπάρχουν µονάδες χηµειοθεραπείας ηµέρας και σε
περιφερειακές πόλεις και σε νησιά, ώστε να µη χρειάζεται να µε-
τακινούνται οι ασθενείς. Να υπάρχουν, δηλαδή, οµάδες, ακόµα
και µε τηλεϊατρική, και άνθρωποι που έχουν εξειδικευτεί στον
τοµέα σε κάθε σηµείο της Ελλάδας, ώστε να µη χρειάζεται να τα-
λαιπωρούνται οι άρρωστοι, που ταλαιπωρούνται µέχρι στιγµής. 

Είναι, λοιπόν, σαφής στόχος µας να βοηθηθεί το Νοσοκοµείο
«Μεταξά» και σας απαντάω για τους φαρµακοποιούς ότι αυτό
ήταν ένα πρόβληµα αναρρωτικών αδειών που συνέβη µία και µο-
ναδική µέρα µε δύο παράλληλες άδειες. Υπάρχουν, επίσης, δύο
βοηθοί φαρµακοποιού, αλλά για να µπορέσουµε να δώσουµε θε-
ραπεία, πρέπει να υπάρχει φαρµακοποιός στο νοσοκοµείο. Άρα,
παρά το γεγονός ότι υπήρχαν βοηθοί φαρµακοποιού, που θα
µπορούσαν πιθανότατα, νοµικά αυτό δεν είναι δυνατόν. Και είναι
και λογικό, πρέπει να είµαστε ασφαλείς, πρέπει να είµαστε σίγου-
ροι για τις δόσεις και τα φάρµακα που δίνουµε, ειδικά όταν είναι
φάρµακα που είναι τοξικά. Αυτό, λοιπόν, που έγινε µε τις χηµει-
οθεραπείες ήταν θέµα µίας ηµέρας και έχει ήδη λυθεί, υπάρχουν
τρεις φαρµακοποιοί αυτή τη στιγµή και υπάρχει προκήρυξη για
έναν ακόµη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού) 

Θα σας πω ό,τι άλλο θέλετε στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Υπουργέ.
Κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, οφείλω µια εξήγηση

και προς εσάς. Πράγµατι δεν πρέπει να παρεµβαίνουµε όταν δεν
έχουµε τον λόγο κατά τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μα, είδατε ότι σας
άφησα να µιλήσετε πέντε λεπτά, αντί για δύο λεπτά. Μην έχετε
παράπονο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Η χώρα µας το 2010 χρεοκόπησε µε
ευθύνη των γνωστών κοµµάτων, της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ. Κεντρικό ζήτηµα της χρεοκοπίας, πέρα από τη φτώχεια
και όλα αυτά, ήταν και η κατάρρευση του συστήµατος υγείας και
το ξέρουν οι πάντες αυτό.

Ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε το 2015 µια διαλυµένη κατάσταση και την
ανασύνταξε και την ανέταξε όσο µπόρεσε και έβγαλε τη χώρα
από τα µνηµόνια. Το να έρχεται η Υπουργός ενώπιον της Βουλής,
ενώπιον του ελληνικού λαού, διαγράφοντας την ελληνική ιστορία,
και να λέει ότι το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ οδήγησε στην κατάρρευση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, αυτό δεν προσβάλλει εµένα ή τον
ΣΥΡΙΖΑ, προσβάλλει την Κυβέρνηση, προσβάλλει την ελληνική
Βουλή, προσβάλλει την ελληνική ιστορία και την ελληνική κοινω-

νία. Να τελειώνουµε µε αυτά τα κόλπα, που εν προκειµένω η
κυρία Υπουργός δεν είναι και πολιτικός καριέρας. Είναι κακό να
µπαίνει και εκείνη στην ίδια λογική. 

Κυρία Υπουργέ, µου δώσατε µία απάντηση για την ακύρωση
των χηµειοθεραπειών εµπνεύσεως του Κυριάκου Μητσοτάκη:
«Συµβαίνουν και εις Παρισίους. Εντάξει, δεν έγινε και τίποτα, το
διορθώσαµε, θα κάνουµε κάτι.» κ.λπ.. Προαναγγελθείσα ήταν
αυτή η ακύρωση, σας το περιέγραψα και δεν υπήρχε σχέδιο, δεν
υπήρχε παρέµβαση. Δεν είναι δυνατόν να το προσεγγίζετε έτσι.

Εγώ διετέλεσα Υπουργός περίπου δύο χρόνια και δεν έδωσα
ποτέ απάντηση τέτοιου τύπου στον κοινοβουλευτικό έλεγχο.
Αντίθετα, ένα µού έλεγε ο ερωτών Βουλευτής σε θέµατα σοβα-
ρότατα και εγώ του έκανα δέκα. Γιατί αυτή είναι η ευθύνη του
Υπουργού και όχι να πετάει τη µπάλα αλλού. Βέβαια, εκλογές
έχουµε, Μητσοτάκη έχουµε και όλα αυτά τα καταλαβαίνουµε
πολύ καλά. Εσείς, όµως, δεν έχετε κανένα λόγο, για να µπείτε
στην ίδια λογική. 

Από αυτή την άποψη, δεν πήρα απάντηση γενικότερη. Δεν είδα
πουθενά έγνοια για το Νοσοκοµείο «Μεταξά» και για τα άλλα νο-
σοκοµεία. 

Ρώτησα στο Νοσοκοµείο «Μεταξά» και τα παθολογοανατοµικά
τµήµατα δίνουν πορίσµατα στις παθολογοανατοµικές εξετάσεις,
στις βιοψίες, έναν µήνα µετά. Θεωρείται σχετικά ικανοποιητικός
χρόνος. Εµένα, δεν µε ικανοποιεί ούτε αυτός. Σε διπλανό, παρα-
κείµενο νοσοκοµείο, δηλαδή λίγο πιο πέρα, στη Νίκαια, σύµφωνα
µε την έρευνα που έχω κάνει και προσωπικά, διασταυρωµένη, κά-
νουν να βγουν τα πορίσµατα και δύο και τρεις και τέσσερις
µήνες, κυρία Υπουργέ, γιατί λείπουν παθολογοανατόµοι. Αυτά
δεν είναι οι ελλείψεις γενικώς, είναι -χωρίς καµµία δραµατοποί-
ηση- ζωές ανθρώπων! Είναι έγκληµα να βγαίνει πόρισµα παθο-
λογοανατοµικής εξέτασης µετά από τέσσερις µήνες. Έγκληµα!
Όχι δικό σας, δεν ποινικοποιώ το ζήτηµα. Ανθρώπινο έγκληµα,
απαράδεκτο! Και θα συζητήσουµε για το εάν ο ΣΥΡΙΖΑ κατέρ-
ρευσε το σύστηµα υγείας το 2015; Σας παρακαλώ! Τα διαλυτικά
φαινόµενα είναι γενικευµένα στο ελληνικό σύστηµα υγείας, είναι
κυρίως στοχευµένα στις ελλείψεις του ανθρώπινου δυναµικού και
εκεί δεν υπάρχει κανένα σχέδιο και καµµία πραγµατική απά-
ντηση. Δεν είναι δυνατόν να σιωπά η Κυβέρνηση και να βρίσκει
επιµέρους στοιχεία.

Ένα τεράστιο ζήτηµα, µας είπαν στο Νοσοκοµείο «Μεταξά» -
όχι συριζαίοι, αλλά οι υπεύθυνοι εκεί-, είναι ότι η έλλειψη πρόσ-
ληψης µονίµων ιατρών έχει πάει πίσω χρόνια ολόκληρα το πρό-
γραµµα εκπαίδευσης ογκολόγων. Ξέρουµε τι σηµαίνει αυτό; Δεν
εκπαιδεύονται οι ογκολόγοι στην πράξη. Ας πάρουν και ειδικό-
τητα στο πανεπιστήµιο! Γιατί τα νοσοκοµεία και ειδικά το αντι-
καρκινικό δεν είναι απλώς ένα ίδρυµα νοσηλείας, αλλά είναι και
έρευνας και αναβάθµισης της αποκτώµενης γνώσης και της πα-
ρεχόµενης υπηρεσίας και πολλά άλλα. Αυτό σηµαίνει Υπουργείο
για την υγεία. Δεν σηµαίνει µικρορυθµίσεις και δικαιολογίες και
µητσοτακικής έµπνευσης αθλιότητες ανευθυνότητας ότι συµβαί-
νει και εις Παρισίους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Γίνατε κα-
τανοητός, κύριε Δρίτσα. Ελάτε. Έχετε πάει στα εννιά λεπτά συ-
νολικά.

Σας παρακαλώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, αλλά δεν γί-

νεται έτσι. Έχουµε ένα σωρό επίκαιρες.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Όλα αυτά δεν είναι αντιπολιτευτική

στάση. Είµαι Πειραιώτης από το Πασαλιµάνι, από υγειονοµική οι-
κογένεια –σόι ολόκληρο υγειονοµικών- και γνωρίζω τα νοσοκο-
µεία του Πειραιά από µικρό παιδί και τα παρακολουθώ σε όλη
τους την εξέλιξη. 

Ξέρω τι λέω, κυρία Υπουργέ. Ξέρω τι λέω! Από κάθε άποψη και
από πολιτική και από ανθρώπινη και από κοινωνική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Επει-

δή είπατε για το µεγάλο σχέδιο και όχι τα µικρά, σκεφτήκατε ποτέ
όσο ήσασταν κυβέρνηση, να πείτε πόσους παθολογοανατόµους
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χρειαζόµαστε, πόσους αναισθησιολόγους χρειαζόµαστε και να
κάνετε τους αριθµούς των εκπαιδευοµένων, όπως αντίστοιχα
έχουµε στις πανεπιστηµιακές σχολές, ανάλογα µε τις ανάγκες
των Ελλήνων ή και των επισκεπτών στην Ελλάδα; Όχι, δεν υπάρ-
χει κανένας απολύτως προγραµµατισµός για το πόσους ειδικευ-
µένους κάνουµε, τι ειδικότητες χρειαζόµαστε. Δεν υπήρξε ποτέ. 

Το κάνουµε τώρα για πρώτη φορά, σε συνεργασία µε τις ιατρι-
κές σχολές, σε συνεργασία µε τους φοιτητές. Γιατί, βέβαια, µια
παγιωµένη κατάσταση είναι δύσκολο να την αλλάξεις. Όταν θε-
ωρείς ότι θα τελειώσεις την ιατρική και θα κάνεις όποια ειδικό-
τητα θέλεις, είναι πολύ δύσκολο να έρθει το κράτος και να σου
πει: Ξέρεις, δεν µπορείς να κάνεις οποιαδήποτε ειδικότητα θέ-
λεις. Θα πρέπει να κάνεις ειδικότητες που έχουν σηµασία για
τους Έλληνες. 

Ρωτάτε, λοιπόν, για παθολογοανατόµους. Κάντε µια έρευνα
αγοράς να δείτε πόσοι είναι οι παθολογοανατόµοι, πόσοι παθο-
λογοανατόµοι έχουν παραχθεί τα τελευταία χρόνια; Έχουµε θέ-
σεις ειδικευοµένων αυτήν τη στιγµή που είναι καλυµµένες; Η
απάντηση είναι όχι, δεν έχουµε. Γιατί; Γιατί δεν έχουµε κάνει ποτέ
προγραµµατισµό ως κράτος. Τώρα το κάνουµε. 

Για την αναισθησιολογία που ρωτάτε: Δώσαµε κίνητρα για
τους αναισθησιολόγους και έχουµε υπερδιπλασιάσει τους ειδι-
κευόµενους αναισθησιολογίας. Άρα σε δυο, τρία χρόνια το πρό-
βληµά µας θα το έχουµε λύσει. Το θέµα είναι ότι στην ιατρική τα
προβλήµατα δεν λύνονται σε είκοσι µέρες, σε ένα µήνα, σε ένα
χρόνο. Θέλουν οι ειδικότητες γύρω στα πέντε χρόνια µίνιµουµ
για να µπορέσεις να γίνεις ειδικός. 

Άρα αν έχουµε έλλειψη παθολογοανατόµων ή µικροβιολόγων
ή παθολόγων, αυτό είναι κάτι που θα δούµε τώρα, θα το λύσουµε
τώρα και την απάντηση θα τη δούµε σε πέντε χρόνια. Αυτό οφεί-
λατε να το έχετε κάνει, γιατί δεν είχε κάποια οικονοµική διαφορά.
Μπορούσε να γίνει και επί µνηµονίων. Δεν έγινε. Άρα έχουµε προ-
βλήµατα µε συγκεκριµένες ειδικότητες. Προκηρύσσουµε θέσεις
και δεν βρίσκουµε, προκηρύσσουµε θέσεις χειρουργών και
έχουµε πολλούς, προκηρύσσουµε θέσεις παθολόγων ή ακτινο-
λόγων ή αναισθησιολόγων και έχουµε προβλήµατα. Τα λύνουµε,
αλλά δεν γίνεται να λυθούν από τη µια στιγµή στην άλλη. 

Άρα επειδή ξέρετε τα νοσοκοµεία του Πειραιά, προφανώς, ξέ-
ρετε ότι υπάρχουν θέσεις κενές για ειδικευόµενους που δεν κα-
λύπτονται. Αυτό είναι κάτι που έχουµε περάσει στο καινούργιο
νοµοσχέδιο. Πρέπει να το κάνουµε όλοι µαζί και πρέπει σε αυτό
να είµαστε όλοι σύµφωνοι, ότι οι γιατροί που παράγουν και ειδι-
κότητες που παράγουν πρέπει να είναι αυτές που µπορούν να κα-
λύψουν τις ανάγκες των Ελλήνων και των επισκεπτών της χώρας.
Αυτό, λοιπόν, κάνουµε τώρα.

Σας διαβεβαιώ ότι και για το «Μεταξά» υπάρχει µακρόπνοο
σχέδιο, όπως και για κάθε νοσοκοµείο όπως και για κάθε δοµή
στην Ελλάδα, γιατί µας ενδιαφέρει κάθε Έλληνας πολίτης να έχει
τη φροντίδα που χρειάζεται σε οποιοδήποτε µέρος της Ελλάδας,
αλλά και κάθε εργαζόµενος στο σύστηµα υγείας να έχει εργα-
σιακές σχέσεις που είναι γι’ αυτόν κάτι που επιθυµεί, για να µπο-
ρεί να είναι κοµµάτι του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ. 
Τώρα προχωράµε στην πέµπτη µε αριθµό 316/16-1-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τραγική αδιαφορία της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας τα τελευταία τρεισήµισι χρόνια
για το ζήτηµα του ΕΚΑΒ στην πυρόπληκτη βόρεια Εύβοια».

Και σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώ-
τρια Υπουργός κ. Ασηµίνα Γκάγκα.

Θα ήθελα να κάνω µια γενική τοποθέτηση, παρακαλώ, να τη-
ρείτε τον χρόνο. Είναι τόσες πολλές οι επίκαιρες, που υπολογίζω
ότι µε τον ρυθµό που πάµε θα τελειώσουµε στις 21.30’ το βράδυ.
Και είναι κρίµα για τους επόµενους συναδέλφους, όχι για σας.
Εσείς θα φύγετε…

Ορίστε, κύριε Χατζηγιαννάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας, για δύο λεπτά. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Σωστά, κύριε Πρόεδρε, γι’

αυτό θα προσπαθήσουµε να είµαστε εντός του χρόνου.
Κυρία Υπουργέ, τρεισήµισι χρόνια τώρα στην τοπική κοινωνία,

κρούουν συνεχώς τον κώδωνα του κινδύνου για τις τροµερές ελ-
λείψεις στο ΕΚΑΒ. Δεν ήταν αποτέλεσµα, προφανώς, της πυρκα-
γιάς, γιατί η πρώτη ερώτηση που εγώ προσωπικά είχα καταθέσει
για το συγκεκριµένο ζήτηµα -ιδίως στην περιοχή του Μαντουδίου,
στη Δάφνη και στην ευρύτερη περιοχή του δήµου- είχε γίνει στις
20 Δεκεµβρίου του 2019. Υποχρεώθηκα και επανήλθα στις 20 Νο-
εµβρίου του 2020, έντεκα µήνες µετά, γιατί δεν είχα λάβει καµµία
απάντηση και το κυριότερο φυσικά δεν ήταν να λάβω εγώ απά-
ντηση, αλλά επανήλθα επειδή δεν είχε γίνει τίποτα. 

Έπρεπε να γίνει τρίτη ερώτηση αµέσως µετά την καταστρο-
φική πυρκαγιά του 2021, για να αναγκαστώ να καταθέσω µετά
επίκαιρη ερώτηση ύστερα από τις τρεις ερωτήσεις, για να προ-
χωρήσει η Κυβέρνηση και ενάµιση χρόνο περίπου µετά την κα-
ταστροφική πυρκαγιά -που υποτίθεται ότι εκπονήθηκε ολόκληρο
σχέδιο στη βόρεια Εύβοια για την ανάκαµψη της- για να ανακοι-
νωθεί, τυπικά στην πραγµατικότητα, προ ολίγων ηµερών η
ίδρυση τοµέα ΕΚΑΒ στη Δάφνη.

Καταλαβαίνετε, όµως, γιατί έχετε ανέβει πάνω στην βόρεια Εύ-
βοια και έχετε δει την καταστροφή που έχει βιώσει ο τόπος
αυτός, ότι αυτό που βιώνουν οι κάτοικοι της βόρειας Εύβοιας και
κυρίως του Δήµου Λίµνης, Μαντουδίου, Αγίας Άννας σχετικά µε
την παροχή αυτής της απαραίτητης υπηρεσίας αντιµετώπισης
εκτάκτων, προφανώς, περιστατικών υγείας είναι, τουλάχιστον,
αυτό του εµπαιγµού. 

Πρόσφατα είχαµε απώλεια µιας ζωής που δεν πρόλαβε, σύµ-
φωνα µε τις καταγγελίες του Αντιδηµάρχου Λίµνης, Μαντουδίου,
ο άνθρωπος να διακοµιστεί. Το ασθενοφόρο το οποίο υπήρχε
εκεί πέρα είναι στην καλύτερη περίπτωση παλαιωµένο. Δεν είναι
σίγουροι όταν το βάζουν µπροστά αν θα µπορέσει να κάνει εικο-
σιπέντε χιλιόµετρα, οπότε καταλαβαίνετε ότι αυτή η κατάσταση
έχει δηµιουργήσει µία ανασφάλεια και όχι για ανάκαµψη της πε-
ριοχής δεν συζητάµε αν δεν µπορούµε να λύσουµε στοιχειώδη
πράγµατα υγείας στους κατοίκους αυτούς, πόσο µάλλον να τους
δώσουµε και ένα πλάνο, ένα πλαίσιο, για να µπορέσουν να µεί-
νουν, να παλέψουν, για να ανοικοδοµήσουν τον τόπο τους και να
µπορέσουν να ζήσουν αξιοπρεπώς εκεί. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Χατζηγιαννάκη, και για την τήρηση του χρόνου. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ.
Όπως, ξέρετε, έχουµε ασθενοφόρα στα κέντρα υγείας που

έχουν σχέση µε την ΥΠΕ και ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ που καθορί-
ζονται µε βάση το Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΚΑΒ. Το Διοικητικό
Συµβούλιο του ΕΚΑΒ θέλει να γίνει ΕΚΑΒ στη βόρεια Εύβοια,
πρέπει, όµως, να υπάρχει το αντίστοιχο προσωπικό. Και να σας
πω λίγο πως έχουν τα πράγµατα.

Όταν το 2019 ανέλαβε η τωρινή διοίκηση της 5ης ΥΠΕ υπήρχαν
στο Κέντρο Υγείας Ιστιαίας και στο Κέντρο Υγείας Μαντουδίου,
ένα και τρία άτοµα αντίστοιχα που υπηρετούσαν. Έχει δοθεί η
έγκριση για δέκα άτοµα επικουρικό προσωπικό ανέλαβαν, όµως,
πέντε γιατί για τους υπόλοιπους πέντε δεν υπήρχε προσφορά και
υπήρχαν πέντε θέσεις άγονες. Για την Ιστιαία και από µόνιµο προ-
σωπικό υπήρχαν -και υπάρχουν- ένας και για το Κέντρο Υγείας
Μαντουδίου δόθηκαν σύνολο δώδεκα θέσεις επικουρικές και
ήρθαν και υπηρετούν έξι, συν τέσσερις µόνιµοι. Άρα υπάρχουν
αυτά τα άτοµα που καταφέραµε να έχουµε. Δεν είναι ότι δεν προ-
κηρύξαµε τις θέσεις. Προκηρύξαµε τις θέσεις, αλλά δεν υπήρξε
ενδιαφέρον. 

Μπορούµε φυσικά να µετακινούµε προσωπικό, αλλά κάθε
φορά που µετακινούµε προσωπικό υπάρχουν, αντίστοιχα, τα πα-
ράπονα των ανθρώπων που µετακινούνται -που και αυτό είναι λο-
γικό- και πρέπει να υπάρχει µια καλή ισορροπία ανάµεσα στις
υπηρεσίες υγείας, που πρέπει να έχουν οι κάτοικοι κάθε περιοχής
και στις ανάγκες που έχει το προσωπικό υγείας, πού θέλει να
µένει και πού θέλει να µετακινείται. 

Το ΕΚΑΒ έχει αποφασίσει λοιπόν -όπως σας είπα- ότι θέλει
σταθµό του ΕΚΑΒ εκεί, απλώς προς το παρόν δεν έχουµε όλες
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τις θέσεις που χρειαζόµαστε. Έχουµε κρατήσει κάποιες θέσεις
για να µπορέσουµε να τις επαναπροκηρύξουµε όταν υπάρχουν
στις λίστες αιτήσεις, γιατί αυτή τη στιγµή δεν υπάρχουν. 

Τώρα όσον αφορά την ενίσχυση του στόλου των ασθενοφό-
ρων, στις 26 Ιουλίου 2022 υπήρχε µια σύµβαση δωρεάς µε την
«International Orthodox Christian Charities» και την 5η ΥΠΕ για τις
ανάγκες του Κέντρου Υγείας Μαντουδίου και περιµένουµε αυτό
το ασθενοφόρο. Έχει ήδη γίνει η σύναψή της. 

Θα πω τα υπόλοιπα στη δευτερολογία γιατί δεν έχω άλλο
χρόνο τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Χατζηγιαννάκης για τη δευτερολογία του. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, καταλαβαίνετε ότι ειδικά η βόρεια Εύβοια έχει

πολύ ειδικά χαρακτηριστικά εξαιτίας της καταστροφικής πυρκα-
γιάς. 

Το ξέρετε γιατί έχετε η ίδια πριν από έναν χρόνο περίπου και
κάτι στη βόρεια Εύβοια παρουσιάσει ένα πλάνο στο πλαίσιο της
παρουσίασης των πρωτοβουλιών που πήρε η Κυβέρνηση για την
ανάκαµψη της βόρειας Εύβοιας. Μάλιστα, στις διαφάνειες που
παρουσιάσατε και σε εκείνη την εκδήλωση είδαµε πάρα πολύ
ωραία πράγµατα, τα οποία όµως δυστυχώς αυτήν τη στιγµή είναι
µόνο στη φαντασία των κατοίκων της βόρειας Εύβοιας. Γιατί η
πραγµατικότητα είναι ότι πέρσι το καλοκαίρι λίγο πριν την πυρ-
καγιά, δηλαδή το καλοκαίρι του ’21, ο ίδιος ο δήµαρχος αναγκά-
στηκε σε τροχαίο δυστύχηµα να µεταφέρει στην καρότσα αγρο-
τικού άνθρωπο που είχε χτυπήσει σε αυτοκινητιστικό. Αυτό ήταν
η αφορµή της δεύτερης ερώτησης που είχα κάνει. Όπως σας
είπα, είχαµε δύο περιστατικά µέσα σε αυτόν τον χρόνο, δηλαδή
στο τελευταίο τρίµηνο του ’22.

Καλές είναι οι δωρεές. Καλό είναι ό,τι µπορεί να προσφέρει κά-
ποιος σε µια τόσο πονεµένη περιοχή, αλλά καλό είναι να µην
εξαρτάται µια ολόκληρη διοίκηση από µια δωρεά µιας ένωσης
και να µη φροντίζει ώστε να µπορεί να εξοπλίσει µε αξιοπρεπή
οχήµατα έναν δήµο, που επειδή ακριβώς έχετε έρθει, έχετε δει
την έκταση του. Έχετε δει τη γεωµορφολογία του και πόσο µε-
γάλες ανάγκες δηµιουργούνται µε χωριά διασκορπισµένα. Και
δεν είναι µόνο το καλοκαίρι, που προφανώς είναι αυξηµένη η κί-
νηση λόγω και των επισκεπτών. Και το χειµώνα οι συνθήκες είναι
τραγικές. 

Όσον αφορά δε στο Κέντρο Υγείας Ιστιαίας, ακόµα και εκεί το
πρόβληµα είναι εξαιρετικά έντονο. Γιατί αναγκάζονται και γίνο-
νται διακοµιδές για το νοσοκοµείο της Λαµίας ή για το νοσοκο-
µείο της Χαλκίδας. Ακόµα και εκεί που υποτίθεται ότι είναι µια
δοµή που λειτουργεί καλύτερα, λόγω και της απόστασης και άρα
του χρόνου που παίρνει για να µεταφερθούν οι ασθενείς στα νο-
σοκοµεία, είτε το ένα είτε το άλλο, µένει ολόκληρο κέντρο υγείας
και άρα ολόκληρη η βόρεια Εύβοια στην πραγµατικότητα χωρίς
γιατρό εφηµερίας. 

Δηλαδή η κατάσταση, όχι µόνο δεν βελτιώνεται, αλλά δυσκο-
λεύει. Κάθε µέρα βλέπουµε και µεγαλύτερες δυσκολίες. Και αυτό
καταλαβαίνετε ότι όχι µόνο ανασφάλεια γεµίζει όλους τους κα-
τοίκους, όχι µόνο δεν είναι ήσυχοι ότι µπορεί πράγµατι να βελ-
τιωθεί η κατάσταση και να µπορέσουν να ξαναφτιάξουν το βιος
τους, αλλά τους γεµίζει µε ανασφάλειες και δυστυχώς είναι ένας
από τους κρισιµότερους λόγους ο κόσµος να µην µπορεί να µεί-
νει πλέον στον τόπο του. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κι

εγώ ευχαριστώ πολύ. 
Όπως σας είπα, το πρόβληµα είναι κυρίως του προσωπικού και

λιγότερο των ασθενοφόρων. Γιατί για να λειτουργήσει το ασθε-
νοφόρο, και άλλα τέσσερα να είναι στην περιοχή, αν το προσω-
πικό είναι το µισό από αυτό που χρειάζεται, δεν θα µπορούν να
λειτουργήσουν τα ασθενοφόρα. Άρα ο προγραµµατισµός έχει
άλλα δύο ασθενοφόρα και ένα πλωτό µέσο για να µπορούν να
φεύγουν απέναντι από τη βόρεια Εύβοια γλιτώνοντας τον δρόµο
µέχρι να τελειώσει ο δρόµος για τη βόρεια Εύβοια. Παράλληλα,

υπάρχει απόφαση από το ΕΚΑΒ για τη δηµιουργία σταθµού ΕΚΑΒ
στο Μαντούδι, η οποία όµως µπορεί να υλοποιηθεί µόνο όταν
προσληφθεί το επιπλέον προσωπικό. 

Σας λέω και πάλι: Θέσεις θα προκηρυχθούν και πάλι µόλις
υπάρχουν αιτήµατα στις λίστες. Γι’ αυτό και δεν τις προκηρύξαµε
όλες, γιατί δεν υπήρχαν. Δηλαδή πήγαµε και προκηρύξαµε τις
θέσεις για τις οποίες ξέραµε ότι υπήρχαν αιτήµατα. Ανοίξαµε τις
λίστες ξανά για να µπορέσουµε να έχουµε νέα αιτήµατα, που ελ-
πίζω ότι θα έχουµε. Προκηρύσσονται, επίσης, µόνιµες θέσεις για
το ΕΚΑΒ µέσα στον επόµενο χρόνο, που βέβαια θα πάρουµε µε
τη διαδικασία του ΑΣΕΠ και αυτή δεν είναι γρήγορη διαδικασία,
το ξέρετε. 

Άρα και επικουρικό προσωπικό και µόνιµο προσωπικό για το
ΕΚΑΒ και τη βόρεια Εύβοια προκηρύσσεται. Επίσης, και ασθενο-
φόρα και πλωτό µέσο είναι στον προγραµµατισµό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ.
Επόµενη είναι η δέκατη µε αριθµό 328/16-1-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαου Παπαναστάση
προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Να καλυφθούν πλήρως οι
ανάγκες στο Κρατικό Θεραπευτήριο - Γενικό Νοσοκοµείο - Κέ-
ντρο Υγείας Λέρου». 

Και σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώ-
τρια Υπουργός Υγείας κ. Γκάγκα.

Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η επίκαιρη ερώτηση, όπως προαναφέρθηκε, αφορά την κατά-

σταση που επικρατεί στο Νοσοκοµείο της Λέρου. Δεν είναι η
πρώτη φορά που το Κοµµουνιστικό Κόµµα καταθέτει ερώτηση
για το νοσοκοµείο αυτό. Το ίδιο είχε συµβεί και τον Δεκέµβρη του
‘21. Τότε δεν υπήρξε έστω και η στοιχειώδης ευαισθησία ή έστω
η αστική ευγένεια -όσο υποκριτική και αν µπορεί να είναι αυτή-
από πλευράς του Υπουργείου σας για να µπει στον κόπο να απα-
ντήσει στα προβλήµατα που βάζουν οι ίδιοι οι κάτοικοι της Λέρου.

Το Κρατικό Θεραπευτήριο - Γενικό Νοσοκοµείο - Κέντρο Υ-
γείας Λέρου αφ’ ενός είναι ένα από τα βασικά ψυχιατρικά νοσο-
κοµεία της χώρας, αφ’ ετέρου καλύπτει τις γενικότερες ανάγκες
των κατοίκων της Λέρου, αλλά και της Πάτµου, του Αγαθονησίου,
των Λειψών, και των Αρκιών. Στον µόνιµο πληθυσµό αυτών των
νησιών επιπλέον προστίθενται και οι πρόσφυγες και οι µετανά-
στες που είναι εγκλωβισµένοι στο ΚΥΤ της Λέρου. 

Σήµερα στο νοσοκοµείο αυτό υπηρετούν συνολικά τετρακόσιοι
δεκαπέντε εργαζόµενοι, εκ των οποίων οι ενενήντα πέντε είναι
συµβασιούχοι, οι σαράντα δύο νοσηλευτές και νοσηλεύτριες.
Παρά τα νούµερα αυτά που µπορεί να ακούγονται µεγάλα, οι ερ-
γαζόµενοι δεν επαρκούν. Αναφερόµαστε σε µια από τις µεγαλύ-
τερες δοµές ψυχικής υγείας της χώρας. Περιθάλπει διακόσιους
είκοσι πέντε έως διακόσιους τριάντα πέντε ασθενείς. Αυτήν τη
στιγµή υπηρετούν µόνο δύο ψυχίατροι, µία µόνιµη και µία µε σύµ-
βαση έργου. Υπηρετούν, επίσης, δέκα ειδικευόµενοι, οι οποίοι
δεν µπορεί να πάρουν πιστοποίηση ευδόκιµης υπηρεσίας λόγω
του ότι ο διευθυντής είναι σε διαθεσιµότητα. Απαιτούνται τουλά-
χιστον τέσσερις µε πέντε θέσεις επιπλέον ψυχιάτρων.

Είναι χαρακτηριστικό να τονίσουµε ότι υπάρχουν έντεκα ψυ-
χιατρικές δοµές διάσπαρτες. Δεν βγαίνουν µε τίποτα οι βάρδιες.
Οι ελλείψεις είναι τραγικές. Λείπουν ψυχολόγοι, εργοθεραπευ-
τές, βοηθητικό προσωπικό, ώστε να µπορεί η διαβίωση και η θε-
ραπεία των εκατοντάδων ψυχικά ασθενών, καθώς και των περί-
που πενήντα νοσηλευοµένων του πρώην ΠΙΚΠΑ να είναι σε επί-
πεδο που απαιτεί η σύγχρονη ιατρική. Δεν υπάρχουν, επίσης,
οδηγοί για εσωτερική εξυπηρέτηση των δοµών του ψυχιατρικού
τοµέα που είναι διάσπαρτες σε όλο το νησί. Αποτέλεσµα οι δι-
πλοβάρδιες, που φέρνουν κινδύνους για τους οδηγούς και το
προσωπικό που εντάσσονται σε αυτές. 

Η κατάσταση είναι πραγµατικά απαράδεκτη. Και είναι απαρά-
δεκτη λόγω όχι κάποιων ειδικών προβληµάτων µόνο της περιοχής
της Λέρου, αλλά λόγω της γενικής υποχρηµατοδότησης και υπο-
στελέχωσης του δηµόσιου συστήµατος υγείας, που είναι εντα-
γµένα αυτά τα στοιχεία στην πολιτική της Κυβέρνησής σας. 
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Κυρία Υπουργέ, σας ρωτάµε τι προτίθεστε να κάνετε για να αλ-
λάξει αυτή η κατάσταση η οποία επικρατεί σε αυτό το νοσοκοµείο
και σε αυτό το νησί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ. 
Καλησπέρα. Πράγµατι οι ψυχίατροι στη Λέρο είναι λίγοι. Είναι

ένας µόνιµος και ένας ψυχίατρος µε µπλοκάκι. Η επόµενη προ-
κήρυξη που θα γίνει µόλις δηµοσιευτούν οι υπουργικές αποφά-
σεις -που θα δηµοσιευτούν έως το τέλος του µήνα, και τα κριτή-
ρια για να γυρίσουν οι κρίσεις πίσω στα νοσοκοµεία, που ήταν
πάγιο αίτηµα των γιατρών- θα έχει θέσεις ψυχιάτρων για τη Λέρο. 

Η τελευταία προκήρυξη που κάναµε απέβη άγονη και αυτό
είναι ένα θέµα µε τα περιφερειακά νοσοκοµεία, ότι πάρα πολλές
θέσεις αποβαίνουν άγονες. Επεξεργαζόµαστε, λοιπόν, περισσό-
τερα κριτήρια για τα περιφερειακά νοσοκοµεία. Ξέρετε ότι υπάρ-
χει ειδική επιτροπή στη Βουλή για τα κριτήρια για τα νησιά, για
τη νησιωτικότητα και µας ενδιαφέρει πάρα πολύ να στελεχωθούν.
Άρα οι θέσεις είναι προ των πυλών και θα είναι µια γρήγορη δια-
δικασία.

Τώρα, όσον αφορά το υπόλοιπο προσωπικό, γιατί µε ρωτάτε,
υπηρετούν τρεις µόνιµοι χειρουργοί και ένας επιπλέον, δύο γυ-
ναικολόγοι, δύο ακτινολόγοι, δύο αναισθησιολόγοι, ένας ουρο-
λόγος, που είναι και ο διευθυντής ιατρικής υπηρεσίας, τρεις
καρδιολόγοι, δύο παιδίατροι, ένας οδοντίατρος. Ο αριθµός των
χειρουργείων που έγιναν στη Λέρο πέρυσι ήταν τριακόσια πέντε
στο σύνολο, εκατόν δεκαεπτά στη γενική χειρουργική, τριάντα
πέντε γυναικολογικά, πενήντα οκτώ ορθοπεδικά, ενενήντα πέντε
ουρολογικά, άρα το σύνολο είναι τριακόσια πέντε. Το υπόλοιπο
λοιπόν προσωπικό, τουλάχιστον από άποψη ιατρικών ειδικοτή-
των, δεν είναι υποστελεχωµένο, αλλά πράγµατι η ψυχιατρική
χρειάζεται ενίσχυση, την οποία θα έχει πάρα πολύ σύντοµα. 

Για το υπόλοιπο προσωπικό, επίσης, οι αιτήσεις που έχουν
γίνει από το νοσοκοµείο δεν περιλαµβάνουν µέχρι στιγµής αυτές
τις θέσεις που µου λέτε. Μπορούµε να ξαναέρθουµε σε επαφή
µε το νοσοκοµείο για να το δούµε. Βρίσκεται όσον αφορά τις κτι-
ριακές εγκαταστάσεις στο τελευταίο στάδιο προκήρυξης και ανά-
θεσης το έργο της ενεργειακής αναβάθµισης του νοσοκοµείου
προϋπολογισµού τεσσάρων εκατοµµυρίων εξακοσίων χιλιάδων
ευρώ. Υπάρχει, επίσης, µια διαδικασία ωρίµανσης µελετών στο
περιφερειακό πρόγραµµα «ELENA» για την αναβάθµιση περίπου
τριάντα έξι δοµών -µέσα σε αυτά και της Λέρου- και θα ενταχθεί
σε ένα νέο επιχειρησιακό πρόγραµµα τώρα µε τα καινούργια
προγράµµατα. 

Αυτά, νοµίζω, είχα να σας απαντήσω. Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα

πολύ προσεκτικά. Και επειδή, αν θέλετε, ο τοµέας της υγείας
είναι ένας τοµέας όπου το Κοµµουνιστικό Κόµµα ρίχνει ιδιαίτερο
βάρος δεν είναι η πρώτη φορά που συζητάµε επίκαιρες ερωτή-
σεις, ακούσαµε για άλλη µια φορά εκφράσεις όπως: «σχεδιά-
ζουµε, θα, επεξεργαζόµαστε». Δυστυχώς, είναι εκφράσεις οι ο-
ποίες παραπέµπουν στο µέλλον και αυτό το µέλλον, γνωρίζουν
πάρα πολύ καλά ειδικά οι κάτοικοι ακριτικών περιοχών, όπως
είναι το νησί της Λέρου, οδηγεί στο πουθενά.

Έχετε πολλούς λόγους να εξωραΐζετε την εικόνα που υπάρχει
εκεί. Ενδεχοµένως να πειστούν κάποιοι άνθρωποι οι οποίοι απέ-
χουν εκατοντάδες µίλια από αυτές τις περιοχές. Όµως ούτε αυτό
θα γίνει γιατί η εικόνα του Νοσοκοµείου της Λέρου είναι η εικόνα
του Νοσοκοµείου του Αγρινίου, του Μεσολογγίου, της Κω, όλης
της Ελλάδας. Άρα όσο κι αν εξωραΐζεται αυτή η εικόνα, δυστυ-
χώς, αυτοί που µας βλέπουν και µας ακούν αντιλαµβάνονται τι
συµβαίνει εκεί πέρα.

Όµως θα επανέλθω στη Λέρο. Αναφέρατε κάποιους αριθµούς
ειδικοτήτων οι οποίες υπάρχουν εκεί. Δεν έχει σηµασία να πούµε
τώρα αν στη χειρουργική είναι δύο χειρουργοί, όπως λέω εγώ, ή
τρεις, όπως λέτε εσείς. Σηµασία έχει ότι οι εφηµερίες δεν βγαί-
νουν, οι βάρδιες δεν βγαίνουν, οι άνθρωποι ψάχνουν απεγνω-

σµένα να βρουν λύσεις, καταφεύγουν στον ιδιωτικό τοµέα και εν-
δεχοµένως να είναι και πολιτική σας να τους σπρώχνετε προς τα
εκεί, χρηµατοδοτώντας αυτόν τον τοµέα.

Να πούµε τώρα ότι στο ακτινολογικό προβλέπονται τρεις ακτι-
νολόγοι, ενώ υπηρετούν δύο µε αποτέλεσµα να υπάρχουν ουρές;
Το ίδιο για τον νεφρολόγο, ο οποίος συνταξιοδοτήθηκε. Έχει
προκηρυχθεί η θέση και δεν έχει καλυφθεί, και οι νεφροπαθείς
δοκιµάζονται αυτήν την περίοδο σε αυτή την περιοχή. Όπως, επί-
σης, δεν υπάρχει θέση νευρολόγου. Στη µαιευτική υπηρετούν
αυτή τη στιγµή τρεις µαίες. Δεν βγαίνει το κυκλικό ωράριο. Είναι
εικόνα αυτή η οποία αντιστοιχεί στις απαιτήσεις µιας κοινωνίας
τον εικοστό πρώτο αιώνα που η τεχνολογία εξελίσσεται; Δεν
είναι, όσο κι αν σχεδιάσατε, όσο και αν µας πείτε «θα».

Και βέβαια εδώ πρέπει να αναφέρουµε ότι υπάρχουν κενά τα
οποία τα καλύπτει η υπέρβαση των βιολογικών αντοχών των ερ-
γαζοµένων. Είναι πραγµατικά αξιέπαινοι αυτοί οι άνθρωποι. Μπή-
καµε στο νοσοκοµείο, ζήσαµε και συζητήσαµε µαζί τους και είναι
εικόνες τις οποίες είδαµε.

Σοβαρό ζήτηµα είναι επίσης και αυτό της κατάστασης των κτη-
ρίων και των δοµών µέσα στα οποία υπάρχει το νοσοκοµείο. Ανα-
φέρατε ενεργειακή αναβάθµιση. Εγώ θα σας πω κάτι πολύ πιο
απλό και πιο πεζό. Να υπάρξει τουλάχιστον προστασία από τα
κεραµίδια που στάζουν. Να υπάρξει προστασία από τους τοίχους
οι οποίοι πέφτουν. Είναι ένας τεράστιος αριθµός κτηρίων, µετρά
σχεδόν εκατό έτη ζωής, από την ιταλική κατοχή, οι Ιταλοί τα
έφτιαξαν, και είναι ένας τεράστιος αριθµός από αυτά ακατάλλη-
λος ή και υπό κατάρρευση. Αυτές είναι οι συνθήκες παροχής
υπηρεσιών υγείας και νοσηλείας γι’ αυτούς τους ανθρώπους.

Από εκεί και πέρα, τι άλλο πρέπει να πούµε για να σκιαγραφή-
σουµε την απόγνωση αυτών των ανθρώπων οι οποίοι δεν έχουν
και επιλογές; Είναι στη Λέρο. Τη Λέρο την ξέρουµε από τα κανά-
λια τα οποία µας παρουσιάζουν σαν στοιχεία ότι δέχονται την
τουρκική επιθετικότητα. Όµως είναι και άλλες πλευρές. Ζουν άν-
θρωποι εκεί πέρα και πρέπει γι’ αυτούς τους ανθρώπους πρα-
γµατικά κάποιος να νοιαστεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Παπαναστάση.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Μου

λέτε ότι λέµε «θα». Ελάτε να τα πούµε σε δύο µήνες -κάνουµε
ραντεβού από τώρα, θα έχουν προκηρυχθεί οι θέσεις- για να
δείτε αν είναι «θα» ή αν είναι ουσιαστικά αυτά που λέω. Ο καιρός
είναι µπροστά µας. Εδώ είσαστε και εδώ είµαι. Άρα, οι θέσεις που
λέµε ότι θα προκηρύξουµε, θα προκηρυχθούν. Ο λόγος που κα-
θυστερήσαµε τώρα είναι ότι έχει βγει ένα καινούργιο νοµοσχέδιο
το οποίο αλλάζει τις κρίσεις των γιατρών. Πρέπει να τελειώσουν
όλες αυτές οι διαδικασίες. Αυτό είναι το ελληνικό δηµόσιο, δεν
µπορούµε να το κάνουµε από τη µία µέρα στην άλλη. Θέλει µία
διαδικασία.

Οι θέσεις, λοιπόν, θα προκηρυχθούν µέσα στον επόµενο µήνα
και οι διαδικασίες είναι γρήγορες. Άρα µέσα σε τρεις µήνες θα
µπορούµε να έχουµε γιατρούς σε κάθε περιοχή. Τα κίνητρα για
τη νησιωτικότητα είναι κάτι που εξετάζει όλη η Βουλή. Νοµίζω ότι
το εξετάζουµε όλοι, γιατί τα προβλήµατα είναι δεδοµένα και
υπάρχουν. Έχουµε πάντα µεγαλύτερη προσέλευση γιατρών και
προσωπικού στις µεγάλες πόλεις απ’ ό,τι έχουµε στις περιφερι-
κές. Και λέω και πάλι ότι υπάρχει µία επιτροπή της Βουλής που
δίνει τα κίνητρα και αυτό είναι κάτι που πρέπει να το αποφασί-
σουµε όλοι.

Εµείς, ως Κυβέρνηση, δίνουµε κίνητρα µε στέγη, συνεργαζό-
µαστε µε τις περιφέρειες, δίνουµε τώρα τη διάταξη αυτή που επι-
τρέπει µετακινήσεις σε µέρη που έχουν λιγότερους γιατρούς, µε
τη διάταξη που είχαµε φέρει και το καλοκαίρι προορίζουµε 1.500
ευρώ επιπλέον για τους γιατρούς και 1.000 ευρώ για τους νοση-
λευτές και για τους γιατρούς ισχύει από τώρα. Αυτό είναι σηµα-
ντικό γιατί είναι ένα ακόµα οικονοµικό κίνητρο για να µπορέσουν
να µετακινούνται οι άνθρωποι, έστω και πρόσκαιρα, για να καλύ-
ψουν ανάγκες µέχρι να έχουµε τις θέσεις. Άρα, ο προγραµµατι-
σµός είναι εδώ και είναι µακροχρόνιος. Δεν είναι για να λύσουµε
τα προβλήµατα και να τα µπαλώσουµε για µία βδοµάδα και δέκα
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ηµέρες. Είναι για να έχουµε ένα σύστηµα υγείας που θα είναι αν-
θεκτικό. Θα είναι κάτι το οποίο οι άνθρωποι που πρόκειται να δου-
λέψουν ή δουλεύουν στο σύστηµα υγείας και θέλουν να δου-
λεύουν στο σύστηµα υγείας αισθάνονται καλά, αισθάνονται αξιο-
πρεπείς και αισθάνονται ασφαλείς. Με αυτόν τον τρόπο πορευό-
µαστε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε

πολύ, κυρία Υπουργέ, και για την τήρηση του χρόνου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
καθηγητές από το Γυµνάσιο Βελισσαρίου Ιωαννίνων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας ενηµερώσω, επειδή είστε νέα παιδιά. Μη βλέπετε ότι
σήµερα δεν υπάρχουν πολλοί Βουλευτές στην Αίθουσα, γιατί δεν
έχουµε Ολοµέλεια που ψηφίζουµε νοµοσχέδια. Οι Βουλευτές
είναι απασχοληµένοι σε άλλες εργασίες της Βουλής, στις επιτρο-
πές που επεξεργάζονται νοµοσχέδια.

Σήµερα η διαδικασία αυτή λέγεται «κοινοβουλευτικός έλεγ-
χος». Δηλαδή οι Βουλευτές οι οποίοι εκλέγονται από διάφορα
µέρη της Ελλάδας κάνουν ερωτήσεις που αφορούν ή γενικότερα
στη χώρα ή ειδικότερα τις περιφέρειες που εκλέγονται και απα-
ντούν οι αρµόδιοι Υπουργοί οι οποίοι είναι υποχρεωµένοι να είναι
εδώ.

Η ερώτηση την οποία θα παρακολουθήσετε τώρα αφορά σε
µία ερώτηση που κάνει η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας του Νοµού Λέσβου κ. Κοµνηνάκα στην Υπουργό
Υγείας κ. Γκάγκα σχετικά µε θέµα που αφορά στην περιφέρειά
της.

Προχωρούµε, λοιπόν, στη δέκατη τρίτη, µε αριθµό 331/16-1-
2023, επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λέ-
σβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνη-
νάκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να προσληφθεί άµεσα
µόνιµος αναισθησιολόγος και χειρούργος στο Νοσοκοµείο της
Λήµνου».

Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σε συνέχεια και της προηγούµενης επίκαιρης

ερώτησης, θα έλεγε κάποιος ότι στερείται πλέον πρωτοτυπίας το
γεγονός ότι νοσοκοµεία της χώρας µένουν για ηµέρες, µήνες ή
και χρόνια χωρίς αναγκαίες και κρίσιµες ειδικότητες γιατρών. Ιδι-
αίτερα όταν µιλάµε για νοσοκοµειακές µονάδες των ακριτικών
νησιών, αυτού του είδους οι τραγικές ελλείψεις δεν είναι υπερ-
βολή να χαρακτηριστούν εγκληµατικές.

Το Νοσοκοµείο της Λήµνου είναι ένα από τα πιο χαρακτηρι-
στικά παραδείγµατα, είναι ένα πολύπαθο νοσοκοµείο, που έχει
βρεθεί πολλές φορές τα τελευταία χρόνια αντιµέτωπο µε τέτοιου
είδους ακραίες καταστάσεις, λόγω αυτών των τραγικών ελλεί-
ψεων.

Όµως, η συγκεκριµένη περίπτωση ξεπέρασε πραγµατικά κάθε
προηγούµενο όταν ολόκληρο το νησί έµεινε τουλάχιστον για εί-
κοσι µία ηµέρες χωρίς αναισθησιολόγο, αφού ο µοναδικός αναι-
σθησιολόγος που υπηρετεί στο νοσοκοµείο του νησιού βγήκε σε
µακρά αναρρωτική άδεια λόγω σοβαρού προβλήµατος υγείας.
Μάλιστα, αναγκάστηκε να επιστρέψει για λίγες ηµέρες, ενώ το
πρόβληµά του ήταν σοβαρό. Αυτές τις ηµέρες, σήµερα ή αύριο,
χειρουργείται και ελπίζουµε να πάνε όλα καλά.

Όλο αυτό το διάστηµα οι διακοµιδές των ασθενών ήταν σχεδόν
καθηµερινό φαινόµενο. Από µικρά παιδιά µέχρι ηλικιωµένοι δια-
κοµίσθηκαν µε αεροπλάνα και µε πλοία. Διακοµίσθηκαν ακόµα
και περιστατικά που θα µπορούσαν να είχαν αντιµετωπιστεί στη
Λήµνο, αν ήταν πλήρως στελεχωµένο το νοσοκοµείο.

Βέβαια, υπήρξε και το τραγικό φαινόµενο να διασωληνώνονται
ασθενείς από γιατρούς διαφόρων ειδικοτήτων, µε ό,τι κίνδυνο
αυτό συνεπάγεται για τις περιπτώσεις αυτές -όπως ο καθένας
µπορεί να καταλάβει- και βέβαια χωρίς να µπορούν οι άλλες ειδι-

κότητες να χορηγήσουν και τα απαραίτητα φάρµακα, τα οποία
µόνο ένας αναισθησιολόγος µπορεί να χορηγήσει.

Υπήρξε, µάλιστα, και συγκεκριµένο περιστατικό επιληπτικού
παιδιού, που επί µία ηµέρα προσπαθούσαν να βρουν τρόπο να
διακοµισθεί, γιατί ελλείψει αναισθησιολόγου δεν µπορούσε να
χειριστεί άλλος την περίπτωση έντονης επιληπτικής κρίσης. 

Και, βέβαια, το πρόβληµα αυτό που υπάρχει στο Νοσοκοµείο
της Λήµνου δεν µπορεί να λυθεί ούτε µε τη γνωστή εµβαλωµατική
λύση που επιλέγεται κάθε φορά από το Υπουργείο, της ολιγοή-
µερης µετακίνησης µε διαδοχικές µετακινήσεις από διάφορα
άλλα νοσοκοµεία της χώρας, όπου τελικά στην προσπάθεια να
κλείσετε -και ανεπιτυχώς- µία τρύπα ανοίγετε πολλές άλλες εκεί
από όπου φεύγουν οι αναισθησιολόγοι και, βέβαια, µε ό,τι τερά-
στιο κόστος συνεπάγονται αυτού του είδους οι µετακινήσεις. 

Είναι προφανές, βέβαια, ότι οι ανάγκες του νοσοκοµείου δεν
είναι δυνατόν να καλύπτονται µε έναν µόνο αναισθησιολόγο, που
αντικειµενικά θα αντιµετωπίζει τις έκτακτες µόνο περιπτώσεις και,
βέβαια, θα αναγκάζεται σε υποχρεωτικές συνεχείς εφηµερίες,
που πολλές φορές διαρκούν και µήνες, και φυσικά, θα οδηγούν
στη φυσική του εξάντληση, αλλά και στον κίνδυνο ιατρικών
λαθών. 

Σε συνδυασµό, µάλιστα, µε το γεγονός ότι στο νοσοκοµείο σή-
µερα εργάζεται µόνο ένας χειρουργός, είναι φανερό ότι είναι
πλέον αδύνατη η λειτουργία χειρουργικής κλινικής. 

Όλα τα παραπάνω, λοιπόν, τα πληρώνει ο ληµνιακός λαός και
µε την ταλαιπωρία του, µε τους κινδύνους που υφίσταται στην
υγεία του, αλλά και µε τα τεράστια έξοδα στα οποία υποβάλλεται
για την αναγκαστική µετακίνησή του σε νοσοκοµεία ή και σε ιδιω-
τικές κλινικές, κατά το συνήθως συµβαίνον, όλης της χώρας,
προκειµένου να έχει ιατρική περίθαλψη σε περίπτωση σοβαρών
ασθενειών ή ατυχηµάτων. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, ποια µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρ-
νηση, ώστε να προσληφθεί άµεσα ο αναγκαίος αριθµός µόνιµων
αναισθησιολόγων και χειρουργών -θα πούµε παρακάτω για τα θέ-
µατα του οργανισµού-, ώστε να µπορεί να λειτουργήσει πλήρως
και µε ασφάλεια η χειρουργική κλινική και να καλύπτονται, βέ-
βαια, πλήρως όλες οι ανάγκες του νοσοκοµείου σε ιατρικό και
νοσηλευτικό προσωπικό, καθώς µιλάµε για δοµές της νησιωτικής
χώρας.

Βέβαια, σε αυτές τις συνθήκες θεωρούµε απαραίτητο το Υ-
πουργείο να πάρει µέτρα και σας ρωτάµε αν σκοπεύετε να πά-
ρετε µέτρα ώστε να µην απολυθεί κανένας επικουρικός και συµ-
βασιούχος εργαζόµενος, να µονιµοποιηθούν όλοι χωρίς όρους
και να έχουν ουσιαστικές αυξήσεις στους µισθούς τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Γεια
σας!

Για τη Λήµνο έχουµε προκηρύξει και το 2021 και το 2022 θέ-
σεις αναισθησιολόγων που παρέµειναν άγονες.

Η Λήµνος έχει τριάντα δύο γιατρούς, ογδόντα κλίνες και τριά-
ντα δύο γιατρούς που λειτουργούν σε αυτό το νοσοκοµείο, νο-
σηλευτικό προσωπικό εκατόν επτά άτοµα, επιστηµονικό µη
ιατρικό προσωπικό είκοσι ένα, λοιπό προσωπικό είκοσι εννέα, δι-
οικητικό προσωπικό είκοσι δύο και τεχνικό προσωπικό επτά. Δεν
είναι, λοιπόν, ένα υποστελεχωµένο νοσοκοµείο, έχει προσωπικό
ανάλογα µε τις κλίνες και την πληρότητα που έχει. 

Πράγµατι, το θέµα του αναισθησιολόγου το κουβεντιάσαµε και
πριν -να µην επαναλαµβάνοµαι- και είναι ένα θέµα που µας απα-
σχολεί, που κάναµε ήδη µεγάλες αλλαγές για τους αναισθησιο-
λόγους και θα έχουµε αναισθησιολόγους σε δύο ή τρία χρόνια,
αλλά δεν τους έχουµε άµεσα ούτε µπορούµε να τους αποκτή-
σουµε, δεδοµένου ότι η ειδικότητα της αναισθησιολογίας, όπως
ξέρετε, είναι πέντε χρόνια και θα έπρεπε να έχουµε φροντίσει
πολύ νωρίτερα να έχουµε ειδικούς αναισθησιολόγους που δεν
έχουµε. Έχουµε πολύ λιγότερους από όσους µας χρειάζονται. 

Άρα υπάρχει υποστελέχωση, που δεν τη βλέπουµε µόνο στα
περιφερικά νοσοκοµεία, τη βλέπουµε και στα κεντρικά νοσοκο-
µεία και στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη. Με τα κίνητρα που δώ-
σαµε έχουµε υπερδιπλασιάσει τις θέσεις των ειδικευοµένων και
έχουµε και περισσότερες αιτήσεις πια για τα κεντρικά νοσοκο-
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µεία. Δηλαδή, στην τελευταία προκήρυξη είχαµε θέσεις, δεν εί-
χαµε θέση για τα περιφερειακά. Θα προκηρύξουµε ξανά θέσεις.
Μιλάµε µε την περιφέρεια και σας λέω και πάλι για τις εµβαλω-
µατικές, όπως λέτε, λύσεις, που δίνουν, όµως, µία ανάσα αυτή
τη στιγµή που χρειάζεται, είναι σηµαντικό να έχουµε κίνητρα για
τους γιατρούς που τα δίνουµε. 

Σας λέω και πάλι ότι θα φέρουµε τη διάταξη και ελπίζω να την
υποστηρίξετε όλοι για 1.500 ευρώ επιπλέον για όποια νοσοκοµεία
έχουν πρόβληµα και µετακινούµε γιατρούς, ώστε να µπορεί να
µετακινείται κάποιος επειδή το θέλει χωρίς να εξαναγκάζεται να
µετακινηθεί, τουλάχιστον για ένα διάστηµα, για να µπορούµε να
λύνουµε τα προβλήµατα των κατοίκων σε κάθε περιοχή. Και αυτό
είναι πολύ σηµαντικό. Εκεί θα ήθελα την υποστήριξη όλης της
Βουλής, όλων των κοµµάτων, γιατί η υγεία είναι κάτι που αφορά
σε όλους µας. Άρα, µε δεδοµένο τον αριθµό των αναισθησιολό-
γων που έχουµε κάνουµε ό,τι µπορούµε. 

Να σας πω, λοιπόν, και τις υπόλοιπες προκηρύξεις που έχουν
γίνει. Το 2020 ήρθε ορθοπεδικός, ακτινοδιαγνωστής και χειρουρ-
γός, το 2021 ήρθε οφθαλµίατρος, καρδιολόγος, πνευµονολόγος
και επιπλέον προσωπικό και το 2022 παθολόγος, αναισθησιολό-
γος, βιοπαθολόγος, νεφρολόγος, οφθαλµίατρος και γυναικολό-
γος. Αυτές είναι οι προσλήψεις που έγιναν αυτό το διάστηµα.
Προσθέτουµε και µόνιµο προσωπικό οκτώ άτοµα χειριστών ια-
τρικών συσκευών, δύο ΔΕ και ένας ΤΕ ραδιολογίας - ακτινολο-
γίας, ένας ΤΕ µηχανικών τεχνολογίας ιατρικών οργάνων, ένας ΔΕ
µαγείρων, ένας ΔΕ βοηθός ιατρικών και βιολογικών εργαστηρίων,
ένας ΥΕ θυρωρών και ένας ΥΕ φυλάκων - νυχτοφυλάκων. Έχει
προκηρυχθεί ήδη µία επιµελήτρια Α’ για την Παθολογική Ογκο-
λογία. Μάλλον, έχει προσληφθεί ήδη τώρα, πριν από λίγες ηµέ-
ρες επιµελήτρια Α’ για την Παθολογική Ογκολογία.

Άρα θέσεις προκηρύσσουµε και έχουµε ανθρώπους που έρχο-
νται στο νοσοκοµείο. Σίγουρα είναι µέσα στις σαφείς προτεραι-
ότητές µας να το στηρίξουµε και το στηρίζουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Κοµνηνάκα,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κυρία Υπουργέ, δεν θέλουµε να δια-

κρίνουµε αν θέλετε τις ανάγκες δηµόσιας υγείας σε όλες τις
δοµές της χώρας. Όµως, όταν µιλάµε για νησιωτικές περιοχές,
που ιδιαίτερα στη Λήµνο µιλάµε για ένα νησί µε πανάκριβες αε-
ροπορικές συγκοινωνίες, µε προβληµατικές ακτοπλοϊκές συγκοι-
νωνίες και γερασµένα πλοία, είναι κάτι παραπάνω από επιτακτικό
να είναι το µοναδικό νοσοκοµείο του νησιού πλήρως στελεχω-
µένο µε όλες ιδιαίτερα τις απαραίτητες ειδικότητες και το υγει-
ονοµικό προσωπικό, προκειµένου οι ανάγκες των κατοίκων να
καλύπτονται χωρίς να χρειάζεται να πληρώσουν µία περιουσία
για να έχουν την αναγκαία περίθαλψη. 

Εστιάσατε στην απάντησή σας στο πρόβληµα του αναισθησιο-
λόγου, που ήταν µία κατάσταση που δηµιούργησε πολύ σοβαρά,
κατά τη γνώµη µας, προβλήµατα, γιατί νοµίζω ο καθένας κατα-
λαβαίνει τι σηµαίνει να µείνει ένα νησί έστω και σχεδόν ένα µήνα
χωρίς καθόλου αναισθησιολόγο. 

Όµως, επειδή προσπαθήσατε να παρουσιάσετε µία εικόνα
ορθής και πλήρους στελέχωσης του νοσοκοµείου, µιλάµε για ένα
νοσοκοµείο όπου σήµερα λειτουργεί µε έναν παθολόγο, έναν
αναισθησιολόγο, έναν χειρουργό. Δηλαδή, ούτε κέντρο υγείας
δεν µπορεί να λειτουργήσει έτσι, πόσο µάλλον νοσοκοµείο. Και
καµµία από τις άλλες ειδικότητες του νοσοκοµείου δεν έχουν
πάνω από δύο γιατρούς. 

Άρα, επειδή µιλάτε και κατ’ επανάληψη για τα κίνητρα και τη
δυσκολία να καλυφθούν θέσεις ή το γεγονός ότι οι θέσεις που
προκηρύσσονται που, κατά τη γνώµη µας, πολλές θέσεις προκη-
ρύχθηκαν µε µεγάλη καθυστέρηση και µε το σταγονόµετρο, να
σας ρωτήσουµε: Είναι δυνατόν να λειτουργεί ως κίνητρο ή να
προτρέπεται κάποιος να πάει να υπηρετεί σε νοσοκοµείο της
επαρχίας, όταν είναι δεδοµένο ότι µε αυτούς τους αριθµούς θα
χρειάζεται να εφηµερεύει τουλάχιστον για δεκαπέντε και πλέον
ηµέρες τον µήνα, όπως συµβαίνει σήµερα στο Νοσοκοµείο της
Λήµνου για όλες τις ειδικότητες των γιατρών -υπήρξαν περιστα-
τικά γιατρών που εφηµέρευαν συνεχόµενα για πάνω από µήνα-,
όταν δεν αποδίδονται οι µισθοί που έχουν αναγνωριστεί από τα

δικαστήρια ότι παρανόµως κατακρεουργήθηκαν τα προηγούµενα
χρόνια, τα χρόνια των µνηµονίων και προσπαθείτε µε πενιχρές
αυξήσεις υποτίθεται να αντιµετωπίσετε την κατάσταση, όταν, για
παράδειγµα, ο συγκεκριµένος αναισθησιολόγος που δούλευε και
ήταν ο µοναδικός αναισθησιολόγος του νησιού παρακαλούσε επί
µία εβδοµάδα για να µπορέσει να πάρει αναρρωτική άδεια και
αναγκάστηκε να επιστρέψει στο ενδιάµεσο πριν υποβληθεί στο
χειρουργείο; Άρα, καταλαβαίνετε ότι όλες αυτές οι συνθήκες λει-
τουργούν κάθε άλλο παρά ελκυστικά για να µπορέσει κάποιος να
εργαστεί σε µία νοσοκοµειακή µονάδα.

Ταυτόχρονα, για να µην κάνουµε εδώ την αντιπαράθεση των
αριθµών αν είναι επαρκές ή όχι το προσωπικό, η ίδια η διοίκηση
του νοσοκοµείου, που η δική σας η Κυβέρνηση διόρισε –εννοώ
την τελευταία διοίκηση του νοσοκοµείου- κατέθεσε αίτηση για
τροποποίηση του οργανισµού του νοσοκοµείου, γιατί θεωρεί ότι
δεν επαρκούν οι οργανικές θέσεις γιατρών που υπάρχουν σή-
µερα και ζητούσε αύξηση των οργανικών θέσεων για να µπο-
ρούµε να µιλάµε για κάλυψη των αναγκών, που απορρίφθηκε
πανηγυρικά από την Κυβέρνησή σας λόγω του κόστους. 

Κατατέθηκε νέα πρόταση να διατηρηθεί ο αριθµός των ειδικο-
τήτων, αλλά να τροποποιηθούν ώστε να προκηρυχθούν, τουλά-
χιστον, τρεις θέσεις παθολόγων, τριών χειρουργών και τριών
αναισθησιολόγων, αυτό που θα ήταν το ελάχιστο για να µπορούν
να λειτουργούν. Δεν µπορεί να µιλάµε για νοσοκοµείο που λει-
τουργεί µε έναν παθολόγο. Κι, όµως, κι αυτή η πρόταση απορρί-
φθηκε πανηγυρικά. 

Άρα για ποια προσπάθεια, από τη µεριά της Κυβέρνησης, µι-
λάτε για να αντιµετωπιστεί, για να δοθούν κίνητρα, για να λει-
τουργήσουν οι νοσοκοµειακές δηµόσιες δοµές υγείας των
νησιωτικών περιοχών;

Κατά τη γνώµη µας, η παραπάνω κατάσταση που δεν είναι και-
νούργια στο Νοσοκοµείο της Λήµνου –και τη βιώνει µε πολύ δρα-
µατικό τρόπο ο ληµνιακός λαός τα πολλά τελευταία χρόνια- είναι
φυσικά και αποτέλεσµα της δικής σας πολιτικής που είναι ξεκά-
θαρο ότι έχει στόχο να ενισχύει την εµπορευµατοποίηση της
υγείας, αλλά αν θέλετε και της πολιτικής –που πήρατε τη σκυ-
τάλη και τη συνεχίζετε και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις-
της τραγικής υποστελέχωσης των δηµόσιων νοσοκοµείων, που
εξαναγκάζει τον λαό να απευθύνεται στις επιχειρήσεις της υγείας
και πολλές φορές και πολύ µακριά από τον τόπο του πληρώνο-
ντας αδρά. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι στο νησί της Λήµνου πριν από την
κρίση η αναλογία ιδιωτών γιατρών προς τους νοσοκοµειακούς
γιατρούς ήταν ένας προς τέσσερις µε πέντε γιατρούς του νοσο-
κοµείου. Αυτή η αναλογία σήµερα έχει σχεδόν αντιστραφεί.  

Να, λοιπόν, πως ανοίγεται πεδίο δόξης λαµπρό για να ανθεί ο
ιδιωτικός τοµέας µε την καταβαράθρωση της δηµόσιας υγείας.
Από αυτή την περιβόητη «αρµονική» συνύπαρξη του δηµόσιου
και του ιδιωτικού τοµέα, ο λαός αναγκάζεται να βάλει πιο βαθιά
το χέρι στην τσέπη για να καλύπτει την αναγκαία παροχή στην
περίθαλψη που την έχετε µετατρέψει σε πανάκριβο εµπόρευµα
και που οι πρόσφατες σας νοµοθετικές ρυθµίσεις στην πραγµα-
τικότητα οδηγούν σε ακόµα µεγαλύτερη διάλυση του δηµόσιου
τοµέα από αυτή που ήδη σήµερα βρίσκεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Κοµνηνάκα. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Γεια

σας και πάλι. 
Να σας απαντήσω, λοιπόν. Ίσα-ίσα, εµείς ακριβώς θέλουµε να

αναστρέψουµε αυτή την αλλαγή που έχει γίνει και έχουµε τέσσε-
ρις ιδιώτες προς έναν γιατρό ΕΣΥ και να µπορέσουν οι ιδιώτες
να έρθουν και να βοηθήσουν στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ ως µερική
απασχόληση. Από το να µην τους έχουµε καθόλου, είναι πολύ κα-
λύτερα. 

Άρα δώσαµε ένα κίνητρο που δεν υπήρχε µέχρι τώρα, που
υπάρχει στις άλλες χώρες και δουλεύει, ιδιαίτερα στην περιφέ-
ρεια. Και τα νοσοκοµεία των άλλων χωρών που επιτρέπουν τη µε-
ρική απασχόληση, που δεν έχουν πλήρη και αποκλειστική, είναι
στελεχωµένα. Άρα, κάτι πρέπει να σκεφτούµε γιατί τα δικά µας
δεν είναι στελεχωµένα και γιατί έχασαν σιγά-σιγά όλο τον κόσµο.
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Γιατί ο κόσµος προχωράει και εµείς µένουµε σαράντα χρόνια
πίσω. Είναι, λοιπόν, καιρός να ανοίξουµε τα µάτια µας και να
δούµε που πάµε στην υγεία και πως πρέπει να προχωρήσουµε. 

Να πω και πάλι –το έχω πει αρκετές φορές- επειδή υπάρχει
αυτή η αντίληψη για τον όρο «δηµόσια». Κατ’ αρχάς, αν ένας άρ-
ρωστος δεν µπορεί να εξυπηρετηθεί σε ένα νησί και αν χρειαστεί
να µετακινηθεί, θα µετακινηθεί µε έξοδα του ΕΟΠΥΥ. Δεν θα τον
πάµε σε ιδιωτική δοµή. Θα τον πάµε σε δηµόσια δοµή. Αν χρει-
αστεί να χρησιµοποιήσει ιδιωτική δοµή γιατί δεν έχουµε εµείς δη-
µόσια, πάλι εµείς θα τα πληρώσουµε. Αυτό κάνει ο ΕΟΠΥΥ. Το
έκανε και µέσα στην πανδηµία, δηλαδή ιδιωτικές δοµές που χρει-
άστηκαν –γιατί το δηµόσιο σύστηµα στην εποχή των πολλών
κρουσµάτων χρειάστηκε να βοηθηθεί- και χρησιµοποιήθηκαν,
πληρώθηκαν από τον ΕΟΠΥΥ και οι άρρωστοι δεν πλήρωσαν κα-
θόλου. 

Πρέπει να σταµατήσουµε. Παραπάνω από τους µισούς Έλλη-
νες δουλεύουν στον ιδιωτικό τοµέα. Είναι κακοί Έλληνες; Κάνουν
κάτι λάθος; Είναι µόνο οι δηµόσιοι καλοί; Δεν είναι. Άρα, πρέπει
να βρούµε έναν τρόπο να λειτουργήσουµε αρµονικά χωρίς να το
πληρώνουµε. Αυτό είναι σηµαντικό. 

Άρα πρέπει να πάψουµε να έχουµε τις παρωπίδες «δηµόσιο» -
«ιδιωτικό» και δεν συµµαζεύεται και να πούµε ποια είναι η υγεία
που χρειάζονται οι Έλληνες, ποια είναι η ποιότητα υπηρεσιών
που χρειάζονται οι Έλληνες, πώς µπορούν να την έχουν. 

Και σας λέω και πάλι. Απογευµατινά ιατρεία που πλήρωναν οι
ασθενείς, τα λειτουργούσαµε και µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
και µε τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και µε το ΠΑΣΟΚ,
πάρα πολλά χρόνια. Είναι ευχαριστηµένοι οι ασθενείς. Η Ένωση
Ασθενών Ελλάδας λέει ότι δεν έχει πρόβληµα. Άρα, πρέπει να
δούµε πώς θα λειτουργήσουµε καλύτερα χρησιµοποιώντας όλες
τις δυνάµεις που έχουµε και όλο το δυναµικό µας, που είναι εξαι-
ρετικό και το ιατρικό και το νοσηλευτικό, χωρίς παρωπίδες, χωρίς
πρόσηµο, µε υγεία για όλους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος του Κινήµατος

Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ ζητάει να του χορηγηθεί άδεια απουσίας
για το εξωτερικό από τις 25 Ιανουαρίου έως τις 28 Ιανουαρίου
τρέχοντος έτους. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια .
Η επόµενη ερώτηση είναι η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 334/16-

1-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ρεθύ-
µνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα
Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η παραίτηση της
διευθύντριας της Παθολογικής Κλινικής Ελένης Ιωαννίδου και η
έλλειψη κυβερνητικού σχεδίου έκτακτης ανάγκης για την επι-
βίωση του Νοσοκοµείου Ρεθύµνου και του ΕΣΥ».

Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υ-
πουργός κ. Ασηµίνα Γκάγκα.

Κυρία Γκάγκα, σήµερα έχετε την τιµητική σας. Επτά, οκτώ ερω-
τήσεις απευθύνονται σε εσάς. 

Κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, δυστυχώς, θα συνεχίσω στο ίδιο κλίµα. Η

αφορµή είναι η παραίτηση µίας αξιολογότατης συναδέλφου στο
Νοσοκοµείο Ρεθύµνου, της Διευθύντριας της Παθολογικής Κλι-
νικής και λοιµωξιολόγου του νοσοκοµείου κ. Ιωαννίδου, η οποία
ανέδειξε µία τεράστια δυσκολία και στο Νοσοκοµείο Ρεθύµνου,
αλλά –κατά την άποψή µου- και συνολικά στο σύστηµα υγείας. 

Και βεβαίως, αυτό δεν είναι προσωπική υπόθεση. Δεν είναι
υπόθεση εξάντλησης αντοχών ενός ανθρώπου. Είναι ένα γενικευ-
µένο κλίµα αυτή την περίοδο. Υπάρχει µία ενισχυόµενη τάση πα-
ραίτησης και φυγής και από το δηµόσιο σύστηµα υγείας αλλά και
από τη χώρα δυστυχώς, έµπειρων γιατρών. Και δεν µιλάω τώρα
για τους ειδικευόµενους που εκεί όντως το brain drain και η επι-
στηµονική µετανάστευση είναι µί συστηµατική υπόθεση, η οποία
δεν έχει αντιστραφεί τα τελευταία χρόνια. 

Η παραίτηση, λοιπόν, της κ. Ιωαννίδου, κατά την άποψή µου,
δηµιούργησε ένα τεράστιο κλίµα αναστάτωσης και ανασφάλειας
και στους ανθρώπους του νοσοκοµείου αλλά και στην τοπική κοι-
νωνία. Υπήρξε µία πολύ µεγάλη, µαζικότατη κινητοποίηση, µε τη
συµµετοχή όλων των φορέων του τόπου από τον Δήµο Ρεθύµνου,
µέχρι τον ιατρικό σύλλογο, µέχρι τα επιµελητήρια, µέχρι τους πά-
ντες και υπάρχει µία καθολική απαίτηση µίας παρέµβασης έκτα-
κτης ανάγκης.

Κατά την ταπεινή µας άποψη, των ανθρώπων του Ρεθύµνου,
πλέον έχει τεθεί σε διακινδύνευση η στοιχειωδώς εύρυθµη λει-
τουργία του νοσοκοµείου ως µίας δευτεροβάθµιας δοµής και όχι
απλώς ως ενός εφηµεριακού κέντρου, το οποίο θα διακοµίζει τα
περιστατικά στους όµορους νοµούς. 

Το κρίσιµο ερώτηµα, λοιπόν, είναι αν υπάρχει ένα τέτοιο σχέ-
διο, το οποίο και θα αντιστρέψει το κλίµα και θα δώσει µία προ-
οπτική σταδιακής έστω, αλλά µε ορατό τρόπο, βελτίωσης και της
στελέχωσης και των παρεχόµενων υπηρεσιών και κυρίως, πως
θα υπάρξει ένα σχέδιο συνολικής αλλαγής κλίµατος στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας, για να σταµατήσει αυτή η διαλυτική κατάσταση,
η οποία πλέον είναι από τα Γιαννιτσά µέχρι το Ρέθυµνο και από
την Κέρκυρα µέχρι τη Λήµνο και τη Λέρο που είπαν προηγουµέ-
νως οι συνάδελφοι. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτό είναι το κρίσιµο ερώτηµα. Οι µέχρι
στιγµής κινήσεις και από την υγειονοµική περιφέρεια και από το
Υπουργείο και τα αντανακλαστικά που έχουν υπάρξει, παρά τις
επισκέψεις και τη δική σας, την προσωπική και όλης της πολιτικής
ηγεσίας αυτά τα χρόνια, για το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου δεν έχει
προκύψει µία βιώσιµη προοπτική αναβάθµισης και βελτίωσης της
παρεχόµενης φροντίδας. Αυτό είναι τεράστιο θέµα, όπως κατα-
λαβαίνετε και νοµίζω ότι πραγµατικά είναι ήττα για το δηµόσιο
σύστηµα υγείας να χάνει ανθρώπους µε το επιστηµονικό επίπεδο,
την εντιµότητα, την αφοσίωση στη δηµόσια περίθαλψη της κ.
Ιωαννίδου. Και νοµίζω ότι αυτό είναι το µεγάλο θέµα. Έχουµε πια
ένα σύστηµα υγείας που δεν σέβεται τις αντοχές και την αξιο-
πρέπεια και του προσωπικού του, αλλά και την αξιοπρέπεια και
τις ανάγκες των πολιτών µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κα-

λησπέρα, κύριε Ξανθέ. 
Είστε γιατρός και είµαι γιατρός. Ξέρετε ότι το Εθνικό Σύστηµα

Υγείας έχει περάσει µία περίοδο πάνω από δέκα χρόνια µε µε-
γάλα προβλήµατα, µε υποστελέχωση γιατί υπήρχαν τα µνηµόνια
και ήταν «πέντε αποχωρήσεις-µία πρόσληψη» κ.λπ.. Άρα υπήρχε
µία κόπωση συν τις µειώσεις των µισθών, συν όλα αυτά. Η κό-
πωση υπήρχε και ήρθε η πανδηµία πάνω σε αυτό. 

Η πανδηµία έφερε ακόµα µεγαλύτερη κόπωση και την πανδη-
µία την πλήρωσαν κυρίως οι παθολογικές κλινικές, µπορεί όχι
στην Αθήνα που είχαµε και πνευµονολογικές κλινικές, γενικά,
όµως, την πλήρωσαν κυρίως οι παθολογικές κλινικές, µε έµφαση
στην περιφέρεια, όπου συνήθως δεν υπήρχαν καν πνευµονολόγοι
ή άλλες ειδικότητες. Άρα η κόπωση είναι πολύ µεγάλη. 

Να σας δώσω µερικά διεθνή στοιχεία, που σίγουρα τα ξέρετε.
Οι αποχωρήσεις από τα συστήµατα υγείας διεθνώς φτάνουν το
20% -και για το νοσηλευτικό φτάνουν το 30%- και στην Αγγλία
και στην Αµερική, πολύ µεγάλες και είναι αποτέλεσµα της κόπω-
σης. Λυπάµαι, λοιπόν, που η συνάδελφος έφυγε, από µια άποψη
είναι κατανοητό.

Να σας πω ότι και στα χρόνια της δικής σας διακυβέρνησης
υπήρξαν δύο παραιτήσεις παθολόγων και άλλες τόσες, εκτός
από την κ. Ιωαννίδου, είχαµε στα χρόνια τα δικά µας. Άρα, πα-
ραιτήσεις παθολόγων έχουµε δει και στο παρελθόν. Υπήρξε µία
περισσότερη αυτή τη φορά. Λυπάµαι, πραγµατικά, που αισθάν-
θηκε την ανάγκη να φύγει, αλλά από την άλλη µεριά δικαιολογεί-
ται η κούραση των ανθρώπων στο ΕΣΥ, γιατί πέρασαν πραγµα-
τικά δύσκολα. 

Έρχοµαι τώρα στο τι θέλουµε να κάνουµε εµείς. Έχουµε προ-
κηρύξει πέντε θέσεις παθολόγων το 2020, τρεις θέσεις επιµελη-
τών Β’ και δύο διευθυντών. Οι τέσσερις βγήκαν άγονες και έγινε
ένας διορισµός. Το 2021 κάναµε δύο προκηρύξεις δύο διευθυ-
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ντών. Η µία βγήκε άγονη και έγινε ένας διορισµός. Επίσης, κά-
ναµε δύο προκηρύξεις το 2022, µία διευθυντή και µία επιµελητή
Β’. Η µία ήταν άγονη και έγινε ένας διορισµός στη θέση του επι-
µελητή Β’. Τώρα η 7η ΥΠΕ έχει ζητήσει µία θέση συντονιστή δι-
ευθυντή και µία θέση επιµελητή Β’ που θα προκηρυχθούν µέσα
στο επόµενο δίµηνο, όταν θα έχουµε τις υπουργικές αποφάσεις
για τα κριτήρια και τις κρίσεις των γιατρών. 

Επίσης, για να έχουµε πιο εύκολες µετακινήσεις συναδέλφων
για όσο διάστηµα δεν έχουµε τελειώσει µε τις κρίσεις, έχουµε τη
διάταξη για τα επιπλέον 1.500 ευρώ για όσους µετακινούνται από
έναν νοµό σε έναν άλλο ή από ένα νοσοκοµείο σε ένα άλλο, για
να µπορέσουµε να δώσουµε ένα ακόµα κίνητρο. Ελπίζω ότι θα
ψηφίσετε τη σχετική διάταξη που θα έρθει τώρα στη Βουλή. Έχει
ετοιµαστεί το νέο νοµοσχέδιο που δίνει περισσότερα κίνητρα
στους γιατρούς για να µπορούν να είναι στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Τους δίνει µία µεγαλύτερη αξιοπρέπεια διαφυλάσσοντας
πάντα τον δηµόσιο χαρακτήρα της υγείας, δηλαδή διαφυλάσσο-
ντας πάντα την πρωινή λειτουργία των νοσοκοµείων και αυξάνο-
ντας την απογευµατινή λειτουργία των νοσοκοµείων, κάτι που
θεωρούµε ότι είναι πολύ σηµαντικό για τα νοσοκοµεία και για τη
δυνατότητα των αρρώστων να προσφεύγουν εκεί, όταν δεν τους
φτάνει η πρωινή λειτουργία, όπως γίνεται τώρα. Μέχρι στιγµής,
στρέφονται στον ιδιωτικό τοµέα. Εµείς, λοιπόν, προτιµάµε να
τους κρατήσουµε µέσα στο δηµόσιο σύστηµα. Άρα γενικά
έχουµε έναν σχεδιασµό και για το Ρέθυµνο και για το προσωπικό.
Κοιτάµε για ειδικά κίνητρα, κάτι που ξέρετε πολύ καλά ότι γίνεται,
ενώ κοιτάµε, επίσης, και για στέγη. Τα υπόλοιπα θα σας τα πω
στη δευτερολογία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κυρία Υπουργέ, φοβάµαι ότι δεν έχετε

επίγνωση της κρισιµότητας της κατάστασης όχι µόνο για το Νο-
σοκοµείο Ρεθύµνου, αλλά συνολικά για την επιβίωση του δηµό-
σιου συστήµατος υγείας στη χώρα. Η δική µας πολιτική εκτίµηση
είναι ότι δεν σας ενδιαφέρει. Δεν είναι προβληµατική η πληρο-
φόρηση ή ανεπαρκή τα διαχειριστικά σας ανακλαστικά. Ιδιαίτερα
µε το τελευταίο νοµοσχέδιο, το οποίο µάλιστα ταυτίστηκε και µε
εσάς προσωπικά, κατά την ταπεινή µας άποψη οριστικοποιείται
η πλήρης αποδόµηση του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Αυτές
οι αλλαγές, όπως η κατάργηση της πλήρους και αποκλειστικής
απασχόλησης των γιατρών και η πολυαπασχόληση των γιατρών
του ΕΣΥ για να συµπληρώσουν το εισόδηµά τους από την τσέπη
του ασθενή, γιατί περί αυτού πρόκειται, θα δώσει, κατά την
άποψή µας, τη χαριστική βολή σε µια ήδη προβληµατική λειτουρ-
γία στα δηµόσια νοσοκοµεία.

Δεν πρόκειται, λοιπόν, να προκύψει τίποτα θετικό από αυτή την
υπόθεση και προφανώς αυτά τα κίνητρα που δίνονται σε ιδιώτες
γιατρούς για να έρθουν part time στο ΕΣΥ δεν έχουν καµµία αντα-
πόκριση και δεν πρόκειται να προσέλθει κανείς, κάτι που είδαµε
και στη διάρκεια της πανδηµίας, για να στηρίξει τις ανάγκες του.
Αυτό που θα συµβεί θα είναι το ακριβώς αντίθετο. Άνθρωποι που
ήδη υπηρετούν στο ΕΣΥ θα µετακινούνται ολοένα και περισσό-
τερο προς τον ιδιωτικό τοµέα και βεβαίως, οι δηµόσιες δοµές θα
έχουν πλήρη αποδιοργάνωση και κατάρρευση. 

Κυρία Υπουργέ, η πανδηµία έσωσε µε µία έννοια το ΕΣΥ. Το
πίεσε αφόρητα, κάτι που είναι αλήθεια, και συσσώρευσε κόπωση
στο προσωπικό του, αλλά από την άλλη, «πάγωσε» ένα σχέδιο
ιδιωτικοποίησης και αλλαγής χαρακτήρα στο ΕΣΥ που είχατε
δροµολογήσει από το πρόγραµµά σας και από τις προγραµµατι-
κές δηλώσεις της Κυβέρνησης. Δυστυχώς, δεν αξιοποιήθηκε η
ευκαιρία της πανδηµίας, η οποία σε όλο τον κόσµο έδωσε τη δυ-
νατότητα στις χώρες που έκαναν τις σωστές ιεραρχήσεις και
προτεραιότητες να επενδύσουν περισσότερους πόρους και να
αντιστρέψουν αυτό το διαλυτικό κλίµα και την τάση παραίτησης
και φυγής του ανθρώπινου δυναµικού που είχε υποστεί burn out. 

Εσείς κάνατε ό,τι µπορούσατε για να επιδεινώσετε αυτή την
κατάσταση και δεν κάνατε το στοιχειώδες, κάτι που σας λέγαµε
από την πρώτη στιγµή να κάνετε, να νοµοθετήσετε δηλαδή, µία
διαδικασία αυτόµατης αναπλήρωσης των ανθρώπων που συντα-

ξιοδοτούνται. Κάθε χρόνο φεύγουν τρεισήµισι µε τέσσερις χιλιά-
δες εργαζόµενοι από το ΕΣΥ. Εάν δεν υπάρχει διαδικασία αυτο-
µατοποιηµένης προκήρυξης έναν χρόνο πριν για την αναπλή-
ρωση των ανθρώπων αυτών, για να µη µένουν κενές οι θέσεις και
να υπάρχει µία ευστάθεια στο σύστηµα -και αυτό µπορεί να γίνει
από το 2019 και µετά που εµείς καταφέραµε να επικρατήσει ο
κανόνας «1 προς 1»-, τότε τι συζητάµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά τώρα στο Νοσοκοµείο Ρεθύµνου, η Σύγκλητος
του Πανεπιστηµίου Κρήτης έχει παραχωρήσει εδώ και δύο χρόνια
σχεδόν κατάλληλη οικοπεδική έκταση για να γίνει ένα νέο νοσο-
κοµείο στον νοµό, κάτι που είναι ένα αίτηµα προοπτικής, αφού
έχουµε ένα από τα παλαιότερα νοσοκοµεία της χώρας. Δεν έχει
γίνει το παραµικρό βήµα. Το Υπουργείο Υγείας δεν είχε την ευαι-
σθησία να στείλει έναν εµπειρογνώµονα της ΚΤΥΠ για να πάει να
δει την έκταση, να δει τα σχέδια και να δείξει ένα στοιχειώδες εν-
διαφέρον. Κατανέµονται είκοσι πέντε κλίνες από τη δωρεά του
Ιδρύµατος «ΣΤΑΥΡΟΣ ΝΙΑΡΧΟΣ» για το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου και
προκηρύσσονται αντίστοιχες είκοσι πέντε θέσεις εντατικολόγων,
αλλά ούτε µία για το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου. Ούτε µία! Όλα αυτά
δίνουν ένα σήµα. Δείχνουν ότι δεν υπάρχει ενδιαφέρον και ότι δεν
υπάρχει η πολιτική βούληση για να στηριχθεί η υπάρχουσα λει-
τουργία ούτε, βεβαίως, να υπάρξει µια παρέµβαση προοπτικής. 

Έχει κατατεθεί πρόταση νέου οργανισµού. Όµως, δεν έγινε
ούτε αυτό το στοιχειώδες, που είναι µία θεσµική εκκρεµότητα
εδώ και πάνω από µία δεκαετία και θα µπορούσε να έχει γίνει και
είναι και ανέξοδο σε τελευταία ανάλυση. Ούτε αυτό!

Προφανώς, κυρία Υπουργέ, δεν αρκεί πλέον να προκηρύσσο-
νται θέσεις. Η απλή προκήρυξη των θέσεων δεν διασφαλίζει την
κάλυψή τους. Αν δεν πάµε σε ένα νέο πλαίσιο κινήτρων -και µι-
σθολογικών και εργασιακών και βαθµολογικών- και επιστηµονι-
κής εξέλιξης και συνεχιζόµενης εκπαίδευσης στο σύστηµα υ-
γείας, νοµίζω ότι η υπόθεση είναι χαµένη και συνολικά για το σύ-
στηµα υγείας και ιδιαίτερα για τους αδύναµους κρίκους του,
όπως, δυστυχώς, έχει γίνει τα τελευταία χρόνια το Νοσοκοµείο
Ρεθύµνου.

Και επειδή ξέρω ότι είναι εύκολη η υπεκφυγή ότι, πρώτον, είναι
παγκόσµια η κρίση και τι να κάνουµε και δεύτερον, πάντα είχε
προβλήµατα το νοσοκοµείο και επί της δικής σας, για παράδει-
γµα, διακυβέρνησης, επιτρέψτε µου να απαντήσω σε αυτό, γιατί
έχω υποχρέωση να το κάνω. 

Στη δική µας, λοιπόν, διακυβέρνηση και σε συνθήκες µνηµο-
νίου, περιορισµών και λιτότητας και όχι υγειονοµικής κρίσης και
όχι απλόχερης χρηµατοδότησης των συστηµάτων υγείας και όχι
νέων χρηµατοδοτικών εργαλείων, όπως το Ταµείο Ανάκαµψης,
ανοίξαµε µια κλειστή κλινική, την ουρολογική. Επίσης, ανοίξαµε
το κλειστό ΚΕΦΙΑΠ, ενώ ανοίξαµε για πρώτη φορά κοινοτικό κέ-
ντρο ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων, τα παλιά ιατροπαιδα-
γωγικά κέντρα και προσθέσαµε δύο παραπάνω κρεβάτια ΜΕΘ,
γιατί άκουσα προηγουµένως να λέτε ότι δεν αναπτύχθηκε ούτε
ένα κρεβάτι παραπάνω. Εκατόν είκοσι κρεβάτια αναπτύχθηκαν,
κυρία Υπουργέ, στη διάρκεια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ,
χωρίς να έχουµε πανδηµία και χωρίς να έχουµε την πίεση από
περιστατικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Ξανθέ, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ, γιατί έχετε φτάσει στα έξι λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αυξήσαµε κατά 20% το όριο των δαπανών του νοσοκοµείου και,

βεβαίως, αυξήθηκαν τα χειρουργεία σε ετήσια βάση κατά χίλια
πεντακόσια. Την άνοιξη του 2019 παραδώσαµε πέντε παθολόγους
στην παθολογική κλινική και πέντε αναισθησιολόγους. Και µετά
έφτασαν να είναι δύο και τρεις. Αυτό το κλίµα αποδιοργάνωσης
είναι που ωθεί ανθρώπους στην παραίτηση και στη φυγή.

Κυρία Υπουργέ, αυτό που καταλαβαίνω εγώ από τις εξαγγελίες
σας είναι ότι δεν υπάρχει σχέδιο αντιµετώπισης της έκτακτης
ανάγκης αλλά ούτε και σχέδιο επούλωσης των πληγών, αλλά κυ-
ρίως δεν υπάρχει σχέδιο προοπτικής για να δοθεί ένα άλλο σήµα
τόσο στην κοινωνία όσο και στους υγειονοµικούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Ξανθέ. 
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Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Μπο-
ρεί να ανοίξατε το ΚΕΦΙΑΠ, αλλά πάλι επί δικής σας κυβερνή-
σεως έκλεισε, κύριε Ξανθέ!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τι λέτε τώρα; Εµείς ανοίξαµε το ΚΕΦΙΑΠ,
κυρία Υπουργέ!

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Να
σας πω τώρα για τα οικονοµικά του νοσοκοµείου. Εσείς το 2019,
είχατε προϋπολογισµό 8.340 και εµείς τώρα κλείσαµε στα 12 εκα-
τοµµύρια 131. Άρα, υπάρχει µια αύξηση του προϋπολογισµού όχι
από τον τελικό προϋπολογισµό, αλλά από τον αρχικό προϋπολο-
γισµό, τελικό µε τελικό από τη δική σας κυβέρνηση στη δική µας
κατά 29%. Είναι σαφές ότι θέλουµε να λειτουργήσει το νοσοκο-
µείο, όπως είναι σαφές και ότι το στηρίζουµε.

Από το 2019 µέχρι σήµερα, έχουν γίνει είκοσι επτά προσλήψεις
µόνιµων γιατρών και δεκαεννέα προσλήψεις επικουρικών για-
τρών. Εκκρεµούν τοποθετήσεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού
τεσσάρων γιατρών, ουρολόγου, οδοντίατρου, ψυχίατρου και
ακτινολόγου, που θα έχουν ολοκληρωθεί µέχρι τον Φεβρουάριο. 

Πραγµατοποιήθηκαν πέντε συνταξιοδοτήσεις και εννέα παραι-
τήσεις µόνιµων γιατρών µε εκκρεµείς την παραίτηση της διευθύ-
ντριας της παθολογικής και του πνευµονολόγου. Έχουµε κάνει
έξι προκηρύξεις για το Ρέθυµνο, µε προκηρύξεις και επαναπρο-
κηρύξεις συνολικά πενήντα επτά θέσεις. Άρα είναι σαφές ότι στη-
ρίζουµε το νοσοκοµείο. 

Όσον αφορά τώρα το τι κάνουµε στο νοσοκοµείο, θα σας πω
ότι υπάρχει σε εξέλιξη ένα έργο ενεργειακής αναβάθµισης στο
ΕΣΠΑ προϋπολογισµού 5.387.000 ευρώ και µία µελέτη επέκτα-
σης 753.000 από το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών. Ολο-
κληρώθηκε το έργο αντικατάστασης των σωληνώσεων που ήταν
γύρω στις 200.000 ευρώ. Υπάρχει προµήθεια µέσω ΕΣΠΑ ιατρο-
τεχνολογικού εξοπλισµού περίπου 1.971.000 ευρώ, µε τον µα-
γνήτη µε τη συµφωνία µε τη «SIEMENS» περίπου στις 900.000
ευρώ και η επιχορήγηση από την 7η ΥΠΕ 568.000 ευρώ για προ-
µήθεια ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού που περιλαµβάνει ψη-
φιακό µαστογράφο που για πρώτη φορά θα µπει στο Νοσοκοµείο
Ρεθύµνου. Επίσης, τα ΤΕΠ που µας ενδιαφέρουν πάρα πολύ, θα
αναβαθµιστούν και η αναβάθµιση θα είναι 124.000 ευρώ.

Άρα είναι σαφές ότι θέλουµε να λειτουργήσει το Ρέθυµνο.
Είναι σαφές ότι προκηρύσσουµε θέσεις. Οι αλλαγές που γίνονται
στο σύστηµα υγείας ακολουθούν τα πράγµατα που είναι σήµερα
διεθνώς παραδεκτά. 

Επειδή επισκέπτοµαι τα νοσοκοµεία και µιλάω µε τους για-
τρούς του ΕΣΥ σε κάθε γωνιά της Ελλάδας, γενικά οι γιατροί του
ΕΣΥ περιµένουν µε ανυποµονησία τα καινούργια µέτρα και τις
καινούργιες προκηρύξεις. Πιστεύω, λοιπόν, ότι θα έχουµε ένα
πολύ καλό µέλλον στην υγεία και θα πρέπει να το δούµε, πρα-
γµατικά, µε βάση τις ανάγκες και των Ελλήνων πολιτών που πρέ-
πει να τις καλύπτουµε πάντα αλλά και τις ανάγκες του προσωπι-
κού που επίσης πρέπει να τις καλύπτουµε πάντα µε αξιοπρεπείς
συνθήκες σε αξιοπρεπείς δοµές.

Πρέπει να υπάρχει και διασύνδεση υγείας, γιατί τα τρία πρά-
γµατα που πρέπει να κάνουµε στην ιατρική αυτή τη στιγµή είναι
η συνεργατικότητα, το να λύνουµε τα προβλήµατα του ασθενούς
και να προχωράµε µπροστά, βάζοντας µέσα στο σύστηµα κάθε
καινούργια αλλαγή, κάθε καινούργια τεχνολογία και βγάζοντας
από το σύστηµα οτιδήποτε πια δεν είναι παραδεκτό ιατρικά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ.
Επόµενη είναι η δέκατη έκτη µε αριθµό 336/16-1-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Απαραίτητη η αποµάκρυνση της
διοίκησης του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου
(ΠΑΓΝΗ) µετά το κρεσέντο τοξικότητας και αυταρχισµού».

Και σε αυτή θα απαντήσει η Υπουργός κ. Γκάγκα.
Ορίστε, κύριε Βαρδάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα παραλείψω αρκετά, καθώς τα είπε ο κ. Ξανθός. 
Κυρία Υπουργέ, εδώ τώρα δεν έχουµε ούτε νούµερα ούτε «θα»

ούτε «πώς» ούτε «γιατί» ούτε αφαίρεση ούτε πρόσθεση. Εδώ
έχουµε ένα ζήτηµα που θέλουµε ξεκάθαρες και σαφείς απαντή-
σεις. 

Τώρα η θέση σας, όπως είπε ο κ. Ξανθός και οι στόχοι της
δικής σας Κυβέρνησης όσον αφορά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
είναι γνωστά εδώ και τρία χρόνια. Η θέση σας δεν είναι άλλη από
τη διάλυση, πραγµατικά, του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Κοιτάξτε, δεν ξέρω αν αυτά που λέτε τα πιστεύετε. Εδώ έχουµε
χιλιάδες εκκρεµή χειρουργεία, κλινικές κλείνουν, οι κλινικές είναι
υποστελεχωµένες, καρκινοπαθείς διαβητικοί γονείς ζητούν ένα
φάρµακο για τα παιδιά τους και δεν το βρίσκουν κι εσείς «ποιείτε
τη νήσσα» εδώ και οκτώ µήνες, παρά τις αλλεπάλληλες παρεµ-
βάσεις µας. Γι’ αυτά, βέβαια, θα κριθείτε από τον ελληνικό λαό
το αµέσως επόµενο διάστηµα. 

Όµως, για να έρθω στο θέµα µας, κυρία Υπουργέ, δεν θα σας
επιτρέψουµε να απαξιώνετε όλους εκείνους που έβαλαν πλάτη
σώζοντας ανθρώπινες ζωές, δηλαδή τους γιατρούς και τους νο-
σηλευτές που χωρίς άδειες, χωρίς ρεπό, χωρίς πληρωµή υπερω-
ριακής απασχόλησης έδωσαν µάχες και τις κέρδισαν απουσία
του κράτους. Και εννοώ την πανδηµία. Τους απαξιώνετε προς
εξυπηρέτηση συµφερόντων «ηµετέρων» –σηµειώστε το αυτό-
γράφοντας, βέβαια, στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας επι-
στηµονικούς φορείς, εργαζόµενους, συνδικάτα, ολόκληρη µια
κοινωνία που διαµαρτύρεται όχι µόνο στην Κρήτη, αλλά σε όλη
την Ελλάδα. Είδαµε τι έγινε προχθές στον Άγιο Ανδρέα. 

Ποιος ευθύνεται, κυρία Υπουργέ, για τα δώδεκα χιλιάδες εκ-
κρεµή χειρουργεία µόνο στο Ηράκλειο, στα δύο νοσοκοµεία του
Ηρακλείου; Απαντήστε µου. Ποιος ευθύνεται για την υποστελέ-
χωση των νοσοκοµείων της Κρήτης; Ποιος ευθύνεται για το κλεί-
σιµο κλινικών, σπουδαίων και νευραλγικών κλινικών; Ποιος
ευθύνεται για τις παραιτήσεις γιατρών, όπως είπε ο κ. Ξανθός;
Διότι δεν είναι µόνο το Ρέθυµνο. Είναι το Ηράκλειο, είναι το Λα-
σίθι. Ποιος ευθύνεται για τον ξυλοδαρµό γιατρών το προηγούµε-
νο διάστηµα; Κατά την προσφιλή σας άποψη, ευθύνονται όλοι οι
άλλοι εκτός από το Υπουργείο και τον Διοικητή του Νοσοκοµείου
Ηρακλείου.

Κύριε Πρόεδρε, απευθύνοµαι σε σας και στην κυρία Υπουργό,
λέγοντάς σας ότι ο εν λόγω διοικητής σε συνέχεια πολυπληθών
αυθαίρετων και αυταρχικών αποφάσεων –και θα σας το εξηγήσω-
ξεπέρασε πριν λίγες µέρες κάθε όριο προσβάλλοντας το υγει-
ονοµικό προσωπικό του νοσοκοµείου, καθώς –ακούστε- έδωσε
εντολή για έφοδο του ιατρού εργασίας, της επισκέπτριας υγείας,
στα σπίτια αναισθησιολόγων που νοσούσαν µε COVID, προκειµέ-
νου να επιβεβαιώσει τη νόσησή τους. 

Με ποιο δικαίωµα, κυρία Υπουργέ, το έκανε; Ποια διάταξη το
προβλέπει αυτό; Ποιος κανονισµός το προβλέπει αυτό; Απαντή-
στε µας ξεκάθαρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Βαρδάκη, σας παρακαλώ. Έχετε και δευτερολογία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, γιατί λέω «πολυπληθών παρεµβάσεων»; Πριν

από λίγους µήνες, µε απόφαση ο Διοικητής του Νοσοκοµείου του
Ηρακλείου είπε για εξοικονόµηση ενέργειας –και δεν απαντή-
σατε, γι’ αυτό το αναφέρω, γιατί σας έκανα ερώτηση και δεν απα-
ντήσατε- και έδωσε έγγραφη εντολή που θα την καταθέσω στα
Πρακτικά, να κλείνουν στα νοσοκοµεία του Ηρακλείου τα καλο-
ριφέρ από τις έξι το πρωί µέχρι τις έξι το απόγευµα! Ακούστε τι
έκανε ο διοικητής του νοσοκοµείου! Και έστειλε δίκην ταγµατα-
σφαλίτη –επιτρέψτε µου τη φράση- στο σπίτι των συναδέλφων
τους –δεν ξέρω µε ποια διάταξη και από πού ορµώµενος- να κά-
νουν έλεγχο γιατί είχαν καταθέσει θετικό «rapid test».

Θα σας κάνω, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, µόνο τη δεύτερη ερώ-
τηση, δηλαδή εάν είναι επίσηµη θέση του Υπουργείου και οι εντο-
λές δόθηκαν από το Υπουργείο, γιατί αν δεν δόθηκαν οι εντολές
από το Υπουργείο, έπρεπε ήδη να έχετε αποπέµψει τον διοικητή
του πανεπιστηµιακού νοσοκοµείου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
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ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κατ’
αρχάς δεν νοµίζω ότι υπάρχει γιατρός στο πανεπιστηµιακό νο-
σοκοµείο που αµφισβητεί το κύρος και τις ικανότητες και του δι-
οικητή και του υποδιοικητή του νοσοκοµείου. Υπήρξε, πράγµατι,
µια παρεξήγηση που έφτασε στα µέσα δηµοσιότητας, που λύ-
θηκε, όπως νοµίζω, µε ένα δελτίο Τύπου. Ο διοικητής του νοσο-
κοµείου έχει δικαίωµα ελέγχου. Δεν είναι βέβαιον ότι ήταν για
έλεγχο. Μπορεί να ήταν για να βοηθήσει τους ανθρώπους. Το να
στέλνεις έναν γιατρό σε κάποιον που νοσεί δεν σηµαίνει απαραί-
τητα ότι θέλεις να δεις αν είναι άρρωστος. Μπορεί να θέλεις να
δεις αν χρειάζεται να του προσφέρεις βοήθεια. Για το θέµα πά-
ντως που έφτασε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης βγήκε δελτίο
Τύπου και έχει λυθεί. 

Να σας πω λίγο τι κάνει το Νοσοκοµείο Ηρακλείου που είναι
ένα από τα νοσοκοµεία που δουλεύουν καλύτερα και αυτό, βε-
βαίως, οφείλεται σε όλο το προσωπικό, δηλαδή ιατρικό, νοση-
λευτικό, λοιπό προσωπικό, διοικητικό προσωπικό, αλλά σαφώς
οφείλεται και στη διοίκηση. Δηλαδή, ένα νοσοκοµείο που δου-
λεύει τόσο καλά, όσο το ΠΑΓΝΗ, δεν µπορεί να διοικείται έτσι
από κάποια κακή διοίκηση και να δουλεύει έτσι. 

Να σας πω, λοιπόν, µερικά πράγµατα για το ΠΑΓΝΗ. Κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας, επειδή µιλάτε για τα προβλήµατα, από
δύο χιλιάδες τρία άτοµα που υπήρχαν στις 31-12-2019, σήµερα
υπηρετούν δύο χιλιάδες διακόσια ογδόντα τρία και είχαµε
21,16% αύξηση σε νοσηλευτές από οκτακόσιους είκοσι δύο σε
εννιακόσιους εξήντα έξι και σε γιατρούς από πεντακόσιους δέκα
εννέα σε εξακόσιους τριάντα έναν, δηλαδή είχαµε αύξηση
21,57%.

Συνοπτικά έχουν γίνει εβδοµήντα εννέα χιλιάδες εισαγωγές
αυτόν τον χρόνο, µε έξι χιλιάδες επτακόσια πενήντα δύο χειρουρ-
γεία το 2022, ενώ συνολικά την τριετία έγιναν είκοσι χιλιάδες εκα-
τόν εξήντα τέσσερις επεµβάσεις. Με εξαίρεση το διάστηµα
Μαρτίου και Απριλίου του 2020, τα χειρουργεία δεν έκλεισαν
ποτέ. Έχουν πραγµατοποιηθεί περισσότερες από εκατόν δεκαο-
κτώ χιλιάδες εξετάσεις στα τακτικά πρωινά ιατρεία για το 2022
και είκοσι επτά χιλιάδες επεµβάσεις στα απογευµατινά ιατρεία,
ενώ στα ΤΕΠ έχουν εξεταστεί πάνω από ογδόντα χιλιάδες άτοµα.

Όσον αφορά τις κλίνες ΜΕΘ, ξεκινήσαµε µε έντεκα κλίνες, έγι-
ναν δεκαέξι και εν συνεχεία µε τη δωρεά του «Σταύρος Νιάρχος»
σήµερα έχουµε είκοσι επτά κλίνες ΜΕΘ.

Όσον αφορά τα οικονοµικά και την αποθήκη, το νοσοκοµείο
ανήκει στα τέσσερα καλύτερα νοσοκοµεία αποτελεσµατικής δια-
χείρισης, γιατί έχει δράσεις µε εξοικονόµηση ηλεκτρικής ενέρ-
γειας και κυρίως διαθέτει το σύστηµα εφαρµογής Barcode, µε
µοναδικό νοσοκοµειακό κωδικό σε κάθε είδος σε όλη τη διαδικα-
σία των προµηθειών. Αυτό σηµαίνει εξορθολογισµό της αποθή-
κης και άµεση αναπλήρωση των ελλείψεων. 

Άρα γίνονται πράγµατα που είναι µοναδικά στα νοσοκοµεία. 
Επίσης, υπάρχει ολοκλήρωση των διαδικασιών και της λειτουρ-

γίας του κέντρου αγγειακών συµβαµάτων του κεντρικού νευρικού
συστήµατος. Είναι ένα από τα δέκα κέντρα που έχουµε κάνει για
την αντιµετώπιση των εγκεφαλικών και είναι το κέντρο για την
Κρήτη που έχει γίνει εκπαίδευση, και του ΕΚΑΒ για να µπορούν
να πηγαίνουν οι άνθρωποι που κάνουν εγκεφαλικά επεισόδια
γρήγορα και να µπορούν να αντιµετωπίζονται γρήγορα και να
αναστρέφεται η βλάβη που µπορεί να αφήσει βαριά αναπηρία ή
να απειλήσει τη ζωή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Αν θέλετε, σταµατάω εδώ και συνεχίζω µετά. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βαρδάκη,

ορίστε έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, εύχοµαι και πιστεύω

-γιατί επιστήµονας είστε, γιατρός είστε- να µου απαντήσετε στη
δευτερολογία σας επί της ουσίας.

Κύριε Υπουργέ, ακούστε, γιατί σας βρίσκω λίγο πρόχειρη. Συγ-
γνώµη, αλλά επιτρέψτε µου να το πω. «Δεν επιτρέπεται να χρη-
σιµοποιείται ο γιατρός εργασίας για να επαληθεύει το δικαιολο-
γηµένο ή µη, λόγω νόσου, απουσίας εργαζόµενου»: νόµος
3850/2010, ΦΕΚ 84/Α/3-6-2010. Βρείτε το και σηµειώστε το, για

να σας ενηµερώσουν οι συνεργάτες σας ότι η πράξη του διοικητή
του νοσοκοµείου ήταν παράνοµη και παράτυπη -και γι’ αυτό θέλω
να µου απαντήσετε- 100%.

Και επειδή βλέπω ότι δεν έχετε αντιληφθεί τη σοβαρότητα του
θέµατος και τις διαστάσεις που έχει πάρει, σας ενηµερώνω ότι
για το θέµα έχουν παρέµβει µε ανακοινώσεις τους -αφήστε τώρα
το ένα δελτίο Τύπου που είπατε από πλευράς νοσοκοµείου, διοι-
κητή- καταδικάζοντας την αυταρχική συµπεριφορά της διοίκησης
του ΠΑΓΝΗ -εδώ είναι, θα τα καταθέσω όλα στα Πρακτικά- ο Πα-
νελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος -ακούστε, κύριε Πρόεδρε-, η Ια-
τρική Σχολή του Πανεπιστηµίου Κρήτης, η Οµοσπονδία Ενώσεων
Νοσοκοµειακών Γιατρών Ελλάδος, σωµατεία εργαζοµένων, µια
ολόκληρη κοινωνία, όπως σας είπα, κι εσείς εδώ «ποιείτε την νήσ-
σαν». Μας λέτε τι κάνει το πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο και όχι τι
έκανε ο διοικητής του νοσοκοµείου προβαίνοντας σε αυτή την
πράξη.

Ακούστε τίτλους δηµοσιευµάτων: «Απόδοση ευθυνών από τον
Υπουργό….». «Άναψε φωτιές στα σπίτια στο Ηράκλειο η από-
φαση του Υπουργού», «Νέες «θύελλες» στο ΠΑΓΝΗ, ««Μπουρ-
λότο» Πλεύρη µε ανανέωση της διοίκησης». «Παρέµβαση ιατρι-
κών συλλόγων για τον Διοικητή του ΠΑΓΝΗ», «Ο Ιατρικός Σύλλο-
γος Ηρακλείου καταδικάζει οµόφωνα», «Η Οµοσπονδία Ενώσεων
Νοσοκοµειακών Γιατρών Ελλάδος καταδικάζει οµόφωνα», «Ια-
τρική Σχολή Κρήτης-Η έκτακτη γενική συνέλευση καταδικάζει
οµόφωνα», όλοι οι φορείς. 

Τα καταθέτω όλα στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µη µου πείτε στη δευτερολογία σας ότι δεν έδωσε εντολή
ο κ. Χαλκιαδάκης, γιατί -σας προλαβαίνω- ο γιατρός εργασίας
«αδειάζει» τον Διοικητή του ΠΑΓΝΗ: «Με εντολή Χαλκιαδάκη τούς
έκανα rapid test». Γιατί ο κ. Χαλκιαδάκης µάς είπε κάποια στιγµή
ότι δεν τον έστειλε για έλεγχο -αυτό που είπατε κι είναι λάθος,
κυρία Υπουργέ, δεν έπρεπε να το πείτε- αλλά τον έστειλε για να
δει αν νοσούν. Και λέει ο γιατρός εργασίας ότι τον έστειλε για να
τους κάνει rapid test.

Η ηγεσία του Υπουργείου Υγείας, κυρία Υπουργέ, αν δεν απα-
ντήσετε σε αυτά τα ερωτήµατα είναι η αποκλειστικά υπεύθυνη
γι’ αυτή την κατάσταση και οφείλετε έστω και την ύστατη στιγµή
να αναλάβετε την ευθύνη των επιλογών σας, για να εκτονωθεί η
εκρηκτική κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί στα µεγαλύτερα νο-
σοκοµεία της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε.
Έχετε µιλήσει κι έξι λεπτά στην πρωτολογία σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Προέχει η οµαλή λειτουργία του ΠΑΓΝΗ. Αρκετά µε τις ασυ-

λίες των «αρίστων» σας!
Και κάτι τελευταίο, κυρία Γκάγκα. Είστε γιατρός, επίκουρη κα-

θηγήτρια, διευθύντρια πνευµονολογικής κλινικής, αν δεν κάνω
λάθος. Απαντήστε µου µόνο σ’ αυτό: Εσείς ως γιατρός εάν ερ-
χόµουν εγώ ως γιατρός εργασίας στο σπίτι σας να αµφισβητήσω
το rapid test το θετικό ή οποιαδήποτε νόσο, πώς θα αντιδρού-
σατε, τι θα µου λέγατε; Θα το δεχόσασταν; Αν το δεχόσασταν θα
σας πω και µπράβο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Γίνατε αντιληπτός. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Να

σας απαντήσω και πάλι. Επειδή δεν είµαι απλώς γιατρός, αλλά
έχω κάνει ένα µέρος της ειδικότητας µε τον Διευθυντή Ιατρικής
Υπηρεσίας του ΠΑΓΝΗ, µιλάω µε τους συναδέλφους και έχω
πάρα πολύ καλές σχέσεις µε όλους τους συναδέλφους, υπήρξε,
πράγµατι, µια παρεξήγηση µεταξύ του διοικητή και των αναισθη-
σιολόγων που πυροδότησε ένα πολύ θερµό επεισόδιο, αν θέλετε,
ανάµεσα σε όλους τους γιατρούς στο ΠΑΓΝΗ. Όµως το επεισό-
διο λύθηκε µεταξύ τους, έχει λήξει και σας λέω και πάλι ότι τα
έργα και οι ηµέρες και της διοίκησης και γενικά του ΠΑΓΝΗ δεί-
χνουν ότι είναι ένα νοσοκοµείο που δουλεύει εξαιρετικά και αυτό

6694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



το εξαιρετικά πρέπει να το στηρίξουµε. 
Μπορώ να πω, λοιπόν, ότι και ο κ. Χαλκιαδάκης και ο κ. Κτενια-

δάκης και ενδιαφέρονται για το νοσοκοµείο και ενδιαφέρονται
για την υγεία όλων των ασθενών. Και το νοσοκοµείο κάνει ,πρα-
γµατικά, πρωτοποριακά πράγµατα: από τον ηλεκτρονικό φάκελο
των αρρώστων, από τις ηλεκτρονικές απαντήσεις, κ.λπ., πάρα
πολλά πράγµατα. Πήγα και έκανα µαζί τους την άσκηση για την
υποδοχή σεισµοπαθών, που ήταν άσκηση που έγινε µε τον ΕΔ-
ΔΥΠΠΥ. Έχω µια εξαιρετική συνεργασία και το νοσοκοµείο δου-
λεύει, πραγµατικά, εξαιρετικά καλά.

Ακόµη κι αν ήταν ένα ατυχές επεισόδιο, που παρεξηγήθηκε ή
δεν παρεξηγήθηκε, το επεισόδιο έχει λήξει. Επαναλαµβάνω και
πάλι ότι η διοίκηση του ΠΑΓΝΗ έχει δώσει από τα καλύτερα
µέτρα, µαζί µε το προσωπικό του ΠΑΓΝΗ, µαζί µε τους γιατρούς,
µαζί µε το νοσηλευτικό προσωπικό και πρέπει να πω ότι και το δι-
οικητικό προσωπικό του ΠΑΓΝΗ και η πληροφορική του ΠΑΓΝΗ
είναι εξαιρετικοί. Άρα αυτή την πολλή δουλειά που έχουν κάνει
δεν µπορούµε να τη σβήσουµε. Είναι εξαιρετική η δουλειά που
έχουν κάνει. Τους ευχαριστώ, λοιπόν, πραγµατικά όλους. Θεωρώ
ότι πρέπει να συνεχίσουµε να τους δίνουµε τα εύσηµα. 

Η ανανέωση της διοίκησης, και του διοικητή και του αναπλη-
ρωτή, έχει ήδη γίνει εδώ και πάρα πολλές ηµέρες και, πραγµα-
τικά, θεωρούµε ότι οποιαδήποτε προβλήµατα µπορεί να υπάρ-
ξουν µέσα στο προσωπικό πρέπει να λύνονται µε συνεργασία και
κουβέντα και πρέπει να επικροτούµε και να στηρίζουµε κάθε καλή
προσπάθεια. Και αυτή είναι αυτή που κάνει το ΠΑΓΝΗ, και την
κάνουν όλοι µαζί. Σας λέω και πάλι ότι µιλάµε µε τον διευθυντή
ιατρικής υπηρεσίας, µιλάµε µε πάρα πολλούς συναδέλφους από
το ΠΑΓΝΗ µε τους οποίους έχω εξαιρετικές σχέσεις και µιλάµε
και µε τη διοίκηση του ΠΑΓΝΗ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Δεν εκτονώνεται έτσι η κρίση, κυρία
Υπουργέ. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Οπότε η απάντηση είναι αυτή: Το ΠΑΓΝΗ έχει δείξει µια εξαιρε-
τική λειτουργία µέχρι τώρα, µε καλή διοίκηση, µε οραµατικό
τρόπο λειτουργίας. Άρα συνεχίζουµε να στηρίζουµε το ΠΑΓΝΗ
σε κάθε λειτουργία του. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Να σας γνωρίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν θα συ-

ζητηθεί, λόγω αναρµοδιότητας, η δέκατη έβδοµη µε αριθµό
338/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Άµεση
αντιµετώπιση των προβληµάτων στέγασης που υπάρχουν στις
σχολικές µονάδες του Δήµου Μινώα Πεδιάδας που επλήγη από
τον σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου 2021».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Καλησπέρα, κύριοι συ-
νάδελφοι. 

Πάµε τώρα στην τρίτη µε αριθµό 307/10-1-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποια η θέση της Κυβέρνησης για τη δια-
µορφωθείσα κατάσταση µε τη διαχείριση σκουπιδιών στην Περι-
φέρεια Στερεάς Ελλάδας;».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Ταγαράς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 28 Σεπτεµβρίου του 2022 είχε συζητηθεί

εδώ µε τον κ. Σκρέκα, βεβαίως, τον οποίο σήµερα περιµέναµε,
αλλά ήρθατε εσείς –καλώς ορίσατε- µια επίκαιρη ερώτηση -πι-
στεύω ότι τη γνωρίζετε- που αφορούσε τη λειτουργία του ΧΥΤΑ
της Θήβας όπου, µεταξύ των άλλων, είχα θίξει τότε την αναγκαιό-
τητα της άµεσης κατασκευής του τρίτου κυττάρου του ΧΥΤΑ της
Θήβας λόγω επικείµενου κορεσµού του υπάρχοντος. Τότε ο κύ-
ριος Υπουργός δεν είχε δώσει κανένα χρονοδιάγραµµα για την
κατασκευή του νέου κυττάρου, αλλά είχε υποστηρίξει µάλιστα

ότι η ηγεσία του Υπουργείου εργάζεται στην κατεύθυνση επιτά-
χυνσης έκδοσης της ΑΕΠΟ. 

Ωστόσο η συνεδρίαση του Κεντρικού Συµβουλίου Περιβαλλο-
ντικής Αδειοδότησης έλαβε χώρα µόλις στις 21 Δεκεµβρίου του
2022 -από τον Σεπτέµβριο µήνα-, µε την εκπνοή του έτους, µε
αποτέλεσµα ακόµα και µέχρι τις 10-1-2023, δηλαδή την ηµέρα
που κατατέθηκε η επίκαιρη αυτή ερώτηση, να µην έχει εκδοθεί η
ΑΕΠΟ για να προχωρήσει η ένταξη, δηµοπράτηση και κατασκευή
του έργου. 

Εποµένως τέσσερις µήνες, κύριε Υπουργέ, είχαν περάσει µετά
την κοινοβουλευτική αυτή παρέµβαση και στις 4 Γενάρη 2023 δη-
µοσιεύθηκε στον Τύπο -και από εκεί λάβαµε γνώση και την
έχουµε και θα κατατεθεί στα Πρακτικά- η επιστολή του Γενικού
Διευθυντή του ΦΟΔΣΑ Στερεάς Ελλάδας προς όλους τους δη-
µάρχους της περιοχή, που ενηµερώνονται για την πολιτική της
Κυβέρνησης η οποία φαίνεται να αποκλείει -έτσι λέει η επιστολή-
τη δηµόσια χρηµατοδότηση του τρίτου κυττάρου του ΧΥΤΑ της
Θήβας και των δύο µονάδων επεξεργασίας απορριµµάτων στη
Λαµία και στη Χαλκίδα.

Και λέει συγκεκριµένα ο γενικός διευθυντής ότι η επί τριετία η
αντιµετώπιση της Στερεάς Ελλάδας στο ζήτηµα διαχείρισης των
απορριµµάτων ξεφεύγει των γνωστών καθυστερήσεων και αρ-
ρυθµιών της πολιτείας και δηµιουργεί σοβαρά ερωτήµατα για τη
σκοπιµότητα αυτής της στάσης σε συνδυασµό µε τη διακηρυ-
γµένη στάση συγκεκριµένων εκπροσώπων της πολιτείας υπέρ
της προώθησης ΣΔΙΤ. Και επίσης αναφέρει ότι οι προτάσεις του
φορέα µας είναι οι µόνες που δεν έχουν αξιολογηθεί ή δεν έχει
προχωρήσει και ολοκληρωθεί η αξιολόγησή τους κατά παράβαση
κάθε νοµοθεσίας και προθεσµίας σε αντίθεση µε τις προτάσεις
της υπόλοιπης Ελλάδας, οι οποίες έχουν ενταχθεί σχεδόν στο
σύνολό τους. 

Και συµπληρώνει επίσης ο διευθυντής πως εκτιµάται ότι δεν
υπάρχει πλέον ρεαλιστική δυνατότητα ένταξης των τριών ΜΕΑ,
καθώς τα χρονοδιαγράµµατα υλοποίησης των προτεινόµενων
πράξεων για τη ζηµία της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας δη-
λαδή, δεκαοχτώ µήνες, κατασκευή έργων χωρίς χρόνο προέγκρι-
σης δηµοπράτησης, διεξαγωγή δηµοπρασιών, χρήζουν αναπρο-
σαρµογής από την αρχική τους υποβολή και πλέον είναι αδύνα-
τον να ολοκληρωθούν µέχρι το πέρας της προγραµµατικής πε-
ριόδου 2014 - 2020. Και οι απαιτήσεις τµηµατοποίησης των πρά-
ξεων που περιγράφονται στη σχετική πρόσκληση διαφαίνεται ότι
δεν µπορούν να ικανοποιηθούν. Αυτά αναφέρει ο διευθυντής του
ΦΟΔΣΑ.

Περαιτέρω, κύριε Υπουργέ, υπογραµµίζεται ότι παραµένουν
σε εκκρεµότητα οι υποσχέσεις του Περιφερειάρχη Στερεάς Ελ-
λάδος για τη χρηµατοδότηση εκπόνησης µελέτης νέου ΠΕΣΔΑ,
για τη δροµολόγηση επισκευής δρόµου προς το ΧΥΤΑ Ιστιαίας,
δροµολόγηση κατασκευής δρόµου ΜΕΑ/ΧΥΤΑ Θήβας, συµπλη-
ρωµατικής χρηµατοδότησης της αποκατάστασης του ΧΥΤΑ Χαλ-
κίδας, οικονοµική τακτοποίηση 1.229.526 ευρώ που αφορούν
χρηµατοδότηση µέρους του εξοπλισµού για το ΧΥΤΑ Χαλκίδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κάνετε την ερώτησή σας, παρακαλώ πολύ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ναι, αµέσως στην ερώτηση, κυρία
Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.

Η εξέλιξη, λοιπόν, αποκλεισµού από τη δηµόσια χρηµατοδό-
τηση του τρίτου ΧΥΤΑ -έτσι φαίνεται µέχρι την ηµέρα που κατα-
τέθηκε η επίκαιρη ερώτηση- και των δύο ΜΕΑ έχει αποτέλεσµα
112 εκατοµµύρια να µην µπορούν να απορροφηθούν από ευρω-
παϊκά προγράµµατα. Και πάµε πλέον ξεκάθαρα να υλοποιήσουµε
µε συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. Αυτό συνεπάγεται
ότι οι επενδυτές θα θέλουν να πάρουν τα λεφτά τους, αλλά και
ότι οι πολίτες όλοι εµείς οι κατοικούντες στη Στερεά Ελλάδα θα
υποχρεωθούµε σε υπέρογκα δηµοτικά τέλη. 

Έχουµε δύο ερωτήσεις. Πρώτον, σε ποιες ενέργειες έχει προ-
βεί η Κυβέρνηση -και εγώ θα χαρώ πολύ να ακούσω ότι, πρά-
γµατι, υπεγράφη για το τρίτο κύτταρο, υπάρχουν κάποιες διαρ-
ροές- για να διαχειριστούν τα απορρίµµατα της Περιφέρειας Στε-
ρεάς Ελλάδος και να µην αποκλειστεί από τη δηµόσια χρηµατο-
δότηση το τρίτο κύτταρο της Θήβας και οι δύο ΜΕΑ της Λαµίας
και της Χαλκίδας; 
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Και επίσης -και είναι και από τα πιο σηµαντικά, κύριε Υπουργέ,
και πρέπει να πάρουµε απαντήσεις- γιατί υπήρξε αυτή η καθυ-
στέρηση στη σύγκληση συνεδρίασης του ΚΕΣΠΑ µε αποτέλεσµα
µέχρι και τότε που κατατέθηκε η ερώτηση να µην έχει εκδοθεί
ΑΕΠΟ; Πόση ακόµα καθυστέρηση έπρεπε να υπήρχε; Έχουν
αναζητηθεί οι ευθύνες των υπηρεσιών που εµπλέκονται λόγω µη
έκδοσης ΑΕΠΟ παρά τις δηλώσεις σας στην Βουλή που έκανε
τότε ο κ. Σκρέκας; Και πού οφείλεται η µη αξιολόγηση των προ-
τάσεων του ΦΟΔΣΑ Στερεάς Ελλάδος σε αντίθεση µε όλη την
άλλη χώρα;

Και σε τι οφείλεται επίσης -και καταλήγω, κυρία Πρόεδρε- η
παραµονή σε εκκρεµότητα των υποσχέσεων που έχουν δοθεί,
όπως προκύπτει από σχετική επιστολή του διοικητή του ΦΟΔΣΑ
και πώς θα αντιµετωπίσει το Υπουργείο το γεγονός ότι υπάρχει
συγκεκριµένη βλάβη µε αυτή τη διαδικασία; 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε και εσείς, γνωρίζουµε

όλοι µας ότι η αρµοδιότητα για τη διαχείριση των απορριµµάτων
ανήκει στην Τοπική και Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση. Είναι αλή-
θεια όµως ότι η χρηµατοδότηση αφορά σε αξιοποίηση προγραµ-
µάτων και αυτός είναι ο στόχος να µη χάσουµε, βεβαίως, πόρους,
να µπορούµε να λύσουµε προβλήµατα τα οποία είναι διαχρονικά
και έχουµε καθυστερήσει διαχρονικά. 

Αναφερθήκατε και εσείς στον προβληµατισµό της καθυστέρη-
σης της ολοκλήρωσης σε ό,τι αφορά ειδικά τη Θήβα της συνε-
δρίας του Κεντρικού Συµβουλίου Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης
του ΚΕΣΠΑ. Σύµφωνα µε µια επικαιροποιηµένη ενηµέρωση, τα
τέσσερα έργα η επέκταση ΧΥΤΑ Θήβας και η κατασκευή των Μο-
νάδων Επεξεργασίας Απορριµµάτων της Λαµίας, της Χαλκίδας
και Άµφισσας έχουν υποβληθεί για ένταξη στο επιχειρησιακό
πρόγραµµα ΥΜΕΠΕΡΑΑ. Τα έργα βρίσκονται στη φάση αξιολό-
γησης. Για κάποια θα αναφερθώ αν προλάβω ή διαφορετικά θα
συµπληρώσω στη δευτερολογία µου σε ποια φάση βρίσκεται το
καθένα από αυτά.

Σε ό,τι αφορά τον ΧΥΤΑ Θήβας: Υπήρξε η έκδοση της σχετικής
απόφασης έγκρισης περιβαλλοντικών όρων της ΑΕΠΟ, γιατί αυτό
είναι το κρίσιµο για να ενταχθεί οριστικά το έργο και να προχω-
ρήσει η διαδικασία και έγκρισης χρηµατοδότησης αλλά και δη-
µοπράτησης για την κατασκευή του έργου και η διασφάλιση της
απαιτούµενης γης. Να πω λίγο το ιστορικό και να δούµε αν υπάρ-
χει καθυστέρηση. 

Η χρηµατοδότηση υπεβλήθη στις 4-5-2022 και είναι περίπου
στα 8,5 εκατοµµύρια ευρώ. Για την πράξη επέκτασης του ΧΥΤΑ
Θήβας αναφέροµαι. Προσκοµίστηκαν στις 22-9-2022 συµπληρω-
µατικά στοιχεία και διευκρινίσεις που ζητήθηκαν στις 10-8-2022.
Για την εν λόγω πράξη απαιτείται έκδοση απόφασης αδειοδότη-
σης καθώς και εξασφάλιση και διασφάλιση απαιτούµενης γης.
Σε ό,τι αφορά τώρα το θέµα του τρίτου κυττάρου του ΧΥΤΑ
Θήβας και των δύο µονάδων επεξεργασίας σε Λαµία και Χαλκίδα
πρόκειται να υλοποιηθούν µε συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα. 

Σας ενηµερώνω -επειδή και αυτό αναφέρατε- ότι µέχρι τουλά-
χιστον αυτή τη στιγµή που µιλούµε δεν έχει φτάσει κανένα αίτηµα
για χρηµατοδότηση από πλευράς ΣΔΙΤ, σύµπραξης δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα και δεν έχει εκφραστεί καµµία άποψη, καµµία
θέση για τον τρόπο χρηµατοδότησης. 

Αυτό που µπορώ να σας πω και αφορά το τρίτο κύτταρο του
ΧΥΤΑ της Θήβας είναι ότι σε δεκαπέντε µέρες περίπου αναµένε-
ται η απόφαση έκδοσης περιβαλλοντικών όρων. 

Σε ό,τι αφορά τη σύγκληση του Κεντρικού Συµβουλίου Περι-
βαλλοντικής Αδειοδότησης για να µπορέσει να ολοκληρωθεί η
διαδικασία και να προχωρήσει η έγκριση χρηµατοδότησης και

κατ’ επέκταση η διαδικασία, συζητήθηκε στο ΚΕΣΠΑ και έχω την
απόφαση εδώ στις 21-12-2022 και είναι µάλιστα οµόφωνα θετική.
Την έχω µαζί µου και αν θέλετε µπορώ να σας τη δώσω κιόλας.
Για ποιον λόγο υπήρξε αυτό;

Ξέρετε στη δηµόσια διαβούλευση όπου ζητείται η γνωµοδό-
τηση από διάφορους φορείς, κάποιες απαντήσεις είναι κρίσιµες
για τη νοµιµότητα εξέλιξης του έργου. Διότι έχουν παρατηρηθεί
λόγω αδυναµίας ή µη αποστολής γνωµοδότησης από φορείς που
είναι κρίσιµοι -αν τρέχουµε και χωρίς να περάσουµε από το Κε-
ντρικό Συµβούλιο Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης να διασφαλί-
σουµε την εξέλιξη του έργου- και απρόοπτα. Εκ των υστέρων
δηλαδή να κρίνεται ως µη νόµιµη η όλη διαδικασία περιβαλλοντι-
κής αδειοδότησης. Για αυτό ερχόµαστε µε το Κεντρικό Συµβού-
λιο Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης να καλύψουµε τα όποια κενά
από µη απαντήσεις αρµόδιων φορέων και να µπορέσουµε να δια-
σφαλίσουµε την εξέλιξη και χρηµατοδότησης αλλά και κατα-
σκευής του ίδιου του έργου. 

Μάλιστα θέλω να σας πω ότι η µελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων του έργου υπεβλήθη στις 4-1-2022. Και να σας πω επί-
σης ότι η πληρότητα της µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων
-γιατί είναι πιο παλιά- βεβαιώθηκε στις 15-4-2022. Το λέω για να
έχετε όλη την εικόνα. 

Στις 9-5-2022 διαβιβάστηκε η µελέτη αυτή στο Περιφερειακό
Συµβούλιο Στερεάς Ελλάδας. Στις 29-10-2022 ο ΦΟΔΣΑ Στερεάς
Ελλάδας υπέβαλε διευκρινιστικά στοιχεία επί της ΜΠΕ Στις 1-12-
2022 η Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης εισηγήθηκε
προς το ΚΕΣΠΑ. Στις 19-12-2022 ο ΦΟΔΣΑ Στερεάς Ελλάδας
υπέβαλε διευκρινιστικά στοιχεία επί της ΜΠΕ. Η γενική Διεύ-
θυνση Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού γνωµοδότησε επί της ΜΠΕ στις 11-1-2023.
Αυτοί είναι οι λόγοι. Και αναφέρθηκα διεξοδικά στο πώς εξελί-
χθηκε και λόγω καθυστέρησης γνωµοδοτήσεων από τους φορείς
που δεν απάντησαν αλλά και ταυτόχρονα για να έχουν εξαντληθεί
οι χρόνοι για τη διασφάλιση χρηµατοδότησης και ολοκλήρωσης
του έργου. Αυτά σε ό,τι αφορά στη Θήβα.

Σε ό,τι αφορά στα υπόλοιπα θα συνεχίσω στη δευτερολογία
µου. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. Απλά θα παρακαλέσω να προσπαθείτε να
κρατάτε τους χρόνους σας, γιατί είναι πάρα πολλές οι ερωτήσεις
που έχουµε ακόµη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μουλκιώτης για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Είναι κάπως τα θέµατα ιδιαίτερα,

αλλά θα προσπαθήσω. 
Κύριε Υπουργέ, είπατε προηγουµένως µε βεβαιότητα κιόλας

ότι κανένας δεν είπε για σύµπραξη δηµοσίου - ιδιωτικού τοµέα.
Εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά ένα έγγραφο. Από το «ECON-
OMIST» είναι. 

O κ. Γραφάκος, Γενικός Γραµµατέας Συντονισµού Διαχείρισης
Αποβλήτων, αναφέρει: «Οι φορείς διαχείρισης απορριµµάτων θα
πρέπει να κατασκευάσουν τα έργα µέσω σύµπραξης µε ιδιώτες
ή να τα κατασκευάσουν µε δικούς τους πόρους, καθώς το δηµό-
σιο δεν θα είναι πια υποχρεωµένο να τα αναλάβει». Αυτό έγινε
µετά τη δηµοπράτηση των έργων Βόλου, Καβάλας, Νάξου και
Λάρισας. Αυτό έγινε τον µήνα Νοέµβρη. Να ’το. Η καµπάνα χτύ-
πησε: ΣΔΙΤ. Το λέει ο κ. Γραφάκος, δεν το λέω εγώ. Γι’ αυτό
υπάρχει ανησυχία.

Και ρωτάω τώρα, κύριε Υπουργέ, το εξής: Αυτή η καθυστέ-
ρηση την οποία είπατε προηγουµένως, πού ανήκει; Στον ΦΟΔΣΑ
και στην περιφέρεια ή ανήκει στο Υπουργείο; Θα καταθέσω στα
Πρακτικά προσωπική επιστολή την οποία έχει στείλει στον
Υπουργό ο διευθυντής και του λέει ότι οι υπηρεσίες αναξιοπί-
στως τον είχαν πληροφορήσει και είπε στη Βουλή, όταν κατατέ-
θηκε η πρώτη ερώτηση τον µήνα Σεπτέµβρη, ότι ευθύνεται ο
ΦΟΔΣΑ για την καθυστέρηση. Και καταλήγει και αποδεικνύει και
µε αιτιολογία αποκρούει ο ΦΟΔΣΑ όσα έχει πει ο Υπουργός, ο κ.
Σκρέκας εδώ. Θα κατατεθεί και αυτό στα Πρακτικά. Είναι πλήρως
αιτιολογηµένη.

Φταίει το Υπουργείο και δεν δίνετε καµµία απάντηση. Πετάγε-
ται -να µου επιτραπεί η έκφραση, δεν τη λέω ποτέ, να αποφύ-
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γουµε τον λαϊκισµό- το µπαλάκι σε κάποιους άλλους. Αλήθεια,
δεν φταίει το Υπουργείο;

Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα σας πω το εξής: Η αξιολόγηση είναι
πολύ συγκεκριµένη. Τα έργα τα οποία έχουν υπαχθεί για χρηµα-
τοδότηση στο ΥΜΕΠΕΡΑΑ είναι η ΜΕΑ Χαλκίδος, στις 30-12-
2020, µέχρι τη Λαµίας, 6-7-2021, µέχρι την Άµφισσας, 30-6-2022.
Είναι δεδοµένη η εµπλοκή του ΥΠΕΝ σε αυτά τα δύο έργα, Χαλ-
κίδας και Λαµίας. Παρανόµως είναι η ΑΕΠΟ -επαναλαµβάνω, πα-
ρανόµως- που εκδίδεται από το Υπουργείο. Δεν συµπεριέλαβαν
ανακύκλωση, δηλαδή τον µπλε κάδο. Όταν ο ΦΟΔΣΑ προσέφυγε
σε ιεραρχική προσφυγή στο Υπουργείο, τι έκανε ο κύριος Υπουρ-
γός;

Θα καταθέσω και την ιεραρχική προσφυγή στο Υπουργείο.
Αυτή είναι. Είπε ο κύριος συνάδελφος «µου εποίησε την νήσσαν».
Δεν θα πω τίποτα άλλο.

Στα παλιά τα υποδήµατα, κύριε Υπουργέ. Ο κύριος Υπουργός
απέφυγε να απαντήσει σε ιεραρχική προσφυγή. Τι σηµαίνει, όταν
αποφεύγουµε να απαντήσουµε σε ιεραρχική προσφυγή; Ποιος
ευθύνεται για την καθυστέρηση; Σκρέκας, ξεκάθαρα πράγµατα.
Αν είναι κάτι άλλο, να µας το πείτε. Εγώ από τα έγγραφα τα λέω,
ευθέως οµιλώ και για αυτό τον λόγο, αναφέροµαι στα έγγραφα
τα οποία θα καταθέσω και στα Πρακτικά.

Αυτό είναι ένα ζήτηµα πολύ συγκεκριµένο. Ως προς τις ΑΕΠΟ
για αυτή την προσφυγή δεν ασχολήθηκε καθόλου το Υπουργείο.
Τι κάνουµε, λοιπόν, τότε; Επανερχόµεθα πάλι από την αρχή. Για
ένα λάθος για το οποίο έγινε προσφυγή ιεραρχική και έγινε αυτή
η διοικητική προσφυγή επανέρχεται πάλι από την αρχή ο ΦΟΔΣΑ.
Αυτές οι καθυστερήσεις δεν είναι στον ΦΟΔΣΑ. Είναι στις υπη-
ρεσίες και στη γραφειοκρατία του Υπουργείου. Θέλει το Υπουρ-
γείο µας να γίνει µε χρηµατοδότηση του δηµοσίου ή θέλει σύ-
µπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα; Ξεκάθαρα πράγµατα. Εδώ
πρέπει να ενηµερωθούν οι πολίτες τι συµβαίνει.

Πάµε τώρα για το τρίτο κύτταρο του ΧΥΤΑ. Πέρα από τη διά-
ψευση που έκανε ο διευθυντής και θα καταθέσω στα Πρακτικά
όσον αφορά το τρίτο κύτταρο, τελικά η ΑΕΠΟ, κύριε Υπουργέ,
από ό,τι κατάλαβα, ακόµα και σήµερα δεν έχει εκδοθεί για το
τρίτο κύτταρο. Δεν έχει εκδοθεί µέχρι και σήµερα. Πότε θα εκδο-
θεί αυτή η ΑΕΠΟ; Από τον µήνα Σεπτέµβρη είπατε ότι είναι γρή-
γορες οι διαδικασίες. Κάνει πέντε µήνες ακόµα η επιτάχυνση για
να γίνει; Γιατί, λοιπόν, δεν πιέζονται οι υπηρεσίες να υπάρχει ένα
ενδιαφέρον, εν πάση περιπτώσει, τυπικό, να πουν ότι «πιέζουµε
για να γίνει η δηµόσια χρηµατοδότηση, για να γίνει ένα έργο για
τη διαδικασία των απορριµµάτων»; Μείζον ζήτηµα! Έχουµε γίνει
θέµα σε όλη την Ευρώπη.

Το Υπουργείο τι έκανε; Για ποιον λόγο το λέω και γιατί είµαι
τόσο καχύποπτος; Διότι δεν µπορεί το «ECONOMIST» να ανα-
φερθεί σε έγγραφά του και να λέει αυτά που λέει, ότι ό,τι έγινε
έγινε, τα υπόλοιπα όποτε γίνουν και να έχουµε Γενάρη του 2023
και να µην έχει εκδοθεί ακόµα ΑΕΠΟ.

Υπάρχουν ευθύνες, κύριε Υπουργέ. Και ξέρετε κάτι; Πέραν των
πολιτικών, υπάρχουν και διοικητικές. Να ξεκαθαρίσει κάποτε. Δεν
µπορεί οι πολίτες της Στερεάς Ελλάδας συνολικά να επιβαρυν-
θούν, επειδή θέλουµε να κάνουµε ΣΔΙΤ, µε οτιδήποτε άλλα υπερ-
τιµήµατα και δηµοτικά τέλη. Δεν µπορεί να γίνει αυτό.

Συµπερασµατικά, το Υπουργείο είναι υποχρεωµένο να απαντή-
σει στα ερωτήµατα, τα οποία ερωτήµατα ήταν σαφέστατα και µε
συγχωρείτε, αλλά δεν απαντήσατε, κύριε Υπουργέ. Ειδικά στο
δεύτερο σκέλος των ζητηµάτων δεν απαντήσατε καθόλου.

Θα παρακαλέσω πάρα πολύ να δώσετε απάντηση όχι στον
Βουλευτή, αλλά στους πολίτες της Στερεάς Ελλάδος, στους πο-
λίτες της Θήβας γιατί το τρίτο κύτταρο είναι ακόµα σε αµφισβή-
τηση, αφού δεν έχει υπογραφεί. Διότι µπορεί κάτι να γίνει και να
συµβεί και να µην υπογραφεί πάλι σε δέκα µέρες. Και εν πάση
περιπτώσει, τα άλλα έργα γιατί είναι στις καλένδες;

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αγαπητέ συνάδελφε, σε ό,τι αφορά στην καθυστέ-
ρηση, δυο λέξεις για αυτό και θα συµπληρώσω για τα υπόλοιπα.
Στις 19-12-2022 ζητήθηκαν διευκρινιστικά στοιχεία επί της ΜΠΕ
από τον ΦΟΔΣΑ και στις 11-1-2023 γνωµοδότησε η Γενική Διεύ-
θυνση Αρχαιοτήτων Πολιτιστικής Κληρονοµιάς.

Τα λέω αυτά, για να συµπληρώσω αυτό που ανέφερα στην
πρωτολογία µου. Είναι κρίσιµες γνωµοδοτήσεις, που, αν δεν
υπάρξουν και προχωρήσουµε χωρίς αυτές, υπάρχουν λόγοι σο-
βαροί ακύρωσης της διαδικασίας.

Αµέσως µετά συνεδρίασε το ΚΕΣΠΑ και σας είπα ότι σε δεκα-
πέντε µέρες περίπου συντάσσεται -ήδη αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε- η ΑΕΠΟ -προαπαιτούµενο- και όταν ολοκληρωθεί η σύντα-
ξη και η υπογραφή, θα πάει για να εγκριθεί και η ένταξη και η
χρηµατοδότηση από το ΥΜΕΠΕΡΑΑ. Αυτό για τη Θήβα.

Σε ό,τι αφορά τώρα τα υπόλοιπα, θέλω να σας πω, επειδή ανα-
φερθήκατε στις ηµεροµηνίες υποβολής, ότι είναι όπως τα είπατε
οι ηµεροµηνίες υποβολής και για τη Μονάδα Επεξεργασίας
Απορριµµάτων, Χώροι Υγειονοµικής Ταφής Υπολειµµάτων, ΧΥΤΥ.
Στη Χαλκίδα, στις 30-12-2020 έγινε η υποβολή της πρότασης. Για
τη Λαµία στις 6-7-2021 και για την Άµφισσα στις 30-6-2022.

Ακούστε, όµως, πού υπάρχει καθυστέρηση και γιατί. Για τις
πράξεις Χαλκίδας και Λαµίας απαιτείται η έκδοση επικαιροποι-
ηµένης περιβαλλοντικής αδειοδότησης. Το έχετε ξανακούσει,
αλλά δεν έχει υπάρξει εξέλιξη όµως σε αυτό που σας αναφέρω.
Και επειδή θέλω να είµαι ειλικρινής µε αυτά που λέω, σας λέω
αυτά τα οποία γνωρίζω και είναι σε γνώση µου αυτή τη στιγµή.

Και µε αυτό θέλω να απαντήσω και για τα υπόλοιπα που είπα
και θα συµπληρώσω. Θέλω να είµαι ειλικρινής µαζί σας. Δεν λέω
πράγµατα πέραν αυτών που γνωρίζω και µέχρι εκεί που γνωρίζω
αυτή τη στιγµή.

Για τη Χαλκίδα, λοιπόν, και τη Λαµία απαιτείται έκδοση επικαι-
ροποιηµένης περιβαλλοντικής αδειοδότησης, ώστε να περιλαµ-
βάνεται το σύνολο των εισερχόµενων αποβλήτων που περιγρά-
φονται και οι αντίστοιχες προµελέτες, η διασφάλιση της απαιτού-
µενης γης, καθώς και οριστικοποίηση του χειρισµού της πράξης
στο πλαίσιο ανταγωνισµού, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι οι εν λόγω
µονάδες επεξεργασίας απορριµµάτων περιλαµβάνουν υπηρεσίες
που δεν εµπίπτουν στο πλαίσιο της διαχείρισης, συσκευασίας και
ιλύος. Άρα είναι σε εκκρεµότητα ακόµα.

Για την πράξη αναβάθµισης Μονάδας Επεξεργασίας Άµφισ-
σας, απαιτείται κατ’ ελάχιστον η έκδοση περιβαλλοντικής αδει-
οδότησης και οριστικοποίηση του χειρισµού της πράξης στο
πλαίσιο ανταγωνισµού.

Δεν έχει υπάρξει, αγαπητέ συνάδελφε, εξέλιξη για την έκδοση
αυτών των πράξεων µέχρι αυτή τη στιγµή…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ποιος τα καθυστερεί, κύριε Υπουρ-
γέ; Αυτό θέλει να ξέρει ο ελληνικός λαός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Σε αυτό ακριβώς σας απαντώ και είπα ότι, αν είχαν
υποβληθεί και είχαν καθυστερήσει οι υπηρεσίες, η ευθύνη θα
ήταν των υπηρεσιών, όπως αναφέρατε και πριν και προσπάθησα
να αναλύσω συγκεκριµένα.

Εδώ, όµως, πρόκειται περί πραγµάτων που δεν έχουν υπάρξει,
για να µπορέσουν να κριθούν και οι καθυστερήσεις. Και µάλιστα,
για τη Θήβα, σας απάντησα µε όποια ανάλυση και ιστορική δια-
δροµή.

Κλείνοντας, θα πω αυτό που είπα και προηγουµένως. Σε ό,τι
µε αφορά, γιατί δεν είναι στη δική µου αρµοδιότητα και δεν
µπορώ να µιλήσω και για µέλλοντα χρόνο µε αυτά για τα οποία
σας απαντώ. Αυτά, όµως, τα οποία σας λέω είναι αυτά που γνω-
ρίζω και µου έχουν τεθεί υπ’ όψιν µέχρι αυτή τη στιγµή.

Σε ό,τι αφορά τη σύµπραξη δηµόσιου - ιδιωτικού τοµέα, άκου-
σα µε προσοχή το έγγραφο που επικαλεστήκατε, δεν γνωρίζω
κάτι. Δεν έχει υποβληθεί µέχρι τώρα κάτι για να εξελιχθεί.

Όλα θα κριθούν, αγαπητέ συνάδελφε, από την πορεία για
όλους µας και για µένα και για εσάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ο γενικός γραµµατέας το είπε, κύ-
ριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
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Ενέργειας): Σας λέω, γιατί θέλω να είµαι ειλικρινής. Θα ξανα-
έρθω εδώ και εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής µαζί σας και απαντώ
µέχρι εκεί που γνωρίζω.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε µε τη συζήτηση της δέκατης πέµπτης µε αριθµό

326/16-1-2023 επίκαιρης ερώτησης του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουρ-
γό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Να κατασκευαστεί
σήραγγα στο τµήµα Άγνος - Ξηροκαµάρα, αντί της καταστροφής
του φυσικού περιβάλλοντος και των αρχαιοτήτων».

Επίσης, θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, ο κ. Ταγαράς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, παράλληλα µε την κατασκευή του αεροδρο-

µίου στο Καστέλι, προχωρεί και ο δρόµος σύνδεσης του αερο-
δροµίου µε τον Βόρειο Οδικό Άξονα.

Βεβαίως, µε τις αρχαιολογικές έρευνες υπήρξε η ανάγκη για
αλλαγή χάραξης, ωστόσο η προτεινόµενη αλλαγή χάραξης δεν
αποφεύγει ή µάλλον -για να το πούµε καθαρότατα- προκαλεί τε-
ράστια περιβαλλοντική καταστροφή. Δηµιουργούνται τεράστια
πρανή και καταλαµβάνεται τµήµα του ποταµού που βρέθηκαν οι
αρχαιότητες. 

Όλοι οι φορείς -και αναφέροµαι και στην προηγούµενη άποψη
που εκφράσατε, ότι ο ρόλος και η γνώµη ορισµένων φορέων είναι
κρίσιµα- έχουν εκφραστεί αρνητικά για αυτό το οποίο πάει να
γίνει εκεί. Κατέθεσα το πρώτο ως ερώτηση στο Υπουργείο Υπο-
δοµών, το οποίο προφανώς και θέλει να κατασκευάσει το έργο.
Αφού πάρουµε, λέει, την περιβαλλοντική µελέτη, την έγκριση για
τους περιβαλλοντικούς όρους, τότε δεν έχουµε κανένα πρό-
βληµα. Με λίγα λόγια, αδιαφορεί για την περιβαλλοντική κατα-
στροφή και αδιαφορεί για αυτό που έχουν επισηµάνει όλοι οι
φορείς. 

Προτείνεται η λύση της σήραγγας. Υπάρχει και οµόφωνη από-
φαση του περιφερειακού συµβουλίου και οµόφωνη απόφαση του
Τεχνικού Επιµελητηρίου Ανατολικής Κρήτης και βεβαίως, των το-
πικών φορέων. Είναι ένα θέµα για το οποίο λόγω της αρµοδιότη-
τας ως Υπουργείο Περιβάλλοντος έχετε µεγάλο µέρος της
ευθύνης να κατασκευαστεί το έργο αυτό µε έναν τρόπο που δεν
θα επιφέρει αλλοίωση του περιβάλλοντος, δεν θα επιφέρει τη µε-
γάλη καταστροφή που επίκειται. 

Βεβαίως έχουµε ευθύνη και εµείς τοπικά να µην αφήσουµε να
γίνει αυτή η καταστροφή και έχουµε ευθύνη όλοι έναντι των επό-
µενων γενεών. Απορώ πραγµατικά πώς προωθείται από την Κυ-
βέρνηση ένα τέτοιο καταστροφικό έργο, τη στιγµή που υπάρχει
τεχνική λύση που είναι βιώσιµη οικονοµικά και την οποία αποδέ-
χονται όλοι οι συντελεστές, πλην του Υπουργείου Υποδοµών. 

Θέλουµε, λοιπόν, να ξέρουµε, κύριε Υπουργέ, εάν στο πλαίσιο
των αρµοδιοτήτων σας προτίθεστε να εξετάσετε την πρόταση
του περιφερειακού συµβουλίου και του ΤΕΕ για τη δηµιουργία
σήραγγας και να αναπέµψετε στο Υπουργείο Υποδοµών την
έγκριση των περιβαλλοντικών όρων, προκειµένου αυτή να προ-
σαρµοστεί µε τη λύση, η οποία ουσιαστικά συνάδει µε την προ-
στασία του περιβάλλοντος και των αρχαιοτήτων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, σε µια οριζόντια παρατήρηση σε

ό,τι αφορά στις γνωµοδοτήσεις, συµπεριλαµβανοµένης και της
απόφασης του περιφερειακού συµβουλίου, είπα ότι είναι χρήσιµο
και κρίσιµο να έχουν κατατεθεί και οι θετικές και οι αρνητικές
απόψεις, για τις αρνητικές απόψεις δε, που αξιολογούνται και
οφείλουν να αξιολογούνται περισσότερο και µε τεκµηρίωση, να
υπάρχουν απαντήσεις επ’ αυτών από την αρµόδια υπηρεσία που
θα αποφασίσει τελικά για την περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

Σε ό,τι αφορά στον διεθνή αερολιµένα στο Καστέλι Ηρακλείου
Κρήτης, όλη αυτή η διαδροµή στην οποία αναφέρεστε είναι η
σύνδεση του αερολιµένα µε τον Βόρειο Οδικό Άξονα της Κρήτης.
Γνωρίζετε και εσείς ότι έχουν γίνει πράγµατα και στο παρελθόν.
Θα φτάσω στο 2009, στην πρώτη περιβαλλοντική αδειοδότηση
αυτών των έργων που ξεκίνησαν, για να ολοκληρωθεί. 

Θα απαντήσω από την αρχή στις αιτιάσεις σας. Ξεκινώ από το
ότι εµείς ως Υπουργείο δεν έχουµε αρµοδιότητα για τη χάραξη
του έργου. Άκουσα µε προσοχή αυτό στο οποίο αναφερθήκατε,
αλλά δεν έχουµε αρµοδιότητα να απαντήσουµε και δεν είµαι και
εγώ έτοιµος να απαντήσω ως προς τη χάραξη. 

Έχουµε, όµως, αρµοδιότητα επί της πρότασης χάραξης που
είναι περιβαλλοντικά αρµοδιότητα του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών, για να απαντήσουµε διαµέσου των αρµοδίων υπη-
ρεσιών, άρα για την περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

Αυτό το οποίο εγώ έχω καταγράψει -ξαναλέω, παρ’ όλο που
δεν είµαι αρµόδιος και δεν εκπροσωπώ µε αρµοδιότητα το Υ-
πουργείο Περιβάλλοντος στο ερώτηµά σας- είναι ότι αναφέρεται
η επιβάρυνση της δαπάνης του έργου, η µετάθεση του χρονο-
διαγράµµατος ολοκληρώσεως και παραδόσεως σε λειτουργία
του αερολιµένα, εάν προχωρήσουµε σε νέα διαδικασία -και ανα-
φέροµαι στη σήραγγα που είπατε- και βέβαια, στο κόστος της
λειτουργίας και συντήρησης της ίδιας της κατασκευής από τη
στιγµή που θα επιλεγεί. 

Εγώ, όµως, θα απαντήσω επί των περιβαλλοντικών. Έχουν τη-
ρηθεί όλες οι προβλεπόµενες από την κείµενη νοµοθεσία διαδι-
κασίες περιβαλλοντικής αδειοδότησης, συµπεριλαµβανοµένης
και της δηµοσιοποίησης, γι’ αυτό και αναφερθήκατε και στις απο-
φάσεις του περιφερειακού συµβουλίου που είναι µέσα στο πλαί-
σιο της αδειοδότησης, η διαβούλευση και η έκφραση γνωµο-
δοτήσεων από όλους τους φορείς. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, τήρησης όλων των διαδικασιών, οι αρµό-
διες αρχαιολογικές υπηρεσίες γνωµοδότησαν θετικά επί του πε-
ριεχοµένου της. Αυτές αναφέρονται στην κοινή υπουργική από-
φαση 143779 της 28-8-2009, που οι όροι κάλυψης απορρέουν
από την αρχαιολογική νοµοθεσία και είναι η ΚΥΑ των Υπουργών
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Πολιτισµού, Μεταφορών και
Επικοινωνιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Τότε, το 2009 εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι για το έργο
του νέου διεθνούς αερολιµένα. Αυτή η ΚΥΑ έχει υποστεί αλλαγές.
Συγκεκριµένα, στις 15-10-2019 µε την αντίστοιχη απόφαση του
Γενικού Διευθυντή Περιβαλλοντικής Πολιτικής του Υπουργείου
Περιβάλλοντος τροποποιήθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι για το
έργο του νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης και των
οδικών συνδέσεων. 

Ο φάκελος τροποποίησης κατατέθηκε στην αρµόδια υπηρεσία
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και περιλάµβανε και τη χάραξη
της οδικής σύνδεσης, η οποία προέκυψε από την εκπόνηση της
προµελέτης του οδικού δικτύου σύνδεσης, στο πλαίσιο διαδικα-
σίας δηµοπράτησης του έργου. Ο φάκελος διαβιβάστηκε προς
όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες και στο περιφερειακό συµβούλιο
και η απάντηση από το περιφερειακό, όπως αναφερθήκατε και
εσείς, είναι αρνητική. 

Κατόπιν εισηγήσεως της Εφορείας Αρχαιοτήτων Ηρακλείου
και της Διεύθυνσης Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων του
Υπουργείου Πολιτισµού και γνωµοδότησης του Κεντρικού Αρχαι-
ολογικού Συµβουλίου, ζητήθηκε από το Υπουργείο Πολιτισµού
να τροποποιηθεί η χάραξη, η οποία προβλεπόταν στην εγκεκρι-
µένη περιβαλλοντική αδειοδότηση στο τµήµα Άγνος - Ξηροκα-
µάρα που αναφερθήκατε και εσείς, ως προς τη διέλευση αυτο-
κινητοδρόµου στην περιοχή της ρωµαϊκής υδατογέφυρας µε εκ-
σκαφή και επανεπίχωση, δηλαδή cut & cover. Αυτός είναι ο τρό-
πος κατασκευής, όπως προτάθηκε µετά από την απόφαση του
Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου. 

Αγαπητή κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να ολοκληρώσω τη σκέψη
µου, για να είναι η απάντηση κατανοητή και θα µιλήσω λιγότερο
στη δευτερολογία µου. 

Η τροποποίηση αυτή, δηλαδή της χάραξης σε αυτά που ανα-
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φέρθηκα, εγκρίθηκε µε την απόφαση του Υπουργείου Πολιτισµού
της 16-7-2021, ύστερα από σύµφωνη γνώµη του Κεντρικού Αρ-
χαιολογικού Συµβουλίου. Για την τροποποίηση υπαγορεύθηκε η
νέα µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων εξολοκλήρου από τις
αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και εκπονείται
ήδη, η οποία θα υποβληθεί στη διαδικασία της περιβαλλοντικής
αδειοδότησης. Δεν έχει υπάρξει ακόµη το τελευταίο. 

Διά µέσου της διαδικασίας περιβαλλοντικής αδειοδότησης,
άρα και διαβούλευσης, θα αξιολογηθούν όλες οι προτάσεις, οι
χαράξεις, οι επιπτώσεις στις οποίες αναφερθήκατε εσείς και θα
αξιολογηθούν και όλες οι αποφάσεις, γνωµοδοτήσεις -κυρίαρχα
οι αρνητικές, σαν την απόφαση του περιφερειακού συµβουλίου
που αναφερθήκατε- για να αποφασίσει και να απαντήσει για την
περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

Κλείνοντας θα επαναλάβω ότι το θέµα της χάραξης δεν είναι
δική µας αρµοδιότητα. Οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις και η αδει-
οδότηση επί της πρότασης χάραξης είναι δική µας αρµοδιότητα
και, σύµφωνα µε την τελευταία τροποποίηση που αναφέρθηκα,
εκκρεµεί να έρθει στη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης
για αξιολόγηση. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θα διαφωνήσουµε για τη διαδικασία και τη σειρά των πρα-

γµάτων, αλλά θα διαφωνήσουµε επί της ουσίας, κύριε Υπουργέ.
Με λίγα λόγια τι µας λέτε; Ότι θα υπάρχει ή αρχαιολογική κατα-
στροφή ή περιβαλλοντική. 

Δεν εξετάστηκε µέχρι τώρα η περιβαλλοντική καταστροφή,
από τη στιγµή που δεν έχουν εγκριθεί και οι περιβαλλοντικοί όροι,
όπως µας ενηµερώσατε, αν κατάλαβα καλά. Είναι, όµως, βέβαιο
σύµφωνα µε τη γνώµη των ειδικών και ιδίως του Τεχνικού Επιµε-
λητηρίου Ανατολικής Κρήτης, ότι όλη αυτή η νέα χάραξη που,
για να αποφύγει την πλήρη καταστροφή των αρχαιοτήτων, οδη-
γήθηκε στην κατασκευή δρόµου µε νέα χάραξη -όπως είπα- µε
τεράστια πρανή, που αλλοιώνουν το περιβάλλον ιδιαίτερου φυ-
σικού κάλλους της περιοχής, όλο αυτό, δεν µπορεί να οδηγηθεί
σε αδειοδότηση. Εκ προοιµίου είναι σίγουρο ότι πάµε για την κα-
ταστροφή του περιβάλλοντος στη συγκεκριµένη περιοχή. 

Δυστυχώς, το Υπουργείο Υποδοµών επικαλείται ένα κόστος 30
εκατοµµυρίων που αν δούµε και σε σχέση µε την κατασκευή του
ΒΟΑΚ, αλλά και σε σχέση µε την κατασκευή του συγκεκριµένου
δρόµου, είναι πάρα πολύ µικρό ποσοστό σε σχέση µε τα προβλε-
πόµενα, ως µη προβλεπόµενα. Και τι εννοώ, συγκεκριµένα: Η
σύµβαση παραχώρησης προβλέπει ότι µέχρι 50% του έργου για
«απρόβλεπτα» το Υπουργείο Υποδοµών είναι υποχρεωµένο να
χρηµατοδοτήσει. Και γιατί υπήρξε αυτή η πρόβλεψη στη σύµ-
βαση παραχώρησης; Γιατί ακριβώς δεν είχαν ολοκληρωθεί οι µε-
λέτες και δεν είχαµε πλήρη γνώση για το κόστος του έργου, την
ακριβή χάραξη του συγκεκριµένου δρόµου και πολλά άλλα. Άρα
είναι µέσα στα προβλεπόµενα για τα «απρόβλεπτα» έργα που θα
χρειαστούν από τη σύµβαση παραχώρησης. Δεν είναι κάτι πρό-
σθετο που επικαλείται το Υπουργείο Υποδοµών.

Εσείς, όµως, δεν έχετε δικαίωµα -νοµίζω- να µπαίνετε στο θέµα
του κόστους. Εσείς πρέπει να σταθείτε στο θέµα της προστασίας
του περιβάλλοντος και να πιέσετε το Υπουργείο Υποδοµών να
επιλέξει εκείνη την τεχνική λύση η οποία δεν θα καταστρέψει το
περιβάλλον. Αυτό θέλω από εσάς. 

Μήπως, βρε παιδιά, όλοι οι τοπικοί φορείς δεν είναι και συντο-
νισµένοι να λένε αερολογίες; Μήπως η ταύτιση απόψεων και του
περιφερειακού συµβουλίου και του τεχνικού επιµελητηρίου και
της τοπικής κοινωνίας είναι ένα καµπανάκι για να µη χάσουµε
χρόνο; 

Σας ενηµερώνω -αν δεν το γνωρίζετε- ότι ήδη δόθηκε παρά-
ταση δύο ετών στο χρονοδιάγραµµα για το αεροδρόµιο, λόγω
άλλων αιτιών, µέσα στο οποίο σαφώς και δεν υπάρχει κανείς κίν-
δυνος εάν αλλάξει η τεχνική λύση και επιλεγεί η λύση της σήραγ-
γας να υπάρχει καθυστέρηση. Καµµία καθυστέρηση. Είπα και
στον Υπουργό Υποδοµών ότι µίλησα µε τους τεχνικούς που ασχο-
λούνται και από την πλευρά του Υπουργείου Υποδοµών και από

την πλευρά της εταιρείας που έχει αναλάβει την κατασκευή του
έργου. Και µου λέει: «Μα…» Ε, πώς; Μιλήσαµε µε τους ειδικούς.
Αυτοί είναι αρµόδιοι και ειδικοί και λένε: «Παιδιά, η σήραγγα είναι
η µόνη ρεαλιστική εφικτή λύση για να µην καταστραφεί το περι-
βάλλον και να φτιαχτεί ένα σωστό έργο». Θα δείτε ότι προβλέ-
πουν να σκεπάσουν ποταµό, να κόψουν πρανή, να δηµιουργή-
σουν δηλαδή µια διαφορετική κατάσταση από αυτή που περιµέ-
ναµε. Δηλαδή οι τουρίστες και οι επισκέπτες της χώρας µας που
θα µεταφέρονται από τη βόρεια ζώνη -την τουριστική- προς το
αεροδρόµιο, ενώ θα έχουν να απολαύσουν και να δουν ένα
όµορφο φυσικό περιβάλλον, που είναι σήµερα, τι θα βλέπουν; Τε-
ράστια πρανή, τσιµεντένιες κατασκευές και διάφορα άλλα. 

Γι’ αυτό κάνω έκκληση εκ µέρους της τοπικής κοινωνίας -η
οποία έχει κι αυτή την ευθύνη της- αν δεν ακούσετε, να ασκήσει
όλα τα µέσα που της δίνει δικαίωµα το Σύνταγµα και ο νόµος για
να σταµατήσει την καταστροφή. 

Κάνουµε έκκληση, λοιπόν, κύριε Ταγαρά, πραγµατικά, για να
µην υπάρχει καθυστέρηση στο έργο, να το δείτε τώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, είπα θα είµαι σύντοµος γιατί πήρα χρόνο

από την πρωτολογία µου. Λίγα έχω να συµπληρώσω.
Όπως σας είπα, µετά από την πρώτη τροποποίηση, που έγινε

το 2019 -µιλάω για την περιβαλλοντική αδειοδότηση στο τµήµα
Άγνος - Ξηροκαµάρα- ζητήθηκε τροποποίηση από το Υπουργείο
Πολιτισµού, κατόπιν εισήγησης της Εφορείας Αρχαιοτήτων Ηρα-
κλείου καθώς και της Διεύθυνσης Προϊστορικών και Κλασικών
Αρχαιοτήτων, ως προς τη διέλευση του αυτοκινητοδρόµου στην
περιοχή της ρωµαϊκής υδατογέφυρας µε την κατασκευή δύο τε-
χνικών µε εκσκαφή και επανεπίχωση. Η τροποποίηση αυτή εγκρί-
θηκε στις 16-7-2021 µε την απόφαση από το Υπουργείο Πολιτισ-
µού και Αθλητισµού, ύστερα από την σύµφωνη γνώµη του Κεντρι-
κού Αρχαιολογικού Συµβουλίου. Για την τροποποίηση αυτή εκ-
πονείται νέα περιβαλλοντική µελέτη, νέα µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων, η οποία θα υποβληθεί από το αρµόδιο Υπουργείο,
που είναι το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Όταν αυτή η
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων για την τροποποίηση που
αναφέρθηκα πριν και για τους λόγους που επικαλέστηκα, έρθει
στη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, τότε, θα αξιολογηθεί αυτή η µελέτη ως προς τις
παρατηρήσεις στις οποίες αναφερθήκατε. Ξαναλέω, επί της µε-
λέτης, επί της πρότασης χάραξης, που θα έρθει µε τις διορθώ-
σεις από την Αρχαιολογική Υπηρεσία και το Υπουργείο Πολιτισ-
µού.

Σηµειώνω µόνο, ότι το Τµήµα Άγνος - Ξυροκαµάρα δεν διέρ-
χεται από προστατευόµενη περιοχή, επειδή κάτι τέτοιο είχε ανα-
γραφεί στο ερώτηµά σας. 

Αυτή είναι η απάντηση που µπορώ να σας δώσω.
Εποµένως, εκκρεµεί η περιβαλλοντική αδειοδότηση επί της

τροποποίησης χάραξης µετά από τις παρατηρήσεις του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και βεβαίως η αρµόδια διεύθυνση οφείλει να
αξιολογήσει και να τεκµηριώσει την απάντηση για την αδει-
οδότηση.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Πάµε τώρα στην τελευταία ερώτηση που θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός κ. Ταγαράς, την τέταρτη µε αριθµό 1193/1-12-2022 ερώ-
τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρά-
λαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη, προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποια είναι η πορεία υλοποίησης του
αναθεωρηµένου Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Κυκλική Οικο-
νοµία 2021 - 2025;». 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο, και σας παρακαλώ να µεί-
νετε στον χρόνο σας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
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κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ

έθεσε στη δηµόσια πολιτική σφαίρα το 2018, µε θεσµικό πλαίσιο
το ζήτηµα της κυκλικής οικονοµίας. Για εµάς, η κυκλική οικονοµία
ήταν και παραµένει κοµβικό στοιχείο της αναπτυξιακής στρατη-
γικής της χώρας. 

Για την υλοποίηση της στρατηγικής αυτής, δηµοσιεύτηκε άλ-
λωστε και ένα Εθνικό Επιχειρησιακό Σχέδιο Δράσης 2018 - 2019,
το οποίο ουσιαστικά εκπονήθηκε σε συνεργασία µε τους παρα-
γωγικούς και κοινωνικούς φορείς. 

Επίσης, έλαβε χώρα το πρώτο διεθνές φόρουµ γύρω από ζη-
τήµατα κυκλικής οικονοµίας στη χώρα µας και ενηµερώθηκε αρ-
µοδίως η αρµόδια Γενική Διεύθυνση Περιβάλλοντος, η γνωστή
DG ENV. 

Εσείς, το Νοέµβριο του 2021, δηλαδή, σχεδόν δύο χρόνια µετά
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η οποία παρουσίασε το νέο σχέδιο
δράσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενσωµατώσατε και προβήκατε
στην αναθεώρηση του εθνικού σχεδίου δράσης, µάλιστα, µε ένα
τετραετές ορίζοντα, ουσιαστικά από το 2021 µέχρι το 2025. Ση-
µειώνεται ότι δεν αναλάβατε -και αυτό το τονίζω- ούτε µία δράση
υλοποίησης της εθνικής στρατηγικής, που είχε εκπονηθεί από
την προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, παρουσία των παραγωγι-
κών και κοινωνικών φορέων. 

Παρά ταύτα, το δικό σας σχέδιο παρουσιάζει εβδοµήντα µία
διακριτές δράσεις που εδράζονται στους πέντε βασικούς πυλώ-
νες: Βιώσιµη παραγωγή και βιοµηχανική πολιτική. Βιώσιµη κατα-
νάλωση, λιγότερα απόβλητα µε µεγαλύτερη αξία, οριζόντιες
δράσεις και συγκεκριµένες κατηγορίες προϊόντων που πρέπει να
αντιµετωπιστούν κατά προτεραιότητα. Έχω µπροστά µου άλλω-
στε και τον πλήρη πίνακα, τον οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά. 

Επίσης, έχετε δύο εργαλεία νοµοθετικά και συµβουλευτικά -
γνωµοδοτικά, τη διυπουργική επιτροπή για την κυκλική οικονο-
µία, µε σκοπό το συντονισµό των δράσεων και το εθνικό συµβού-
λιο κυκλικής οικονοµίας, το οποίο αποτελεί µια γνωµοδοτική
επιτροπή των φορέων. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο καταληκτικό σκέλος της ερώτησης, κύριε
Υπουργέ: 

Η µεταστροφή από το κυρίαρχο µοντέλο παραγωγής - κατα-
νάλωσης, σε αυτό της βιώσιµης και αποτελεσµατικής διαχείρισης
των πόρων συνιστά αναγκαιότητα και όραµα που θα πρέπει να
πραγµατωθεί µε ταχύ βηµατισµό. 

Εδώ, λοιπόν, σε αυτό το σηµείο σάς θέτω δύο διακριτά ερω-
τήµατα: Έχουν υλοποιηθεί όλες οι δράσεις που προβλέπονται
από τα έτη 2021 και ’22; Είµαστε ήδη στο ’23. Εάν όχι, ποιες συ-
γκεκριµένες δεν έχουν υλοποιηθεί; Και δεύτερον, ποιος είναι ο
βασικός, ο ουσιαστικός βαθµός ωρίµανσης ανά κάθε συγκεκρι-
µένη δράση από αυτές που ήδη έχουν παρέλθει στο διάστηµα
’21 - ’22; Ποιος ο σχεδιασµός για τα επόµενα έτη; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, επειδή η ανάλυση είναι µεγάλη

επί της ερώτησης, θέλω εισαγωγικά να πω ότι θα καταθέσω την
αναλυτική απάντηση στα Πρακτικά για να λάβετε γνώση. Θα προ-
σπαθήσω, όµως, όσο µπορώ και ο χρόνος µου επιτρέπει, να ανα-
φερθώ στο ερώτηµά σας.

Είναι αλήθεια ότι το υπουργικό συµβούλιο µε την πράξη 12/29-
4-2022 ενέκρινε το νέο Εθνικό Σχέδιο Δράσης - Οδικό Χάρτη για
την Κυκλική Οικονοµία στο οποίο περιλαµβάνονται εξήντα επτά
δράσεις για την περίοδο ’21-’25. Το νέο αυτό σχέδιο εναρµονίζε-
ται µε τους στόχους και τις δεσµεύσεις του σχεδίου δράσης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, λαµβάνει υπ’ όψιν τις νοµοθετικές εξελί-
ξεις στη χώρα µας και αναθεωρεί το εθνικό επιχειρησιακό σχέδιο
2018 - 2019. 

Οι δράσεις οι οποίες περιλαµβάνονται στο εθνικό σχέδιο µε
χρονικό ορίζοντα το 2022 και οι οποίες ανέρχονται σε είκοσι τέσ-
σερις έχουν ολοκληρωθεί είτε βρίσκονται σε τελικό στάδιο υλο-
ποίησης. Και θα µπω στην ανάλυση. Η επιτυχής ολοκλήρωση των

δράσεων είναι σίγουρα αποτέλεσµα στοχευµένων µέτρων και νο-
µοθετικών πρωτοβουλιών, όπως είναι οι διατάξεις των νόµων
4819/2021 και 4736/2020 για τη διαχείριση των αποβλήτων και τη
µείωση των πλαστικών, και αξιοποίησης εγκεκριµένων χρηµατο-
δοτικών επιχειρησιακών προγραµµάτων ’21 - ’27 για το περιβάλ-
λον και την κλιµατική αλλαγή, την ανταγωνιστικότητα, τα προ-
γράµµατα έρευνας και καινοτοµίας και το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Σε ό,τι αφορά στις δράσεις οι οποίες δεν έχουν ολοκληρωθεί,
αυτές ανέρχονται σε έξι και ειδικότερα είναι η Π3 -επειδή είναι
κωδικοποιηµένες, γι’ αυτό είπα θα σας δώσω και αναλυτικά το
έγγραφο το οποίο θα καταθέσω- Κ1, Ο.18, Ε.1.1, Ε.4.3 και Ε.6.1.
Και αυτό συµβαίνει επειδή η υλοποίηση των δράσεων αυτών προ-
ϋποθέτει σχετική νοµοθεσία η οποία προωθείται από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Σήµερα οι νοµοθετικές αυτές τις πρωτοβουλίες
βρίσκονται σε στάδιο διαπραγµάτευσης στα όργανα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και δεν έχουν τεθεί σε ισχύ ακόµη. 

Σε ό,τι αφορά στις δράσεις όπως αυτές αναλυτικά καταγρά-
φονται στο εθνικό σχέδιο, έχουµε προχωρήσει σε µεγάλο βαθµό
την ωρίµανση τους. Αναφέροµαι στην περίοδο που είπατε και
εσείς στο ερώτηµά σας ’21-’23, ’22-’23, ’21-’25, ’22-’24 και ’22-
’25. Ενδεικτικά θα αναφερθώ σε µερικές λόγω περιορισµένου
χρόνου. 

Θα αναφερθώ, λοιπόν, πρώτον, στη βιώσιµη παραγωγή και κα-
τανάλωση. Ενδεικτικά αναφέρω τη δράση Π1 και τα φορολογικά
κίνητρα που δόθηκαν στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις µε την
κοινή υπουργική απόφαση 139/818. Είναι το ΦΕΚ 5083β/28-9-
2022, ώστε οι δαπάνες τους να αφορούν µεταξύ άλλων την «πρά-
σινη» ενέργεια και την ψηφιοποίηση µε στόχο τον έλεγχο της
ρύπανσης από τη δραστηριότητά τους.

Επίσης, στην κατηγορία αυτή εντάσσεται και η δράση Π5, η
οποία αφορά στην ενσωµάτωση κριτηρίων βιώσιµης παραγωγής
των προϊόντων, και η δράση Π6, κατά την οποία µε τον ν.4736/20
τέθηκαν όρια στη χρήση των πλαστικών και θεσπίστηκε η προ-
ώθηση ανακύκλωσης πλαστικών προϊόντων στη βιώσιµη κατανά-
λωση, όπως η δράση Κ2 στο πλαίσιο υλοποίησης της οποίας µε
τον ν.4819/2021 προβλέφθηκε η ανάπτυξη των κέντρων δηµιουρ-
γικής επαναχρησιµοποίησης υλικών για την ανταλλαγή, επισκευή
και επαναχρησιµοποίηση υλικών. 

Σήµερα έχει ολοκληρωθεί η υποστηρικτική µελέτη σχετικά µε
τη δηµιουργία των κέντρων αυτών, το πλαίσιο λειτουργίας τους
και τη χρηµατοδότησή τους. Η δράση Κ5 αφορά στην ενηµέρωση
και στην περιβαλλοντική ευαισθητοποίηση των πολιτών, κάτι που
προβλέπεται στο Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων, στο
Εθνικό Σχέδιο Πρόληψης Δηµιουργίας Αποβλήτων και στα Περι-
φερειακά Σχέδια Διαχείρισης Αποβλήτων. Επίσης, στο άρθρο 17
του ν.1819/2021 θεσπίζεται η υποχρέωση των κατασκευαστών ή
εισαγωγών επίπλων και ηλεκτρικού ή ηλεκτρονικού εξοπλισµού
να ενηµερώνουν τους καταναλωτές για τα επισκευάσιµα προ-
ϊόντα.

Δεν θα συνεχίσω, γιατί έχω ξεπεράσει τον χρόνο µου. Θα συ-
νεχίσω στη δευτερολογία µου. Όπως είπα, είναι αδύνατον στον
χρόνο που διατίθεται να µπορώ να αναφερθώ µε λεπτοµέρειες
στο ερώτηµά σας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Νικόλαος Ταγαράς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, φα-

ντάζοµαι ότι γνωρίζετε και το εν λόγω σήµα. Για τους στόχους
βιώσιµης ανάπτυξης αναφέροµαι µια πραγµατικά κοµβική σε πα-
γκόσµιο επίπεδο συµφωνία, όπου ουσιαστικά συµφώνησαν η συ-
ντριπτική πλειονότητα των κρατών σε δεκαεπτά διακριτούς και
επιτέλους µετρήσιµους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης. Και γι’
αυτό η πρωτολογία µου εδράστηκε στα ερωτήµατα, που σας είχα
θέσει ως ερώτηση που κατέστη επίκαιρη. Γιατί; Διότι προφανώς
δεν µε καλύψατε στην απάντησή σας. Θα περιµένω βέβαια τη
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δευτερολογία, γιατί η πίεση χρόνου σαφέστατα υφίσταται. 
Σε αυτή, λοιπόν, τη συµφωνία που ενσωµατώθηκε στο Εθνικό

Δίκαιο το 2016 επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µε µεγάλη θέρµη και ο
Αλέξης Τσίπρας στη Σύνοδο Κορυφής του Ιουνίου του 2019 υπο-
στήριξε θερµά τον στόχο της κλιµατικής ουδετερότητας για την
Ευρώπη του 2050. Γιατί πράγµατι, κύριε Υπουργέ, το καταναλω-
τικό µοντέλο «αποκτώ, παράγω, καταναλώνω και απορρίπτω»
έχει απορριφθεί πλέον από την κοινωνία παγκοσµίως. Και όλοι
θέλω να πιστεύω ότι επιθυµούµε µια µετάβαση, η κυκλικότητα
ουσιαστικά να µπει στην καθηµερινότητα, σε όλες τις εκφάνσεις
του δηµόσιου βίου αλλά και του νοµοθετικού πλαισίου. Δηλαδή
να δίνουµε στα προϊόντα µια δεύτερη ευκαιρία, να κλείνει ο κύ-
κλος.

Σε αυτό το ζήτηµα δεν ξέρω αν είµαστε στην ίδια πλευρά, διότι
εµείς µπροστά σε µια κλιµατική αλλαγή, µια κλιµατική κρίση που
έχουµε, θεωρούµε µονόδροµο ένα τέτοιο µενταλιτέ, µια τέτοια
φιλοσοφία. Δεν ξέρω εάν για εσάς εφαλτήριο και βασικός άξονας
σκέψης για το ζήτηµα της κυκλικής οικονοµίας είναι αποκλειστικά
το κέρδος και όχι ο τρόπος µε τον οποίο θα πρέπει να βιώνουµε
τη ζωή µας από εδώ και πέρα σε ένα πλαίσιο, σε µια κοινωνία που
βιώνει την υπερκατανάλωση σε όλες τις εκφάνσεις. 

Όµως, υπάρχει κάτι κρίσιµο σήµερα και πρέπει να απαντηθεί
από εσάς. Και θα περιµένω στη δευτερολογία σας, γιατί πράγµατι
το πλήθος των δράσεων είναι ιδιαίτερο και ετερόκλητο. Θα σας
πω µόνο κάτι για να καταλάβετε πόσο απασχολεί και την τοπική
αυτοδιοίκηση. Ξέρετε ότι είχατε υποχρέωση µέχρι το τέλος του
’22 να αναθεωρήσετε συνολικά και εν ολοκλήρω τα Τοπικά Σχέ-
δια Δράσης Διαχείρισης Αποβλήτων υγρών και στερεών όλων
των δήµων της χώρας και όλων των περιφερειών. Τι συνέβη; Ολο-
κληρώθηκαν; 

Δεύτερο θέµα, πολύ σηµαντικό. Για τις εκκρεµότητες θα ήθελα
µία απάντηση. Ξέρετε πολύ καλά ότι εξαρτάται το ίδιο taxonomy
µε την εφαρµογή των ενιαίων κριτηρίων για τον χαρακτηρισµό
των κρατικών δαπανών ως φιλικών ή µη για το περιβάλλον. Όλοι
πλέον δουλεύουµε ESG, δηλαδή µε περιβαλλοντικά κριτήρια,
στις υπηρεσίες τις µεγάλες και τη µικροµεσαία επιχειρηµατικό-
τητα. Πώς θα συµβεί στη χώρα µας αυτό όταν δεν έχει προχω-
ρήσει η πολιτεία και η κυβέρνηση συγκεκριµένα σε τέτοιες δρά-
σεις; Αυτή είναι η σκέψη και ο τρόπος µε τον οποίο θεωρούµε ότι
πρέπει να κρίνεται µία κυβέρνηση.

Καταλήγω και ζητώ από εσάς συγκεκριµένες απαντήσεις και
ολοκληρωµένες σχετικά µε τον βαθµό ωρίµανσης µέχρι στιγµής
και τι δεν έχει γίνει µετά που εξέπνευσε και το 2022. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, αλήθεια είναι ότι ο δρόµος µέχρι την κλιµα-

τική ουδετερότητα είναι µακρύς και τις επιπτώσεις των παρενερ-
γειών τις ζούµε ήδη. Βέβαια, πάντα η οικονοµία είναι µια σηµα-
ντική παράµετρος, αλλά για να εξυπηρετήσουµε τον στόχο δεν
θα γίνει αυτοσκοπός.

Είναι αλήθεια ότι ο τρόπος που λειτουργούµε είναι σηµαντικό-
τερος των οικονοµικών παραµέτρων, παρ’ όλο που υπάρχουν κά-
ποιες στιγµές που ζούµε µερικές από αυτές λόγω άλλων πα-
ρενεργειών σήµερα που µας καθυστερούν. Όµως, είναι µονόδρο-
µος για να µπορέσουµε να λύσουµε την εξίσωση και ο δρόµος,
είπα, είναι µακρύς και δύσκολος, αλλά χρειάζεται και θέληση και
µέτρα και αποφάσεις για να τον φτάσουµε όσο πιο γρήγορα γί-
νεται. Και η κυκλική οικονοµία είναι µια από τις βασικές παραµέ-
τρους. Αναφερθήκατε στα υγρά, στα στερεά απόβλητα. Το
έχουµε πει πολλές φορές εδώ στη Βουλή ότι υπάρχει διαχρονικά
η καθυστέρηση να καλύψουµε ανάγκες και προβλήµατα που σί-
γουρα επηρεάζουν και έχουν επηρεάσει το περιβάλλον. 

Είναι αλήθεια, όµως, πάλι ότι τα τελευταία χρόνια -και δεν ανα-
φέροµαι µόνο για σήµερα- ότι έχει επιταχυνθεί, γιατί η ανάγκη
έχει γίνει πολύ έντονη και οι παρενέργειες πολύ δύσκολες. Άρα
η ευθύνη µας είναι ακόµη πιο µεγάλη να κλείσουµε µε ταχύτητα
εκκρεµότητες από το παρελθόν.

Συµφωνώ, λοιπόν, ότι για όλα αυτά θα πρέπει να κινηθούµε
γρήγορα και αποτελεσµατικά, παρ’ όλο που υπάρχουν γεγονότα
που εξελίσσονται που φρενάρουν ή δυσκολεύουν αυτή την εξέ-
λιξη στο να ολοκληρωθεί.

Θα συµπληρώσω αυτά που είπα πριν, γιατί όπως κι εσείς ανα-
γνωρίσατε είναι πολλά και είναι πολλές οι λεπτοµέρειες και οι κα-
τηγορίες. Θα συµπληρώσω στον χρόνο που αποµένει µερικές
ακόµη. Στο έγγραφο, που ήδη κατέθεσα θα πάρετε αναλυτικά
την απάντηση στα ερωτήµατά σας για τα λιγότερα απόβλητα µε
µεγαλύτερη αξία.

Στο πλαίσιο της δράσης Α4, µε το άρθρο 37 του ν.4819/2021,
θεσπίστηκε το σύστηµα «πληρώνω όσο πετάω». Με τις διατάξεις
του ίδιου νόµου προωθείται η δράση Α5 και ο παραγωγός είναι
πλέον υποχρεωµένος να οργανώνει και να σχεδιάζει σύστηµα
εναλλακτικής διαχείρισης για τα προϊόντα που διαθέτει στην
αγορά. Για την υλοποίηση της δράσης Α7 προωθείται η χρήση
δευτερογενών καυσίµων σε ενεργοβόρες βιοµηχανίες και η δη-
µιουργία δικτύου εγκαταστάσεων θερµικής επεξεργασίας για την
ενεργειακή αξιοποίηση υπολειµµάτων αστικών στερεών αποβλή-
των και απορριµµατογενών καυσίµων.

Με το άρθρο 63 του ν.4819/2021 προβλέφθηκε η δηµιουργία
µονάδων ενεργειακής αξιοποίησης των υπολειµµάτων ή των δευ-
τερογενών καυσίµων. Σήµερα έχει ήδη ολοκληρωθεί η µελέτη
προκαταρκτικής αξιολόγησης εναλλακτικών τεχνολογιών θερµι-
κής επεξεργασίας αποβλήτων ή και δευτερογενών καυσίµων.
Αναµένεται να ολοκληρωθεί, εντός του 2023, µελέτη σκοπιµότη-
τας δηµιουργίας δικτύου µονάδων ενεργειακής αξιοποίησης
αστικών αποβλήτων.

Με βάση τη δράση Α9 προωθείται η εντατικοποίηση των ελέγ-
χων σε όλες τις µονάδες διαχείρισης αποβλήτων. Προς τον
σκοπό αυτό ενδεικτικά αναφέρω ότι στον ν.4819/21 θεσπίζεται η
υποχρέωση για εγκαταστάσεις επεξεργασίας αποβλήτων να δια-
θέτουν σύστηµα περιβαλλοντικής διαχείρισης.

Σε ό,τι αφορά τη δράση Α10 βρισκόµαστε στο στάδιο παρα-
γωγής του κανονιστικού πλαισίου για την παραγωγή βιοµεθανίου
εξετάζοντας παράλληλα τη δυνατότητα έκχυσής του στα δίκτυα
του φυσικού αερίου. Υπάρχουν οριζόντιες δράσεις, ειδικές δρά-
σεις σε βασικά προϊόντα που πρέπει να αντιµετωπιστούν κατά
προτεραιότητα, όπως η δράση Ε62 για την ενίσχυση του βαθµού
απόδοσης εναλλακτικής διαχείρισης αποβλήτων εκσκαφών κ.α..

Άρα προσπάθησα να αναφερθώ δι’ ολίγων σε αυτό το σηµα-
ντικό θέµα, αλλά και µεγάλο σε έκταση το οποίο χρήζει σίγουρα
αναλυτικότερης απάντησης, αλλά και προσοχής και παρακολού-
θησης, για να µπορέσουµε, επιτέλους, να λάβουµε αποτελεσµα-
τικά εκείνα τα µέτρα που χρειάζονται για να εξυπηρετήσουµε
τελικώς τον στόχο που όλοι θέλουµε, της κλιµατικής ουδετερό-
τητας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Περνάµε τώρα στην τέταρτη µε αριθµό 319/16-1-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαου Καραθανασόπουλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να καλυ-
φθούν οι ανάγκες όλων των φοιτητών του Πανεπιστήµιου Πελο-
ποννήσου στη σίτιση».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Ευάγγελος Συρίγος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Τέλη Γενάρη, όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, µε µια απαρά-

δεκτη, κατά τη γνώµη µας, απόφαση της Πρυτανείας του Πανε-
πιστηµίου Πελοποννήσου αποκλείστηκαν από την πρόσβαση στη
δωρεάν σίτιση τετρακόσιοι εβδοµήντα φοιτητές. Και όλο αυτό σε
µια περιόδου που, όπως καταλαβαίνουµε όλοι, ο πληθωρισµός
και η ακρίβεια έχουν εκτοξεύσει το κόστος ζωής, άρα, και των
σπουδών των φοιτητών που σπουδάζουν σε άλλες πόλεις. Βε-
βαίως, το κράτος θα έπρεπε να παρέµβει πολύ πιο αποφασιστικά,
ούτως ώστε η φοιτητική µέριµνα να καλύπτει όλους τους φοιτη-
τές και τις διευρυµένες τους ανάγκες. Βεβαίως, αυτή η απόφαση
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είναι αποτέλεσµα των προβλέψεων που υπάρχουν στον νόµο του
2011.

Αυτή η πρόβλεψη, µε βάση τη συγκεκριµενοποίηση της ΚΥΑ,
οδηγεί στο κόψιµο των φοιτητών, παρ’ ότι δικαιούνται δωρεάν
σπουδών, από τη στιγµή που υπάρχει υποχρηµατοδότηση και δεν
µπορούν να καλυφθούν όλες οι ανάγκες των φοιτητών, που προ-
βλέπεται να έχουν δωρεάν σίτιση µε βάση τα συγκεκριµένα οικο-
νοµικά και κοινωνικά κριτήρια. 

Απ’ αυτή την άποψη, οι ερωτήσεις είναι πολύ συγκεκριµένες.
Τι θα κάνει το Υπουργείο για να αναιρέσει τη συγκεκριµένη απα-
ράδεκτη απόφαση της Πρυτανείας του Πανεπιστηµίου Πελοπον-
νήσου, και µάλιστα να διαµορφώσει και τις προϋποθέσεις ούτως
ώστε να έχουν πρόσβαση στη δωρεάν σίτιση όλοι οι φοιτητές;
Και ταυτόχρονα πρέπει να καταργηθούν αυτοί οι απαράδεκτοι
κόφτες, που µια σειρά φοιτητών που δικαιούνται να έχουν πρό-
σβαση στη φοιτητική µέριµνα, τους αποκλείει λόγω υποχρηµα-
τοδότησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, δυστυχώς, θίγετε ένα πολύ σοβαρό θέµα

που σχετίζεται µε τη φοιτητική µέριµνα. Το θέµα του συσσιτίου
των φοιτητών είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Είναι εξαιρετικά ενδια-
φέρον ότι από το 2008 και µέχρι πριν από τέσσερις µήνες, το φοι-
τητικό συσσίτιο είχε µείνει καθηλωµένο στο 1,80 ευρώ την ηµέρα
ανά φοιτητή και µετά από παρέµβαση του Υπουργείου Παιδείας
προς το Υπουργείο Οικονοµικών, από το 2008, δόθηκε τώρα αύ-
ξηση στο φοιτητικό συσσίτιο για να µπορέσουν να αντιµετωπι-
στούν -δεν αναφέροµαι µόνο στο συγκεκριµένο πανεπιστήµιο,
αναφέροµαι συνολικά- οι αυξηµένες ανάγκες, οι οποίες έχουν δη-
µιουργηθεί λόγω της αυξήσεως πάρα πολλών πρώτων υλών.
Έτσι, από το 1,80 ευρώ, πήγε στα 2 ευρώ. Ενώ, αντιστοίχως αυ-
ξήθηκε και σε κάποια πανεπιστήµια που το επίδοµα ήταν πιο
υψηλό. 

Τώρα, υπάρχει η υπουργική απόφαση, ο νόµος ο οποίος ορίζει
τις διαδικασίες και ποιοι είναι οι φοιτητές οι οποίοι δικαιούνται
σίτιση. Είναι αυτοί οι οποίοι αναφέρονται σε µία υπουργική από-
φαση της 18ης Ιουνίου 2012, όπου ορίζονται οι διάφορες κατηγο-
ρίες δικαιούχων. 

Καταλήγει η συγκεκριµένη απόφαση, ότι αν η χρηµατοδότηση
του ιδρύµατος από τον κρατικό προϋπολογισµό δεν επαρκεί για
την κάλυψη της σιτίσεως του συνόλου των φοιτητών, τότε προ-
ηγούνται συγκεκριµένες κατηγορίες, πιο συγκεκριµένα: φοιτητές
που κρίνονται πολύτεκνοι, φοιτητές που έχουν την ιδιότητα του
γονέα ή τέκνου πολυµελούς οικογένειας, φοιτητές µε αδελφό ή
αδελφή ενεργό φοιτητή στον πρώτο κύκλο σπουδών του πανεπι-
στηµίου, φοιτητές οι οποίοι έχασαν τον έναν και τους δύο γονείς
τους, εφόσον δεν έχουν υπερβεί το εικοστό πέµπτο έτος της ηλι-
κίας τους, φοιτητές που έχουν την ιδιότητα τέκνου άγαµης  µη-
τέρας, φοιτητές µε γονείς οι οποίοι είναι τυφλοί, κωφάλαλοι,
νεφροπαθείς, φοιτητές οι οποίοι πάσχουν από σοβαρές ασθέ-
νειες, όπως περιγράφονται από τον νόµο και φοιτητές, που έχουν
την ιδιότητα τέκνου θύµατος τροµοκρατίας. 

Βάσει αυτής της διατάξεως, εφαρµόστηκε στη συγκεκριµένη
περίπτωση η απόφαση του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου. Θα
έρθω στη συνέχεια, στη δευτερολογία µου πιο συγκεκριµένα γι’
αυτή την περίπτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, και από

την ίδια την απάντησή σας καταλαβαίνετε, πάρα πολύ καθαρά,
πόσο στενά είναι τα περιθώρια, µε βάση τις κατηγορίες που πε-
ριγράφονται στην υπουργική απόφαση, αυτών που δικαιούνται
δωρεάν σίτισης κατά προτεραιότητα. Αποκλείονται µεγάλες οµά-
δες φοιτητών οι οποίοι έχουν προβλήµατα οικονοµικά, γιατί αυτά
είναι χωρίς οικονοµικά κριτήρια. Είναι κοινωνικά τα κριτήρια απλά
και µόνο. Τα οικονοµικά κριτήρια; Δηλαδή τι θα κάνει µια οικογέ-
νεια που δουλεύει µόνο ο ένας µε τον κατώτερο µισθό ή είναι

άνεργος; Άρα, λοιπόν, το θέµα της αδικίας είναι καθαρό. 
Δεύτερο ζήτηµα. Εδώ συζητάµε για µια πολύ συγκεκριµένη πε-

ρίπτωση. Μιλάµε για τετρακόσιους εβδοµήντα φοιτητές όταν το
Πανεπιστήµιο της Πελοποννήσου πάνω από είκοσι χιλιάδες. Είναι
ένα πολύ µικρό νούµερο το οποίο, ενώ δικαιούται να έχει δωρεάν
σίτιση και να µην πληρώνει, το βγάλατε απέξω στις συγκεκριµέ-
νες συνθήκες. Άρα, λοιπόν, από αυτή την άποψη, είναι συγκεκρι-
µένο το θέµα. 

Και βεβαίως υπάρχει και το συνολικότερο ζήτηµα το οποίο θέ-
σατε εσείς, το θέµα της φοιτητικής µέριµνας. Δηλαδή, στο Πα-
νεπιστήµιο Πελοποννήσου το οποίο είναι ένα πανεπιστή-
µιο—αράχνη, -έχει σχολές σε έξι πόλεις, στους έξι από τους επτά
νοµούς της Πελοποννήσου- µε πάνω από είκοσι χιλιάδες φοιτη-
τές, υπάρχει µία µόνο φοιτητική εστία στην Καλαµάτα µε διακό-
σιες κλίνες. Επαρκεί, δηλαδή, µόνο για το 1% του συνόλου των
φοιτητών που έχει. Και δεν υπάρχουν ενοικιαζόµενα ξενοδοχεία
στις άλλες πόλεις. 

Άρα, λοιπόν, βλέπετε ότι όλη αυτή η διαδικασία είναι σε βάρος
των φοιτητών των φτωχών λαϊκών στρωµάτων, οι οποίοι δεν
έχουν πλέον τη δυνατότητα να πάνε να σπουδάσουν στις πόλεις
όπου έχουν περάσει. Και από αυτή την άποψη χρειάζεται µεγα-
λύτερη αποφασιστικότητα. Δηλαδή ως προτεραιότητα δεν µπο-
ρεί να είναι, για παράδειγµα, η Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία. Θα
έπρεπε να ήταν η αντιµετώπιση των τεράστιων και οξυµένων προ-
βληµάτων. Κι εσείς το παραδεχθήκατε ότι το 1,80 ευρώ για κάθε
φοιτητή που δίνεται ως χρηµατοδότηση για τη σίτιση είναι ένα τί-
ποτα στις σηµερινές εποχές. Πήγε τώρα στα 2 ευρώ και λίγο πα-
ραπάνω σε κάποια άλλα πανεπιστήµια όπου ήταν υψηλότερο.

Από αυτή την άποψη, αν δεν είναι προτεραιότητα του Υπουρ-
γείου Παιδείας τα θέµατα της φοιτητικής µέριµνας, ως απάντηση
και στην εµπορευµατοποίηση, δηλαδή στο να δηµιουργηθούν
εστίες µε τη µέθοδο των συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, όπου εκεί θα αναγκάζονται να καταβάλουν ένα τίµηµα οι
φοιτητές. Το παράδειγµα της Λάρισας είναι γνωστό, που επειδή
χρωστούσε στη φοιτητική εστία δεν του έδιναν το πτυχίο ενός
σπουδαστή. 

Άρα, λοιπόν, καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά ότι όσο επιδεινώ-
νεται η θέση των λαϊκών στρωµάτων και όσο ταυτόχρονα το
Υπουργείο εµπορευµατοποιεί όλο και περισσότερο τη φοιτητική
µέριµνα, τόσο µεγαλύτερες θα είναι οι δυσκολίες ολοκλήρωσης
των σπουδών από τα πιο φτωχά λαϊκά στρώµατα. 

Και για να µην µακρηγορήσω και να µην το κάνουµε θέµα συ-
νολικότερα, η ερώτηση είναι πολύ συγκεκριµένη. Πρώτον, για
τους τετρακόσιους εβδοµήντα φοιτητές τι θα γίνει µε δική σας
παρέµβαση; Και δεύτερον, πείτε µας αν θα πρέπει να αλλάξει το
άρθρο 1 της παραγράφου 8 της συγκεκριµένης ΚΥΑ που διαβά-
σετε πριν από λίγο, ούτως ώστε να µην υπάρχει αυτός ο απαρά-
δεκτος κόφτης και για φοιτητές οι οποίοι προέρχονται από
φτωχές λαϊκές οικογένειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ξεκινάω από ένα πρώτο σχόλιο για το Πα-
νεπιστήµιο Πελοποννήσου. Οι δαπάνες για την κάλυψη της σίτι-
σης τον προηγούµενο χρόνο, το 2022 δηλαδή, ανήλθαν συνολικά
σε όλη την Ελλάδα στο ποσό των 51.515.000 ευρώ. Επίσης,
εγκρίθηκε µια πρόσθετη επιχορήγηση στα πανεπιστήµια ύψους
1.497.000 ευρώ πάλι για τη σίτιση των φοιτητών λόγω της ανόδου
των τιµών των πρώτων υλών. Από αυτά δόθηκαν στο Πανεπιστή-
µιο Πελοποννήσου 1.360.000 ευρώ ως τακτική χρηµατοδότηση
και ως έκτακτη επιχορήγηση δόθηκε το ποσό των 40.000 ευρώ.
Παρακολουθούµε το θέµα στενά και θα δούµε τι µπορεί να γίνει
στο πλαίσιο των στενών δεδοµένων που υπάρχουν χρηµατοοικο-
νοµικά.

Θέλω να πω, όµως, κάτι ευρύτερο για το θέµα της φοιτητικής
µέριµνας. Είναι ένα θέµα το οποίο µας απασχολεί πάρα πολύ
διότι, πραγµατικά, είναι αµαρτία παιδιά, νεαροί άνθρωποι, νεαροί
πολίτες να επιλέγουν να µην πάνε στα πανεπιστήµια που θέλουν
να σπουδάσουν επειδή ακριβώς επιβαρύνονται από το κόστος
ζωής.

6702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυτός ήταν και ο λόγος που από τον Οκτώβριο και µετά έχει
γίνει µια τεράστια αλλαγή στο θέµα της φοιτητικής µέριµνας σε
σχέση µε τη στέγαση. Το ετήσιο επίδοµα του κράτους ήταν 1.000
ευρώ για όσους το δικαιούνται και έγινε 1.500 ευρώ συν 500
ευρώ εφόσον κάποιος συγκατοικεί µε κάποιον άλλο, δηλαδή ανε-
βαίνει στα 2.000 ευρώ αν κάποιος συγκατοικεί. Στην πράξη αυτό
τι σηµαίνει; Εάν µαζευτούν τρία άτοµα που είναι δικαιούχοι, µα-
ζεύεται ένα σεβαστό ποσό που ανέρχεται περίπου στα 500 ευρώ
τον µήνα, το οποίο σου δίνει τη δυνατότητα να έχεις µια ικανο-
ποιητική στέγη και ευπρεπή στέγη σε όλη την Ελλάδα.

Σαφώς προκρίνουµε το θέµα των εστιών και συνεχίζουµε. Είναι
οκτώ χιλιάδες κλίνες οι οποίες αυτή τη στιγµή χτίζονται σε όλη
τη χώρα. Κάποιες από αυτές είναι µε ΣΔΙΤ. Το κάνουµε διότι θε-
ωρούµε ότι µε αυτόν τον τρόπο θα προχωρήσουµε πιο γρήγορα
σε αυτή τη διαδικασία. Σε οποιαδήποτε περίπτωση, όµως, το
θέµα της στέγασης σε αυτή τη φάση έχει αντιµετωπιστεί σε πολύ
µεγάλο βαθµό µε το θέµα της αύξησης που δόθηκε από τον
Οκτώβριο και µετά στο φοιτητικό επίδοµα για τη στέγαση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Πόσοι φοιτητές παίρ-
νουν το επίδοµα, κύριε Υπουργέ; Μπορείτε να µας ενηµερώσετε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Δεν είµαι έτοιµος αυτή τη στιγµή. Άµα µου
καταθέσετε µια ερώτηση, όµως, θα σας απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 1174/1-12-2022 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεσα
µέτρα ανακούφισης στις οικογένειες των θανόντων από τις πρό-
σφατες έντονες πληµµύρες που έπληξαν την Κρήτη».

Θα απαντήσει επίσης ο κ. Συρίγος, Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στα πληµµυρικά φαινόµενα του Οκτωβρίου

στην Κρήτη είχαµε δυστυχώς απώλεια δύο ανθρώπων, του
Κώστα και της Ευγενίας και οι οικογένειές τους έχουν από δύο
ανήλικα παιδιά. Σε ανάλογη περίπτωση πληµµυρών τον Φεβρουά-
ριο του 2019 -αλλά µπορώ να αναφέρω και µεγάλο αριθµό άλλων
περιπτώσεων- υπήρξε νοµοθετική ρύθµιση και πρόβλεψη για τη
στήριξη των ανήλικων τέκνων και µε οικονοµική ενίσχυση -τα ανή-
λικα τέκνα είναι µαθητές- και βεβαίως µε τη στήριξη τους για την
εισαγωγή στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Συγκεκριµένα µε τον ν.4618/2019 και ειδικότερα του άρθρου
244 προβλέπεται η οικονοµική στήριξη δέκα χιλιάδων ευρώ εφά-
παξ και κυρίως -είναι πολύ σηµαντικό- µηνιαία οικονοµική ενί-
σχυση µε τη µορφή επιδόµατος στα ανήλικα τέκνα µαθητές,
προκειµένου να µπορέσουν και να ολοκληρώσουν τα σχολεία και
βεβαίως να µπορέσουν να εξεταστούν για την εισαγωγή τους στα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Αυτή η στήριξη δεν έχει µόνο
οικονοµικό χαρακτήρα, αλλά έχει ένα γενικότερο χαρακτήρα και
δείχνει ότι η πολιτεία µεριµνά σε αυτές τις περιπτώσεις.

Το ερώτηµα µου είναι το εξής: Επειδή δεν υπάρχει γενική νο-
µοθετική πρόβλεψη και πλαίσιο για να µπορεί µε κανονιστική
πράξη να ρυθµιστεί, προτίθεστε µαζί µε το αρµόδιο Υπουργείο
Εργασίας, που εισηγήθηκε την προηγούµενη ρύθµιση να νοµο-
θετήσετε, να εισηγηθείτε νοµοθετική ρύθµιση για τη στήριξη των
µαθητών και µε τα µηνιαία επιδόµατα, αλλά και για την εισαγωγή
τους µε προσαύξηση 25%, όπως είχε γίνει τότε στα µόρια για τα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα απαντήσω µόνο στο µέρος της αρµοδιό-

τητας του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων στην προκει-
µένη περίπτωση. Υπάρχει το άρθρο 13β του ν.4186/2013 το οποίο
προστέθηκε το 2018 και έχει τροποποιηθεί µε τον ν.4777/2021.

Επίσης υπάρχουν διατάξεις του άρθρου 68 του ν.4653/2020.
Βάσει αυτών των διατάξεων οι µαθητές της τελευταίας τάξης και
οι απόφοιτοι των γενικών λυκείων των επαγγελµατικών λυκείων
περιοχών που πλήττονται κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους
εξαιτίας φυσικών καταστροφών, ιδίως από σεισµούς ή από πληµ-
µύρες, εισάγονται καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισακτέων σε σχο-
λές, τµήµατα και εισαγωγικές κατευθύνσεις στα πανεπιστήµια
της χώρας και στις ανώτατες εκκλησιαστικές ακαδηµίες.

Η διάταξη αυτή εφαρµόζεται και για µαθητές και αποφοίτους
των ΓΕΛ και των ΕΠΑΛ, οι οποίοι κατοικούν µονίµως στις περιο-
χές, που προανέφερα ακόµη και αν έχουν υποβάλει αίτηση-δή-
λωση συµµετοχής σε λύκειο άλλης περιοχής ή σε άλλη διεύθυν-
ση δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Το δικαίωµα αυτό ισχύει µόνον
για όσους υποβάλλουν αίτηση-δήλωση και συµµετέχουν στις
πρώτες µετά το συµβάν πανελλαδικές εξετάσεις της τακτικής
εξεταστικής περιόδου ή στις πανελλαδικές εξετάσεις κατά τη
διάρκεια των οποίων συνέβη το συγκεκριµένο περιστατικό και
αφορά στην εισαγωγή τους µόνο για το συγκεκριµένο ακαδη-
µαϊκό έτος. Επίσης, προϋπόθεση είναι να έχει κηρυχθεί η περιοχή
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης της Πολιτικής Προστασίας,
όπως ορίζονται στον σχετικό νόµο.

Πώς εφαρµόζεται αυτό; Η Υπουργός Παιδείας στην προκει-
µένη περίπτωση καθορίζει το ειδικό ποσοστό το οποίο αποδίδεται
βάσει του αριθµού των πληγέντων σε σχέση µε τους συµµετέχο-
ντες στις πανελλαδικές εξετάσεις ανά κατηγορία ΓΕΛ, ΕΠΑΛ,
ηµερήσιο, εσπερινό και το οποίο δεν µπορεί να υπερβαίνει ανά
κατηγορία το 2% και επίσης ορίζει τις ειδικότερες προϋποθέσεις
για την επιλογή, τα δικαιολογητικά, τις διαδικασίες επιλογής, όλα
αυτά τα πράγµατα.

Κρίσιµο σηµείο είναι οι υποψήφιοι να έχουν πετύχει την ελάχι-
στη βάση εισαγωγής του ειδικού µαθήµατος ή των ειδικών µαθη-
µάτων της οικείας σχολής ή τµήµατος και ο συνολικός αριθµός
µορίων να είναι τουλάχιστον ίσος µε το 70% του αριθµού των µο-
ρίων που πέτυχε ο τελευταίος επιτυχών στη συγκεκριµένη κατη-
γορία για το συγκεκριµένο ακαδηµαϊκό έτος.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου για τη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Για τις επιπτώσεις που έχει µια φυσική καταστροφή, πληµ-

µύρα, πυρκαγιά ή σεισµός και βεβαίως στο πλαίσιο της οριοθε-
τηµένης περιοχής σε κάθε οικογένεια νοµίζω ότι όλοι έχουµε
συµβάλει, ούτως ώστε να υπάρχει µια στήριξη στους µαθητές
που έχουν υποστεί τις καταστροφικές συνέπειες φυσικών κατα-
στροφών, προκειµένου να µην αποτελέσει αυτό εµπόδιο στην ει-
σαγωγή τους στα ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Αυτό αφορά
το γενικό.

Βεβαίως εφαρµόστηκε αυτό και στην περίπτωση των σεισµο-
παθών στην Κρήτη πέρυσι. Βγάλατε την υπουργική απόφαση. Βε-
βαίως συνεχίζονται οι επιπτώσεις του σεισµού, δυστυχώς και οι
µαθητές που είναι φέτος να δώσουν στα κοντέινερ και µε συνθή-
κες που δεν βοηθούν στο να µπορέσουν απρόσκοπτα να αποδώ-
σουν και να εξεταστούν. Αλλά εδώ µιλάµε για τη συγκεκριµένη
περίπτωση των δύο οικογενειών που έχασαν τη ζωή τους, η µη-
τέρα στη µια περίπτωση και ο πατέρας στην άλλη και που ζητώ
την αναλογική νοµοθετική ρύθµιση µε αυτή, που έγινε για τους
θανόντες από τις πληµµύρες του Φεβρουαρίου του 2019.

Συγκεκριµένα, µε τον ν.4610/2019 και ειδικότερα το άρθρο 244
προβλέφθηκε και εφαρµόστηκε µια διάταξη, η οποία προβλέπει
τρία πράγµατα. Πρώτον, οικονοµική ενίσχυση εφάπαξ. Δεν είναι
της αρµοδιότητάς σας. Δεύτερον, µηνιαία οικονοµική ενίσχυση
για τα ανήλικα παιδιά-µαθητές. Έµµεσα είναι της αρµοδιότητάς
σας, συναρµοδιότητα θα έλεγα, διότι πώς αλλιώς αυτοί οι µαθη-
τές θα συνεχίσουν να πηγαίνουν στο σχολείο, όταν έχουµε οικο-
νοµική αδυναµία και απώλεια του γονέα.

Το τρίτο, που είναι αποκλειστικής δικής σας αρµοδιότητας,
είναι η στήριξη αυτών των παιδιών µε την επαύξηση κατά 25%
του συνόλου των µορίων που θα λάβουν στις πανελλαδικές εξε-
τάσεις για την εισαγωγή. Εποµένως, είναι ένα θέµα συγκεκριµένο
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και θα ήθελα να το εξετάσετε ως τέτοιο. 
Δεν υπάρχει γενικό νοµοθετικό πλαίσιο για αυτές τις περιπτώ-

σεις. Είναι εξάλλου λίγες και ευχόµαστε να µην υπάρχουν καθό-
λου τέτοιες περιπτώσεις, δηλαδή να χάνουν τη ζωή τους
άνθρωποι από φυσικές καταστροφές. Πέρα από τις υλικές ζη-
µιές, δηλαδή, και τα άλλα να µην έχουµε και απώλεια ανθρώπων.
Όµως, στη συγκεκριµένη περίπτωση έχουµε και πρέπει, νοµίζω,
να ασχοληθούµε και να επιληφθούµε για τη στήριξη των παιδιών
αυτών.

Περιµένω τις απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατά το σκέλος πάλι των δικών µας αρµο-

διοτήτων, να διευκρινίσω σε σχέση µε την παράγραφο 3 του άρ-
θρου 244 του ν.4610/2019 που έδινε προσαύξηση κατά ποσοστό
25% στα µόρια που έλαβαν στις πανελλαδικές εξετάσεις για ει-
σαγωγή στα ΑΕΙ τα τέκνα των θανόντων κατά τη διάρκεια και
εξαιτίας πληµµυρικών φαινοµένων, που έπληξαν την Κρήτη τον
Φεβρουάριο του 2019, ότι αυτό εφαρµόστηκε δύο χρονιές, δη-
λαδή το 2018-2019 και το 2019-2020.

Κρίσιµο σηµείο είναι -για τους συγκεκριµένους µαθητές- ότι µε
βάση τα στοιχεία τα οποία έχουµε, µιλάµε για τέσσερα παιδάκια.
Δύο κοριτσάκια τα οποία σπουδάζουν, είναι µαθήτριες στο Καλ-
λιτεχνικό Γυµνάσιο Ηρακλείου, ένα παιδάκι που είναι µαθήτρια
στην Α’ λυκείου και άλλο ένα παιδάκι το οποίο είναι µαθήτρια στο
ηµερήσιο Γυµνάσιο Γαζίου. Κανένα απ’ αυτά τα παιδιά δεν πλη-
ρούν τις προϋποθέσεις, που αναφέρει ο νόµος, καθώς ούτε φοι-
τούν στην τελευταία τάξη -αντίθετα απέχουν απ’ αυτή πολύ- ούτε
είναι απόφοιτοι γενικού λυκείου ή επαγγελµατικού λυκείου. 

Έτσι, ως έχει σήµερα ο νόµος, δεν µπορεί να εφαρµοστεί καθ’
υπέρβαση του αριθµού εισακτέων, διότι ακριβώς δεν ανήκουν σε
αυτή την κατηγορία αποφοίτων λυκείου ή µαθητών που πηγαί-
νουν στην τελευταία τάξη. Αντιθέτως είναι πολύ µικρότερα τα
παιδάκια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 308/11-1-2023 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Έντονη δυσαρέ-
σκεια για τη µη ενίσχυση των αγροτών-καλλιεργητών µήλων της
Κοινότητας Αχλαδοχωρίου των Σερρών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Συµεών Κεδίκογλου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα σας. Πρόκειται για µία δυσαρέ-

σκεια που εκφράζουν οι καλλιεργητές µήλων στην περιοχή του
Αχλαδοχωρίου. Είναι ένα χωριό γραφικό σε µια ακριτική και δύ-
σβατη περιοχή, σε υψόµετρο, περίπου, εξακοσίων µέτρων, όπου
κατά περίπτωση µια και υπάρχει και η κατιούσα που έχει περιέλ-
θει στο δηµογραφικό -φανταστείτε ότι πριν από λίγα χρόνια ο
πληθυσµός εκεί ήταν, περίπου, στα χίλια άτοµα, σήµερα είναι
ακριβώς ο µισός- υπάρχουν πολλοί νέοι ηλικίας σαράντα ετών
που επενδύουν στην καλλιέργεια µήλων. 

Όπως ξέρετε, υπάρχουν δύο ποικιλίες µήλων στην περιοχή.
Είναι τα µήλα Gala και τα Fuji. Τα Gala είναι τα λεγόµενα καλο-
καιρινά, τα Fuji είναι τα φθινοπωρινά. Η τιµή ανέρχεται, περίπου,
για τα µεν Fuji στα 50 λεπτά το κιλό, για τα Gala είναι, περίπου,
στα 35 λεπτά. 

Όµως, µε τις έντονες βροχοπτώσεις που είχαµε υποβαθµί-
στηκε τόσο η ποιότητα, οπότε η πώληση των µήλων ανέρχεται,
περίπου, στα 15,20 λεπτά. Δηλαδή, η τιµή έχει πέσει κάτω από
το µισό. Οι άνθρωποι ζητούν αυτή τη λεγόµενη ενίσχυση λόγω
της υποβάθµισης της ποιότητας των µήλων, το γνωστό de mini-
mis. Βεβαίως, εσείς κάνατε µια ανακοίνωση -που έχω µπροστά

µου- από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στις 20 Ιανουαρίου
και µιλάτε για αποζηµιώσεις σε ροδάκινα, νεκταρίνια, συµπύρηνα.
Μιλάτε για φυτοϋγειονοµικές προσβολές. 

Μιλάτε, βέβαια, και για τα µήλα, µιλάτε για τα λεγόµενα καρ-
πόκαψα, όµως η ειδοποιός διαφορά είναι ότι ο ΕΛΓΑ δεν καλύπτει
ζηµιά από έντονες βροχοπτώσεις. Καλύπτει ζηµιά από το χαλάζι,
από την παγωνιά, από το χιόνι, ενδεχοµένως, από τον αέρα, όταν
έχουµε καταστροφή καλλιεργειών. Οπότε οι συγκεκριµένοι µη-
λοπαραγωγοί ζητούν το de minimis για να στηριχθεί η ποιότητα
αυτών των µήλων, γιατί είναι πραγµατικά σε απόγνωση µετά από
την καταστροφή που έχουν υποστεί. Έχει υποβαθµιστεί, όπως
σας είπα, η ποιότητα, µε αποτέλεσµα η τιµή να είναι πολύ χα-
µηλή. Άρα, δεν καλύπτονται µε αυτό το δελτίο Τύπου που εσείς
έχετε ανακοινώσει, όπως λέει ο Συνεταιρισµός Μηλοπαραγωγών. 

Βέβαια, καλώς έχετε εντάξει άλλες περιοχές, όπως είναι η Μα-
γνησία, όπως είναι η Καστοριά, όπως είναι η Κοζάνη, η Φλώρινα,
αλλά δεν είναι ενταγµένος ο Νοµός Σερρών, ο Δήµος Σιντικής
και ειδικά το Αχλαδοχώρι για το de minimis το συγκεκριµένο, το
οποίο προήλθε από έντονες βροχοπτώσεις. 

Επειδή όµως αυτοί οι άνθρωποι είναι σε µία οικονοµική δυ-
σπραγία και απόγνωση, κύριε Υπουργέ, και λόγω του υψηλού κό-
στους παραγωγής το τελευταίο χρονικό διάστηµα, θα ήθελα,
τουλάχιστον, να το δείτε το θέµα ως Υπουργός, να δεσµευτείτε
ότι οι άνθρωποι αυτοί θα πάρουν το de minimis που το έχουν µε-
γάλη ανάγκη, προκειµένου να ορθοποδήσουν οικονοµικά µέσα
από αυτή την καταστροφή που ήταν από έντονη βροχόπτωση, γι’
αυτό έχει υποβαθµιστεί η ποιότητα της συγκεκριµένης καλλιέρ-
γειας. Δηλαδή, δεν είναι από τους άλλους εξωγενείς παράγοντες,
όπου κάποια στιγµή εκεί αποζηµιώνει ο ΕΛΓΑ.

Οπότε, γι’ αυτό έχουµε καταθέσει ως Ελληνική Λύση τη συγκε-
κριµένη επίκαιρη ερώτηση, προκειµένου να επιλυθεί το θέµα, µια
και όπως και εσείς, αλλά και εµείς ως κόµµα έχουµε στην ιδεο-
λογική µας πλεύση µια βαρύτητα που πρέπει να ρίξουµε στον
πρωτογενή τοµέα, για να µπορέσουµε να επενδύσουµε και κυ-
ρίως αυτοί οι άνθρωποι -νέοι σε ηλικία- να σταθούν στο ύψος των
περιστάσεων, να δοθούν τα κίνητρα και τα εχέγγυα προκειµένου
να καλλιεργούν τα µήλα και να µπορέσουν να µείνουν στην ύπαι-
θρο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, ευχαριστώ και εσάς που µου δίνετε τη

δυνατότητα να παρουσιάσω επιγραµµατικά µέρος του έργου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που όχι µόνο
αποτυπώνει προσεκτικά τις ανάγκες των καλλιεργητών µας, αλλά
και λαµβάνει άµεσα κάθε αναγκαίο µέτρο για τη συνέχιση της
δραστηριότητας και τη διασφάλιση της βιωσιµότητάς τους. 

Όπως αναφέρατε, το Υπουργείο είχε εκδώσει δελτίο Τύπου,
αρκετά αναλυτικό σχετικά µε το θέµα, στις 20 Ιανουαρίου -την
περασµένη Παρασκευή- και έχει ξεκάθαρη πολιτική αναφορικά
µε τη στήριξη των παραγωγών γενικότερα. Κατόπιν συνεδρίασης
από την οµάδα εργασίας για τον συντονισµό των αγροτικών ενι-
σχύσεων -και όπως είχαµε δηλώσει ότι θα κάναµε- και κατόπιν
της διαβούλευσης αυτής, απεστάλη στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
η αναγγελία της χορήγησης κρατικής ενίσχυσης για την αποζη-
µίωση των καλλιεργειών που αφορούν στα επιτραπέζια ροδάκινα,
συµπύρηνα, νεκταρίνια, βερίκοκα, µήλα και κάστανα, σύµφωνα
µε το προσωρινό πλαίσιο για τη λήψη µέτρων κρατικής ενίσχυ-
σης, µε σκοπό τη στήριξη της οικονοµίας µετά την επίθεση της
Ρωσίας στην Ουκρανία. Με αυτόν τον τρόπο παρακάµπτεται και
το ζήτηµα που θέσατε περί ΕΛΓΑ.

Η ανωτέρω ενίσχυση θα καλύψει το σύνολο της επικράτειας -
άρα και τον Νοµό Σερρών- για τις ανωτέρω καλλιέργειες, συµπε-
ριλαµβανοµένων και των µήλων. Οι ανωτέρω παραγωγές επλή-
γησαν ιδιαίτερα από τις πρωτογενείς και δευτερογενείς συνέ-
πειες της ενεργειακής κρίσης, µε αποτέλεσµα την αύξηση του
κόστους παραγωγής, συντήρησης και διάθεσης. 

Τα παραπάνω, σε συνδυασµό µε τη διαταραχή της εφοδιαστι-
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κής αλυσίδας και της οµαλής εµπορικής ροής και πρόσβασης
στις αγορές, οδήγησαν σε προσδιορισµένο ζηµιογόνο αποτέλε-
σµα το οποίο προσδιορίζεται και ανάλογα µε την ποικιλία. Όπως
είπατε και εσείς, ανάλογα µε την ποικιλία είναι διαφορετική η
ζηµιά. Όλα αυτά συνυπολογίζονται.

Η αναγγελία µας για την ενίσχυση των καλλιεργειών είναι ταυ-
τόχρονα και δέσµευσή µας. Κατόπιν πορισµάτων των αρµοδίων
υπηρεσιών οι καλλιέργειες που επλήγησαν θα λάβουν τη στήριξη
που τους αναλογεί, ανάλογα µε το πόσο έχουν πληγεί. 

Για την καλλιέργεια των µήλων ανά ποικιλία η πρώτη εκτίµηση
είναι ότι διαµορφώνεται κλιµακωτά η ενίσχυση από 250 ευρώ έως
300 ευρώ ανά στρέµµα, βάσει του αξιολογηµένου ζηµιογόνου
αποτελέσµατος. Στις αποζηµιώσεις αυτές, κατά περίπτωση, συ-
νυπολογίζεται και η επιβάρυνση λόγω φυτοϋγειονοµικών προ-
σβολών ή λόγω καιρικών συνθηκών, όπως αναφέρατε στην
πρωτολογία σας.

Δεν είναι βέβαια µόνο τα µήλα. Η Κυβέρνησή µας βρίσκεται
δίπλα σε όλους τους παραγωγούς και τα προβλήµατά τους. Ενι-
σχύονται τα επιτραπέζια ροδάκινα, τα συµπύρηνα, νεκταρίνια, βε-
ρίκοκα τα οποία υπέστησαν ζηµιά λόγω βροχοπτώσεων σε πο-
σοστό 40% µε ποσό ενίσχυσης 135 ευρώ ανά στρέµµα και σε πο-
σοστό 50%, όταν είναι ζηµιά, µε ποσό ενίσχυσης 150 ευρώ ανά
στρέµµα. Αλλά και η καλλιέργεια του κάστανου λαµβάνει ενί-
σχυση στην επικράτεια µε 150 ευρώ ανά στρέµµα ως αποτέλε-
σµα των ζηµιογόνων παραγωγικών παραµέτρων. Είχαµε και µία
ιδιαίτερη φυτοϋγειονοµική προσβολή. Το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης σε συνεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία, τον
ΕΛΓΑ, τους φορείς, επεξεργάζεται την ενίσχυση και άλλων καλ-
λιεργειών µε τεκµηριωµένο και αντικειµενικό τρόπο. Περισσό-
τερα θα σας πω στη δευτερολογία µου. 

Στο κείµενο της ερώτησης που είδα είχατε και µία απορία γιατί
εξαιρέθηκαν οι Σέρρες. Δεν υπάρχει καµµία εξαίρεση. Όπως σας
είπα είναι το σύνολο της επικράτειας. Το ότι αναφέρθηκαν συ-
γκεκριµένες περιφερειακές ενότητες στην προηγούµενη ανακοί-
νωση που είχε βγάλει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ήταν
γιατί οι συγκεκριµένες περιφερειακές ενότητες είχαν δώσει µέχρι
τώρα στοιχεία. Τώρα έχουµε επαρκή στοιχεία και από τη δική σας
περιφέρεια οπότε προχωράµε κανονικά. Περισσότερα στη δευ-
τερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Άρα, κύριε Υπουργέ, οι άν-

θρωποι που µας παρακολουθούν τούτη την ώρα περιµένουν να
τους πείτε ότι θα πάρουν τα 300 ευρώ σαν de minimis διότι η ποι-
ότητα έχει υποβαθµιστεί. Αυτό λέτε. Δεν είχατε τα επαρκή στοι-
χεία. Βέβαια εµείς κάναµε µία έρευνα ως Ελληνική Λύση σε
τοπικό επίπεδο. Όντως υπήρχαν κάποια περισσότερα στοιχεία
που έπρεπε να δοθούν. Αυτό όντως έτσι είναι. Εσείς λέτε τώρα
ότι τα στοιχεία είναι επαρκή. Άρα προχωρούµε στο λεγόµενο
τριακοσάρι. Τώρα που µας ακούν οι κάτοικοι στην ευρύτερη πε-
ριοχή να ξέρουν ότι θα πάρουν αυτά τα 300 ευρώ. Απλά η ειδο-
ποιός διαφορά για να υπερκεράσουµε κάποια εµπόδια από τον
ΕΛΓΑ, που είπατε, είναι ότι ο ΕΛΓΑ για έντονη βροχόπτωση δεν
αποζηµιώνει. 

Αυτό που είπατε για τις άλλες περιφερειακές ενότητες το δι-
ευκρινίσατε. Υπήρχαν στοιχεία επαρκή κάτι που δεν το έκανε ο
Νοµός Σερρών. Το έπραξε όµως τώρα, λέτε. Όντως έτσι είναι.
Άρα, λοιπόν να το προσδιορίσουµε χρονικά στην δευτερολογία
σας για να τους πούµε και πότε θα πληρωθούν αυτοί οι άνθρω-
ποι; Περιµένουν να πάρουν αυτά τα χρήµατα γιατί αντιλαµβάνε-
στε ότι έχουν πάρα πολλά έξοδα. Πήγαν όλα πίσω. Έχει
συρρικνωθεί η παραγωγή, έχει υποβαθµιστεί η ποιότητα. Περί-
που το ένα τρίτο και παραπάνω της καλλιέργειας των µήλων στον
Νοµό Σερρών, στον νοµό µου, είναι σε αυτή την περιοχή. Οπότε
οι άνθρωποι θέλουν να ξέρουν πότε θα πάρουν αυτά τα 300 ευρώ
για να µπορέσουν να πληρώσουν και τις υποχρεώσεις τους. 

Δράττοµαι τώρα της ευκαιρίας να σας πω ως Υπουργός να
δείτε και ένα άλλο ζήτηµα που αφορά το προανθικό. Το 2021 που
είχαµε καταστροφή από παγωνιά έγινε η εκτίµηση από πλευράς
του ΕΛΓΑ. Δεν έχουν αναρτηθεί ακόµη όµως οι πίνακες µε ανα-

κοινώσεις να ξέρουν οι άνθρωποι πόσο και πότε θα πληρωθούν.
Είναι ένα άλλο ζήτηµα που αφορά καταστροφή από χαµηλές θερ-
µοκρασίες. Η εκτίµηση έγινε. Αφορά το 2021, το λεγόµενο προ-
ανθικό από την άνοιξη ακόµη. Πέρασαν αρκετοί µήνες, δηλαδή,
κύριε Υπουργέ, και δεν υπάρχει µια ανακοίνωση ή δεν υπάρχει
µία ανάρτηση πινάκων να ξέρουν οι άνθρωποι πότε και πόσο θα
αποζηµιωθούν για την παγωνιά. Επαναλαµβάνω για τα µήλα που
θίξατε ότι θέλω να το δείτε. Αυτό που κάνετε λόγω του πολέµου
και λόγω των άλλων συνθηκών και κάποιων άλλων φυτοϋγει-
ονοµικών παρεµβολών και επιπτώσεων, είναι όλα καλά. Είπατε
όµως ότι δεν είχατε τα στοιχεία. Εδώ πρόκειται για κάτι διαφο-
ρετικό. Πρόκειται για έντονη βροχόπτωση που έχει υποβαθµίσει
την ποιότητα και στις δύο ποικιλίες µήλων για το Αχλαδοχώρι, τα
Gala και τα Fuji. Οι κάτοικοι αγωνιούν. Τα πήραν σε πολύ εξευτε-
λιστικές τιµές οι έµποροι. Αντί για 50 λεπτά το κιλό ή αντί για 35
λεπτά το κιλό, υποβαθµίστηκαν στα 15 λεπτά. Αντιλαµβάνεστε
ότι ούτε το κόστος λιπασµάτων ή άλλων εξόδων που έχουν δεν
βγαίνει. Είναι από µέσα µε το κεφάλι, όπως λέει και λαός στην
καθοµιλουµένη. Οπότε αυτά τα 300 ευρώ πέρα των άλλων κατα-
στροφών του ΕΓΛΑ τα περιµένουν ως µάννα εξ ουρανού. Περι-
µένουν αυτό το λεγόµενο de minimis, µε τον λατινικό αυτό όρο,
για να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν. Πρέπει να το τρέξουµε γρή-
γορα και αν µπορείτε να δεσµευθείτε χρονικά για να µπορέσουν
οι άνθρωποι να κάνουν και τον λεγόµενο οικονοµικό-οικογενειακό
τους προγραµµατισµό. Μας ακούν τούτη την ώρα. Είναι και οι-
κογενειακές επιχειρήσεις. Οι άνθρωποι προσπαθούν να τα που-
λήσουν στις λαϊκές, µε τον οποιονδήποτε τρόπο. Αντιλαµβάνεστε
ότι τα πράγµατα είναι δύσκολα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Για το προανθικό του 2021 που µου είπατε θα το
διερευνήσω. Δεν είµαι πρόχειρος να σας δώσω απάντηση. 

Να προσδιορίσω χρονικά δεν µπορώ, γιατί βρίσκεται σε εξέ-
λιξη η αξιολόγηση. Η αξιολόγηση του ύψους αποζηµίωσης εί-
παµε ότι είναι από 250 έως 400 ευρώ. Εξαρτάται από τις τιµές
που πωλήθηκαν –αυτό συλλέγουµε τώρα- για να βγάλουµε την
απώλεια εισοδήµατος που είχανε ανά κατηγορία τα µήλα όλης
της Ελλάδας και φυσικά της περιοχής σας. Γνωρίζετε ότι είναι
προτεραιότητά µας. Όπως είπατε αυτό είναι ένα κοινό στην ιδε-
ολογία µας. Θεωρούµε τον αγροτικό τοµέα, τον πρωτογενή
τοµέα, θεµέλιο της οικονοµίας αλλά και της κοινωνίας µας. Και
το Υπουργείο µας στηρίζει και προωθεί την άσκηση πολιτικής
στον τοµέα των οπωροκηπευτικών και των µήλων µε κάθε δυνατό
τρόπο. 

Ξέρετε ότι άνοιξε η πλατφόρµα για την ενίσχυση στα λιπά-
σµατα. Μέσω των οργανώσεων παραγωγών στοχεύουµε και στη
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του τοµέα, της ελκυστικότητας
των οργανώσεων παραγωγών και του ειδικού στόχου της διατή-
ρησης και προστασίας του περιβάλλοντος. Οι οργανώσεις των
παραγωγών -και καλό είναι να τους παρακινούµε όλους όλοι µας
ν’ ακολουθούν αυτήν την κατεύθυνση- µέσω των επιχειρησιακών
προγραµµάτων µπορούν να υλοποιούν δράσεις που αφορούν την
προώθηση των προϊόντων τους, τη βελτίωση της εµπορίας των
προϊόντων τους, την απόσυρση προϊόντων από την αγορά µέσω
της δωρεάν διανοµής, όπως και περιβαλλοντικές δράσεις για
ολοκληρωµένη διαχείριση καλλιέργειας, καταπολέµηση ασθε-
νειών φύλλων µε περιβαλλοντικά µέσα. Όλα αυτά επιβραβεύο-
νται βάσει των κοινοτικών κανονισµών 138/2013, 891/2017,
892/2017 και των αντίστοιχων αποφάσεων του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης όπως ισχύουν. Το αγροτικό εισόδηµα πρέπει να
προστατευτεί και να στηριχθεί και εµείς πάντοτε υπήρξαµε αρω-
γοί και συµπαραστάτες στον καλλιεργητή και στον παραγωγό. 

Εδώ απλώς να σας αναφέρω για τα µήλα. Μόνο τα τρία τελευ-
ταία χρόνια µέσω των συνδεδεµένων ενισχύσεων οι µηλοπαρα-
γωγοί σε όλη τη χώρα έλαβαν το 2020 3.747.000 ευρώ, το 2021
3.687.000 ευρώ, το 2022 3.571.000 ευρώ. Για τον Νοµό Σερρών
µέσω των συνδεδεµένων ενισχύσεων το 2020 ενισχύθηκαν εκα-
τόν τρεις παραγωγοί µε 27.200 ευρώ, το 2021 εκατόν τριάντα πα-
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ραγωγοί µε 41.000 ευρώ και το 2022 εκατόν τριάντα οχτώ παρα-
γωγοί µε 35.655 ευρώ. Δηλαδή, τα τρία τελευταία χρόνια άνω των
100.000 ευρώ έλαβαν µέσω των συνδεδεµένων ενισχύσεων οι µη-
λοπαραγωγοί του νοµού σας.

Βούλησή µας είναι να κτίσουµε µία βιώσιµη γεωργία µέσα από
πρωτοβουλίες και λύσεις που θα έχουν οφέλη τόσο για το περι-
βάλλον όσο και για τον βιοπορισµό, την ευζωία των καλλιεργητών
µας. Διερευνάµε και ανταποκρινόµαστε σε κάθε πιθανή δυνατό-
τητα στήριξης του κλάδου. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 310/13-1-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Εφαρµογή της έκθεσης διακοµ-
µατικής επιτροπής για τον Στρατηγικό Αναπτυξιακό Σχεδιασµό
Ανατολικής Μακεδονίας – Θράκης (ΑΜ-Θ) - Απευθείας χρηµατική
ενίσχυση (επιδότηση) από την Ευρωπαϊκή Ένωση (Ε.Ε.) για ορει-
νές και µειονεκτικές περιοχές». 

Θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Κε-
δίκογλου. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς όπως γνωρίζετε η Θράκη είναι η

κατ’ εξοχήν πιο φτωχή περιοχή της Ελλάδος. Είναι µια από τις
φτωχότερες περιφέρειες. Γι’ αυτό υπήρξε µια πρωτοβουλία από
την Κυβέρνηση, η ονοµαζόµενη διακοµµατική επιτροπή προκει-
µένου να βρεθούν λύσεις, ούτως ώστε να ενισχυθεί η περιοχή
αλλά και ο πρωτογενής τοµέας. 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι ιδίως στον Νοµό Ροδόπης υπάρχει
ο παραδοσιακός τύπου καπνού, ο µπασµάς. Οι επιδοτήσεις για
τον µπασµά, ευτυχώς ή δυστυχώς λόγω της πολιτικής της Ευρω-
παϊκής Ένωσης έχουν κοπεί. Έχουν τελειώσει οι επιδοτήσεις.

Δεν µπορούµε, δηλαδή, να ζητήσουµε επιδότηση γι’ αυτούς
τους ανθρώπους, τους καπνοπαραγωγούς. Δεν είναι σύννοµο.
Όµως, υπάρχει µια άλλη δυνατότητα, κύριε Υπουργέ, η οποία
είναι νόµιµη και δεν θα αφορά µόνο τους καπνοπαραγωγούς,
αλλά και τους φτωχούς αγρότες που έχουν συγκεκριµένα στρέµ-
µατα, µέχρι είκοσι–είκοσι πέντε και µέχρι ορισµένα εισοδήµατα.
Αυτή η πρόταση αφορά τις ορεινές και µειονεκτικές περιοχές
κατά το χάρτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι όπως είναι σήµερα. 

Και τι λέµε εµείς. Είχα καταθέσει εγώ και µια συγκεκριµένη
πρόταση -την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής- που
αφορά την ειδική ανά εκµετάλλευση ενίσχυση αγροτών σε ορει-
νές και µειονεκτικές περιοχές. Η πρότασή µου αυτή, κύριε
Υπουργέ, την οποία καταθέσαµε ως ΠΑΣΟΚ δια εµού στη διακοµ-
µατική επιτροπή, ψηφίστηκε από την Ολοµέλεια κι ενσωµατώ-
θηκε και στο πόρισµα της ειδικής διακοµµατικής επιτροπής. Είναι
στη σελίδα 98 που αναφέρει απευθείας ενίσχυση, οικονοµική
στήριξη των παραγωγών, ώστε να καλύπτεται η απώλεια εισοδή-
µατος από τις χαµηλές αποδόσεις του παραγόµενου προϊόντος.
Βέβαια, δεν θα λέει «καπνός». Ο νόµος θα αναφέρεται στην ειδική
ενίσχυση σε αυτές τις περιοχές, ώστε να αυξηθεί. Αυτήν τη στι-
γµή µπορεί να είναι γύρω στα 10 ή 20 ευρώ. Αυτό ζητάµε να πάει
στα 100 στα 150, ανάλογα.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ αν είναι σύννοµο αυτό µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ρωτάµε, όµως, το εξής πολύ απλό σε
εσάς: Εφόσον, κύριε Υπουργέ, το πόρισµα αυτό έχει ολοκληρω-
θεί εδώ και ένα χρόνο, έχει συµπεριληφθεί σε αυτό και µάλιστα
το πόρισµα αναφέρει ότι υπάρχει και µελέτη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, πότε προτίθεστε να υλοποιήσετε αυτό που γράφει η δια-
κοµµατική επιτροπή, το πόρισµα; Διότι στο τέλος της ηµέρας και
αυτά που συζητήσαµε και για οκτώ και δέκα µήνες πρέπει να
βρουν εφαρµογή στη χώρα µας. Δεν µπορεί, δηλαδή, να γρά-
φουµε και να γράφουµε και στο τέλος να µην κάνουµε τίποτα.
Πότε θα γίνει αυτό; Ποια είναι η πολιτική σας;

Και δεύτερον, πότε θα κάνετε µια ειδική επιτροπή από το ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, από το αρµόδιο Υπουργείο Οικονοµικών, προκειµένου να
εξειδικεύσει αυτό το πράγµα, να δώσει µια ειδική ενίσχυση πιλο-
τικά µόνο στη Θράκη -µπορεί να αρχίσει πιλοτικά στη Θράκη- για

να µη φεύγουν οι αγρότες µας στο εξωτερικό και να µείνουν στην
περιοχή, ούτως ώστε να προστατεύσουµε τον µικρό αγρότη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ.
Κύριε συνάδελφε, βρισκόµαστε εδώ, για να µιλήσουµε για ένα

θέµα µε το οποίο γνωρίζετε πολύ καλά ότι το Υπουργείο µας
ασχολείται και προσπαθεί να επιλύσει και ευχαριστώ για την ενη-
µέρωση που µας παρέχετε σε τακτά διαστήµατα σχετικά µε τις
καταστάσεις που διαµορφώνονται.

Τώρα, όπως ξέρετε, στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης βα-
σικές προτεραιότητες της στρατηγικής που εφαρµόζεται σε όλη
τη χώρα είναι η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και παραγωγι-
κότητας του αγροδιατροφικού συστήµατος, η ενίσχυση της αξίας
αλυσίδας των εγχώριων αγροτικών προϊόντων και η ενίσχυση του
εισοδήµατος των παραγωγών σε συνδυασµό µε τη διατήρηση
της άσκησης της γεωργικής δραστηριότητας σε ορεινές και µει-
ονεκτικές περιοχές. Οι εν λόγω προτεραιότητες επιδιώκονται µε-
ταξύ άλλων µέσα από την ενθάρρυνση ιδιωτικών επενδύσεων µε
στόχο τον εκσυγχρονισµό των γεωργικών εκµεταλλεύσεων και
την καθετοποίηση της παραγωγής σε προϊόντα µε συγκριτικά
πλεονεκτήµατα. 

Ως εκ τούτου και στην τρέχουσα προγραµµατική περίοδο, η
οποία αξιοποιεί τα κονδύλια του πυλώνα 2 της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής υλοποιούνται µέτρα και δράσεις από τα οποία µπορούν
να ωφεληθούν τόσο από την καλλιέργεια όσο και ο καπνός. Στό-
χος µας είναι τόσο µεσοπρόθεσµα όσο και µακροπρόθεσµα να
χρησιµοποιηθούν τα κονδύλια και να αναπτυχθεί το σύνολο της
γεωργικής δραστηριότητας σε ορεινές και µειονεκτικές περιοχές.
Στόχος µας είναι η χρήση των πόρων που µας δίνονται, ώστε
αυτές οι περιοχές να αναπτύσσονται, να έχουν την ευκαιρία όχι
µόνο να επιβιώσουν, αλλά και να είναι κερδοφόρες. Με τα υπαρ-
κτά µέσα και µε τις επιδιωκόµενες επενδύσεις τόσο η καπνοκαλ-
λιέργεια όσο και οι καπνοκαλλιεργητές θα δύνανται να εξελιχ-
θούν και να αναπτυχθούν και να έχουν ένα βελτιωµένο επίπεδο
διαβίωσης. 

Η ανάπτυξη της περιοχής σας είναι µείζονος σηµασίας και
λόγω της γεωπολιτικής της θέσης αλλά και εξαιτίας της ιδιαίτε-
ρης γεωλογικής µορφής που επιτρέπει την ανάπτυξη της καλ-
λιέργειας του καπνού. Το Υπουργείο έχει ήδη λάβει σειρά µέτρων
για την υποστήριξη της περιοχής. Να σας αναφέρω ενδεικτικά
τα εξής υποµέτρα: Επενδύσεις σε γεωργικές εκµεταλλεύσεις, το
µέτρο 4.1. Έχει ήδη προκηρυχθεί, δίνεται στήριξη σε εκµεταλ-
λεύσεις, συµπεριλαµβανοµένων των καπνοπαραγωγών που στρέ-
φονται προς ποιοτικά γεωργικά προϊόντα, ώστε να διευκολυνθεί
η προσαρµογή τους στις ανάγκες της αγοράς και να ενισχυθεί η
ανταγωνιστικότητά τους. Επενδύσεις στη µεταποίηση, εµπορία
και ανάπτυξη γεωργικών προϊόντων, η δράση 4.2.2. Έχει ήδη
προκηρυχθεί για επενδύσεις άνω των 600.000 ευρώ, στις οποίες
περιλαµβάνεται και ο τοµέας του καπνού, µε στόχο την αύξηση
της προστιθέµενης αξίας των προϊόντων τους. Αντίστοιχες επεν-
δύσεις κάτω των 600.000 ευρώ έχουν προκηρυχθεί στο πλαίσιο
των τοπικών προγραµµάτων Leader από τις περιφερειακές ανα-
πτυξιακές εταιρείες της χώρας. Επίσης, τόσο η καπνοκαλλιέρ-
γεια όσο και οι καπνοκαλλιεργητές επωφελούνται από το µέτρο
13: ενισχύσεις σε περιοχές που χαρακτηρίζονται από φυσικά ή
άλλα ειδικά µειονεκτήµατα, εξισωτική αποζηµίωση σε ορεινές και
µειονεκτικές περιοχές. Στην επιλεξιµότητα του µέτρου εµπίπτουν
όλα τα αγροτεµάχια στα οποία ασκείται γεωργική δραστηριότητα
σε ορεινές και µειονεκτικές περιοχές, ενώ δικαιούχοι είναι τα φυ-
σικά και τα νοµικά πρόσωπα που είναι ενεργοί γεωργοί και
ασκούν εµπορική δραστηριότητα εντός των περιοχών αυτών. 

Για το πόρισµα της διακοµµατικής επιτροπής θα µιλήσω στη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κατ’ αρχάς, αναφερθήκατε -και σας άκουσα

µε προσοχή- περισσότερο στο πυλώνα Β, που αφορά την αγρο-
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τική ανάπτυξη. Θα βρεθεί και στη νέα ΚΑΠ. Δεν υπάρχει καµµία
αµφιβολία γι’ αυτό, ότι από τον πυλώνα Β, δηλαδή από το ανα-
πτυξιακό πρόγραµµα πρέπει να ενισχυθούν οι καπνοκαλλιεργη-
τές και γενικά οι αγρότες µε επενδύσεις, µε προγράµµατα, όπως
αναφέρεται στη δράση 4.1.2 για τις επενδύσεις κ.λπ..

Κοιτάξτε, όµως, αναφερθήκατε στο µέτρο 13, στην εξισωτική
αποζηµίωση στις ορεινές και µειονεκτικές περιοχές, που αφορά
την Ελλάδα. Αλλά εµείς λέµε πάνω σε αυτό να δοθεί µια ιδιαίτερη
αποζηµίωση, ενίσχυση παραπάνω στις ορεινές και µειονεκτικές
περιοχές που βρίσκονται στη Θράκη πιλοτικά, όπως λέει και το
πόρισµα και η δικιά µου η µελέτη. Διότι στο µέτρο 13 µιλάµε για
απευθείας χρηµατική ενίσχυση των αγροτών µέσω της εξισωτι-
κής η οποία θα είναι αυξηµένη και προσαρµοσµένη στους φτω-
χούς καπνοκαλλιεργητές. 

Τώρα, όσο για αν είναι αυτό έννοµο, προς αυτή την κατεύ-
θυνση έχουν ήδη κατατεθεί στην Ευρωβουλή µε δική µου πρω-
τοβουλία -ενός απλού Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου
-από δύο Ευρωβουλευτές µας και από µια Ευρωβουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας, την κ. Σπυράκη, η οποία έχει εκδηλώσει εν-
διαφέρον γι’ αυτό το θέµα και την είχα καθοδηγήσει, και από τον
τότε Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ-Δηµοκρατική Συµπαράταξη, του κ.
Κύρκου. Είχα ρωτήσει τον Χόγκαν, τον πρώην Επίτροπο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, αν µπορεί να γίνει απευθείας στήριξη από τον
πυλώνα Α µε εξισωτική αποζηµίωση σε αυτές τις ειδικές περιοχές
µε διακριτική ευχέρεια του Υπουργείου Παιδείας, δηλαδή, να
δώσει κάτι παραπάνω στους φτωχούς αγρότες. Ρωτήθηκε αυτό
ευθέως και θα το καταθέσω στα Πρακτικά, για να το δείτε. Απά-
ντησε εγγράφως ότι ναι, αυτό µπορεί να γίνει, είναι στο πλαίσιο
του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Οπότε, κύριε Υπουργέ, θέλω στη δευτερολογία σας να ανα-
πτύξετε αυτή την πρότασή µας σε εσάς. Πώς µπορεί να υλοποι-
ηθεί; Θα κάνετε µία επιτροπή; Θα κάνετε ένα ειδικό έγγραφο
στην Ευρώπη; Τι σκέφτεστε να κάνετε σαν πολιτική ηγεσία,
ούτως ώστε αυτό να δροµολογηθεί υπό αυτή την έννοια, πέραν
του πυλώνα Β και των επενδυτικών αναπτυξιακών προγραµµά-
των;

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιλχάν Αχµέτ καταθέτει για τα

Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακριβώς αυτό είναι το ζητούµενο και πέραν του
ότι το πόρισµα της διακοµµατικής επιτροπής µελετάται από το
Υπουργείο µας για τον τρόπο χρηµατοδότησης σε συνεργασία
µε τα συναρµόδια Υπουργεία και κυρίως το Υπουργείο Οικονοµι-
κών, θέλουµε την έγκριση, για να µπορέσουµε να δώσουµε στο-
χευµένα πόρους. Ακόµα είµαστε στη φάση της αποστολής του
αιτήµατος στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να πάρουµε την έγκριση.

Ιδιαίτερα µας ενδιαφέρει η παραγωγή του καπνού ποικιλίας
Μπασµά. Το ενδιαφέρον της χώρας µας είναι εύλογο και έντονο.
Ο καπνός ανταποκρίνεται περισσότερο από άλλα προϊόντα προς
τις φυσικές και κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες που επικρατούν
σε ορισµένες περιοχές, ιδιαίτερα στη Θράκη, κυρίως στη Ρο-
δόπη, γιατί µπορεί να αποδώσει ικανοποιητικό γεωργικό εισό-
δηµα στα µικρά µεγέθη των γεωργικών εκµεταλλεύσεων που
χαρακτηρίζουν γενικότερα τον ελληνικό κλήρο, ακόµα περισσό-
τερο στη δική σας περιοχή. Απαιτεί επίσης µεγάλο αριθµό ηµε-
ροµισθίων, αξιοποιώντας το εργατικό δυναµικό όλων των ηλικιών
της αγροτικής οικογένειας, συµβάλλοντας έτσι στη διατήρηση
του πληθυσµού στην ύπαιθρο. Αξιοποιεί στην περίπτωση των ποι-
κιλιών ανατολικού τύπου, όπως ο Μπασµάς, γεωργικές εκτάσεις
µέτριας και χαµηλής παραγωγικής ικανότητας µε εδάφη πε-
τρώδη και χαλικώδη και πολλές φορές µε µεγάλη κλίση, σηµα-
ντικό µέρος των οποίων δεν προσφέρονται για άλλες καλλιέρ-
γειες. Αυτά τα χαρακτηριστικά, σε συνδυασµό µε τις κλιµατολο-
γικές συνθήκες, έχουν καταστήσει την καπνοπαραγωγή µία από
τις παραδοσιακές καλλιέργειες στην περιοχή σας, αναντικατά-
στατη σε µεγάλο βαθµό. 

Όσον αφορά στις κλιµατολογικές συνθήκες, εκεί είχαµε πρό-
βληµα τα τελευταία χρόνια. Στη σοδιά του 2018, που έχω τα τε-
λευταία στοιχεία αναλυτικότερα, οι αποδόσεις υποχώρησαν
σηµαντικά, σε ποσοστό 40%, έφτασαν στα εβδοµήντα τρία κιλά
ανά στρέµµα εξαιτίας της εµφάνισης ακραίων καιρικών φαινοµέ-
νων, αλλά και της προσβολής των καπνοφύτων από τον ιό του
κηλιδωτού µαρασµού της ντοµάτας, τον οποίο µεταδίδει ο θρί-
πας, το έντοµο-φορέας του ιού, παρά το γεγονός ότι ελήφθησαν
από τους καπνοπαραγωγούς όλα τα ενδεικνυόµενα µέτρα για την
καταπολέµησή του. 

Για τον λόγο αυτό συντάχθηκε ειδική µελέτη επιπτώσεων των
ακραίων καιρικών φαινοµένων στην καλλιέργεια του καπνού στη
Ροδόπη και συστήθηκε και συγκροτήθηκε ειδική οµάδα εργασίας
που εξέδωσε ήδη τη µελέτη. Στην εν λόγω µελέτη παρουσιάζεται
ότι λόγω των ασυνήθιστων κλιµατολογικών συνθηκών -θερµοκρα-
σία υψηλότερη της κανονικής και µειωµένη σχετική υγρασία,
αλλά και βροχοπτώσεις στους κρίσιµους µήνες Απρίλιο και Μάιο-
, η παραγωγή υποχώρησε, όπως σας είπα, κατά 40% και συγχρό-
νως υποβαθµίστηκε και η ποιότητα των παραχθέντων καπνοφύλ-
λων. Η ποσοτική υστέρηση και η ποιοτική υποβάθµιση οφειλόταν
και στην εκτεταµένη προσβολή από το σπορίο του κηλιδωτού µα-
ρασµού της ντοµάτας και αυτό έγινε γιατί λόγω των υψηλών θερ-
µοκρασιών είχαµε υπερπληθυσµό του θρίπα, του εντόµου-φορέα
του ιού. Η τιµή πώλησης από 5 ευρώ ανά κιλό -είχε φτάσει 5,17
τα προηγούµενα πέντε χρόνια- έπεσε στα 4,30. Η οικονοµική
ζηµιά για τους παραγωγούς ξεπέρασε τα 10 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ζηµιά, όµως, υπέστησαν και οι επιχειρήσεις µεταποίησης, η
ΣΕΚΕ και άλλες, για δύο κυρίως λόγους. Είχαν να µεταποιήσουν
µικρότερη από το κανονικό συνολική ποσότητα καπνοφύλλων, µε
αποτέλεσµα να αδυνατούν να ικανοποιήσουν τις συµφωνηµένες
παραγγελίες των αγοραστών τους και αγόρασαν την παραχθείσα
ποσότητα καπνοφύλλων σε υψηλότερη τιµή από αυτήν που δι-
καιολογούσε η υποβαθµισµένη ποιότητά τους, γιατί επέδειξαν -
και ορθώς- αλληλεγγύη στους καπνοπαραγωγούς. 

Με βάση αυτήν τη µελέτη αποστείλαµε στην Ευρωπαϊκή Έ-
νωση αίτηµα για την ενεργοποίηση του άρθρου 219, «Μέτρα κατά
της διατάραξης της αγοράς» και αναµένουµε την απάντησή τους.
Αποτελεί δέσµευσή µας ότι µόλις λάβουµε την απάντηση στο αί-
τηµά µας, θα οριστεί και θα συγκληθεί άµεσα η αρµόδια επιτροπή
µεταξύ του Υπουργείου µας και των αρµόδιων φορέων. 

Τέλος, σας γνωρίζω –το ξέρετε βέβαια- ότι ο καπνός δεν εξαι-
ρείται από την ενίσχυση για ορεινές και µειονεκτικές περιοχές
και σας διαβεβαιώνω ότι το Υπουργείο σχεδιάζει µια πολιτική που
αφορά το σύνολο της παραγωγής και της καλλιέργειας καπνού
ειδικά για τις ορεινές και µειονεκτικές περιοχές της Ροδόπης και
της Θράκης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 262/11-10-2022 ερώτηση του

κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσα-
λονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη
Φάµελλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Βραβείο αναλγησίας και υποκρισίας διεκδικεί η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη µε τη στάση της προς τους µυδοκαλλιερ-
γητές του Θερµαϊκού».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Κεδίκο-
γλου.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Καλή εβδοµάδα, κύριε Υφυπουργέ. 
Η ερώτηση που κατατίθεται είναι η ένατη από τη µεριά του ΣΥ-

ΡΙΖΑ για ένα ζήτηµα το οποίο πλήττει ιδιαίτερα τους µυδοκαλ-
λιεργητές στον Θερµαϊκό Κόλπο, αλλά και ευρύτερα στη χώρα
µας. 

Είναι γεγονός ότι η κοροϊδία της Κυβέρνησης για αυτήν την
κατηγορία των παραγωγών περισσεύει εδώ και τρία χρόνια. Μετά
από πολλαπλές ζηµιές είτε από την πανδηµία είτε από την κλιµα-
τική κρίση, ο κλάδος αυτός οδηγείται σε εξόντωση όχι µόνο γιατί
υπάρχουν πραγµατικά αντικειµενικά προβλήµατα, αλλά και γιατί
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υπάρχει προχειρότητα, υποκρισία, αλλά υπάρχουν και οι αντιλαϊ-
κές επιλογές της Κυβέρνησης. 

Η Κυβέρνηση όφειλε να έχει προχωρήσει ήδη σε µια νοµοθε-
τική λύση για να καλυφθεί και να υποστηριχθεί ο κλάδος που είναι
ένας από τους πιο υγιείς κλάδους της ελληνικής οικονοµίας, εξα-
γωγικός, χωρίς επιδοτήσεις, αλλά για τρίτη συνεχόµενη χρονιά
µε Κυβέρνηση Μητσοτάκη οι µυδοκαλλιεργητές δεν έχουν
έσοδα, την πρώτη φορά από την πανδηµία και δύο φορές από
την κλιµατική κρίση, το 2021 και το 2022. 

Τον Φεβρουάριο του 2022, µετά από πολλές παρεµβάσεις
δικές µας εδώ στη Βουλή, αλλά και µετά από αγώνες των συνδι-
καλιστών στην περιοχή, µετά από κούφιες υποσχέσεις, τον Φε-
βρουάριο του 2022, κυρία Πρόεδρε, ενάµιση χρόνο µετά την
καταστροφή που προκάλεσε ο COVID, οι Υπουργοί της Νέας Δη-
µοκρατίας κατόρθωσαν να συντάξουν µια υπουργική απόφαση
αποζηµιώσεων για τις ζηµιές του 2020. Έλα, όµως, που ήταν
λάθος. Δεν καταφέρατε ούτε µια υπουργική απόφαση µετά από
ενάµιση χρόνο να γράψετε σωστά και ήρθατε µετά από τουλάχι-
στον επτά µήνες, στις 27 Σεπτεµβρίου, να διορθώσετε την υπουρ-
γική απόφαση για να αποζηµιωθούν για το 2020 οι µυδοκαλλιερ-
γητές. Για το 2021 και 2022 ούτε κουβέντα.

Όµως, η «άριστη» Κυβέρνηση κατόρθωσε ακόµα και αυτή η
υπουργική απόφαση να είναι λάθος και ήδη τριάντα πέντε παρα-
γωγοί, κύριε Υπουργέ, δεν µπορούν να αποζηµιωθούν για κάτι το
οποίο δεν ήταν και τυπική υποχρέωση. Έτσι, λοιπόν, έχουµε µια
λανθασµένη υπουργική απόφαση που διορθώθηκε χωρίς να είναι
πλήρης και αφήνει εκτός επιδοτήσεων παραγωγούς για το 2020. 

Και ερχόµαστε στο 2021 και το 2022 όπου για την υπερθέρ-
µανση των υδάτων, που αποδεδειγµένα από τις υπηρεσίες κατα-
στράφηκε και η παραγωγή και ο γόνος για το 2022, δεν υπάρχει
καµµία απάντηση από τα Υπουργεία. Το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης λέει «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». 

Διάβασα µε µεγάλη προσοχή, κύριε Υπουργέ, την απάντηση
που µας δώσατε τον Νοέµβριο. Δεν λέτε τι θα κάνετε για την αλ-
λαγή στις κλιµατικές συνθήκες, διότι δεν έχουν εισόδηµα τρια-
κόσιοι παραγωγοί. Φανταστείτε πόσες οικογένειες δεν έχουν
εισόδηµα καθόλου το 2021 και το 2022. 

Μάλιστα, το Υπουργείο Οικονοµικών, που είναι υποχρεωµένο
να προχωρήσει σε αποζηµιώσεις, µας απάντησε τρεις φορές ότι
είναι αναρµόδιο και ότι ο νόµος που έχετε φτιάξει, ο νόµος της
«πράσινης» Κυβέρνησης τάχατες για το κλίµα, δεν περιλαµβάνει
στις φυσικές καταστροφές την κλιµατική αλλαγή, την υπερθέρ-
µανση των υδάτων, µε αποτέλεσµα να µην υπάρχει καµµία ρύθ-
µιση για ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα. Θυµίζω ότι ο λανθασµένος
δικός σας νόµος είναι ο ν.4797 του Απριλίου του 2021.

Ως εκ τούτου, λοιπόν, αφού δεν έχετε συµπεριλάβει την κλιµα-
τική κρίση και την υπερθέρµανση στις αιτίες αποζηµιώσεων, σή-
µερα οι παραγωγοί έχουν λανθασµένες υπουργικές αποφάσεις
που κάποιοι είναι στην απέξω και ταυτόχρονα δεν θα αποζηµιω-
θούν για δύο χρόνια. 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα, κύριε Υπουργέ; Ότι κλείνουν οι πα-
ραγωγές, ότι πουλιούνται σε µεγάλους. Ήρθαν, λοιπόν, οι «καρ-
χαρίες» µε τις ευλογίες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, κλείνουν
τις µικρές παραγωγές, τους παραγωγούς της περιοχής δηλαδή,
τα νοικοκυριά, για να αγοράσουν «κοψοχρονιά» την παραγωγή
αυτή ή για να κλείσει το επάγγελµα, ένας εξαγωγικός κλάδος που
είχε µόνο έσοδα για τη χώρα µας και καµµία επιδότηση, κύριε
Υπουργέ.

Άρα για να κλείσω -και θα επανέλθω προφανώς-, το ερώτηµα
είναι: Ποιο είναι το σχέδιο της Κυβέρνησης για τους µυδοπαρα-
γωγούς; Τι θα κάνετε ιδιαίτερα µε την περιοχή του Θερµαϊκού
κόλπου που είναι τουλάχιστον το 80% της εθνικής παραγωγής;
Επιβεβαιώνετε ότι σχέδιό σας είναι να κλείσουν οι µικρές επιχει-
ρήσεις στον τοµέα της µυδοπαραγωγής; Στο κάτω-κάτω πείτε
µας: To Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είναι υπεύθυνο για την
ενίσχυση και τη στήριξη ενός κλάδου και τον στρατηγικό σχεδια-
σµό στο θέµα της µυδοκαλλιέργειας; 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα σας πω περισσότερα στη συνέχεια, αλλά να
ξέρετε ότι ο λόγος που έπρεπε να αλλάξει η υπουργική απόφαση
είναι ότι δεν είχαν τα απαιτούµενα στοιχεία οι µυδοκαλλιεργητές
και επίσης ότι πολλοί δυστυχώς δεν δήλωναν καν ένα εισόδηµα.

Το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Αλιείας και Θάλασσας, το
ΕΠΑΛΘ, είχε τη δυνατότητα στο πλαίσιο του κανονισµού 508/
2014 για το Ευρωπαϊκό Ταµείο Θάλασσας και Αλιείας να χρησι-
µοποιήσει ορισµένα µέτρα για να αντιµετωπιστούν εξαιρετικές
οικονοµικές συνέπειες. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες της πανδηµίας
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προέβη σε τροποποίηση του εν λόγω κα-
νονισµού, προκειµένου τα µέτρα αυτά να χρησιµοποιηθούν ως
εργαλεία για την αντιµετώπιση των οικονοµικών συνεπειών του
κλάδου της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας και συγκεκριµένα
το άρθρο 55 «Μέτρα Δηµόσιας Υγείας», που µπορούσε να στη-
ρίξει µέτρα για τη χορήγηση κεφαλαίου κίνησης και παροχή αντι-
στάθµισης σε υδατοκαλλιεργητές, συµπεριλαµβανοµένων των
µυδοκαλλιεργητών, για την προσωρινή αναστολή ή µείωση της
παραγωγής και των πωλήσεών τους ή για πρόσθετα κόστη απο-
θεµατοποίησης, συνεπεία της επιδηµικής κρίσης. 

Στο πλαίσιο του άρθρου 55 ενεργοποιήθηκε η δράση 2 του µέ-
τρου 3.2.11 και εκδόθηκαν δύο προσκλήσεις. Πρώτη εκδόθηκε η
πρόσκληση 1471 στις 9 Ιουλίου 2021 για την υποβολή αιτήσεων,
µε συνολική δηµόσια δαπάνη 25.000.000 ευρώ και ηµεροµηνία
λήξης υποβολής αιτήσεων στις 15 Σεπτεµβρίου 2021. Στο πλαίσιο
αυτής της πρόσκλησης υποβλήθηκαν από µυδοκαλλιεργητές εί-
κοσι εννέα αιτήσεις χρηµατοδότησης από τις οποίες πληρούσαν
τις προϋποθέσεις και εγκρίθηκαν οι δεκαεννέα, µε προϋπολογι-
σµό 300.000 ευρώ. 

Στη συνέχεια εκδόθηκε και άλλη πρόσκληση, η 1924 στις 21
Σεπτεµβρίου 2021 για να µπορέσουν να διορθώσουν τις αιτήσεις
τους όσοι είχαν κάνει λάθη ή είχαν ελλιπή στοιχεία. Στο πλαίσιο
αυτής της πρόσκλησης υποβλήθηκαν από µυδοκαλλιεργητές
δέκα αιτήσεις χρηµατοδότησης, µε αιτούµενο προϋπολογισµό
229.000 ευρώ και πάλι τις προϋποθέσεις έγκρισης πληρούσαν
µόνο οι τέσσερις.

Πέραν του µέτρου 3.2.11, σηµειώνουµε ότι ο κλάδος είχε τη
δυνατότητα να λάβει χρηµατοδότηση και για ιδιωτικές επενδύ-
σεις στο πλαίσιο του µέτρου 3.2.2 και είχαµε την πρόσκληση
1405 στις 26 Σεπτεµβρίου. Εγκρίθηκαν επτά αιτήσεις χρηµατο-
δότησης, µε προϋπολογισµό 2.000.000 ευρώ και στις 5-7-2019
έξι αιτήσεις χρηµατοδότησης µε προϋπολογισµό 965.000 ευρώ.
Παράλληλα τον Ιούλιο του 2021 στις παραγωγικές επενδύσεις
υδατοκαλλιέργειας εγκρίθηκαν τρεις αιτήσεις µυδοκαλλιεργη-
τών, µε προϋπολογισµό 155.000 ευρώ. 

Στο νέο πρόγραµµα που εγκρίθηκε -ήµασταν από τους πρώ-
τους που εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή- έχουν προ-
βλεφθεί έργα και δράσεις προς τον εκσυγχρονισµό και την
περαιτέρω ανάπτυξη της υδατοκαλλιέργειας και προβλέπονται
σειρά από δράσεις για τη στήριξη των υδατοκαλλιεργειών και για
τις µυδοκαλλιέργειες, µε έµφαση στην οικονοµική και περιβαλ-
λοντική βιωσιµότητα τους, γιατί η κλιµατική αλλαγή δεν ήταν στα
προβλεπόµενα µέχρι τώρα για αποζηµιώσεις. Το να κατεβάσουµε
τον µέσο όρο της θερµοκρασίας της θάλασσας ενάµιση βαθµό,
δεν είναι εφικτό και πρέπει να πάµε σε µεγαλύτερα βάθη. Το γνω-
ρίζουν οι µυδοκαλλιεργητές και εκπονούνται ήδη αντίστοιχες µε-
λέτες.

Για τις ενισχύσεις µέσω του προγράµµατος de minimis, θα σας
απαντήσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, εκτιµώ ότι κατα-

νοείτε ότι την απάντηση που µας στείλατε στις 4 Νοεµβρίου την
έχω διαβάσει. Δεν µπορώ να καταλάβω για ποιο λόγο την ξανα-
διαβάζετε. Μάλιστα, σας επισήµανα ότι το θέµα δεν αφορά το
Πρόγραµµα Αλιείας, αφορά τις αποζηµιώσεις για τον COVID-19
και για την υπερθέρµανση. 

Φτάσατε σε σηµείο να µου πείτε -να τα ξαναδιαβάσετε δηλαδή,
διότι τα έχω µπροστά µου- ότι έγινε µια πρόσκληση στις 9-7-2021
µε δεκαεννέα εγκρίσεις και µια πρόσκληση στις 21-9-2021 µε τέσ-
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σερις εγκρίσεις. Ακούσατε πόσοι µυδοκαλλιεργητές υπάρχουν
στην περιοχή; Τριακόσιοι είναι και εσείς µου είπατε για τους µε-
γάλους που τακτοποιήσατε; Μα, βγάλατε µια πρόσκληση που
ικανοποιεί µόνο µεγάλες µυδοκαλλιέργειες. Αυτοί είστε. Το ξέρω!
Είναι ανάγκη να µου το πείτε δεύτερη φορά εδώ µέσα;

Το ξέρετε ότι σας παρακολουθούν τώρα οι µυδοκαλλιεργητές
στην περιοχή του Θερµαϊκού Κόλπου; Ξέρετε πόσες οικογένειες
έχουµε; Έχουµε τουλάχιστον εξήντα µονάδες στα Κύµινα, είκοσι
πέντε στη Χαλάστρα, εξήντα πέντε στο Μακρύ Γιαλό και το 90%
της παραγωγής έχει καταστραφεί τρία χρόνια. Είστε εδώ; Συζη-
τάµε γι’ αυτό το θέµα ή για κάτι άλλο; Τι µας ενδιαφέρει πόσοι
εντάχθηκαν στο Πρόγραµµα Αλιείας, όταν καµµιά σχεδόν από
αυτές δεν είναι τοπική µονάδα και είναι οι µεγάλοι. Να κάνετε πο-
λιτική για τους µεγάλους, αλλά για τους µικρούς δεν θα κάνετε
ποτέ; Πάντα όλα θα γίνονται µε υπερκέρδη και κολλητούς στου
Μαξίµου στην Ελλάδα µε τη Νέα Δηµοκρατία; Αυτή είναι η Δεξιά
και είναι γνωστό, αλλά εδώ ήρθαµε για να λύσουµε ένα πρό-
βληµα. 

Σας λέω, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα ότι το Πρόγραµµα Αλιείας
δεν αφορά στα ζητήµατα που συζητάµε σήµερα. Μην συνεχίσετε.
Έχουµε ένα πρόγραµµα, το οποίο αφορά την αποζηµίωση για
τον COVID-19. Σας λέω ότι κόβονται οι µυδοπαραγωγοί για την
αποζηµίωση του ’20 και θα καταθέσω, κυρία Πρόεδρε, -αφού ο
κύριος Υπουργός δεν γνωρίζει, θα του κάνουµε εµείς ενηµέ-
ρωση- έγγραφο το οποίο έχει ηµεροµηνία, θα την βρείτε, την έχω
σβήσει, γιατί ήταν το πρωτόκολλο για να µην δώσουµε προσω-
πικά δεδοµένα και λέει ότι «σας απορρίπτουµε, γιατί δεν πληροίτε
τους όρους επιλεξιµότητας του άρθρου 4 της ΚΥΑ, γιατί δεν υπο-
βάλατε δήλωση παραγωγής έτους 2020». Ενώ δεν παίρνουν επι-
δότηση, ενώ δεν ήταν υποχρεωµένοι και είναι στατιστικό το έγ-
γραφο, τους απορρίπτετε. 

Λέω ότι έχουµε τριάντα πέντε µονάδες που δεν παίρνουν επι-
δότηση για το ’20. Και πάµε λίγο στο ’21. Έρχεστε και µου λέτε
ότι δεν έχουµε καµµία λύση για το τι θα γίνει µε την κλιµατική αλ-
λαγή, στο επόµενο επιχειρησιακό πρόγραµµα θα βάλουµε κάτι.

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε τι σηµαίνει µία οικογένεια και τουλάχι-
στον τριακόσιες µικρές επιχειρήσεις να µην έχουν πάρει ούτε 1
ευρώ για δύο χρόνια; Δηλαδή τους λέτε ότι τα παιδιά, παραδεί-
γµατος χάριν, δεν θα έχουν ανάγκες, ότι δεν µπορεί να λειτουρ-
γήσει το νοικοκυριό, δεν θα έχουν τρόφιµα, δεν θα έχουν θέρ-
µανση γιατί κάποια στιγµή στο µέλλον θα βγάλετε ένα πρό-
γραµµα. Μα, σας λέµε ότι δύο χρόνια -είναι τρίτη χρονιά το ’23-
δεν έχουν καθόλου εισόδηµα. 

Άρα είναι λανθασµένη υπουργική απόφαση δικιά σας. Είναι δυ-
νατόν να λέτε ότι φταίνε οι παραγωγοί όταν βγάλατε µετά από
δύο χρόνια λανθασµένη υπουργική απόφαση; Δεν είχατε την
επάρκεια να δείτε αν υπάρχουν δεδοµένα και λέτε ότι φταίνε οι
παραγωγοί; Ντροπή σας! Και τους αφήνετε τώρα πάλι απέξω
τριάντα πέντε παραγωγούς. 

Και για το δεύτερο ζήτηµα που ο κ. Σταϊκούρας λέει είναι αναρ-
µόδιος, ποιος είναι αρµόδιος για αποζηµιώσεις φυσικών κατα-
στροφών; Το Υπουργείο Οικονοµικών. Δεν κάνατε καµµία εισή-
γηση δηλαδή; Περιµένετε το επόµενο Πρόγραµµα Αλιείας; Είναι
δυνατόν να απαντάτε στη Βουλή τέτοια πράγµατα;

Εκτιµώ, επειδή συζητήσαµε µαζί, ότι θα έρθετε να µας πείτε
κάτι σοβαρό. Γι’ αυτό ήρθαµε να το συζητήσουµε. Τα υπόλοιπα
τα πήρα εγγράφως τον Νοέµβριο. Και επειδή δεν καλύπτουν την
ερώτηση, ήρθατε εδώ στην προφορική διαδικασία.

Έχουµε λοιπόν -και διαβάζω, κυρία Πρόεδρε και κλείνω- δη-
λώσεις του κ. Βερβίτη, Προέδρου του Αλιευτικού - Οστρακοκαλ-
λιεργητικού Συλλόγου. Πάνω από δέκα µυδοκαλλιεργητές έκλει-
σαν τις επιχειρήσεις και τις πούλησαν κατά βάση σε µονάδες µε
µεγάλα κεφάλαια, διότι δεν µπορούσαν να τα βγάλουν πέρα δύο
χρόνια µε ζηµιές, έξοδα, πετρέλαια και καµία οικονοµική υποστή-
ριξη από την πολιτεία. Εφόσον δύο χρονιές δεν πήραµε καµµία
βοήθεια κανείς δεν µπορεί να ζήσει.

Θέλετε να τον πάρετε τηλέφωνο; Υποθέτω ότι τον έχετε δει
πολλές φορές τον κ. Βερβίτη και άλλους προέδρους συνεταιρι-
σµών. 

Ήρθα εδώ εκ µέρους της τοπικής κοινωνίας, εκ µέρους των
πολιτών της Β’ Θεσσαλονίκης για να µας πείτε αν θα τους βοη-

θήσετε, αν µετά από τρία χρόνια είστε ικανοί έστω να κάνετε κάτι
για µια σωστή υπουργική απόφαση. Μην µου πείτε, λοιπόν, πρά-
γµατα που δεν ισχύουν για την περιοχή αυτή. 

Έχουµε εδώ ηµεροµηνίες. Από τον Ιούλιο του ’20 έχω έρθει
εδώ µπροστά σας οκτώ φορές, όχι µόνο σε εσάς και στον προ-
ηγούµενο Υφυπουργό, που τότε εκπαιδεύονταν στα ψέµατα, είναι
ο σηµερινός κυβερνητικός εκπρόσωπος που µας είπε ότι θα πάει
στο Πρόγραµµα Αλιείας η λύση για το de minimis. Μιλάµε για
απόλυτη ανεπάρκεια, για να µην πω κάτι άλλο. Δεν θέλω να χρη-
σιµοποιήσω χυδαίες εκφράσεις εδώ πέρα µέσα. 

Έχουµε, λοιπόν, σοβαρότατα προβλήµατα που δηµιουργούν
κοινωνικό έλλειµµα στην περιοχή. Δηµιουργείται πρόβληµα κοι-
νωνικής συνοχής. Έχουµε ανθρώπους δεν έχουν κανένα εισό-
δηµα τρία χρόνια και είστε υπεύθυνοι, κύριε Υφυπουργέ. Δεν
είναι κάποιος άλλος, εσείς είστε. Δεν µπορείτε να πετάτε το µπα-
λάκι στους παραγωγούς. Εσείς είστε υπεύθυνοι. 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, να µας πει το Υπουργείο, κυρία Πρό-
εδρε -και κλείνω- πώς θα επιβιώσουν οι οικογένειες των παραγω-
γών και µην µας πείτε για προγράµµατα που θα κάνετε στο
µέλλον. Τι θα κάνετε µε το Υπουργείο Οικονοµικών και αν θα µπει
η υπερθέρµανση στους όρους αποζηµιώσεων φυσικών κατα-
στροφών. Και να µας πείτε πότε θα τους αποζηµιώσετε για το ’20
αυτούς που µείνανε, για το ’21 και το ’22. Διαφορετικά πείτε µας
για ποιο λόγο θέλετε να τους εξαφανίσετε. Σε ποιους µεγάλους
της αγοράς κάνετε πλάτες; Να µας πείτε, κύριε Υφυπουργέ. Αν
έχετε την τόλµη πέστε µας τουλάχιστον αυτό.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Η ερώτησή σας ήταν η ίδια, όπως είχατε υποβά-
λει τη γραπτή ερώτηση ίδια είναι και αυτή.

Τώρα να σας πω για το de minimis, γιατί πολλά ειπώθηκαν και
ορισµένους χαρακτηρισµούς καλό θα είναι να τους αποφεύγετε.
Εκδώσαµε την απόφαση για χορήγηση ενισχύσεων de minimis,
ήσσονος σηµασίας για τις οστρακοκαλλιέργειες. Αναγκαστήκαµε
να την τροποποιήσουµε στις 23-9-22, γιατί έπρεπε να αντιµετω-
πιστούν προβλήµατα που προέκυψαν λόγω αδυναµιών του κλά-
δου ως προς τη δήλωση της παραγωγής. Εσείς ο ίδιος είπατε ότι
δεν δήλωναν παραγωγοί, επειδή δεν έπαιρναν επιδοτήσεις. Συ-
νεπώς αν δεν έχει δηλωθεί η παραγωγή, πέστε µας εσείς µε ποιο
κριτήριο θα δοθεί η αντίστοιχη αποζηµίωση; 

Θέλω να ελπίζω ότι η εµπειρία αυτής της ανάγκης τροποποί-
ησης λόγω ελλείψεων στοιχείων θα έχει διδάξει τους µυδοκαλ-
λιεργητές ότι πρέπει να κανονικοποιηθούν. 

Σε εφαρµογή της κοινής υπουργικής απόφασης -αλλάξαµε
τους όρους για να µπορέσουµε να πληρώσουµε- δηµοσιεύτηκε
η πρόσκληση για την υποβολή αιτηµάτων χορήγησης οικονοµι-
κής ενίσχυσης για την απώλεια του εισοδήµατός τους. Υποβλή-
θηκαν συνολικά διακόσια εξήντα δύο αιτήµατα ενδιαφεροµένων,
εξετάστηκαν από τη Διεύθυνση Υδατοκαλλιεργειών και πάλι από
αυτά εκατό ογδόντα επτά αιτήµατα πληρούσαν τις λιγότερες
προϋποθέσεις που βάλαµε. Αντιστοιχούν σε εκατό τριάντα δύο
δικαιούχους -όλοι αυτοί είναι µεγάλοι;- και το ποσό αγγίζει το 1,5
εκατοµµύριο ευρώ. 

Συνεπώς έγινε κάθε προσπάθεια. Ελαστικοποιήσαµε όσο µπο-
ρούσαµε τα κριτήρια, για να µπορέσουν να πάρουν τις αποζηµιώ-
σεις. Αν, όµως, δεν έχει δηλωθεί καθόλου η δραστηριότητα,
πέστε µου εσείς πώς δίνεις και σε ποιο ύψος αποζηµίωση. 

Το σύνολο των µέτρων που έχουν δοθεί στις οστρακοκαλλιέρ-
γειες αγγίζουν τα 5 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν είναι για µεγάλους. 

Για τις ΠΟΑΥ που ρωτούσατε, απλώς θα σας αναφέρω ενδει-
κτικά ότι η ΠΟΑΥ Πιερίας είναι αρµοδιότητα και ευθύνη της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης. Έχει εγκριθεί ο σχετικός κανονισµός
λειτουργίας και πιστεύω ότι προχωράει κανονικά. Και για τη
ΠΟΑΥ του Θερµαϊκού Κόλπου, που είναι και η περιφέρεια σας,
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επισπεύδων Υπουργείο είναι το Υπουργείο Περιβάλλοντος. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συ-

νεννόησης οι παρακάτω ερωτήσεις:
Η πρώτη µε αριθµό 309/12-1-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φω-
τεινής Πιπιλή προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Προγραµµατισµός της ΕΛ.ΑΣ. για την αποκατάσταση της
τάξης στην πλατεία Πέτρουλα στον Κολωνό». 

Η εντέκατη µε αριθµό 333/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρούλας (Χαράς)
Καφαντάρη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Ανάγκη άµεσης λύσης του στεγαστικού προβλήµατος του
9ου Δηµοτικού Αιγάλεω». 

Η δέκατη όγδοη µε αριθµό 337/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Η λειτουργία
των νηπιαγωγείων εξαρτάται από την εκλογική περιφέρεια της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας;». 

Η όγδοη µε αριθµό 320/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Μεθόδευση για την κάλυψη θέσης
συντονιστή της χειρουργικής κλινικής του «Αγίου Ανδρέα»». 

Η έκτη µε αριθµό 332/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Εκατοντάδες παραµένουν τα κενά σε φι-
λολόγους Ειδικής Αγωγής ακόµα και µετά την Γ’ φάση προσλή-
ψεων». 

Η τρίτη µε αριθµό 614/31-10-2022 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, µε θέµα: «Γνωστή και κοινώς αποδεκτή η συστηµατική
παραβίαση του απόρρητου των τηλεπικοινωνιών - Διαρκής η ατι-
µωρησία για τους παραβάτες!».

Τώρα θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 327/16-1-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπα-
ναστάση προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Να µη διακοπεί η κυκλοφορία των οχηµάτων στον δρόµο Αγ. Νι-
κόλας - Λευκάδα και να εξασφαλιστεί η ασφαλής µετακίνησή
τους».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-
ώργιος Καραγιάννης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ήδη βρίσκεται σε διαδικασία εκτέλεσης ένα έργο που για δε-

καετίες ήταν απαίτηση των κατοίκων και των δεκάδων χιλιάδων
επισκεπτών του νοµού - νησιού της Λευκάδας. Είναι ένα έργο που
κυριολεκτικά θα έδινε µια «ανάσα» σε αυτούς τους ανθρώπους
και κυρίως θα σταµατούσε και η αιµατοχυσία σε αυτούς τους
πραγµατικά απαράδεκτους δρόµους. 

Σήµερα θα αναφερθούµε στο τελευταίο τµήµα του οδικού
άξονα Αµφιλοχία - Λευκάδα, που η πορεία κατασκευής του κα-
θόλου άδικα χαρακτηρίστηκε και ως νέο «γεφύρι της Άρτας».
Αναφέροµαι στον δρόµο συνολικά. 

Είναι το έργο µε επίσηµο τίτλο: «Κατασκευή - αναβάθµιση οδι-
κής σύνδεσης Λευκάδας µε τον οδικό άξονα δίκτυο δυτικός άξο-
νας και κατασκευή νέου αγωγού ύδρευσης Λευκάδας στα
εµπλεκόµενα τµήµατα», µε ανάδοχο την εταιρεία «ΑΚΤΩΡ ΑΤΕ». 

Για την εκτέλεση των εργασιών µε χρήση εκρηκτικών η ειδική
Υπηρεσία Δηµοσίων Έργων Πελοποννήσου, Δυτικής Ελλάδας και
Ιονίων Νήσων αποφάσισε να γίνεται διακοπή κυκλοφορίας στα
έργα τα οποία είναι επί του εν χρήσει εθνικού δρόµου από τις
9.30 το πρωί µε 12.30 το µεσηµέρι και 15.30 µε 18.30 το από-
γευµα, σύνολο έξι ώρες, και για διάστηµα περίπου δύο µηνών. 

Για να γίνει αυτή η διακοπή βρέθηκε µία εναλλακτική διαδροµή
για αυτές τις ώρες, η οποία όµως έχει τα χαρακτηριστικά εγκα-
ταλελειµµένης αγροτικής οδού ιδιαίτερης στενότητας και επικιν-
δυνότητας. Δηλαδή, ένας ολόκληρος νοµός, ο Νοµός Λευκάδας,
συνδέεται µε τον έξω κόσµο µε έναν δρόµο ασύλληπτης πραγµα-
τικά επικινδυνότητας για όσους τον έχουν περπατήσει. 

Επιπλέον, η επικινδυνότητα αυξάνεται και λόγω της αδυναµίας
κίνησης σε αυτόν τον δρόµο στην εναλλακτική διαδροµή οποι-
ουδήποτε άλλου οχήµατος πέραν επιβατικού αυτοκινήτου, δη-
λαδή, µικρά επιβατικά αυτοκίνητα, και µάλιστα χωρίς να χωρίς
να µπορούν να διέλθουν µε ασφάλεια δύο αυτοκίνητα µαζί. 

Επίσης, αυτός ο «καρόδροµος» είναι µεγάλου µήκους. Αναφε-
ρόµαστε σε µια διαδροµή τριάντα χιλιοµέτρων. Ακόµα και ο
πλέον καλοπροαίρετος αντιλαµβάνεται ότι δεν µπορεί να καλύψει
σε καµµία περίπτωση τις ανάγκες κυκλοφορίας της σύνδεσης
του νησιού της Λευκάδας µε την υπόλοιπη Ελλάδα. Τα προβλή-
µατα τα οποία ήδη έχουν δηµιουργηθεί είναι τεράστια στη µετα-
κίνηση κατοίκων και εργαζοµένων από και προς τη Λευκάδα και
τις γύρω περιοχές Αιτωλοακαρνανία, Πρέβεζα. 

Με βάση τα παραπάνω, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεστε
να πάρετε προκειµένου να µην συνεχιστεί η διακοπή της κυκλο-
φορίας, που δεν προβλέπεται ούτε από τη σύµβαση ούτε από την
τεχνική περιγραφή του έργου; Και δεύτερον, να εκτελεστεί το
έργο σύµφωνα µε την εγκεκριµένη µελέτη και να µην διαταραχθεί
η απρόσκοπτη κυκλοφορία των οχηµάτων από τον εν χρήσει
εθνικό οδικό άξονα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ κι εγώ, κύ-

ριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτή, σας ευχαριστώ, γιατί µου δίνετε σήµερα την

ευκαιρία να απαντήσω για ένα πραγµατικά πολύ σηµαντικό έργο,
το οποίο, όπως σωστά αναφέρατε, αφορά ευρύτερα τη δυτική
Ελλάδα, την Πρέβεζα, τη Λευκάδα, περιοχές όπου όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια είχαν ένα σοβαρό ζήτηµα συνδεσιµότητας. 

Πρόκειται για το έργο της σύνδεσης της πόλης της Λευκάδας
µε το οδικό έργο Άκτιο - Αµβρακία, που το Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών υλοποιεί. Και αποτελεί ένα έργο ζωτικής σηµα-
σίας για την αναβάθµιση όλων των υποδοµών της δυτικής Ελλά-
δος. 

Επειδή εισερχόµαστε σε προεκλογική περίοδο και ενδεχοµέ-
νως πολλοί -δεν αναφέροµαι σε εσάς, προς Θεού- να θέλουν να
εκµεταλλευτούν για ίδια πολιτικά οφέλη την παραµικρή αφορµή
που τους δίνεται, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω και να βάλουµε έναν
κανόνα στις συζητήσεις µας, δεδοµένου ότι τα δηµόσια έργα
έχουν τους δικούς τους χρόνους, τους δικούς τους κανόνες. Και
τα πάντα γίνονται σύµφωνα µε τους κανόνες της τέχνης και της
επιστήµης. 

Έτσι, λοιπόν, τα συµβατικά τεύχη του έργου προβλέπουν, τόσο
στην ειδική συγγραφή υποχρεώσεων όσο και στην τεχνική περι-
γραφή, τη δυνατότητα διακοπής της κυκλοφορίας στις περιπτώ-
σεις που αυτό απαιτείται. 

Επειδή ξέρετε ότι το Υπουργείο Υποδοµών έχει το κατάλληλο
προσωπικό και την κατάλληλη τεχνογνωσία και υλοποιεί πολλά
τέτοια µεγάλα έργα, θα ήθελα να µας έχετε εµπιστοσύνη. Και
εµείς δεν πρόκειται ποτέ να µπούµε σε τοπικές αντιπαραθέσεις,
δεν πρόκειται ποτέ να µπούµε σε ζητήµατα που αφορούν µικρές
διαφορές για την ευρύτερη περιοχή. Γιατί πιστέψτε µας ότι πολ-
λές φορές έχουµε ασχοληθεί µε αυτή την εξέλιξη του έργου και
ξέρουµε µέρα µε τη µέρα πώς ακριβώς «τρέχει» ένα πολύ µεγάλο
έργο. 

Και είναι και δέσµευσή µας άλλωστε προς τους κατοίκους της
περιοχής όπως και προς όλους τους Έλληνες πολίτες και φορο-
λογούµενους, που µε το υστέρηµά τους γίνονται όλα αυτά τα µε-
γάλα έργα υποδοµής, ότι το έργο θα τελειώσει και θα τελειώσει
και στην ώρα του. Και είµαι στη θέση αυτή τη στιγµή να σας ανα-
κοινώσω πως το τµήµα από τον Άγιο Νικόλαο ως ο Άκτιο, µήκους
περίπου πέντε χιλιοµέτρων, θα παραδοθεί εντός του Φεβρουα-
ρίου. 

6710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Είναι ένα σηµαντικό έργο για τη δυτική Ελλάδα και µετά την
παράκαµψη της Αµφιλοχίας είναι ένας ακόµη στόχος που επιτυγ-
χάνεται από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, µε
Υπουργό Υποδοµών τον Κώστα Καραµανλή. 

Τώρα µας ζητάτε να µην κλείσουµε το δρόµο. Μα, γίνονται ερ-
γασίες µε ανατινάξεις. Είναι δυνατόν να επιτρέψει το Υπουργείο
και οι αρµόδιες υπηρεσίες να περνούν οχήµατα πέντε µέτρα µα-
κριά; Θα βάλουµε σε κίνδυνο όλα τα διερχόµενα οχήµατα. Άλλω-
στε, αυτό µας το έχει διαβεβαιώσει και η υπηρεσία και ο ανά-
δοχος ότι ο χρόνος αυτός, η ελάχιστη τρίωρη διακοπή αυτή που
γίνεται στον δρόµο, είναι το ελάχιστο δυνατό διάστηµα προκει-
µένου να υπάρξει µια αυστηρή τήρηση των µέτρων ασφαλείας
κατά την εκτέλεση των εργασιών, µε τη χρήση επαναλαµβάνω
εκρηκτικών.

Σύµφωνα µε τα ισχύοντα πρωτόκολλα, ένα ακόµη κοµµάτι
αφορά και τη συλλογή των υλικών που διασκορπίζονται στην οδό,
ώστε µόλις δώσουµε τον δρόµο στην κυκλοφορία µετά την
έλευση των τριών ωρών να είναι ασφαλής και ο δρόµος.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι αν µας διαβεβαίωναν και οι υπη-
ρεσίες του Υπουργείου µας, αλλά και ο ανάδοχος ότι αυτό θα γι-
νόταν σε ένα δίωρο, να είστε σίγουροι ότι θα το κάναµε σε ένα
δίωρο. Δεν έχουµε καµµία διάθεση να ταλαιπωρήσουµε κανέναν
πολίτη. 

Το σηµαντικό, όµως, είναι -και σε αυτό θα πρέπει να µείνουµε-
ότι σε λιγότερο από έναν µήνα θα έχουν τελειώσει όλες αυτές
τις εργασίες. Οπότε αντιλαµβάνοµαι αυτά που λέτε για την εναλ-
λακτική διαδροµή, αλλά θα πρέπει να αντιληφθείτε ποιο είναι το
πιο βασικό και το ζητούµενο αυτής της ενέργειάς µας.

Εγώ νοµίζω ότι θα πρέπει όλοι µας να κάνουµε λίγο υποµονή
και οι κάτοικοι της περιοχής, γιατί ως τα τέλη αυτού του έτους
θα έχει τελειώσει αυτό το πολύ µεγάλο έργο και η περιοχή θα
είναι πολύ διαφορετική. Φανταστείτε αυτή την περιοχή που την
ζείτε και µε την ολοκλήρωση του Άκτιο - Αµβρακία και µε την ολο-
κλήρωση αυτού του έργου, καθώς και τα πέντε χιλιόµετρα που
δίνουµε τον επόµενο µήνα ουσιαστικά, πόσο θα αλλάξει ο χάρτης
των µεταφορών. 

Άρα είµαστε δίπλα και στηρίζουµε την περιοχή σας. Ξέρετε ότι
έχουµε ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τη δυτική Ελλάδα και θα θέ-
λαµε απ’ όλους τους εµπλεκόµενους να δείξουν την απαιτούµενη
θα έλεγα υποµονή ώστε να προχωρήσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα πολύ προσεκτικά. Μπορεί το τµή-

µα Άκτιο - Άγιος Νικόλαος να παραδίδεται σύντοµα. Αναφερόµα-
στε στο τµήµα Άγιος Νικόλαος - Λευκάδα που είναι το τελευταίο
κοµµάτι. 

Πέρα απ’ όσα καταθέσατε εδώ, υπάρχει ένα αντικειµενικό στοι-
χείο αυτή τη στιγµή το οποίο από την τοποθέτηση σας δεν λύνε-
ται. Αυτά είναι τα προβλήµατα που οι επιλογές -εµείς το
ξεκαθαρίζουµε, είναι πεποίθησή µας ότι συµβαίνει αυτό- του ανα-
δόχου τις οποίες ασπάζεται η Κυβέρνηση οι οποίες δηµιουργούν
στους κατοίκους και τους επισκέπτες του νησιού. 

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά και από άλλα έργα ότι, µε αυξη-
µένο πραγµατικά κόστος για τον ανάδοχο, θα µπορούσαν να τη-
ρηθούν οι συµβατικές του υποχρεώσεις έτσι ώστε να µην γίνει
εκτροπή της κυκλοφορίας. Επιλέγεται, όµως, να κόβεται η κυκλο-
φορία όχι για τρίωρο όπως αναφέρεται, αλλά για ένα ολόκληρο
εξάωρο, που πραγµατικά είναι ζωτικής σηµασίας για την κοινω-
νική, εµπορική ζωή του νησιού. Είναι χαρακτηριστικά τα προβλή-
µατα που δηµιουργούνται και στην προµήθεια των εµπορικών και
άλλων καταστηµάτων, επιβαρύνοντας σε σηµαντικό βαθµό την
ήδη άσχηµη κατάσταση που βρίσκονται. 

Το µεγαλύτερο, όµως, πρόβληµα το αντιµετωπίζει ο κατα-
σκευαστικός κλάδος. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι ο δρόµος
εκτροπής δεν µπορεί να επιτρέψει τη διέλευση βαρέων οχηµά-
των, µε αποτέλεσµα ήδη να εµφανίζεται ανατίµηση των παρεχό-
µενων υπηρεσιών σε αυτόν τον τοµέα. 

Επίσης, σοβαρά προβλήµατα αντιµετωπίζουν και οι διακοµιδές
υγείας. Γιατί είναι πραγµατικά ανέκδοτο να πεις ότι ασθενοφόρο

το οποίο πραγµατικά βιάζεται και επείγει να περάσει από αυτόν
τον δρόµο γρήγορα. Είναι πραγµατικά πολύ άσχηµη η κατά-
σταση. 

Κι εδώ ήθελα να αναφέρω ότι η εγκεκριµένη και από το Υπουρ-
γείο σας µελέτη του Δεκεµβρίου του 2020 µε σαφήνεια διευκρι-
νίζει ότι ο ανάδοχος είναι υποχρεωµένος να διασφαλίζει ένα
ρεύµα ανά κατεύθυνση ή σε πολύ εξαιρετικές περιπτώσεις να
υπάρχει ένα ρεύµα κυκλοφορίας και να γίνεται εναλλάξ το πέρα-
σµα αυτοκινήτων µε φωτεινούς σηµατοδότες, ακόµη και την ώρα
που γίνονται ανατινάξεις, µε κάποια επιπλέον µέτρα ασφάλειας. 

Επίσης, στην τεχνική περιγραφή του έργου κατά τη διαδικασία
ανάδειξης αναδόχου περιγράφεται ότι ο ανάδοχος οφείλει να
πάρει τα κατάλληλα µέτρα ώστε κατά την εκτέλεση των εργασιών
να εξασφαλίζεται η απρόσκοπτη κυκλοφορία των οχηµάτων. Πού
τηρείται αυτό;

Αυτές, λοιπόν, οι υποχρεώσεις του αναδόχου αναγράφονται
και σε άλλα έγγραφα. Φαίνεται, όµως, ότι όλα αυτά έχουν σηµα-
ντικά κόστη για τον ανάδοχο του έργου που δεν επιθυµεί να επω-
µιστεί. Η Κυβέρνηση για να επιτευχθεί αυτό τι κάνει; Είναι ένα
ερώτηµα εδώ. 

Φυσικά, η εύκολη λύση η οποία βρέθηκε αυτή τη στιγµή και τα-
λανίζει τους κατοίκους της Λευκάδας είναι η δηµιουργία επικίν-
δυνων και κοστοβόρων επιλογών που πραγµατικά ευχόµαστε και
θέλουµε να πιστέψουµε ότι δεν θα συµβεί κάτι το οποίο πραγµα-
τικά απευχόµαστε όλοι. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, αυτό που ενδιαφέρει πρώτα και κύρια την Κυ-

βέρνηση είναι η ασφάλεια των διερχόµενων, η ασφάλεια των ερ-
γαζοµένων και να ολοκληρωθεί ένα πολύ µεγάλο έργο για τη
δυτική Ελλάδα στην ώρα του.

Είπατε και το επαναλαµβάνω για δεύτερη φορά το πόσο ση-
µαντικό είναι αυτό το έργο. Το αντιλαµβάνεστε καλύτερα από
µένα γιατί ζείτε σε αυτή την περιοχή, γιατί βλέπετε και τους διερ-
χόµενους προς Λευκάδα πόσο πολύ ταλαιπωρούνται. 

Δεν θα ήθελα να µπω σε τεχνικές απαντήσεις. Εδώ πέρα µπο-
ρώ να σας διαβάσω την τεχνική περιγραφή του τι ακριβώς λέει
και δεν χρειάζεται να είστε ούτε µηχανικός ούτε τίποτα. Σε κάθε
περίπτωση, το απόλυτο κριτήριο επιλογής µεθόδου που θα εφαρ-
µοστεί για την εκσκαφή αποτελεί η ασφάλεια των εργαζοµένων
και των διερχόµενων στην υφιστάµενη οδό.

Κατά την πραγµατοποίηση, λοιπόν, τυχόν ανατινάξεων η κυ-
κλοφορία της οδού θα πρέπει να διακόπτεται και προς τις δύο
κατευθύνσεις, σηµαντικού µήκους, για λόγους ασφαλείας. Αυτό
για µας είναι ευαγγέλιο. Έχουµε ζητήσει από τον ανάδοχο να
δουλεύει και Σάββατο και Κυριακή ώστε εντός του Φεβρουαρίου
να ολοκληρώσουµε την ταλαιπωρία που υπάρχει. 

Ξέρετε, όµως, ότι τα µεγάλα έργα υποδοµής, τα έργα που αλ-
λάζουν τις µετακινήσεις στη χώρα µας µπορεί κατά τη διάρκεια
της κατασκευής να επιφέρουν κάποια όχληση, αλλά όταν ολο-
κληρωθούν αλλάζουν όλον τον χάρτη. Και σε αυτό, επαναλαµ-
βάνω για µία ακόµη φορά, εµείς θα θέλαµε και τη δική σας
βοήθεια, όλων των εµπλεκοµένων σε αυτή την περιοχή, ώστε
αυτόν τον µήνα να υπάρχουν λογικές θα έλεγα αντιδράσεις. Άλ-
λωστε, και το δικαστήριο που προσέφυγαν κάποιοι απεφάνθη και
δικαίωσε το ελληνικό δηµόσιο. 

Δεν έχει, όµως, σηµασία αυτό. Σηµασία έχει να παραδώσουµε
το έργο στα τέλη του 2023 και να παραδώσουµε και αυτό το κοµ-
µάτι που έχει αργήσει τόσα πολλά χρόνια και µπορεί να διευκο-
λύνει περαιτέρω την ανάπτυξη της Λευκάδος εντός του Φεβ-
ρουαρίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Τώρα θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 321/16-1-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη
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προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Για το ζήτηµα της θέρ-
µανσης στη δυτική Μακεδονία».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-
συρόπουλος.

Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επανερχόµαστε, κύριε Υπουργέ, στο ζήτηµα της θέρµανσης

των κατοίκων της δυτικής Μακεδονίας. Το αναδείξαµε µε δύο
ερωτήσεις, κατάθεση αναφοράς του ψηφίσµατος σωµατείων,
συλλόγων και φορέων του συλλαλητηρίου των Γρεβενών, χωρίς
ωστόσο να δίνετε ουσιαστική λύση αφού τα µέτρα ελάφρυνσης
στα οποία προχωρά η Κυβέρνηση είναι ψίχουλα µπροστά στις
πραγµατικές ανάγκες των κατοίκων. 

Επισηµαίνουµε για άλλη µια φορά ότι ο χειµώνας στη δυτική
Μακεδονία φτάνει έως και τους εννιά µήνες τον χρόνο, µε απο-
τέλεσµα να επιδεινώνεται η ήδη δύσκολη κατάσταση των λαϊκών
νοικοκυριών λόγω της ακρίβειας σε όλα τα είδη κατανάλωσης,
στην ενέργεια, τα καύσιµα κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Οι εξελίξεις αυτές δεν οφείλονται συγκυριακά στις επιπτώσεις
του πολέµου, αλλά είναι αποτέλεσµα της πολιτικής της απελευ-
θέρωσης της αγοράς ενέργειας που έχει µετατρέψει τα αγαθά
της ενέργειας σε ακριβοπληρωµένα εµπορεύµατα. Τα αιτήµατα
που έχουν διατυπωθεί µέσα στα συλλαλητήρια των σωµατείων
και φορέων της Φλώρινας, Καστοριάς και Γρεβενών είναι: Διπλα-
σιασµός της επιδότησης για όλα τα είδη θέρµανσης χωρίς όρους
και προϋποθέσεις καθώς και την επέκταση της επιδότησης σε
περισσότερους δικαιούχους. Καµµία διακοπή ρεύµατος σε εργα-
τικές λαϊκές οικογένειες που αδυνατούν να ανταπεξέλθουν στο
υψηλό κόστος ιδιαίτερα µέσα στον χειµώνα. Αυξηµένη χρηµατο-
δότηση των σχολικών επιτροπών ώστε να µη µείνει κανένα σχο-
λείο χωρίς θέρµανση ούτε µία µέρα, κανένας µαθητής να µην
ξεπαγιάσει στο σχολείο του. Κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρ-
µογής και του ΦΠΑ στην τιµή του ρεύµατος. Κατάργηση των ει-
δικών φόρων κατανάλωσης και ΦΠΑ στο πετρέλαιο θέρµανσης,
αφού οι επιδοτήσεις που ανακοινώθηκαν δεν µειώνουν την τιµή
του πετρελαίου σε επίπεδα προσιτά για τη λαϊκή οικογένεια. Δω-
ρεάν καυσόξυλα µε βάση τις ανάγκες σε χαµηλοσυνταξιούχους,
ανέργους, οικογένειες µε χαµηλό εισόδηµα και να γίνουν φυσικά
διαχειριστικές µελέτες για τα δηµόσια δάση. Διαφορετικά η υπό-
σχεση επιστροφής στο παλιό καθεστώς ξύλευσης για ατοµικές
ανάγκες θα µείνουν κενό γράµµα. 

Ερωτάται, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση πώς τοποθετείται για
τα παραπάνω και ποια µέτρα θα λάβει για την επίλυση των προ-
βληµάτων των κατοίκων της περιοχής και την ικανοποίηση των
αιτηµάτων τους; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε. Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ.

Απόστολος Βεσυρόπουλος.
Κύριε Βεσυρόπουλε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε

τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η Κυβέρνηση, όπως όλοι γνωρίζουν και µπο-

ρούν να κρίνουν, ενεργοποίησε άµεσα µέτρα για την αντιµετώ-
πιση της ενεργειακής κρίσης εκ των οποίων 500 εκατοµµύρια
ευρώ διατέθηκαν στους πολίτες για την αντιµετώπιση των ανα-
γκών θέρµανσης των ελληνικών νοικοκυριών. Πιο αναλυτικά: Δια-
τίθενται συνολικά 200 εκατοµµύρια περίπου ευρώ για την
επιδότηση του κόστους του πετρελαίου θέρµανσης στην αντλία,
η οποία καθορίστηκε σε 25 λεπτά ανά λίτρο -20 λεπτά συν ΦΠΑ-
από τον Οκτώβριο έως τον Δεκέµβριο του 2022 και σε 15 λεπτά
ανά λίτρο -12 λεπτά συν ΦΠΑ- για τους µήνες Ιανουάριο έως
Μάρτιο του 2023. 

Περαιτέρω, για το επίδοµα θέρµανσης της χειµερινής περιό-
δου 2022 - 2023 θα διατεθεί συνολικό ποσό ύψους 300 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, έναντι 174 εκατοµµυρίων ευρώ που είχαν διατεθεί
για την καταβολή του επιδόµατος θέρµανσης κατά τη χειµερινή

περίοδο 2021 - 2022. Δηλαδή κατά την περίοδο της διακυβέρνη-
σής µας, από τον Ιούλιο του 2019 έως και σήµερα, επταπλασιά-
στηκε το ποσό των 70 εκατοµµυρίων που διέθετε η προηγούµενη
κυβέρνηση για τις ανάγκες θέρµανσης των πολιτών κατά τη χει-
µερινή περίοδο 2018 - 2019. Τα µέτρα αυτά αφορούν και στους
πολίτες της δυτικής Μακεδονίας. 

Κατ’ αρχάς να υπενθυµίσω ότι αυξήθηκε το επίδοµα θέρµαν-
σης για τη χειµερινή περίοδο 2022 - 2023 και διευρύνθηκε ο αριθ-
µός των δικαιούχων µέσα από συγκεκριµένα µέτρα, όπως:
Πρώτον, η επέκταση της χορήγησης του επιδόµατος θέρµανσης
και στο φωτιστικό πετρέλαιο πέραν του πετρελαίου εσωτερικής
καύσης θέρµανσης, του φυσικού αερίου, του υγραερίου, των
καυσόξυλων, πέλετ και της θερµικής ενέργειας µέσω τηλεθέρ-
µανσης. Δεύτερον, η διεύρυνση των εισοδηµατικών κριτηρίων και
των ορίων της συνολικής αξίας της ακίνητης περιουσίας των αι-
τούντων ώστε να ενταχθούν στην επιδότηση περισσότεροι δι-
καιούχοι και η αύξηση της βάσης υπολογισµού του ανώτατου
ποσού του επιδόµατος. Ενδεικτικά ενώ για τη χειµερινή περίοδο
2021 - 2022 για να οριστεί δικαιούχος επιδόµατος θέρµανσης
ένας άγαµος η συνολική αξία της ακίνητης περιουσίας του ανερ-
χόταν στο ύψος των 180.000 ευρώ, για φέτος το ποσό αυτό αυ-
ξήθηκε στις 200.000 ευρώ.

Τα εισοδηµατικά κριτήρια αυξήθηκαν ως εξής: Από 14.000
ευρώ σε 16.000 ευρώ για άγαµους. Από 20.000 ευρώ προσαυξη-
µένο κατά 3.000 ευρώ για κάθε τέκνο, σε 24.000 ευρώ κατά 3.000
ευρώ για κάθε τέκνο, για έγγαµους ή µέρη συµφώνου συµβίω-
σης, και από 23.000 ευρώ προσαυξηµένο κατά 3.000 ευρώ για
κάθε τέκνο από το πρώτο σε 27.000 ευρώ προσαυξηµένο κατά
3.000 ευρώ για κάθε τέκνο µετά το πρώτο, για µονογονεϊκές οι-
κογένειες.

Επίσης καθιερώθηκε πρόβλεψη για τον διπλασιασµό του
ποσού του επιδόµατος, το οποίο µπορεί να φτάσει στα 1.600
ευρώ, για νέους δικαιούχους που δεν χρησιµοποιούν φυσικό
αέριο και για παλαιούς δικαιούχους οι οποίοι παύουν να χρησι-
µοποιούν φυσικό αέριο και το αντικαθιστούν µε µία από τις λοι-
πές επιδοτούµενες καύσιµες ύλες ή µε τηλεθέρµανση. Η κατα-
βολή του επιδόµατος πραγµατοποιείται σε τρεις δόσεις, εκ των
οποίων η πρώτη έχει ήδη ολοκληρωθεί. Για τη διασφάλιση ρευ-
στότητας στους καταναλωτές, κατά τη χορήγηση της πρώτης
δόσης που πραγµατοποιήθηκε στις 21 Δεκεµβρίου του 2022, οι
παλαιοί δικαιούχοι έλαβαν ως προκαταβολή το συνολικό ποσό
του επιδόµατος θέρµανσης που τους είχε καταβληθεί κατά την
προηγούµενη χειµερινή περίοδο. Η προκαταβολή αυτή συµψη-
φίζεται µε τις επόµενες καταβολές του επιδόµατος αναλόγως του
συνολικώς δικαιούµενου ποσού ανά δικαιούχο. 

Ειδικά, µάλιστα, η χορήγηση επιδόµατος θέρµανσης στους κα-
ταναλωτές καυσόξυλων και πέλλετ θα διατίθεται σε ακίνητο που
βρίσκεται σε οικισµό µε πληθυσµό ίσο ή κατώτερο των δέκα χι-
λιάδων κατοίκων και ο αντίστοιχος συντελεστής επιδότησης να
είναι ίσος ή µεγαλύτερος του 0,8. Σηµειώνω ότι για τη χειµερινή
περίοδο 2021 - 2022 για τη χορήγηση επιδόµατος θέρµανσης
στους καταναλωτές καυσόξυλων και πέλλετ είχε τεθεί ως πρό-
σθετη προϋπόθεση το ακίνητο να βρίσκεται σε οικισµό µε πλη-
θυσµό ίσο ή κατώτερο των τρεισήµισι χιλιάδων κατοίκων και ο
αντίστοιχος συντελεστής επιδότησης να είναι ίσος ή µεγαλύτερο
του 0,8. 

Αντιλαµβάνεστε ότι η διαφοροποίηση µε την προηγούµενη πε-
ρίοδο συµπεριλαµβάνει πλέον πολλές περιοχές.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και σε πρόσθετα σχετικά
σηµεία για τη θέρµανση στη δυτική Μακεδονία. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Στολτίδης για τρία λεπτά.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας έχουν δώσει οι φορείς επίσηµα στοιχεία

οργανισµών για να καταγραφεί αντικειµενικά η κατάσταση που
δείχνουν την κρισιµότητα του να καλυφθούν οι ανάγκες για τις
οποίες µιλάµε βέβαια. Τους είπατε ότι θα εισηγηθείτε θετικά στο
Υπουργείο. Θα ολοκληρώσετε την απάντησή σας στη δευτερο-
λογία για το τι έγινε. 

Γιατί όµως τα ζητάνε αυτά; Θα αναφέρω τα τεχνικά στοιχεία.
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Η µηνιαία µέση ελάχιστη θερµοκρασία για την περιοχή και ιδίως
στη Φλώρινα διαπιστώνονται µονοψήφιες θερµοκρασίες από τα
µέσα Σεπτεµβρίου ως τα µέσα Μαΐου. Ένα νοικοκυριό δηλαδή
χρειάζεται πενταπλάσια ενέργεια άρα και κόστος από την υπό-
λοιπη Ελλάδα. Σύµφωνα µε έκθεση της ΓΣΕΕ δύο µισθούς στε-
ρούνται οι Έλληνες εργαζόµενοι για να καλύψουν τις αυξήσεις
στο ρεύµα. Στην περιοχή της δυτικής Μακεδονίας χρειάζονται
ακόµη τέσσερις για να καλύψουν την ανάγκη για θέρµανση. Σας
έχουν δώσει όλα τα στοιχεία.

Η ανεργία στην περιοχή ξεπερνά το 23%. Η ατοµική απώλεια
λόγω της απολιγνιτοποίησή σας για κάθε έτος έχει ξεπεράσει τις
4.500 ευρώ. Η προσφυγή σε εναλλακτικές µορφές θέρµανσης
όπως τα καυσόξυλα είναι ανέφικτη, γιατί το κόστος αγοράς πέλ-
λετ έχει φτάσει στη δυτική Μακεδονία το 2022 στα 750 ευρώ τον
τόνο όταν πέρυσι ήταν 230. 

Και βέβαια να πούµε τώρα ότι φέρατε εδώ, από ότι φαίνεται,
την προστασία από την κλιµατική αλλαγή και η αιθαλοµίχλη πνίγει
την περιοχή κατά τους χειµερινούς µήνες. Ο κόσµος στα χωριά
εκεί έχει φτάσει να καίει λιγνίτη τους χειµερινούς µήνες. Ζουν ει-
σπνέοντας δηλητήρια. Οι µετρήσεις δείχνουν τραγικά όρια µό-
λυνσης. Και τώρα σε αυτή την περίοδο φανταστείτε τι έχει να
γίνει αν πραγµατικά έρθουν οι δύσκολες συνθήκες του χειµώνα. 

Τα κοράκια του χρηµατιστηρίου που φέρατε η Νέα Δηµοκρατία
και ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα πήγαν, κύριε Υπουργέ, να κόψουν το ρεύµα
άρα και τη θέρµανση στο 3ο νηπιαγωγείο Γρεβενών. Διότι η χρη-
µατοδότηση που δώσατε στη σχολική επιτροπή δεν αρκεί. Και
πρέπει να πάρουν απάντηση και τα κοράκια και οι κυβερνήσεις
τους, για αυτό το θράσος.

Κύριε Υπουργέ, το ύψος του ειδικού φόρου καυσίµου ξέρετε
ότι αναλογεί στο 53% της τιµής του πετρελαίου. Μια οικογένεια
δηλαδή στην περιοχή χρειάζεται δυόµισι χιλιάδες λίτρα πετρέ-
λαιο, 3.200 ευρώ κεφάλαιο, όπου τα 1.504 ευρώ είναι η καθαρή
αξία και 1.696 ευρώ ο φόρος, ενώ στην υπόλοιπη Ελλάδα χρει-
άζεται πεντακόσια λίτρα πετρέλαιο, 640 ευρώ δηλαδή κεφάλαιο
εκ των οποίων 301 ευρώ είναι η καθαρή αξία και 339 ευρώ ο φό-
ρος. Άρα λοιπόν ο κάτοικος της περιοχής έχει καταβάλει στο δη-
µόσιο 1.696 ευρώ φόρο για να ζεσταθεί και ο κάτοικος σε όλη
την υπόλοιπη Ελλάδα για τον ίδιο λόγο έχει καταβάλει 339 ευρώ.
Και αυτό που ζητάνε είναι αντίστοιχο φόρο µε την υπόλοιπη Ελ-
λάδα. Για αυτό δεν φτάνουν φυσικά όλα αυτά τα οποία αναφέ-
ρατε, άσχετα αν είναι περισσότερα από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση. 

Αν υπολογίσουµε πως ας πούµε στην περιοχή της Φλώρινας
διαµένουν δέκα χιλιάδες οικογένειες, το κόστος που προκύπτει
από τη διαφορά του φόρου -αν υλοποιηθεί αυτό το αίτηµα- είναι
στα 13 εκατοµµύρια, και οι τρεις, τέσσερις περιοχές της δυτικής
Μακεδονίας µε συνολικό κόστος πενήντα εκατοµµύρια. Είναι
ποσό δηλαδή το οποίο αφορά ελάχιστη δηµοσιονοµική αποτύ-
πωση, ψίχουλα δηλαδή, αλλά τεράστια ανακούφιση για κάθε νοι-
κοκυριό της περιοχής. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι όµως το «κολάρο» του δηµοσιονο-
µικού χώρου που σφίξατε στον λαιµό του λαού -και η Νέα Δηµο-
κρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ- των τριών ή τεσσάρων δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ του προϋπολογισµού για τις λαϊκές ανάγκες και
όποιον πάρει ο χάρος. 

Την ίδια ώρα όλοι σας συµφωνείτε µε τα ατελείωτα δισεκατοµ-
µύρια για το δολοφονικό ΝΑΤΟ, τα 15 δισεκατοµµύρια στους επι-
χειρηµατικούς οµίλους. Είναι λεφτά του ίδιου του λαού που
«ξεζουµίζεται» από την άγρια φορολογία, που αναφέραµε νωρί-
τερα και που δεν επιστρέφουν µε κανέναν τρόπο σε αυτόν. Επί-
σης συµφωνείτε να κρύβετε όλη σας -και οι µικρότεροι- τα 87
δισεκατοµµύρια ευρώ τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του 0,2 των
ισχυρότερων επιχειρηµατικών οµίλων, που δεν τα αγγίζετε. Τα
ψίχουλα, δηλαδή, που τους αφήσατε να δίνουν µετά τις απανω-
τές φοροαπαλλαγές. Πού να τα αγγίξετε, βέβαια; Κινδυνεύετε να
γίνετε κόµµατα του 3%, αν έρθετε σε αντίθεση µε τα συµφέροντα
του κεφαλαίου.

Εµείς λέµε ότι ο λαός της περιοχής δεν πρέπει να ανεχτεί αυτή
την εξαπάτηση του δηµοσιονοµικού χώρου. Δεν πρέπει να µην
ανεχτεί να ζει σε συνθήκες µεσαίωνα, που τις έφερε η Νέα Δη-
µοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ µέσα στα σπίτια του. Με τους

αγώνες του λαού και την ενίσχυση του ΚΚΕ θα ανοίξει διάπλατα
αυτός ο «κλειδαµπαρωµένος» στις τσέπες µιας χούφτας επιχει-
ρηµατικών οµίλων, «παράσιτων» στην οικονοµία δηµοσιονοµικός
χώρος και θα µπορέσει έτσι να εξαφανίσει και τη φτώχεια, τη µι-
ζέρια, την εξαθλίωση, την ανεργία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Ορίστε, κύριε Βεσυρόπουλε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, δυο-τρία λεπτά επιπλέον, γιατί τα
ερωτήµατα είναι πάρα πολλά και πρέπει να απαντηθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα σας τα δώσουµε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πέραν των όσων ανέφερα στην πρωτολογία

µου, έχει τεθεί σε εφαρµογή και µια σειρά µέτρων στήριξης για
το ζήτηµα της θέρµανσης, στα οποία περιλαµβάνονται τα εξής:

Πρώτον, έχουν ληφθεί µέτρα και από το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, προκειµένου να διευκολυνθούν οι υλοτο-
µικές εργασίες στους ορεινούς πληθυσµούς και να πραγµατο-
ποιηθεί η δωρεάν διάθεση ή µε συµβολικό αντίτιµο καυσόξυλων
από τους δασικούς συνεταιρισµούς εργασίας προς τους κατοί-
κους σε όλη την Ελλάδα. 

Δεύτερον, το 2022 το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
διέθεσε 4,5 εκατοµµύρια ευρώ, ποσό που αποτελεί την υψηλό-
τερη πίστωση της τελευταίας δεκαετίας, προς τις Υπηρεσίες Επι-
θεώρησης Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής: Μακεδονίας - Θρά-
κης, Ηπείρου - Δυτικής Μακεδονίας, Θεσσαλίας - Στερεάς Ελλά-
δας, Πελοποννήσου - Δυτικής Ελλάδας και Ιονίου, για κάλυψη
των ατοµικών αναγκών των κατοίκων στις ορεινές περιοχές της
χώρας. Συγκεκριµένα, για το 2022, η ενίσχυση των Επιθεωρή-
σεων Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής για την Περιφέρεια Ηπείρου
- Δυτικής Μακεδονίας ανήλθε στο 1.000.000 ευρώ. 

Σε ό,τι αφορά στον ΦΠΑ: Επισηµαίνω ότι το ηλεκτρικό ρεύµα,
το φυσικό αέριο και η θέρµανση µέσω δικτύου υπόκεινται ήδη σε
υπερµειωµένο συντελεστή ΦΠΑ 6%, ενώ στον µειωµένο συντελε-
στή ΦΠΑ 13% υπάγεται η παράδοση νερού. 

Ειδικότερα, σύµφωνα µε το παράρτηµα III του Κώδικα Φόρου
Προστιθέµενης Αξίας, όπως ισχύει, υπάγονται στον µειωµένο συ-
ντελεστή ΦΠΑ 6%: η θέρµανση µέσω δικτύου -τηλεθέρµανσης-,
που παρέχεται κυρίως στη δυτική Μακεδονία, η ηλεκτρική ενέρ-
γεια και το φυσικό αέριο. Τα αγαθά αυτά υπάγονται στον υπερ-
µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ, προκειµένου να µην επιβαρύνονται
οι καταναλωτές σε όλη την επικράτεια µε υψηλές τιµές. 

Ο εν λόγω συντελεστής που εφαρµόζει η χώρα µας είναι από
τους χαµηλότερους που υπάρχουν σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ενδεικτικά µόνο, αναφέρω ότι ο συντελεστής ΦΠΑ για την
ενέργεια στη Φινλανδία ανέρχεται στο 10%, στην Ολλανδία, τη
Βουλγαρία και την Εσθονία στο 9%, ενώ στη Γερµανία και το Λου-
ξεµβούργο στο 7%. Είναι συνεπώς απολύτως αντιληπτό ότι η
χώρα µας έχει λάβει τα αναγκαία µέτρα για να µετριαστούν οι
επιπτώσεις της ενεργειακής κρίσης, του πληθωρισµού και της
ακρίβειας µε την εφαρµογή των προβλεπόµενων υπερµειωµένων
υπερσυντελεστών στην ενέργεια. 

Θα πρέπει στο σηµείο αυτό να τονίσω ότι για τον καθορισµό
των συντελεστών ΦΠΑ δεσµευόµαστε από ενωσιακές διατάξεις
και ειδικότερα από την οδηγία 112 του 2006. Στο πλαίσιο αυτό
δεν παρέχεται η δυνατότητα να υπαχθεί σε µειωµένο συντελεστή
ΦΠΑ το πετρέλαιο θέρµανσης, καθώς δεν περιλαµβάνεται στο
παράρτηµα III της εν λόγω οδηγίας. 

Οι ίδιες δεσµεύσεις ισχύουν και για τους συντελεστές ειδικού
φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα, καθώς οι ειδικοί φόροι κατα-
νάλωσης είναι φόροι εναρµονισµένοι σε ενωσιακό επίπεδο. Από
τη σχετική οδηγία 96 του 2003 για την επιβολή ΕΦΚ σε ενεργει-
ακά προϊόντα δεν προκύπτει δυνατότητα κατάργησης του ειδικού
φόρου στο πετρέλαιο θέρµανσης και µια τέτοια ρύθµιση θα σή-
µαινε παραβίαση του Ενωσιακού Δικαίου. 

Αξιοποιώντας όµως τις δυνατότητες που µας παρέχει η εν
λόγω οδηγία, εφαρµόζεται µειωµένος συντελεστής ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρµανσης για τους µήνες
που υφίσταται ανάγκη χρήσης του, ήτοι από 15 Οκτωβρίου εκά-
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στου έτους έως και τις 30 Απριλίου του επόµενου έτους. Ο µει-
ωµένος αυτός συντελεστής αντιστοιχεί σε 28 λεπτά ανά λίτρο
έναντι του κανονικού συντελεστή των 41 λεπτών ανά λίτρο. 

Σε ό,τι αφορά στην αύξηση της χρηµατοδότησης των σχολικών
επιτροπών, οι ΟΤΑ χρηµατοδοτούνται ετησίως µε τους Κεντρι-
κούς Αυτοτελείς Πόρους, που εγγράφονται στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Στη βάση αυτή, αποδόθηκε στους δήµους της
χώρας από τους ΚΑΠ για το έτος 2022 συνολικό ποσό ύψους
140.050.000 ευρώ για την κάλυψη λειτουργικών δαπανών των
σχολείων, εκ των οποίων 6.002.950 ευρώ διατέθηκαν στους δή-
µους της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας. 

Τονίζω ότι το ποσό που διατέθηκε κατά το έτος 2022 ήταν αυ-
ξηµένο κατά 21 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το έτος 2021 και
κατά 28 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το έτος 2020, προκειµέ-
νου να καλυφθούν κατά προτεραιότητα οι δαπάνες θέρµανσης
των σχολείων. 

Επίσης, για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της ενεργειακής
κρίσης κατά το έτος 2022, κατανεµήθηκαν στους δήµους της
χώρας επιπλέον πιστώσεις ύψους 115 εκατοµµύριων ευρώ του
κρατικού προϋπολογισµού, για την ενίσχυση της ρευστότητάς
τους και την κάλυψη λειτουργικών και λοιπών γενικών δαπανών
τους, λόγω της επιβάρυνσης των προϋπολογισµών τους από την
αύξηση του ενεργειακού κόστους. Από αυτά, ποσό ύψους
3.845.450,62 ευρώ κατανεµήθηκε στους δήµους των νοµών της
δυτικής Μακεδονίας. Παράλληλα, διατέθηκαν επιδοτήσεις στα
οικιακά τιµολόγια και την κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας, µε
το συνολικό ποσό της επιδότησης του ρεύµατος για τα νοικοκυ-
ριά τον Ιανουάριο να ανέρχεται στα 470 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αντίστοιχες επιδοτήσεις υπήρξαν και για τα επαγγελµατικά τι-
µολόγια. Μάλιστα για τους αγρότες η επιδότηση είναι οριζόντια
και ανέρχεται στα 330 ευρώ ανά µεγαβατώρα. Δηλαδή απορρο-
φούµε έως 92% του ποσοστού της αύξησης. Τέλος για το φυσικό
αέριο θα υπάρξει µια οριζόντια επιδότηση που θα ανέλθει σε 20
ευρώ ανά θερµική µεγαβατώρα σε επτακόσιες χιλιάδες νοικοκυ-
ριά ανεξαρτήτως εισοδήµατος, µεγέθους κατοικίας ή παρόχου. 

Είναι απολύτως ευκρινές, λοιπόν, ότι ως Κυβέρνηση αφου-
γκραζόµαστε τις ανάγκες της κοινωνίας και συνεχίζουµε να προ-
χωράµε στη λήψη µέτρων για την ανακούφιση και τη στήριξη
όλων όσων έχουν ανάγκη, σε οποιαδήποτε γωνιά της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
Καλή συνέχεια, κύριε Στολτίδη.
Προχωρούµε στη δωδέκατη µε αριθµό 322/16-1-2023 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Άµεσα µέτρα
απέναντι στην κατακόρυφη αύξηση του κόστους διέλευσης από
τη Γέφυρα «Χαρίλαος Τρικούπης»».

Κύριε Κωνσταντόπουλε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έ-
χετε δύο λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι σήµερα µε το θέµα της τιµολο-
γιακής πολιτικής της Γέφυρας «Χαρίλαος Τρικούπης». Είναι ένα
θέµα που ταλανίζει την δυτική Ελλάδα -ένα θέµα το οποίο έχω
θέσει επανειληµµένως τόσο στην προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δύο φορές, όσο και στη σηµερινή Κυβέρνηση, την
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, µε επίκαιρη ερώτησή µου
που ήρθε και απάντησε στις 5-2-2021 ο κ. Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής- και αφορά το υπερβολικό κόστος των διοδίων. 

Όταν µιλάµε για ένα υπερβολικό κόστος διοδίων µιλάµε για
υπερβολικό κόστος διοδίων µέσα σε µια οικονοµική κρίση, ένα
κόστος όπου για µια απλή διέλευση οι πολίτες θα πρέπει να πλη-
ρώσουν 13,70 ευρώ και 27,40 ευρώ µετ’ επιστροφής. Αλλά βλέ-
πουµε και την τελευταία αύξηση του e-pass κατά 22,4% από
αρχές του έτους. 

Κύριε Υπουργέ, η Γέφυρα «Χαρίλαος Τρικούπης» έγινε για να
ενώσει την δυτική Ελλάδα και να αποτελέσει µοχλό και πυλώνα
ανάπτυξης, τόσο για τη δυτική Ελλάδα όσο και για την εθνική οι-
κονοµία. Ωστόσο, το υψηλό κόστος διέλευσης την καθιστά εντε-
λώς απλησίαστη για τους πολίτες. Μάλιστα, πέραν της ακριβής

αυτής διέλευσης από 1-1-2023, έχουµε την αύξηση κατά 22% του
e-pass που αφορά τους συνδροµητές και ως επί το πλείστον
αφορά εργαζόµενους οι οποίοι µεταβαίνουν από την Αιτωλοα-
καρνανία στην Αχαΐα, δηλαδή χρησιµοποιούν καθηµερινώς το e-
pass και τη γέφυρα για να µπορέσουν να πάνε στις δουλειές
τους. 

Έτσι, λοιπόν, εδώ βλέπουµε ότι είκοσι δύο εργάσιµες ηµέρες
µε σαράντα τέσσερις διελεύσεις να κοστίζουν 242 ευρώ µέχρι
τέλος του 2022 και από 1η του 2023 να εκτινάσσεται η τιµή στα
300 ευρώ. Δηλαδή πρόκειται για µια αύξηση κατά 50 ευρώ τον
µήνα, δηλαδή 600 ευρώ τον χρόνο.

Εν κατακλείδι, βλέπουµε ότι το ένα τρίτο του µισθού του κάθε
εργαζόµενου πηγαίνει για να διαπερνά τη Γέφυρα «Χαρίλαος Τρι-
κούπης» και τούτο βέβαια χωρίς να συνυπολογιστούν -τι άλλο-
τα καύσιµα.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι καταλαβαίνετε πολύ καλά σε τι κα-
τάσταση βρίσκονται οι εργαζόµενοι που αναγκάζονται να µετα-
κινούνται από Αιτωλοακαρνανία στην Αχαΐα και αντιστρόφως.
Επίσης, πολλές είναι οι περιπτώσεις όπου οι εργαζόµενοι εργά-
ζονται µε κυλιόµενα ωράρια, δηλαδή µε νυχτερινές βάρδιες κ.λπ.,
οι οποίοι ακόµα κι αν ήθελαν να µετακινηθούν µε τα µέσα µαζικής
µεταφοράς είναι αδύνατο και εν τοις πράγµασι αναγκαστικά υπο-
χρεούνται να χρησιµοποιούν τη γέφυρα.

Αντίστοιχα πολλά είναι τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι
φοιτητές στο Πανεπιστήµιο Πατρών που απέναντι στο αυξηµένο
κόστος στέγασης αναγκάζονται να µετακινούνται από την Αιτω-
λοακαρνανία στην Αχαΐα για τα µαθήµατά τους. Εποµένως και
για τους φοιτητές η απλή κάρτα µετ’ επιστροφής ουσιαστικά εκτι-
νάσσεται στα 17,80.

Συµπερασµατικά, χρειάζονται άµεσες λύσεις προς όφελος της
τοπικής κοινωνίας, των εργαζοµένων και φυσικά των φοιτητών.
Στο πλαίσιο αυτό, κύριε Υπουργέ, θα σας ρωτήσω τα εξής:

Σκοπεύει το Υπουργείο να προβεί σε ενέργειες επαναδιαπρα-
γµάτευσης για τη µείωση του κόστους διέλευσης της Γέφυρας
«Χαρίλαος Τρικούπης» και µάλιστα ιδίως για όσους χρησιµοποι-
ούν καθηµερινά τη γέφυρα; Με ποιο χρονοδιάγραµµα;

Δεύτερον, υπάρχει σχέδιο επαναδιαπραγµάτευσης των όρων
της σύµβασης παραχώρησης µε τη «ΓΕΦΥΡΑ Α.Ε.», ώστε οι όροι
της να ανταποκρίνονται στα σηµερινά δεδοµένα της ελληνικής
οικονοµίας αλλά και της κοινωνίας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Για τους εργαζόµενους και από κάτω να πάνε, 6 ευρώ είναι,

δηλαδή τα µισά. Δεν είναι και λίγα λεφτά.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-

ώργιος Καραγιάννης.
Κύριε Καραγιάννη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον

λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Καλησπέρα σας, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, κύριε Κωνσταντόπουλε, σας ευχαριστώ για

την ερώτησή σας, καθώς είναι µια πρώτης τάξεως ευκαιρία -θα
έλεγα- να επαναλάβουµε τη δέσµευση της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη για σταθερές τιµές διοδίων. 

Για την ιστορία θα µου επιτρέψετε να αναφέρω δυο, τρία πρά-
γµατα. Η σύµβαση παραχώρησης της Γέφυρας «Χαρίλαος Τρι-
κούπης» κυρώθηκε το 1996 επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ. Σε συγκε-
κριµένο άρθρο της περιλαµβάνεται ο µαθηµατικός τύπος που
υπολογίζει την ανώτατη τιµή διοδίων, στο οποίο λαµβάνεται υπ’
όψιν ο εναρµονισµένος δείκτης τιµών καταναλωτή. Όπως όλοι
αντιλαµβανόµαστε -και εσείς καλύτερα από τον καθένα γνωρίζετε
και όλοι σε αυτήν την Αίθουσα- η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία,
πέρα από τα ολέθρια αποτελέσµατα σε ανθρώπινες απώλειες,
έχει δηµιουργήσει µια µεγάλη, µια ουσιαστική οικονοµική ανα-
στάτωση σε όλον τον κόσµο, δηµιουργώντας ένα τεράστιο κύµα
πληθωρισµού που έχει πλήξει κυριολεκτικά όλη την Ευρώπη.
Έτσι έγινε και στη χώρα µας.

Το 2022, λοιπόν, ο πληθωρισµός σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις
του οικονοµικού επιτελείου θα κινηθεί περίπου στο 10%. Ο κρίσι-
µος µήνας, όµως, για τις συµβάσεις παραχώρησης και για τις αυ-
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ξήσεις στις τιµές των διοδίων είναι ο Σεπτέµβριος του 2022, όπου
εκεί ο πληθωρισµός ήταν περίπου στο 11,5%. Αυτό θα επέφερε
µια αυτόµατη αναπροσαρµογή στις ανώτατες τιµές διοδίων σε
όλες τις παραχωρήσεις, καθώς και σε αυτή της γέφυρας.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το περιβάλλον η Κυβέρνηση και ο Υ-
πουργός Υποδοµών, ο Κώστας Καραµανλής, διαπραγµατεύτηκε
µε τις εταιρείες χωρίς να φωνάζουµε, χωρίς να λαϊκίζουµε. Δια-
πραγµατευτήκαµε σοβαρά και ουσιαστικά, ώστε οι τιµές των διο-
δίων να παραµένουν σταθερές. Αυτό -ξέρετε- ήταν µια συνειδητή
απόφαση τόσο της Κυβέρνησης όσο και των ίδιων των εταιριών,
αποδεικνύοντας στην πράξη το κοινωνικό τους πρόσηµο απένα-
ντι στους πολίτες που δέχονται µια ουσιαστική πίεση στην καθη-
µερινότητά τους.

Περνώντας τώρα στο κυρίως θέµα της ερώτησής σας, σε ό,τι
αφορά το εκπτωτικό πακέτο διέλευσης των καθηµερινών χρη-
στών, θα ήθελα να διευκρινίσω, να ξεκαθαρίσω και να γίνει σαφές
σε όλους ότι η συζήτηση σε ό,τι αφορά την τιµή του διοδίου
αφορά διαχρονικά την τιµή της µοναδικής διέλευσης. Τα εκπτω-
τικά πακέτα και η εµπορική πολιτική κάθε εταιρείας είναι κάτι που
εκφεύγει των αρµοδιοτήτων και του θεµιτού πεδίου παρέµβασης
του ελληνικού δηµοσίου.

Παρ’ όλα αυτά µε αφορµή της δικής σας ερώτησης και της επι-
στολής του περιφερειάρχη, αλλά και των ερωτήσεων που δεχτή-
καµε όλες τις προηγούµενες µέρες εντοπίσαµε ότι υπήρχε µια
αύξηση -όπως την περιγράφετε- στους καθηµερινούς χρήστες
της γέφυρας. Αφορά το πακέτο, όπως γράφετε και στην ερώτησή
σας, των σαράντα δύο έως σαράντα πέντε διελεύσεων τον µήνα.
Είναι, δηλαδή, αυτοί ουσιαστικά οι εργαζόµενοι που καθηµερινά
χρησιµοποιούν τη γέφυρα για να πάνε στη δουλειά τους.

Το 2022 το πακέτο αυτό διαµορφωνόταν στα 242,56 ευρώ σύµ-
φωνα µε τις ανακοινώσεις του παραχωρησιούχου και για το 2023
θα ανέβαινε ουσιαστικά στα 295 ευρώ. Μετά από επικοινωνία και
µια ουσιαστική συζήτηση µε την εταιρεία, η ενηµέρωση που λά-
βαµε σήµερα ότι αυτό αφορά έναν συγκεκριµένο αριθµό χρη-
στών, θεωρήσαµε σκόπιµο ο Υπουργός και εγώ από την πλευρά
µου ότι αυτή η αβλεψία θα πρέπει να διορθωθεί. Σας ανακοινώνω,
λοιπόν, πως η εταιρεία αποφάσισε να αναπροσαρµόσει την τιµή
του πακέτου στα 232,90 λεπτά, περίπου 10 ευρώ λιγότερα από
όσα πλήρωναν οι χρήστες αυτοί πέρυσι.

Αποδεικνύουµε, λοιπόν, κύριε Κωνσταντόπουλε, στην πράξη
ότι και τιµούµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, αλλά και ότι έχουµε
τα αυτιά και τα µάτια µας ανοιχτά και τέτοιου είδους αβλεψίες ή
λάθη είµαστε εδώ για να τα αντιµετωπίζουµε. Ξέρετε, εµείς θεω-
ρούµε ότι όλη αυτή η διαδικασία είναι πολύ χρήσιµη για τη δη-
µοκρατία και είναι χρήσιµη και για τους πολίτες που µας ακούν
αυτή τη στιγµή και βλέπουν µια Κυβέρνηση η οποία αντιµετωπίζει
όλα τα ζητήµατα που υπάρχουν την κατάλληλη στιγµή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, να πω

πράγµατι ότι η σύµβαση αυτή υπεγράφη το 1996 µε κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ. Άλλωστε είναι σε όλους γνωστό ότι όλα τα µεγάλα έργα
έγιναν επί ΠΑΣΟΚ και αυτό δεν το αµφισβητεί και ουδείς.

Σας άκουσα µε προσοχή, ωστόσο έχω να πω ότι µέσα από τον
κοινοβουλευτικό έλεγχο, που έχω επανειληµµένως θέσει το θέµα
αυτό για τη Γέφυρα «Χαρίλαος Τρικούπης» και για τα διόδια διέ-
λευσης µε τις δύο επίκαιρες ερωτήσεις µου επί κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ο τότε Υπουργός, ο κ. Σπίρτζης είχε δεσµευτεί για
λήψη πρωτοβουλιών και µάλιστα για άµεση επαναδιαπραγµά-
τευση -θα έλεγα- του κόστους διέλευσης, µια δέσµευση βέβαια
που ουδέποτε υλοποιήθηκε.

Εδώ να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, πως όταν υπεγράφη η
σύµβαση παραχώρησης µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της
κοινοπραξίας «ΓΕΦΥΡΑ Α.Ε.» υπήρξε µια πρόβλεψη και αυτό είναι
σηµαντικό και να κρατηθεί. Αφότου παρέλθουν τα δέκα χρόνια
λειτουργίας της γέφυρας δύναται το ελληνικό δηµόσιο και ο πα-
ραχωρησιούχος, δηλαδή η κοινοπραξία «ΓΕΦΥΡΑ Α.Ε.» να επα-
ναδιαπραγµατευτούν το τίµηµα διέλευσης. Τα δέκα χρόνια
παρήλθαν το 2014. Η οικονοµική κρίση ωστόσο συνεχίζεται, οι

µισθοί και οι συντάξεις κατακρεουργήθηκαν και καµµία µείωση
στο κόστος διέλευσης δεν υπήρξε, δηλαδή µιλάµε και από την
προηγούµενη κυβέρνηση και τη σηµερινή. Αντιθέτως, τι υπήρξαν;
Αυξήσεις, κύριε Υπουργέ.

Να θυµίσω επίσης ότι στην επίκαιρη ερώτηση που είχα κατα-
θέσει στη δικιά σας Κυβέρνηση και ήρθε ο κ. Καραµανλής και
απάντησε στις 5 Φεβρουαρίου του 2021, συζητώντας την επί-
καιρη ερώτησή µου για τα αναλογικά διόδια στην Ιόνια Οδό και
τη µείωση του κόστους διέλευσης της Γέφυρας «Χαρίλαος Τρι-
κούπης», ο ίδιος ο Υπουργός αναγνώρισε το υψηλό κόστος των
διοδίων της γέφυρας, σηµειώνοντας ότι η εν λόγω σύµβαση ήταν
από τις πρώτες συµβάσεις που έγιναν στη χώρα, όπως και η σύµ-
βαση της Αττικής Οδού. Μάλιστα ο ίδιος ανέφερε ότι όταν ο πα-
ραχωρησιούχος της Αττικής Οδού ήθελε να επιβάλει αυξήσεις
στα διόδια το 2019, το δηµόσιο αντέδρασε, µε αποτέλεσµα να
µην επέλθει αύξηση. Άρα στη βούληση της Κυβέρνησης και οι
αυξήσεις της Γέφυρας «Χαρίλαος Τρικούπης».

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση είναι υποχρεωµένη να µπλοκάρει
τις νέες αυξήσεις στο κόστος διέλευσης του e-pass στη Γέφυρα
«Χαρίλαος Τρικούπης». Σας άκουσα, πιστεύω να το κάνετε πρά-
ξη. Μάλιστα εν µέσω της ενεργειακής κρίσης, µε τον πληθωρισµό
να καλπάζει και οι πολίτες έχουν µισθούς παγωµένους και κά-
ποιες ισχνές αυξήσεις, προσπαθούν να ανταποκριθούν στις βα-
σικές τους ανάγκες, όταν µάλιστα τα αγαθά εκτινάσσονται προς
τα πάνω. Η πολιτεία, λοιπόν, δεν µπορεί να µείνει αµέτοχη και µά-
λιστα απέναντι σε ένα ζήτηµα που ταλανίζει την τοπική κοινωνία.

Γι’ αυτό, λοιπόν, και η κοινωνία -πολίτες και εργαζόµενοι- εκ-
φράζουν την αγανάκτησή τους διά εµού στην Κυβέρνηση σε ό,τι
αφορά τις νέες αυξήσεις και ιδιαίτερα την αύξηση του e-pass.
Μάλιστα, σας καταθέτω τις επιστολές φορέων οι οποίες είναι δια-
µαρτυρίες και τις οποίες σας ζητώ να λάβετε υπ’ όψιν, όπως ιδι-
αίτερα από τον δηµόσιο τοµέα, τους εκπαιδευτικούς και τους
εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα. Επίσης, καταθέτω διαµαρτυ-
ρία της Παναιτωλοακαρνανικής Συνοµοσπονδίας και της ΟΣΥΝ
Ναυπακτίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο Δήµος Ναυπακτίας και ο Δήµος Πατρέων καταδίκασαν εν
τοις πράγµασι απερίφραστα τις αυξήσεις, όπως και η Περιφέρεια
Δυτικής Ελλάδος. Σήµερα, µάλιστα, στο Εργατικό Κέντρο Ναυ-
πάκτου, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, υπάρχει διευρυµένη σύ-
σκεψη φορέων που διαµαρτύρονται για το κόστος των διοδίων
και τις απαράδεκτες αυξήσεις κατά 22% στο e-pass που µετα-
φράζονται -όπως είπα- σε 50 ευρώ µηνιαίως, 600 ευρώ ετησίως. 

Κύριε Υπουργέ, είναι υποχρέωσή σας να προωθήσετε την επα-
ναδιαπραγµάτευση -θα έλεγα- της τιµολογιακής πολιτικής της
εταιρείας «ΓΕΦΥΡΑ». Δεν µπορεί η παραχωρησιούχος να αυθαι-
ρετεί ή να αναγιγνώσκει τη σύµβαση κατά µόνας. Οφείλετε, λοι-
πόν, να στηρίξετε µε άµεσο τρόπο τους πολίτες και ιδίως τους
εργαζόµενους που χρησιµοποιούν τη Γέφυρα «Χαρίλαος Τρικού-
πης». Εδώ, µάλιστα, θα πρέπει να υπάρξει ειδική τιµολογιακή πο-
λιτική και πρόβλεψη για τους εργαζόµενους που αναγκάζονται
για την εργασία τους να µετακινούνται από την Αιτωλοακαρνανία
στην Αχαΐα και αντιστρόφως, όπως είπα.

Ακούστε την πρόταση των εργαζοµένων. Ζητούν µία µείωση
κατά 60% του κόστους διέλευσης. Επίσης, ζητούν µια χορήγηση
ονοµαστικού -θα έλεγα- voucher, αλλά και κρατική επιδότηση για
ποµποδέκτη ανά εργαζόµενο. Είναι κάποιες προτάσεις οι οποίες
πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν και να τις αξιολογήσετε.

Σας καλώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να κάνετε πράξη τα όσα ανέ-
φερα. Πρέπει να στηριχτούν οι πολίτες σε µια δύσκολη συγκυρία
για την πατρίδα και για την οικονοµία. Είναι σηµαντικό να απο-
φασίζουµε και να πράττουµε για τους πολλούς και όχι για τους
λίγους. Άλλωστε όταν θέλει κάτι η κάθε κυβέρνηση το κάνει
πράξη. Κάντε το, λοιπόν, πράξη!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε και ε-

µείς.
Ορίστε, κύριε Καραγιάννη, έχετε τον λόγο.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Κύριε Κωνσταντόπουλε, το κάναµε πράξη. Σας το
ανακοίνωσα από το Βήµα εδώ ότι θα µειωθεί κατά 10 ευρώ. Ήταν
242 ευρώ και πήγε 232 ευρώ. Θα το ανακοινώσει αύριο η εται-
ρεία. Άρα το θέµα αυτό για µας έχει λήξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κατά 10 λεπτά, λοι-
πόν. Όχι 10 ευρώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Είπα 10 ευρώ, όχι λεπτά. Ήταν 242 ευρώ και θα γίνει
232 ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Είναι 10 ευρώ λιγότερα απ’ όσα πλήρωναν οι χρήστες
το 2022. Άρα η παρέµβαση της Κυβέρνησής µας ήταν άµεση και
οφείλω να πω ότι η εταιρεία το αντιµετώπισε σοβαρά. Την αβλε-
ψία της και το λάθος που έκανε το διόρθωσε άµεσα. Το ελληνικό
δηµόσιο έρχεται να προασπίσει τα συµφέροντά του και γι’ αυτό
δεν έχουν επιβληθεί αυξήσεις στα διόδια σε όλη τη χώρα. Μη συ-
γκρίνετε όµως. Η κάθε σύµβαση παραχώρησης έχει τις δικές της
υποχρεώσεις και τους δικούς της όρους. 

Αυτό που είπε ο Υπουργός και θα γίνει σε όλη τη χώρα και είναι
κάτι που θα το βάλουµε µπροστά, έτσι ώστε την επόµενη τετρα-
ετία να ισχύσει σε όλους τους αυτοκινητόδροµους, είναι τα ανα-
λογικά διόδια. Είναι µία µεγάλη, µία ουσιαστική παρέµβαση, το
οποίο είναι κάτι που θα το κάνουµε και αυτό πράξη. Όµως, µη
συγκρίνετε την «Αττική Οδό» µε τη «Γέφυρα».

Ξέρετε, στις συµβάσεις παραχώρησης ο καθένας µπορεί να
έρχεται και να λέει ότι θα επαναδιαπραγµατευτούµε. Είναι ουσια-
στικά µια σύµβαση που µεγάλο µέρος έχουν και οι τράπεζες οι
οποίες έχουν δανειοδοτήσει αυτό το έργο. Άρα, όπως αντιλαµ-
βάνεστε, δεν είναι εύκολη για να γίνει δυσχερής για τον ιδιώτη
µία σύµβαση παραχώρησης και να τον φέρει σε δυσχερέστερη
θέση απ’ αυτή που βρίσκεται σήµερα. Όποιοι σάς τα λένε αυτά,
µάλλον προσπαθούν να παραπλανήσουν και όχι να πουν την αλή-
θεια. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχει διάταξη στη
σύµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην τον διακόπτετε,
δεν σας διέκοψε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Εµείς να ξέρετε από αυτό το Βήµα θα λέµε µόνο την
αλήθεια. Η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι εµείς είµαστε εδώ πέρα,
όπου µπορούµε να παρέµβουµε και όπως µας δίνονται τα νοµικά
όπλα, σε συνεργασία µε τις εταιρείες, το κάνουµε. Μπορούµε να
µην επιτρέψουµε φέτος να γίνουν αυξήσεις και από εκεί και πέρα
να προχωρήσουµε και να δούµε τι άλλο χρειάζεται. 

Επαναλαµβάνω το εξής. Δεν είναι συµβατική η υποχρέωση της
εταιρείας να κοινοποιεί στο ελληνικό δηµόσιο την εµπορική πο-
λιτική και τα εκπτωτικά πακέτα. Παρ’ όλα αυτά παρεµβήκαµε και
παρ’ όλα αυτά έχουµε αυτό το αποτέλεσµα που βλέπετε. Είµαστε
εδώ να αντιµετωπίσουµε ό,τι προβλήµατα υπάρχουν στο πλαίσιο
της νοµιµότητας και στο πλαίσιο των συµβάσεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε,

καλή συνέχεια και στους δύο.
Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό 311/13-1-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Σε απόγνωση οι αγρότες καπνοπαραγωγοί της Ροδόπης
από τον συµψηφισµό ενισχύσεων µε την επιστρεπτέα προκατα-
βολή».

Κύριε Αχµέτ, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καλή εβδο-

µάδα!
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα το οποίο έχουµε επαναφέρει

στη Βουλή και µε γραπτή ερώτηση, για την οποία λάβαµε και
απάντηση στις 8 Αυγούστου, αλλά και στο πλαίσιο µιας άλλης
επίκαιρης µε τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης. Ξέρετε το
θέµα, το τι έγινε. 

Κατ’ αρχάς η πολιτεία προχώρησε, µετά από έγκριση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, σε κορωνοενισχύσεις. Ήταν µια ειδική µορφή

ενίσχυσης, την οποία έλαβαν όλοι οι αγρότες και οι καπνοπαρα-
γωγοί στον Νοµό Ροδόπης. 

Όµως, η Ευρωπαϊκή Ένωση έβαλε τον εξής όρο. Αφού, λέει,
είναι η ίδια η ενίσχυση, η κορωνοενίσχυση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, σε όποιους αγρότες κρατούσαν βιβλία, δηλαδή είχαν
πάρει επιστρεπτέα προκαταβολή, παρακράτησε η Ευρωπαϊκή
Ένωση, όταν γινόταν καταβολή στον αγρότη της κορωνοενίσχυ-
σης, τα µισά χρήµατα, το 50%. Διότι είπε, αφού οφείλεις σε µένα
επιστρεπτέα, σου παρακρατώ το 50%. 

Εδώ έπρεπε το Υπουργείο Οικονοµικών, αργότερα, όταν θα ζη-
τούσε από τον φορολογούµενο πίσω την επιστρεπτέα προκατα-
βολή, να λάβει υπ’ όψιν ότι ήδη έχει καταβληθεί αυτό το ποσό,
κάτι το οποίο, βέβαια, δεν έγινε ποτέ. Και οι καπνοπαραγωγοί,
καθώς και άλλοι αγρότες στην Ελλάδα -όχι µόνο οι καπνοπαρα-
γωγοί- και πήραν τη µισή κορωνοενίσχυση, διότι όφειλαν πίσω
και είπαν «εντάξει, πήραµε τη µισή αλλά, τουλάχιστον θα συµψη-
φιστεί όταν είναι να αποδώσουµε στην εφορία την παρακρατη-
θείσα δόση» και πήγαν ξαφνιασµένοι στην εφορία και
ειδοποιήθηκαν ότι η εφορία τούς ζητούσε πίσω όλο το ποσό. 

Σας ρωτάµε -και θα αναπτυχθώ και στη δευτερολογία µου- και
ως προς την απάντησή σας, την οποία την υπογράφετε -όχι εσείς
αλλά οι υπηρεσιακοί- το εξής: Τι προτίθεστε να κάνετε γι’ αυτό
το θέµα; Δεν πρέπει να αντιµετωπιστεί αυτό το πρόβληµα µε µια
εγκύκλιο από εσάς, µε µια υπουργική απόφαση, µε διασταύρωση
των στοιχείων, ούτως ώστε αυτή η οφειλή προς την εφορία, να
φύγει πάνω από αυτούς τους ανθρώπους; Γιατί αντιµετωπίζουν
και καθηµερινές δυσκολίες αυτοί οι άνθρωποι, µε αυτή την
οφειλή, η οποία ήδη έχει πληρωθεί. Ξεπερνάει το ακατάσχετο και
δηµιουργούνται και διάφορες οικονοµικές συναλλαγές. Αυτό
είναι το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, και περιµένουµε µια ξεκάθαρη
απάντηση από εσάς, για το πότε θα λυθεί το πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Θα σας απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος

Βεσυρόπουλος.
Ορίστε, κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, η ερώτησή σας έχει ως σηµείο αναφοράς

τους καπνοπαραγωγούς της Ροδόπης και τον συµψηφισµό των
έκτακτων οικονοµικών ενισχύσεων που λαµβάνουν, µε την επι-
στρεπτέα προκαταβολή. 

Θα πρέπει κατ’ αρχάς να αναφέρω ότι οι κανονιστικές διατά-
ξεις ισχύουν για όλους µε τον ίδιο τρόπο. Όπως γνωρίζετε, στις
κοινές υπουργικές αποφάσεις µε τις οποίες καταβλήθηκαν οι
κρατικές οικονοµικές ενισχύσεις για τη στήριξη του πρωτογενούς
τοµέα από τις επιπτώσεις της πανδηµίας, ήταν απολύτως σαφές
το εξής: Από το τελικό ύψος της ενίσχυσης κάθε παραγωγού,
όπως προσδιορίζεται σε κάθε ΚΥΑ, αφαιρείται το άθροισµα των
µη επιστρεπτέων ποσών που έχει λάβει ως επιστρεπτέα προκα-
ταβολή. 

Η συγκεκριµένη διάταξη συµπεριλήφθηκε στην πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου της 30ης Μαρτίου του 2020. Μέχρι να καθο-
ριστεί το άθροισµα των µη επιστρεπτέων ποσών, η ενίσχυση
καταβάλλεται µε παρακράτηση του 50% του συνολικού ποσού
της επιστρεπτέας προκαταβολής που έχει λάβει ο κάθε παραγω-
γός µέσω όλων των κύκλων της επιστρεπτέας προκαταβολής. 

Αφού ολοκληρωθεί ο καθορισµός του αθροίσµατος των µη επι-
στρεπτέων ποσών, εάν το άθροισµα αυτών ξεπερνά το ποσό που
έχει παρακρατηθεί για κάθε παραγωγό, τότε για το υπερβάλλον
ποσό κινείται διαδικασία ανάκτησης από τον ΟΠΕΚΕΠΕ ως αχρε-
ωστήτως καταβληθέντα. 

Στην ερώτησή σας αναφέρεστε στα ζητήµατα που οδηγούν
στην αδυναµία έκδοσης φορολογικής ενηµερότητας. Κάτι τέτοιο
δεν ισχύει, αφού µε την απόφαση Α1085 του 2022 καθίσταται
σαφές ότι οι µη ληξιπρόθεσµες οφειλές, που προκύπτουν από
την επιστροφή της ενίσχυσης της επιστρεπτέας προκαταβολής,
δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν για την εφαρµογή της παραγράφου 8
του άρθρου 12 του ν.4174/2013 περί αποδεικτικού ενηµερότητας. 

Με βάση τη συγκεκριµένη απόφαση καθίσταται, επίσης, σαφές
ότι οι µη ληξιπρόθεσµες οφειλές που προκύπτουν από την επι-
στροφή της ενίσχυσης της επιστρεπτέας προκαταβολής αναγρά-
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φονται στη βεβαίωση οφειλής µόνον, εφόσον κάτι τέτοιο ζητηθεί
από τον οφειλέτη στην αίτησή του. Άρα, µε βάση όλα όσα προ-
ανέφερα, γίνεται ευρέως αντιληπτό ότι δεν τίθεται ζήτηµα περί
µη έκδοσης φορολογικής ενηµερότητας. Στη δευτερολογία µου
θα αναφερθώ και σε πρόσθετα σχετικά ζητήµατα, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αχµέτ, έχετε τον
λόγο. 

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Υφυπουργέ, καµµιά φορά οι Υπουργοί
διαβάζουν αυτά που γράφουν οι τεχνικοί σύµβουλοι. Και καλά κά-
νετε, αλλά η πραγµατικότητα…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το ξέρω τόσο καλά όσο κανείς. 

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ωραία, αλλά το θέµα δεν είναι ακριβώς έτσι. 
Αναφερθήκατε στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου στις 30

Μαρτίου 2020. Όντως έτσι είναι. Ας πάρουµε ένα παράδειγµα.
Μας ακούνε και οι αγρότες. Ας πούµε ότι κάποιος δικαιούται να
πάρει 1200 ευρώ κορωνοενίσχυση για τα καπνά, για οποιοδήποτε
άλλο προϊόν, βάσει των στρεµµάτων του. Εφόσον, όµως, κρα-
τούσε, βάσει του νόµου αυτού, το 50% που καταβλήθηκε αντί για
1200 ευρώ ήταν 600 ευρώ. Δηλαδή, µπήκαν στον λογαριασµό
600 ευρώ ως κορωνοενίσχυση γιατί αυτός ήταν υπόχρεος επι-
στρεπτέας προκαταβολής. Στην εφορία, δηλαδή, έπρεπε να γίνει
συµψηφισµός. Ας πούµε ότι χρωστούσε επιστρεπτέα 1500 ευρώ.
Παραπάνω, δηλαδή, από τα 1.200. Μείον 600, έπρεπε 900 ευρώ
να φαίνεται ότι χρωστάει στην εφορία αφού τα 600 ευρώ ήδη
είχαν παρακρατηθεί από την κορωνοενίσχυση. Όµως πηγαίνο-
ντας ο φορολογούµενος στην εφορία δεν βλέπει 900 ευρώ να
χρωστάει επιστρεπτέα προκαταβολή αλλά ότι ακόµα εξακολου-
θεί να χρωστάει 1500 ευρώ. Δηλαδή, η παρακράτηση έγινε µε
τον νόµο 2020 που είπατε, το 50% από την κορωνοενίσχυση.
Αυτό το ποσό δεν µειώθηκε από την επιστρεπτέα του προκατα-
βολή, το όφελός του, αφού έγινε εκκαθάριση. Είστε βέβαιος,
κύριε Υπουργέ, ότι δεν είναι έτσι όπως τα λέω εγώ;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Απόλυτα. Εσείς δεν τα λέτε καλά. Μπερδεύεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην τον ρωτάτε. Πείτε
αυτό που θέλετε. Όχι διάλογο. 

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ωραία. Τότε να µας εξηγήσετε στη δευτερο-
λογία ότι δεν είναι έτσι και ότι δεν υπάρχει περίπτωση αυτοί και
να πληρώθηκαν και να µειώθηκε η κορωνοενίσχυση κατά 50%,
αλλά δεν µειώθηκε στο ίδιο ποσό και η οφειλή τους ως προς την
επιστρεπτέα προκαταβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, για τη διαδικασία πληρωµής της επιστρεπτέας
προκαταβολής και της επιστροφής τού µη επιστρεπτέου ποσού
ήµουν ξεκάθαρος στην πρωτολογία µου. Όπως το περιγράψατε,
κάνετε λάθος. 

Ως προς τη φορολογική ενηµερότητα και αδυναµία έκδοσης,
αυτής που θίξατε, σας παρέθεσα το ισχύον νοµικό πλαίσιο στην
πρωτολογία µου. Τέτοιος κίνδυνος σαφώς και δεν υπάρχει.

Περνώντας τώρα στις αναφορές σας για την ενίσχυση των
αγροτών να σας υπενθυµίσω ότι για τη φορολόγηση των αγρο-
τών, των κτηνοτρόφων και των αλιέων το Υπουργείο Οικονοµικών
έχει θεσπίσει µια σειρά ευνοϊκών φορολογικών διατάξεων, µε
στόχο την ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα. Ενδεικτικά µόνο θα
αναφερθώ σε συγκεκριµένα µέτρα που έχουν τεθεί σε ισχύ:. 

Πρώτον, µε τον ν.4935/2022 παρέχονται για πρώτη φορά γεν-
ναία φορολογικά κίνητρα για την ισχυροποίηση της εθνικής
αγροτικής οικονοµίας. Με τον νόµο αυτόν καθιερώσαµε για
πρώτη φορά την απαλλαγή από την καταβολή του φόρου εισο-
δήµατος κατά 50% από την άσκηση ατοµικής αγροτικής επιχει-
ρηµατικής δραστηριότητας. 

Δεύτερον, τη µείωση, και µάλιστα σε µόνιµη βάση, του ΦΠΑ
για τις ζωοτροφές και λιπάσµατα από το 13% στο 6%. 

Τρίτον, την εισαγωγή νέας φορολογικής κλίµακας για τα φυ-
σικά πρόσωπα, και τους αγρότες, η οποία τέθηκε για πρώτη
φορά σε εφαρµογή το 2021 µε συντελεστές που ξεκινούν από το
9% για τα πρώτα 10.000 ευρώ. 

Τέταρτον, την επαναφορά στο 55% από το 100% της προκα-
ταβολής φόρου εισοδήµατος από επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα, για τα φυσικά πρόσωπα, σε µόνιµη βάση από το έτος 2020.
Ωφελούµενοι είναι φυσικά και οι αγρότες. 

Πέµπτον, τη µείωση του φορολογικού συντελεστή για τα αγρο-
τικά συνεταιριστικά σχήµατα από το 13% στο 10%.

Έκτον, τη µόνιµη κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγ-
γύης από το 2023, µέτρο το οποίο έχει ως ωφελούµενους τρία
εκατοµµύρια φορολογούµενους, µισθωτούς του ιδιωτικού τοµέα
και του δηµοσίου τοµέα, συνταξιούχους, επιχειρηµατίες ιδιοκτή-
τες ακινήτων και αγρότες, όλα τα φυσικά πρόσωπα σε µια ιδιαί-
τερα δύσκολη συγκυρία.

Έβδοµον, τη χορήγηση ενίσχυσης σε επιχειρήσεις γεωργικών
εκµεταλλεύσεων σύµφωνα µε τους κανόνες κρατικών ενισχύ-
σεων λόγω της ενεργειακής κρίσης και την αύξηση του κόστους
των λιπασµάτων βάσει του άρθρου 95 του ν.4982/2022 που ψη-
φίστηκε τον περασµένο Δεκέµβριο. Μάλιστα µε την υπ’ αριθµόν
2300/384441 (Β’ 6446/16-12-2022), που συνυπέγραψα µε τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Οικονοµικών, καθορίστηκε το ανώτατο συνολικό
ύψος χρηµατοδότησης αυτής στα 60 εκατοµµύρια ευρώ.

Όγδοον, οι αγροτικές αποζηµιώσεις στο σύνολό τους δεν πε-
ριλαµβάνονται στον προσδιορισµό του κέρδους από ατοµική
αγροτική επιχειρηµατική δραστηριότητα. Εποµένως ένα µεγάλο
µέρος των επιδοτήσεων και των αποζηµιώσεων δεν συνυπολογί-
ζεται στα κέρδη από ατοµική αγροτική επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα.

Ένατον, την απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής του τέ-
λους επιτηδεύµατος για τους αγρότες του κανονικού καθεστώ-
τος. 

Σε ό,τι αφορά στον ΦΠΑ, σύµφωνα µε το άρθρο 41 του κώδικα
ΦΠΑ οι αγρότες, οι οποίοι πραγµατοποίησαν το προηγούµενο
φορολογικό έτος προς οποιοδήποτε πρόσωπο παραδόσεις αγρο-
τικών προϊόντων παραγωγής τους και παροχές αγροτικών υπη-
ρεσιών των οποίων η αξία ήταν κατώτερη των 15.000 ευρώ και
έλαβαν επιδοτήσεις κατώτερες των 5.000 ευρώ, υπάγονται στο
ειδικό καθεστώς. Αυτό σηµαίνει ότι οι συγκεκριµένοι αγρότες δεν
επιβαρύνονται µε φόρο προστιθέµενης αξίας τις παραδόσεις των
αγαθών τους και της παροχές των υπηρεσιών τους και δικαιού-
νται επιστροφής του ΦΠΑ. 

Και, βέβαια, να υπενθυµίσω τη θέσπιση για το 2022 µηδενικού
συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο εσωτε-
ρικής καύσης που χρησιµοποιείται στη γεωργία. Δηλαδή, της επι-
στροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης που κάνουµε µετά από
πολλά χρόνια για τους αγρότες. Κοινώς το αγροτικό πετρέλαιο. 

Ανέφερα ενδεικτικά κάποια µόνο από τα µέτρα στήριξης των
αγροτών που θέσαµε σε εφαρµογή από την αρχή της θητείας
µας. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µιλάει µόνο µε έργα
και έχει αποδείξει στην πράξη ότι εξαντλεί κάθε φορά τα δηµο-
σιονοµικά περιθώρια για να στηρίξει τους ανθρώπους του πρω-
τογενούς τοµέα και να µειώσει ακόµα περισσότερο τις φορολο-
γικές επιβαρύνσεις που είχαν επιβληθεί τα προηγούµενα χρόνια. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε.

Καλή συνέχεια, κύριε Αχµέτ. 
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 524/26-10-2022 ερώ-

τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Πάγωµα δόσεων και
τόκων δανείων και ρυθµίσεων στο δηµόσιο και τον Εθνικό Φορέα
Κοινωνικής Ασφάλισης (ΕΦΚΑ)».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δυο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αµέσως µετά τον σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου

2021 το Υπουργείο σας προχώρησε σε αποφάσεις για την ανα-
στολή πληρωµών για έξι µήνες των δόσεων και των υποχρεώ-
σεων προς το δηµόσιο και προς τον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης. Ταυτόχρονα υπήρξε µια ανακοίνωση της Ένωσης Ελ-
ληνικών Τραπεζών που παρέπεµπε σε διαπραγµάτευση µε το
κάθε τραπεζικό ίδρυµα για τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε
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δόσεις δανείων.
Έληξε όµως αυτή η περίοδος των έξι µηνών και οι σεισµοπα-

θείς βρέθηκαν µπροστά σε συσσωρευµένες οφειλές. Κυρίως συ-
νεχίζουν, δεκαέξι µήνες µετά, να βιώνουν τα δύσκολα, αφού δεν
έχει υπάρξει καµµία πρόοδος για την οικονοµική και κοινωνική
ανασυγκρότηση της περιοχής. Είναι, δηλαδή, η κατάσταση δρα-
µατική στην περιοχή από πλευράς οικονοµικής δραστηριότητας
και υπάρχει µεγάλη αδυναµία στην εκπλήρωση των υποχρεώ-
σεων. Κάτι πρέπει να γίνει. 

Στις 26 Οκτωβρίου υπέβαλα αυτή την ερώτηση, αν εκ νέου
υπάρξει απόφαση για πάγωµα κ.λπ.. Ούτε αυτό θα είναι η λύση.
Θα έλεγα ότι ειδικά για τις περιοχές που συνεχίζουν να είναι σε
κατάσταση έκτακτης ανάγκης, σε οριοθετηµένες περιοχές, που
το αρµόδιο Υπουργείο έδωσε ανανέωση στην κατάσταση της
έκτακτης ανάγκης, διότι δεν έχει υπάρξει πρόοδος, θα πρέπει να
δείτε από την πλευρά σας τι στήριξη µπορείτε να δώσετε. 

Έχω πάρει µια γραπτή ενηµέρωση γι’ αυτά τα οποία έχουν
γίνει. Τα γνωρίζουµε: προκαταβολές, στήριξη στις επιχειρήσεις
σε περιορισµένο βεβαίως αριθµό και µε πολλές εξαιρέσεις.
Όµως, το ουσιαστικό είναι να µας πείτε, σε σχέση µε τις οφειλές
και τις υποχρεώσεις προς το δηµόσιο και το ΙΚΑ, εάν προτίθεστε
για την περιοχή που είναι οριοθετηµένη να πάρετε κάποιες απο-
φάσεις, που µπορεί να είναι, παραδείγµατος χάριν, η λειτουργία
ειδικά γι’ αυτές τις περιοχές, η ισχύς γι’ αυτές τις περιοχές µιας
ρύθµισης των εκατόν είκοσι δόσεων µε δυνατότητα να µπουν
τώρα. Είναι ειδική περίπτωση οι σεισµοπαθείς, οι πληµµυροπα-
θείς, οι άνθρωποι που έχουν υποστεί τις συνέπειες φυσικών κα-
ταστροφών και συνεχίζουν να είναι σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης. Το τονίζω αυτό. Θα ήθελα να δω τι σκέψεις που υπάρ-
χουν στο Υπουργείο για τη στήριξη αυτών των ανθρώπων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-

συρόπουλος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, έχουµε συζητήσει πολλές φορές, στο πλαί-

σιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, τα ζητήµατα που αφορούν τα
µέτρα που ενεργοποιήθηκαν για τους πληγέντες από τον σεισµό
της 27ης Σεπτεµβρίου 2021 στην Κρήτη. Όπως γνωρίζετε, η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη επέδειξε άµεσα αντανακλα-
στικά, µε τα οποία αποτυπώθηκαν έγκαιρα, συγκεκριµένα µέτρα
στήριξης και αποκατάστασης, µέσω ειδικών διατάξεων για την
πρώτη αρωγή προς τα πληγέντα φυσικά και νοµικά πρόσωπα. Συ-
γκεκριµένα, χορηγήθηκε πρώτη αρωγή: πρώτον, έναντι στεγα-
στικής συνδροµής προς ιδιοκτήτες κτηρίων που επλήγησαν από
τον σεισµό, ανάλογα µε τη σοβαρότητα των εκτιµώµενων ζηµιών.
Δεύτερον, για αποζηµίωση οικοσκευής σε φυσικά πρόσωπα, ανά-
λογα µε τη σοβαρότητα των ζηµιών στην κατοικία. Τρίτον, έναντι
επιχορήγησης για αποκατάσταση ζηµιών σε εξοπλισµό και µέσα
παραγωγής, προς επιχειρήσεις και µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα φορείς, συµπεριλαµβανοµένων των αγροτικών εκµεταλ-
λεύσεων, ανάλογα µε τη σοβαρότητα των ζηµιών, που έχουν την
έδρα τους ή υποκατάστηµα και λειτουργούν νόµιµα σε περιοχές
που έχουν πληγεί και που έχουν υποστεί υλικές ζηµιές που προ-
κλήθηκαν από τον σεισµό σε στοιχεία ενεργητικού. 

Όλες αυτές οι ενισχύσεις εννοείται ότι είναι αφορολόγητες,
ανεκχώρητες και ακατάσχετες στα χέρια του δηµοσίου ή τρίτων,
δεν υπόκεινται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν
δεσµεύονται και δεν συµψηφίζονται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη
φορολογική διοίκηση και το δηµόσιο εν γένει ή τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα. 

Παράλληλα, µε τον ν.4797 του 2021 για την κρατική αρωγή,
προβλέπεται η επιχορήγηση για την αντιµετώπιση ζηµιών από θε-
οµηνίες σε επιχειρήσεις και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φο-
ρείς, που έχουν πληγεί, ίση µε ποσοστό της εκτιµηθείσας ζηµιάς.
Η επιχορήγηση καλύπτει υλικές ζηµιές που προκλήθηκαν από τη
θεοµηνία σε στοιχεία ενεργητικού, όπως εξοπλισµός, πρώτες
ύλες, εµπορεύµατα, φορτηγά αυτοκίνητα δηµόσιας και ιδιωτικής
χρήσης, καθώς και αυτοκίνητα επαγγελµατικής χρήσης, µέσα πα-
ραγωγής, συµπεριλαµβανοµένου και του εγγείου κεφαλαίου και

των αποθηκευµένων προϊόντων, τα οποία καταγράφηκαν ως κα-
τεστραµµένα.

Ειδικά για την Κρήτη, έχει παρασχεθεί προκαταβολή έναντι της
επιχορήγησης σε ποσοστό 25% επί της εκτιµηθείσας ζηµιάς,
αφαιρουµένου του ποσού της πρώτης αρωγής, ανάλογα µε την
πορεία ολοκλήρωσης των εκτιµήσεων και της καταγραφής των
ζηµιών από τις αρµόδιες επιτροπές κρατικής αρωγής και την
αποστολή επιµέρους καταστάσεων στο Υπουργείο Οικονοµικών
από την Περιφέρεια.

Σας ενηµερώνω ότι έχουν εκδοθεί οι εξής αποφάσεις για την
παροχή ενίσχυσης µε τη µορφή προκαταβολής: Πρώτον, η υπ’
αριθµόν 12377 απόφαση, µέσω της οποίας καταβλήθηκε συνο-
λικό ποσό 127.525,47 ευρώ σε είκοσι τρεις δικαιούχους. Δεύτε-
ρον, η υπ’ αριθµόν 48229 απόφαση, µέσω της οποίας καταβλή-
θηκε συνολικό ποσό 99.932,00 ευρώ σε σαράντα επτά δικαιού-
χους και, τρίτον, η υπ’ αριθµόν 71102 απόφαση, µέσω της οποίας
καταβλήθηκε συνολικό ποσό 188.313,00 ευρώ σε εβδοµήντα δύο
δικαιούχους. Από την προκαταβολή αφαιρείται τυχόν πρώτη
αρωγή που έχει ήδη καταβληθεί στις επιχειρήσεις µέσω της πλατ-
φόρµας arogi.gov.gr. 

Επιπλέον, έχει εκδοθεί η υπ’ αριθµόν 107483 απόφαση επιχο-
ρήγησης συνολικού ποσού 593.045,00 ευρώ που συνιστά δωρεάν
χρηµατική ενίσχυση του δηµοσίου και είναι ίση µε µέρος του συ-
νόλου της κατά περίπτωση εκτιµηθείσας ζηµιάς, από την αρµόδια
επιτροπή κρατικής αρωγής της περιφέρειας. Το ύψος ενίσχυσης
αυτής υπολογίζεται κλιµακωτά ως εξής: Πρώτον, για εκτιµηθείσα
ζηµία µέχρι 10.000 ευρώ υπολογίζεται ποσό ενίσχυσης ίσο µε το
70% αυτής. Δεύτερον, για εκτιµηθείσα ζηµία από 10.001 έως
20.000 ευρώ υπολογίζεται ποσό ενίσχυσης ίσο µε 50% αυτής και,
τρίτον, για εκτιµηθείσα ζηµία 20.001 ευρώ και άνω υπολογίζεται
ποσό ενίσχυσης ίσο µε το 30% αυτής. 

Παράλληλα, σύµφωνα µε το άρθρο 10 του ν.2576/98 για την
αποκατάσταση ζηµιών σε κτήρια που έχουν πληγεί από θεοµη-
νίες, έχει εκδοθεί απόφαση µε την οποία παρέχεται στεγαστική
συνδροµή, η οποία συνίσταται σε 80% δωρεάν κρατική αρωγή µε
επιβάρυνση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και σε
20% άτοκο δάνειο χρηµατοδοτούµενο από τον λογαριασµό του
ν.128/75. 

Από τα στοιχεία που µόλις παρέθεσα, γίνεται αντιληπτό ότι έχει
υλοποιηθεί µια µεγάλη και ουσιαστική σειρά µέτρων στήριξης.
Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στα ερωτήµατα που έχετε
θέσει στην ερώτησή σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προκαταβολικά σας είπα ότι έχουν καταβληθεί

οι προκαταβολές και, βεβαίως, σε περιορισµένο αριθµό επιχει-
ρήσεων κάποιες αποζηµιώσεις. Σε περιορισµένο αριθµό, πρώτα
απ’ όλα γιατί δεν περιλαµβάνετε και δεν ενισχύσατε όλες τις επι-
χειρήσεις που επλήγησαν µέσα στα όρια της περιοχής, όπως
οριοθετήθηκε, αλλά µόνο µια δηµοτική ενότητα και, βεβαίως,
διότι πέρα από τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη σύγκριση
του τριµήνου Οκτώβριος-Νοέµβριος-Δεκέµβριος του 2021 µε το
αντίστοιχο, για να δείτε τη µείωση του τζίρου και να ενισχύσετε,
εξαιρέσατε, επειδή βάλατε αυτό το κριτήριο, όλες τις επιχειρή-
σεις που δεν είναι υπόχρεες σε δηλώσεις ΦΠΑ. Όλες, δηλαδή, οι
δραστηριότητες που απαλλάσσονται από ΦΠΑ, όπως είναι εργο-
θεραπείες και άλλες, έχουν εξαιρεθεί από τη στήριξη, γιατί δεν
υπήρξε ο τρόπος να γίνει αυτή η σύγκριση του τριµήνου και δεν
έχει επιληφθεί επ’ αυτού. 

Να σας πω, όµως, για τις προκαταβολές ότι είναι δώρον άδω-
ρον µέχρι σήµερα για τους ανθρώπους γιατί έχουµε εννιά χιλιά-
δες πληγέντες, έχουν υποβληθεί χίλιοι διακόσιοι φάκελοι σε
συνέχεια της αρωγής, έχουν εγκριθεί µόνο πέντε. Άρα πέντε άν-
θρωποι από αυτούς που είπατε δεν µπορούν να αξιοποιήσουν τα
χρήµατα που έχουν δοθεί για την αρωγή. Κανείς δεν έχει δανει-
οδοτηθεί ούτε µε το 80% ούτε µε το 20%. Κανείς δεν έχει ολο-
κληρώσει τη διαδικασία αυτή, για να µπορεί να αξιοποιήσει τα
χρήµατα. 
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Εποµένως δεν πρέπει να κουράζεστε κάθε φορά -πράγµατι, κι
εγώ νιώθω άσχηµα- να µας λέτε τα ίδια και τα ίδια για τις προκα-
ταβολές. Έχουν δοθεί προκαταβολές και είναι σηµαντικά λεφτά
και τα λοιπά, αλλά δεν µπορούν να αξιοποιηθούν. Οι διαδικασίες
από το Υπουργείο Υποδοµών δεν προχωρούν. Τι σηµαίνει αυτό;
Ότι όλη η περιοχή βρίσκεται στην ίδια δύσκολη κατάσταση και
γι’ αυτό άλλωστε έχει επεκταθεί χρονικά η ισχύς της διάταξης
που κηρύσσει την περιοχή σε έκτακτη ανάγκη. Η περιοχή συνε-
χίζει να είναι σε έκτακτη ανάγκη. 

Τι λέω λοιπόν; Από τη στιγµή που συνεχίζει να είναι σε έκτακτη
ανάγκη και όχι µόνο στο πρώτο εξάµηνο, να δούµε κάποιες δια-
δικασίες διευκόλυνσης. Δεν ξέρω αν είναι το πάγωµα που λέω ή
αν είναι η ένταξη στις εκατόν είκοσι δόσεις για όλους όσους
έχουν αδυναµία µέσα στη σεισµοπαθή περιοχή. Τουλάχιστον,
όµως, οι άνθρωποι που ήταν σε εκατόν είκοσι δόσεις και έχασαν
τη ρύθµιση να µπορούν να επανενταχθούν. Ούτε αυτό το έχετε
κάνει. 

Και, βέβαια, µου λέτε εδώ στη γραπτή απάντηση ότι το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών παρακολουθεί την αποτελεσµατική εφαρµογή
της φορολογικής και εισπρακτικής πολιτικής και στο πλαίσιο
αυτό εξετάζονται όλες οι επιπτώσεις από θεοµηνίες ή άλλες φυ-
σικές καταστροφές και οι προτάσεις για στήριξη και ανακούφιση.
Οι τελικές αποφάσεις, λέτε, θα ληφθούν µε γνώµονα την κοινω-
νική δικαιοσύνη, τα υγιή δηµόσια οικονοµικά, την οµαλή δηµο-
σιονοµική πορεία της χώρας και τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Αυτό θέλουµε, να δείτε ξανά την περιοχή, να εστιάσετε στην
περιοχή, να δείτε ότι τα πράγµατα είναι πάρα πολύ δύσκολα. Επι-
σκέπτεται ο Πρωθυπουργός την Τετάρτη την περιοχή στην Κρήτη
και, βεβαίως, δεν πάει στη σεισµόπληκτη περιοχή, γιατί δεν έχουν
προχωρήσει τα πράγµατα. 

Είχαµε την ελπίδα, µετά τις γρήγορες κινήσεις που κάνατε
στην αρχή µε την καταβολή των προκαταβολών, ότι θα κινηθούν
τα πράγµατα. Δεν κινήθηκαν. Πέρα από τις προκαταβολές, κύριε
Υπουργέ, δεν έχει γίνει τίποτα και θα αναλωθούν και οι προκατα-
βολές και θα είναι σε χειρότερο αδιέξοδο οι άνθρωποι. Δεν προ-
χωρούν οι διαδικασίες. Σας το λέω, το τονίζω. Εγώ στενοχωριέ-
µαι γιατί δεν γίνεται κατανοητό από την Κυβέρνηση κάτι που είναι
οφθαλµοφανές. Οι άνθρωποι βιώνουν τα δύσκολα και πέρα από
την αρχική κινητικότητα µε τις προκαταβολές, δεν έχει γίνει τί-
ποτα και θα ήµουν ευγνώµων εάν µπορούσα να προκαλέσω µια
σύσκεψη των αρµοδίων Υπουργών για να δουν την κατάσταση
και να πάρουν αποφάσεις και να ληφθούν µέτρα για τη στήριξη
των ανθρώπων και την οικονοµική και κοινωνική ανασυγκρότηση
της περιοχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε.
Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, σε περιπτώσεις σεισµών, πληµµυρών ή άλλων
θεοµηνιών, από τις οποίες προκαλούνται σηµαντικές ζηµιές σε

µεγάλο αριθµό φορολογουµένων και οφειλετών, µε απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών προβλέπεται η έκδοση αποφάσεων µε τις
οποίες: Δύναται να αναστέλλεται στις πληγείσες περιοχές η εί-
σπραξη των ληξιπρόθεσµων χρεών προς το δηµόσιο και των λη-
ξιπρόθεσµων οφειλών προς τρίτους, η είσπραξη των οποίων έχει
ανατεθεί στις δηµόσιες οικονοµικές υπηρεσίες, ΔΟΥ, για χρονικό
διάστηµα µέχρι έξι µήνες και να ρυθµίζεται η καταβολή των
χρεών αυτών µέχρι είκοσι τέσσερις µηνιαίες δόσεις, µε µερική ή
ολική απαλλαγή από τις προσαυξήσεις εκπρόθεσµης καταβολής.

Βάσει αυτού, εκδόθηκαν οι αποφάσεις που συνυπέγραψα για
τις τοπικές κοινότητες του Δήµου Αρχανών - Αστερουσίων της
Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου της Περιφέρειας Κρήτης.
Με τις συγκεκριµένες αποφάσεις παρατάθηκαν συγκεκριµένες
προθεσµίες καταβολής βεβαιωµένων µη ληξιπρόθεσµων οφειλών
στις ΔΟΥ, ελεγκτικά κέντρα οφειλών και ανεστάλη η πληρωµή
των βεβαιωµένων, ληξιπρόθεσµων οφειλών, των φυσικών και νο-
µικών προσώπων και οντοτήτων µε κύρια κατοικία ή έδρα ή εγκα-
τάσταση σε αυτές τις περιοχές. 

Επίσης χορηγήθηκε η δυνατότητα υπαγωγής των βεβαιωµένων
οφειλών στις ΔΟΥ, ελεγκτικά κέντρα και τελωνεία, σε πρόγραµµα
ρύθµισης µηνιαίων δόσεων, για την πέραν των νόµιµων προθε-
σµιών τµηµατική καταβολή τους. 

Τώρα σε ό,τι αφορά στο ερώτηµά σας, αναφορικά µε την
Ένωση Ελληνικών Τραπεζών, οι τράπεζες σε περιπτώσεις σοβα-
ρών φυσικών καταστροφών και εντός της περιµέτρου προστα-
σίας που καθορίζονται µε υπουργικές αποφάσεις, προβαίνουν σε
ρυθµίσεις και διευκολύνσεις των πληγέντων. Υπήρξαν µέτρα πρό-
νοιας και προστασίας των ζηµιωθέντων, οι οποίοι είχαν τη δυνα-
τότητα να επικοινωνήσουν µε την τράπεζα συνεργασίας τους. 

Όπως έχω αναφέρει αρκετές φορές, η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη και το Υπουργείο Οικονοµικών συνεχίζει να εξε-
τάζει τις προτάσεις για τη στήριξη και την ανακούφιση των πλη-
γέντων, µεταξύ των οποίων και η παροχή διευκολύνσεων για την
καταβολή των φορολογικών και µη υποχρεώσεών τους. Με ό-
ρους διαφάνειας, δηµοσιονοµικής ισορροπίας και κοινωνικής δι-
καιοσύνης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε.

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.04’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τετάρτη 25 Ιανουαρίου και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα διανεµηθεί και β) αιτήσεις άρσης ασυλίας Βου-
λευτών, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΘ’ - 23 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2023 6719

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


